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Dziś piszemy:
 Służby komunalne  

w Głownie - Strykowie 
kupiły sprzęt  
do odśnieżania. 
czytaj na str. 4

 Jakie poprawki  
do budżetu głowna 
na rok 2008 wnieśli radni. 
czytaj na str. 5

 Przeciwnicy 
sprzedaży lasku 
szukają pomocy  
u wojewody. 
czytaj na str. 5

 Ponad 60 kobiet  
z Głowna skorzystało 
z programu  
podnoszenia kwalifikacji. 
czytaj na str. 6

 Rewelacji nie było.
Komisja rewizyjna  
w Głownie podsumowała 
kontrolę w MZK.  
czytaj na str. 24

 Bankomat  
na swobodzie 
nadal nie działa. 
czytaj na str. 2

Przedświątecznej sesji Rady Gminy Głowno przyglądali się uczniowie klasy III 
gimnazjum w Mąkolicach.

Miejski Sylwester z zespołem

T radycją już stało się w Głownie orga-
nizowanie miejskiego Sylwestra na 
Placu Wolności. Nie inaczej będzie  

w tym roku, 31 grudnia. Sylwestrowa zaba-
wa „pod chmurką” na centralnym placu mia-
sta potrwa trzy godziny - od 23.00 do 1.00. 
Jej uczestników bawić będzie zespół „Su-
per Stars” z Łęczycy. Przewidziany jest też 
pokaz fajerwerków. Głównym punktem im-
prezy będzie oczywiście powitanie Nowego 
Roku i toast o północy. Organizację zabawy 
współfinansują MOK oraz Urząd Miejski. 
Jej koszt to około 10 tys. zł.               (rpm)

Na przedświątecznej sesji Rady 
Gminy Głowno, jaka 20 grudnia 
wyjątkowo odbyła się w Zespole 
Szkół Publicznych w Mąkolicach, 
radni jednogłośnie przyjęli przy-
szłoroczny budżet gminy. Obra-
dom Rady Gminy przyglądali się 
uczniowie klasy III gimnazjum. 

N a pomysł zorganizowania takiej „lek-
cji” wpadł wójt Marek Jóźwiak (z za-
wodu nauczyciel), który w ten spo-

sób chciał przybliżyć młodym ludziom 
realia pracy samorządu. - Być może są 
wśród nich przyszli radni? - zastanawiał 
się wójt, patrząc na skupioną młodzież. 
Uczniowie w pracowni, w której odby-
wała się sesja, spędzili godzinę lekcyjną. 
Dla radnych kolejne dzwonki nie były 
jednak sygnałem do przerwy, choć wielu 
dźwięk ich przypomniał własne szkolne 
doświadczenia. 

W tym roku po raz pierwszy Radzie 
Gminy udało się przesunąć uchwalenie 
budżetu na koniec grudnia, wcześniej 
uchwały takie podejmowano zwykle do 
końca marca roku następnego. 

Dochody gminy w 2008 roku 
Budżet gminy na rok 2008 zakłada po 

stronie dochodów kwotę 8.195.920 zło-
tych, a po stronie wydatków - 9.832.920 
zł. Zaistniały deficyt w wysokości  

Uczniowie patrzyli radnym na ręce

1.637.000 zł wynika z zabezpieczenia finan-
sowego dla zaplanowanych na rok przyszły 
nakładów inwestycyjnych. 

Dochody własne gminy wyniosą 
6.291.857 zł, w tym część oświato-
wa subwencji ogólnej stanowić bę-
dzie 1.360.500 zł, zaś część wyrów-
nawcza 1.940.857 zł (łącznie subwencja 
ogólna na rok 2008 zamyka się dziś kwotą  
3.301.357 zł). Reszta to różnego rodzaju do-
tacje na zadania zlecone itp.

Najważniejsze gminne wydatki 
Przyszłoroczny budżet gminy Głow-

no zakłada wydatki w ogólnej kwocie  
9.832.920 zł, z czego 7.162.920 zł stanowić 
będą wydatki bieżące, zaś 2.670.000 zł 
wydatki majątkowe. 

W dziale „Transport i łączność” zaplano-
wano wydatki na kwotę 2.650.000 zł, z cze-
go 2.570.000 zł będą przeznaczone na inwe-
stycje drogowe.                      dok. na str. 25

Pijany potrącił rowerzystów
Dwoje mieszkańców gminy 

Dmosin trafiło do szpitala po tym, 
jak w miniony piątek wieczorem  
w Koziołkach najechał na nich pi-
jany kierowca. 

D o wypadku doszło o godz. 19.30  
w okolicach ubojni drobiu na trasie 
Kołacin - Wola Cyrusowa. Kierują-

cy Oplem Vectra 43-letni mieszkaniec po-
wiatu brzezińskiego potrącił dwoje rowe-
rzystów: 49-letnia kobietę i jej 25-letniego 
syna. Obydwoje z obrażeniami ciała trafi-
li do szpitala w Brzezinach. Na szczęście 
ich życiu nie zagraża niebezpieczeństwo. 
Jak się okazało, kierowca miał 2,8 pro-
mila alkoholu. Najpierw trafił do aresztu,  
a następnie decyzją prokuratora zastosowa-
no wobec niego dozór policyjny i poręcz-
nie majątkowe w kwocie 1,5 tys. zł. Gro-
zi mu do 12 lat więzienia.                     (ljs)

Niedługo okaże się, 
jak naprawdę stary 
jest zabytkowy 
drewniany kościół pw. 
św. Wojciecha i św. 
Stanisława Męczennika 
w Mąkolicach, będący 
jedyną w swoim rodzaju 
perełką architektury 
sakralnej na terenie 
gminy Głowno.

Ten wyjątkowej urody drewniany ko-
ściółek oraz sąsiadujące z nim nowe 

sanktuarium Matki Bożej Fatimskiej chęt-

Eksperci zbadają wiek kościoła
nie odwiedzają pielgrzymi i turyści. 
Pytani o to, jak stara jest drewnia-
na świątynia, mieszkańcy gmi-
ny Głowno najczęściej wskazują, 
że pochodzi z XV wieku. Nieste-
ty źródła historyczne na ten temat 
są ubogie i dość nieprecyzyjne.  
Z naukowego punktu widze-
nia najbardziej prawdopodobne 
są dwie daty, które pojawiają się  
w księgach kościelnych. Wspo-
mina się, że budowę świątyni  
w Mąkolicach rozpoczął arcybi-
skup gnieźnieński, prymas Woj-
ciech Jastrzębiec (zm. 1436 r.),  
a zakończył w 1444 roku jego na-
stępca, abp Wincenty Kot. 

Inne zapisy wskazują, że ko-
ściół został wzniesiony w 1521 

roku i taka data widnieje w reje-
strze zabytków nieruchomych wo-
jewództwa łódzkiego. 

Ponieważ rozbieżność między 
tymi datami jest duża, na wniosek 
wojewódzkiego konserwatora za-
bytków w grudniu eksperci doko-
nali odkrywek w ścianach świąty-
ni i pobrali materiał do badań. Nie 
jest wcale wykluczone, że kościół 
w Mąkolicach okaże się jeszcze 
starszy. Są bowiem hipotezy, że 
pochodzi z pierwszego dwudzie-
stopięciolecia XV w. Jeżeli to przy-
puszczenie naukowców potwier-
dziłoby się, byłby to jeden z kilku 
najstarszych kościołów drewnia-
nych na terenie Polski. 

dok. na str. 25
We wnętrzu zabytkowego kościółka modliło się wie-
le dziesiątek pokoleń mieszkańców gminy.
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Głowno i okolice
 18 grudnia o godz. 16. w Głownie na 

ul. Targowej kierujący samochodem marki 
Ford Mondeo Waldemar B. z miejscowości 
Wilkszyn nie zachował należytej ostrożności, 
skręcając na stację benzynową, a następnie 
niespodziewanie z niej wycofując, czym 
doprowadził do kolizji z samochodem 
marki Opel Corsa kierowanym przez Edytę 
M., mieszkankę Głowna. Mężczyzna został 
ukarany mandatem. 

Stryków i okolice
 19 grudnia o godz. 16 na parkingu przy 

ul. Warszawskiej w Strykowie Inspekcja 
Transportu Drogowego zatrzymała do 

Okradli altanę i wycieli choinkę

W sobotę 22 grudnia złodzieje okra-
dli jeden z domków letniskowych  
w Klęku, gm. Stryków. Po wyważe-

niu drzwi wynieśli z niego radio, grzałkę, 
pościel, zegarek oraz dwa kinkiety o łącznej 
wartości 150 zł. Jakby tego było mało, wy-
cięli również rosnący na działce obok altany 
dorodny świerk wart 100 zł.                  (ljs)

Uwaga na wyrwy

T ysiąc złotych strat poniosła właściciel-
ka Fiata Seicento, która w minioną nie-
dzielę, 23 grudnia, podróżowała drogą 

Stryków - Brzeziny. Kiedy wykonywała 
manewr wymijania w miejscowości Sierż-
nia wpadła w wyrwę w asfalcie. Uderze-
nie na tyle uszkodziło prawe przednie koło 
samochodu, że nadawał się on już tylko 
do warsztatu samochodowego.          (ljs)

Zgon na przystanku

N iestety nie udało się uratować człowie-
ka, który zasłabł w miniony piątek na 
przystanku autobusowym w Stryko-

wie przy pl. Łukasińskiego. Do ratowania 
mężczyzny, mieszkańca jednej z podstry-
kowskich wsi, wezwano karetkę, zawiado-
miono też pobliską przychodnię. Na miejscu 
pojawiła się lekarka z przychodni. Karetki 
nie było w bazie, ale za to na przystanek do-
tarli strażacy z wyposażeniem ratownictwa 
medycznego. Niestety wszystko na próżno, 
mężczyzna już nie żył.                        (ljs)

Skradli przewody elektryczne
35 tys. zł strat poniosła Telekomunikacja 

Polska SA w wyniku kradzieży, jaką wy-
kryto 19 grudnia we wsi Wyskoki. Łupem 
złodziei padły dwa odcinki przewodu tele-
fonicznego, każdy po 200 m oraz miedzia-
ny osprzęt linii telefonicznej. Policja szu-
ka sprawców kradzieży.                       (ljs)

w miniony piątek, 21 grudnia, 
na terenie ogródków działko-
wych „Mroga” na ul. Przyłąkowej 
w Głownie doszło do pożaru. na 
szczęście spłonęła tylko altana, 
choć w pierwszej chwili strażacy 
sądzili, że w budynku może znaj-
dować się człowiek. 

Tak przynajmniej wynikało z sygnału, 
jaki otrzymali od osoby zawiadamia-

jącej o pożarze. Lokator drewnianej altany 
nie opuszczał jej nawet na zimę. Na miejscu 
zjawiły się więc aż 3 jednostki straży pożar-
nej, czyli łącznie 14 strażaków. Po przeszu-
kaniu zgliszczy okazało się, że z całą pew-
nością można wykluczyć czarny scenariusz. 

Spłonęła altana na Przyłąkowej
Lokator jednak był w altanie tuż przed wy-
buchem pożaru. Prawdopodobnie próbo-
wał rozpalić w piecu węglem, który nieco 
wcześniej dostarczała mu opieka społeczna. 
Przypuszczalną przyczyną pożaru była nie-
szczelność przewodów grzewczych. 

Ogień strawił całe wyposażenie budyn-
ku oraz większość jego konstrukcji. Alta-
na usytuowana była na uboczu, więc pożar 
nie zagrażał innym drewnianym budynkom, 
Na szczęście również nie wybuchła prze-
chowywana w nim turystyczna butla ga-
zowa. Od chwili pożaru nikt z okolicznych 
mieszkańców nie widział jeszcze na dział-
kach mężczyzny pomieszkującego wcze-
śniej w altanie. 

(ljs)

Tyle pozostało po pożarze altany na terenie ogródków działkowych „Mroga”.

Dziś sesja miejska

B odaj najważniejszym punktem dzi-
siejszej sesji Rady Miejskiej w Głow-
nie będzie uchwalenie budżetu na rok 

2008. Jaki będzie jego ostateczny kształt? 
Do opracowanego przez burmistrza i jego 
służby projektu radni wnieśli kilkanaście 
propozycji zmian. O tym, jak odniósł się do 
nich burmistrz, w Wieściach już za tydzień. 

Oprócz budżetu radni uchwalać będą 
również zmianę w statucie, która umożli-
wić ma publikowanie protokołów z sesji 
w Biuletynie Informacji Publicznej na in-
ternetowej stronie miasta oraz programy: 
przeciwdziałania narkomanii, profilakty-
ki i rozwiązywania problemów alkoho-
lowych oraz przeciwdziałania przemocy 
na rok 2008. Uchwalać będą także strate-
gię rozwiązywania problemów społecz-
nych miasta Głowno na lata 2008-2010.           

   (rpm)

O jedną ulicę więcej

W połowie listopada dopełniły się for-
malności związane z przejęciem 
przez miasto Głowno drogi we-

wnętrznej od syndyka masy upadłościo-
wej spółki AMZ. Zapewnia ona obsługę 
komunikacyjną nieruchomości nabytych 
od syndyka przez lokalnych przedsiębior-
ców. Rada Miejska w Głownie wyraziła 
aprobatę dla przejęcia tej drogi w czerwcu 
tego roku.  W zamian miasto wygasiło upa-
dłej spółce AMZ część zaległego zobowią-
zania podatkowego w kwocie 50 tys. zł. Od 
listopada droga jest już formalnie własno-
ścią miasta, ale póki co jest jeszcze drogą 
wewnętrzną. Trwają procedury, by zyskała 
ona status miejskiej ulicy.                   (rpm) 

kontroli samochód ciężarowy z naczepą 
kierowany przez obywatela Białorusi, który 
miał w wydychanym powietrzu 1,48 promila 
alkoholu. 
 20 grudnia o godz. 19.40 w Strykowie 

na ul. Warszawskiej kierujący samochodem 
Skoda Fabia Grzegorz R., mieszkaniec Wą-
growca, nie zachował należytej odległości 
między pojazdami i uderzył w tył samochodu 
marki BMW kierowanego przez obywatela 
Litwy. Straty w Skodzie wyniosły 1,5 tys. zł, 
a w BMW -1 tys. zł. Sprawca kolizji został 
ukarany mandatem. 
 23 grudnia o godz. 16.10 w Brato-

szewicach na skrzyżowaniu ulic Łódzkiej 
i Szkolnej kierująca samochodem marki 
Daewoo Matiz Izabela A. mieszkanka Łodzi 
nie zachowała bezpiecznego odstępu między 
pojazdami i uderzyła w tył nn pojazdu, który 
oddalił się z miejsca zdarzenia. Po chwili  
w tył kierowanego przez nią samochodu ude-
rzyła Skoda Fabia kierowana przez Janusza 
S., mieszkańca Łowicza. Straty w Skodzie 
wyniosły 2 tys. zł, a w Matizie - 500 zł. Kie-
rowcę Skody policja ukarała mandatem. 

Burmistrz Głowna wojciech 
Brzeski zdecydował o przenie-
sieniu 47 tys. zł przeznaczonych 
pierwotnie na bieżące utrzymanie 
dróg, na sfinansowanie nieplano-
wanej wcześniej budowy parkingu 
przed siedzibą Urzędu Miejskiego 
przy ul. Sikorskiego 3. 

Wbudynku dawnego biurowca AMZ 
mieszczą się dziś referaty Urzędu 

Miejskiego, MOPS oraz oddział zamiej-
scowy Powiatowego Wydziału Komunika-
cji, obsługujący mieszkańców miasta i gmi-

Nowy parking przed urzędem
ny Głowno oraz miasta i gminy Stryków. 
Burmistrz postanowił swą decyzją rozwią-
zać problem parkowania przed tym urzę-
dem. 17 grudnia podpisał stosowną umo-
wę z wykonawcę parkingu, firmą Danetpil 
z Lubiankowa - tą samą, która zajmuje się 
odśnieżaniem dróg powiatowych w Głow-
nie - wcześniej zamiar podjęcia tych prac 
burmistrz zgłosił do starostwa . 

Parking powstaje w miejscu dotych-
czasowego trawnika. Docelowo będzie 
mogło na nim parkować 20 samocho-
dów. Termin zakończenia jego budowy 
upływa dziś, 28 grudnia.                 (rpm)

Budową parkingu przed biurowcem miejskim na Sikorskiego 3 zajmuje się fir-
ma Danetpil z Lubiankowa.

Żadnej poprawki nie 
wnieśli strykowscy radni 
do projektu budżetu 
2008. Poparli w całej 
rozciągłości to, co 
zaproponował burmistrz 
Andrzej Jankowski. Przy 
takiej jednomyślności, 
budżet zostanie 
uchwalony jeszcze  
do końca tego roku.

Poszczególne komisje analizowały pro-
jekt budżetu przez ostatnie trzy ty-

godnie. Chodziło przede wszystkim  

Radni przyklasnęli burmistrzowi
o przyszłoroczne rozchody i inwestycje  
w gminną infrastrukturę. Wyniki tych 
analiz zostały podsumowane piątek 14 
grudnia na posiedzeniu komisji budżetu 
poszerzonej o przewodniczących komi-
sji: oświaty, rolnictwa, ładu i rewizyjnej. 
Projekt pozostał bez zmian. Radni doszli 
do wniosku, że zaproponowany podział 
dochodów po raz pierwszy równomier-
nie zaspokaja potrzeby mieszkańców ca-
łej gminy. 

Jednocześnie zgłosili burmistrzowi kil-
ka sugestii na przyszłość. Komisja budże-
tu chciałaby, aby w przyszłym roku gmi-
na wygospodarowała pieniądze na zakup 
aparatów EKG dla wiejskich ośrodków 
zdrowia. Natomiast radny Czesław Po-
lit zwracał uwagę, że gmina wciąż dys-
ponuje zbyt małą ilością pieniędzy z ze-
wnątrz. 

- Oczywiście na wszystko nie wystar-
czyło, ale najważniejsze jest to, że w każ-
dym zakątku gminy coś będzie robione. Do 
tej pory tereny północne były najbardziej 
niedoinwestowane. Ten budżet to zmieni - 
mówił natomiast przewodniczący komi-
sji oświaty Józef Migdałek. Przypomnij-
my tylko, bo cały projekt opisywaliśmy 
w szczegółach już kilka tygodni temu, że 
przyszłoroczne dochody gminy Stryków 
osiągną pułap 29.517.949 zł, a wydatki 
35.880.952 zł. Gmina ma zamiar zreali-
zować rekordową liczbę 76 inwestycji za 
9,5 mln zł. 

Pozytywnie w sprawie strykowskiego 
projektu budżetu wypowiedziała się już 
Regionalna Izba Obrachunkowa. W spo-
sób szczególny bada ona zawsze kwestie 
sfinansowania deficytu oraz prawidłowo-
ści prognozy kwoty długu. W przypad-

ku strykowskiego projektu budżetu nie 
dopatrzyła się ona pod tym względem 
żadnych uchybień. Na koniec przyszłe-
go roku deficyt ma się tu zamknąć kwo-
tą 3.416.743 zł i finansowany będzie po-
życzkami oraz kredytami. Dług wyniesie 
natomiast 13.231.932 zł. Zgodnie z pra-
wem nie może on przekroczyć 60% wy-
konanych dochodów jednostki samorzą-
dowej, w przypadku przyszłorocznego 
budżetu miasta i gminy Stryków wskaź-
nik ten wyniesie 40,76%. 

Stryków będzie również dużo poniżej 
dopuszczalnej granicy proporcji ilości 
spłacanych rat kredytów i odsetek do osią-
ganych dochodów własnych. Raty kredy-
tów oraz odsetki stanowić tu będą kwotę 
2.833.257 zł, czyli 8,72% dochodów wła-
snych gminy. Uchwała budżetowa głoso-
wana będzie na dzisiejszej sesji.                 (ljs) 

Pomimo że nowy bankomat 
Banku Spółdzielczego 
w Głownie miał zostać 
uruchomiony już pod 
koniec listopada, nadal jest 
nieczynny. Powodem tak 
znacznego opóźnienia są 
kłopoty z podłączeniem go  
do centrum rozliczeniowego. 

J est mi bardzo przykro, że uruchomie-
nie bankomatu tak się opóźnia. Z naszej 
strony bankomat jest w pełni przygoto-

wany do pracy, ale zawiniła firma odpo-
wiedzialna za łączność. - powiedziała nam 
27 grudnia prezes Banku Spółdzielczego 

Bankomat na Swobodzie nadal nieczynny
w Głownie Czesława Fortuna. - Rozumiem 
zniecierpliwienie naszych klientów, bowiem 
sama bardzo rozczarowałam się na firmie, 
która ma połączyć bankomat z centrum roz-
liczeniowym.

Choć prezes nie ujawniła nam jej nazwy, 
to zapewniła, że bank wyciągnie wobec 
niej  konsekwencje z tytułu niewywiązania 
się z określonego w umowie terminu. Nie-
stety, prezes Fortuna nie była nam w stanie 
powiedzieć, od kiedy bankomat na Swobo-
dzie będzie funkcjonował. Może problemy 
techniczne uda się rozwiązać za kilka dni, 
ale może to potrwać nieco dłużej. - Uru-
chomimy bankomat wtedy, kiedy połącze-
nie będzie w pełni sprawne. Nam również 
zależy, by stało się to jak najszybciej - za-
pewniła prezes banku.                      (ewr)
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Zadzwoń, gdy nie możesz przejechać

W gminie Dmosin podano już numer te-
lefonu, pod którym przez całą dobę 
będzie można zgłosić konieczność 

odśnieżenia drogi powiatowej na terenie 
gminy. Ten numer to 0601-966-917. Dy-
żuruje pod nim Krzysztof Misiak. Podajemy 
ten numer, ponieważ nie był on udostępnio-
ny przy okazji ostatniej publikacji na temat 
zimowego utrzymania dróg w naszym re-
gionie. Równocześnie przypominamy, że 
problemy z przejezdnością dróg gminnych 
przyjmuje inspektor Andrzej Świniarski pod 
numerem tel. 046/874 62 94 (od pn. do pt. 
w godzinach pracy UG Dmosin) lub 0-696 
049 955 (24 godziny na dobę).                (ewr)

Osiedle Wolność już skanalizowane

P od koniec ubiegłego tygodnia doko-
nano odbioru technicznego kanalizacji 
osiedla Wolność w Strykowie. Roboty 

trwały tu od grudnia 2006 roku, a wykony-
wał je Zakład Usług Budowlanych BUD-
MEL z Tymianki. Zakończono je na dwa 
tygodnie przed przewidzianym terminem. 
Łącznie wykonano 2,5 kilometra sieci ka-
nalizacyjnej i przyłączono 111 gospodarstw 
domowych. W ubiegłym roku gmina Stry-
ków wydała na tę inwestycje 200 tys. zł na-
tomiast w tym - 2.272.000 zł. 

Teraz pora na utwardzanie ulic. W przy-
szłorocznym projekcie budżetu przewidzia-
no realizację pierwszy etap tego przedsię-
wzięcia, który obejmowałby przebudowę 
ulic: Wschodniej, Rolniczej, Piłsudskiego, 
Centarnej i Cichej. Gmina ma zamiar ubie-
gać się o środki unijne na ten cel.          (ljs)

18 grudnia na 
posiedzeniu komisji 
zdrowia, oświaty  
i kultury Rady Miejskiej 
dyrektor SP ZOZ  
w Głownie poinformował 
radnych o pomyślnym 
zakończeniu procesu 
restrukturyzacji

Wpiątek 14 grudnia o godz. 12.00 dy-
rektor SP ZOZ złożył do woje-

wody łódzkiego Jolanty Chełmińskiej 
wniosek o wydanie decyzji o zakończe-
niu restrukturyzacji. Dyrektor dyspono-
wał już wtedy dokumentami stwierdzają-
cymi uregulowanie długów i podpisania  
z ZUS-em 60-miesięcznego układu ratal-
nego na spłatę pozostałych zobowiązań. 
Decyzja wojewody zapadła dosłownie  
w ostatniej chwili, czyli tego samego dnia 
przed godziną 16.00.

Co zyskał SP ZOZ?
Zakończenie procesu restrukturyzacji 

oznacza, że na podstawie postanowień Usta-
wy o pomocy publicznej i restrukturyzacji 
publicznych zakładów opieki zdrowotnej  
i porozumień zawartych wcześniej z wierzy-

Szpital trochę odetchnął

cielami cywilnoprawnymi głowieński ZOZ 
uzyska umorzenie części długów. Będą to 
kwoty niebagatelne. 

- Zakład Ubezpieczeń Społecznych umo-
rzy około 3.100.000 zł, Państwowy Fundusz 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 
ok. 900.000, a inni wierzyciele ogółem ok. 
400.000 zł. Ponadto umorzeniu może ulec 
także 70 procent, czyli 1.600.000 zł z tzw. po-
życzki Balickiego, zaciągniętej w Banku Go-

spodarstwa Krajowego w 2005 roku. - wyli-
czał we wtorek 18 grudnia dyrektor Kupis. 
Pożyczka Balickiego (od nazwiska byłego 
ministra zdrowia Marka Balickiego) została 
zaciągnięta m.in. na pokrycie zobowiązań 
restrukturyzacyjnych, głownie zaległych zo-
bowiązań wobec pracowników. 

O ile „być albo nie być” szpitala w Głow-
nie nie stoi dziś pod tak wielkim znakiem 
zapytania, jak jeszcze przed kilkoma miesią-

cami, zasadne pozostaje pytanie - co dalej?  
Z prośbą o informacje na temat perspektywy 
na najbliższe miesiące zwrócił się do dyrek-
tora Kupisa przewodniczący komisji gospo-
darki i budżetu Andrzej Florczak. 

Na razie ZOZ będzie funkcjonował na 
dotychczasowych zasadach, w oparciu  
o kontrakty zawierane z NFZ. Dyrektor nie 
ukrywa, że liczy na podwyżkę ceny punk-
tu z 11 na 12 złotych, bowiem z nieoficjal-
nych źródeł wiadomo, że w NFZ „zamro-
żono” 900 milionów zł, które mogą być 
przeznaczone m.in. na ten cel. Dziś dyrek-
tor nie przewiduje problemów związanych 
z obsadą dyżurów po 1 stycznia, kiedy za-
cznie obowiązywać prawo o 48-godzinnym 
tygodniu pracy lekarzy. Negocjacje płacowe 
z załogą głowieńskiego SP ZOZ nadal trwa-
ją. Ich efektem może być zwiększenie od-
płatności za dyżur nawet o kilkaset procent 
w stosunku do stanu obecnego. Jacek Kupis 
jest jednak bardzo ostrożny, nie ujawnia, ja-
kie stawki są przedmiotem rozmów. 

Leniwi zarobią mniej
W dalszej perspektywie dyrektor Ku-

pis będzie dążył do tego, by wzrost wy-
nagrodzenia szedł w parze ze wzrostem 
efektywności. Ta menedżerska zasada ma 
obowiązywać zarówno w szpitalu, jak  
i w przychodni POZ.

dok. na str. 25

Od wczoraj, 27 grudnia, zaintere-
sowani mogą się zapoznać z pro-
jektem nowego planu zagospo-
darowania przestrzennego gminy 
Stryków. Mają na to trzy tygodnie. 

W edług pierwotnych zamiarów nowy 
plan miał być uchwalony przez Radę 
Miejską już w roku 2006, a w rzeczy-

wistości stanie się tak dopiero wiosną 2008. 
Tyle czasu zajęło łódzkiej firmie projekto-
wej WMW opracowanie najważniejszego 
dokumentu z punktu widzenia rozwoju gmi-
ny Stryków na przyszłe lata. Nowy plan gmi-
ny Stryków wymagał uzgodnień i opinii aż  
z 34 instytucjami, wymagał również oddziel-
nie uzyskania ministerialnych zgód na wyłą-
czenie terenów z produkcji rolnej i z produkcji 
leśnej. Teraz wszystko jest już w komplecie. 

Stryków wykłada plan
Z planem naprawdę warto się zapoznać, 

chociażby z tego względu, aby widzieć, 
gdzie teraz w gminie Stryków będzie moż-
na się pobudować, a które tereny przezna-
czone zostały pod dalszy rozwój inwestycji. 
Plan wyłożony jest w pok. nr 13 w UM-G 
Stryków codziennie od 9 do 16. 

Po okresie wyłożenia przez 2 tygodnie 
urząd będzie przyjmował ewentualne pi-
semne uwagi do planu na specjalnie przy-
gotowanych do tego drukach dostępnych 
na miejscu. Burmistrz rozpatrzy je w ciągu 
miesiąca. Jeśli choć jedną z nich uwzględ-
ni, wówczas może się to wiązać z ponowną 
procedurą uzgodnień. Jeśli tak się nie stanie, 
wówczas plan powinien zostać zatwierdzo-
ny przez Radę Miejską Strykowa na przeło-
mie kwietnia i maja 2008.            

          (ljs)

Na brak dostatecznych informa-
cji na temat obowiązków, jakich 
do końca roku rolnicy - hodowcy 
zwierząt muszą dopełnić u powia-
towego lekarza weterynarii, zwra-
cał uwagę na ostatnim posiedzeniu 
komisji budżetu strykowski radny 
Czesław Polit. 

J ego zdaniem władze gminy powinny 
ułatwić rolnikom dostęp do formula-
rzy zgłoszeń do produkcji pasz na po-

trzeby własnego gospodarstwa. - Ja sam  
o tym obowiązku dowiedziałem się dopiero 

Mieszanie pasz trzeba zgłosić
niedawno przypadkowo, przy okazji inne-
go szkolenia - mówił radny Polit. Zgodnie 
z zapisami znowelizowanej ustawy o środ-
kach żywienia zwierząt, każdy rolnik, któ-
ry miesza pasze dla zwierząt, nawet tylko 
na użytek swojego gospodarstwa, ma obo-
wiązek dokonania zgłoszenia od powiato-
wego lekarza weterynarii. Powinien to zro-
bić do końca roku. Jak dowiedzieliśmy się 
w biurze Powiatowego Lekarza Weteryna-
rii, formularze zgłoszeń dostępne są na bie-
żąco w Zgierzu. Zostaną również przesłane 
do UM-G Stryków.       

        (ljs) 

J eszcze przed końcem roku gmina Stry-
ków chce wybrać firmę, która zajmie 
się przez najbliższe dwanaście miesię-

cy bezdomnymi zwierzętami na jej terenie. 
Na początku grudnia ogłosiła ona prze-
targ na zapewnienie opieki bezdomnym 
zwierzętom oraz ich wyłapywanie. Usługi 
mają polegać m.in. na wyłapaniu w czasie  
10 godzin od przyjęcia telefonicznego zgło-

Stryków

Kto zajmie się bezdomnymi zwierzętami?
szenia zwierzęcia bezdomnego, znakowa-
niu wyłapanych zwierząt, prowadzeniu ich 
dokumentacji fotograficznej i przekazywa-
niu na stronę internetową gminy, szukaniu 
chętnych i oddawaniu zwierząt do adopcji, 
sprawowaniu całodobowej opieki nad zwie-
rzętami, obejmującej również ich żywienie, 
sprawowaniu opieki weterynaryjnej. 

(ljs)

POduSZki na ZiMOwe chłOdy. W tygodniu poprzedzającym święta uczniowie klas piątych i szóstych Szkoły 
Podstawowej w Niesułkwie oraz Zespołu Szkół nr 2 w Bratoszewicach uszyli około 60 poduszek dla bezdomnych 
zwierząt, a później podarowali je wraz ze swoją opiekunką Barbarą Antczak-Sadowską głowieńskiemu schronisku. 
By przetrwać ten trudny okres, psy i koty potrzebują także dodatkowego pożywienia. Dlatego uczniowie z Niesuł-
kowa i Bratoszewic podarowali schronisku wraz z poduszkami nieco suchej karmy oraz puszek.                                  (ljs)

Do końca roku kalendarzowe-
go pozostało zaledwie kilka dni. 
Już wiadomo, że uczniowie Szko-
ły Podstawowej nr 1 w Głownie 
nie doczekają się w nim szkolnego 
umundurowania. Od początku tego 
roku szkolnego na lekcje przycho-
dzą w „tymczasowym” umunduro-
waniu, na które składają się biała 
bluzka, koszula lub sweter. 

P rzedłużającym się okresem tego tym-
czasowego umundurowania w „Je-

dynce” zmęczeni są już rodzice uczniów. 
Doskwiera im choćby konieczność ciągłe-
go prania kolejnych białych bluzek czy ko-

Mundurki w “Jedynce” może w styczniu
szul swych pociech. Trudno bowiem spo-
dziewać się, by w ferworze codziennych 
szkolnych zajęć białe części szkolnego stroju 
nie zostały zabrudzone i by dzieci mogły w 
nich chodzić do szkoły przez cały tydzień. 
- Przeważnie co drugi dzień, a niekiedy na-
wet codziennie, dziecko musi mieć zmienianą 
bluzkę lub sweter, bo te się po prostu brudzą. 
- usłyszeliśmy od jednego z rodziców - Wyj-
ściem jest kupno kilku białych bluzek czy 
podkoszulek, ale nie każdego na to stać. 

Podczas gdy inne głowieńskie szko-
ły z wprowadzeniem mundurków zdąży-
ły przed rozpoczęciem roku szkolnego lub  
w jego pierwszych dwóch miesiącach,  
w „Jedynce” dyrekcja wciąż czeka cier-

pliwie, aż warszawska firma wywiąże się  
z umowy i dostarczy mundurki, za które ro-
dzice już zresztą zapłacili. - Już nie wiem, 
jak mam się tłumaczyć - przyznaje dyrek-
tor SP1 Jolanta Fortuniak. Parokrotnie już 
pytaliśmy ją o to, kiedy w końcu mun-
durki dotrą do jej szkoły. Ostatnio miały 
być one nie wcześniej niż w końcu paź-
dziernika. Mamy tymczasem koniec roku,  
a mundurków nadal w „Jedynce” nie wi-
dać. - Mam obiecane, że firma dostarczy je 
w styczniu - zapowiada dyrektor Fortuniak. 
Dlaczego firma tak ociąga się z ich dosta-
wą? Ma podobno tak dużo zamówień, że 
nie była w stanie wyrobić się wcześniej - 
usłyszeliśmy od dyrektor.                (rpm)

Dyrektor Jacek Kupis, ku wyraźnemu zadowoleniu radnych, poinformował ich 
o decyzji wojewody o zakończeniu restrukturyzacji SP ZOZ.
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Strykowski radny Mirosław 
Kucharski miał rację co 
do nieprawidłowości 
w wykonaniu 
termomodernizacji 
Zespołu Szkół nr 1. 
Komisja rewizyjna jest 
zdegustowana pracą 
inspektorów nadzoru 
zatrudnianych przy tej 
inwestycji przez gminę.

Po tym, jakie oceny w swojej eksperty-
zie zawarli rzeczoznawcy budowlani  

z Polskiego Związku Inżynierów i Tech-

Radny jak inspektor nadzoru
ników Budownictwa na temat montażu  
66 okien, nasuwa się tylko jeden komen-
tarz - partactwo. Co prawda lektura dru-
giej ekspertyzy dotyczącej zamontowa-
nych w szkole 160 grzejników nie jest już 
tak przygnębiająca, ale jej wnioski końco-
we również nasuwały wątpliwości. Dla czę-
ści składu komisji rewizyjnej, obradującej 
w miniony wtorek, 18 grudnia, były one na 
tyle poważne, że mało co nie doszło do gło-
sowania nad przekazaniem sprawy w ręce 
nadzoru finansów publicznych. 

Co wytykał radny 
Przypomnijmy, że na sierpniowej sesji 

Rady Miejskiej Strykowa radny Mirosław 
Kucharski przedstawił władzom gminy sze-

reg zarzutów co do nieprawidłowego wy-
konania wymiany okien, w skutek czego  
w czasie opadów deszczu leje się z nich 
woda, a w czasie wiatrów - przepuszczają 
one zbyt dużą ilość powietrza. Radny Ku-
charski mówił też o tym, że w trakcie wy-
miany centralnego ogrzewania doszło do 
zamiany grzejników z tych lepszej jakości, 
o których była mowa w projekcie, na grzej-
niki gorsze. Jego zdaniem lepszymi miały-
by być grzejniki marki Cosmonova, a gor-
szymi Purmo. Już wówczas mówił, że jest 
to efekt braku odpowiedniej kontroli nad 
realizacją inwestycji, w wyniku czego wy-
konawcy pozwolili sobie na poważne nie-
doróbki. Zażądał, aby zbadaniem sprawy 
zajęła się komisja rewizyjna. Inni radni po-
parli jego żądania.

Komisja rewizyjna przekazała sprawę  
w ręce fachowców, składając wniosek o po-
wołanie niezależnych ekspertów w celu zba-
dania prawidłowości wykonania inwesty-
cji. Z efektami ich pracy w postaci dwóch 
ekspertyz zapoznała się w miniony wtorek. 
Zostały one odczytane w obecności burmi-
strza Andrzeja Jankowskiego oraz naczel-
nik wydziału inwestycji UM-G Grażyny 
Popczyńskiej. 

To potwierdzili eksperci
W przypadku wymiany 66 okien, reali-

zowanej w latach 2005 i 2006, ekspertyza 
potwierdziła w całości to, o czym mówił 
radny Kucharski.                            

  dok. na str. 24

Strykowskim służbom 
komunalnym zaspy 
śnieżne  już niestraszne. 
Na początku tygodnia 
Zakład Gospodarki 
Komunalnej  
i Mieszkaniowej kupił 
nowy sprzęt za blisko 
100 tysięcy złotych. 
Parę dni temu podobny, 
aczkolwiek mniejszy, 
używany ciągnik  
z pługiem trafił też do 
Miejskiego Zakładu 
Komunalnego w Głownie.

Nowy nabytek strykowskiego ZGKiM 
to ciągnik Zefir 85k w wersji komu-

nalnej z napędem na dwie osie  za 87.962 
zł oraz pług hydrauliczny za 8.906 zł. 
ZGKiM dokonał jego  zakupu w drodze 
przetargu. Oferta firmy AGRO PLUS  
z Łowicza okazała się najtańsza. Nowy 
sprzęt jest najnowocześniejszym, jakim 
do tej pory dysponuje ZGKiM. Wygląda 
też na to, że będzie najskuteczniejszy. 

Napęd na cztery koła oraz to, że cią-
gnik waży 4,5 tony gwarantuje, że na-

Odśnieżacze gotowe do boju
ze wszystkimi potrafiły sobie poradzić 
- mówi dyrektor ZGKiM Włodzimierz 
Długołęcki. Ma on również nadzieję, że 
nowy nabytek pozwoli zaoszczędzić na 
usługach  prywatnych firm, którymi do 
tej pory w czasie zimy zakład musiał się 
posiłkować. ZKGiM ma pod swoją pie-
czą około 200 km dróg gminnych. Nowy 
ciągnik zimą wykorzystywany będzie do 
odśnieżania, a latem na przykład do wy-
kaszania terenów komunalnych. 

Głowieński MZK 
też kupił 

44.500 zł netto zapłacił natomiast za 
używany traktor wyposażony w pług do 
odśnieżania Miejski Zakład Komunalny 
w  Głownie. To ciągnik japoński marki 
KUBOTA o mocy 28 KM z napędem na 
obie osie. Z danych technicznych wy-
nika, że ma on na swoim koncie prze-
pracowanych 1.440 motogodzin. Został 
sprowadzony do Polski z Niemiec przez 
firmę Imex z Tomaszowa Mazowieckie-
go i to ona dostarczyła go do Głowna na 
kilka dni przed gwiazdką. Niebawem 
jego osprzęt wzbogacony zostanie o pia-
skarkę, a jeśli radni zaakceptują pomysł 
dyrektora Andrzeja Rucińskiego, to  
w przyszłym roku dokupiona zostanie 
do niego kosiarka i zamiatarka. 

(rpm)

Niebawem do ciągnika MZK w Głow-
nie ma zostać dokupiona piaskarka, a w 
przyszłym roku - kosiarka i zamiatarka.

Strykowski Zefir w całej okazałości.

reszcie będziemy mieli czym usuwać 
największe zaspy.  Do tej pory pług za-
kładany na Stara, czy Białoruśka nie 

RuNął baRaK KoMuNalNy PRZy „TRójce”. Niejeden powie „wreszcie”. W połowie minionego tygodnia roz-
poczęły się kilkakrotnie już zapowiadane prace rozbiórkowe budynku komunalnego przy ul. Karasickiej w Głownie, 
położonego na terenie Szkoły Podstawowej nr 3. O jego zlikwidowanie od wielu już lat zabiegi czyniła m.in. dyrek-
cja szkoły, ale nie było to możliwe, bo był on jeszcze do niedawna zamieszkiwany przez dwie lokatorki. W tym roku 
udało się jednak znaleźć dla nich inne mieszkania komunalne i rozbiórka okazała się możliwa.                            (rpm)

Speckomisja skontroluje 
umowy śmieciowe

Niepokojącym zjawiskiem jest 
to, że na 3.500 zarejestrowanych 
jednorodzinnych gospodarstw 
domowych w Głownie, tylko 2.024 
posiadają umowy na wywóz od-
padów komunalnych. W jaki spo-
sób produkowanych przez siebie 
śmieci pozbywają się pozostali 
głownianie? 

O dpowiedź nasuwa się sama: podrzu-
cają w lasach lub do cudzych kon-
tenerów, niektórzy palą. Na jednym 

z ostatnich w roku 2007 posiedzeń komi-
sji rewizyjnej Rady Miejskiej, wicebur-
mistrz Leszek Arkuszyński zapowiedział, 
że przygotowywane jest zarządzenie bur-
mistrza miasta powołujące komisję, która 
zająć ma się kontrolą przestrzegania zapi-
sów obowiązującego w Głownie regula-
minu utrzymania czystości i porządku -  
w tym także w zakresie posiadania umów na 
wywóz śmieci. W komisji tej oprócz przed-
stawicieli Urzędu Miejskiego znaleźć mają 
się reprezentanci Miejskiego Zakładu Ko-
munalnego, MZWiK Sp. z o.o. oraz Ko-
misariatu Policji w  Głownie. Mam nadzie-
ję, że nie trzeba będzie kierować wniosków 
do sądu grodzkiego wobec osób łamiących 
postanowienia regulaminu - mówi wicebur-
mistrz Arkuszyński. 

Mając jednak na względzie to, że „Regu-
lamin utrzymania czystości i porządku na te-
renie miasta Głowna” znowelizowany we 
wrześniu 2006 r. w rzeczywistości obowią-
zuje już od roku 1997, trudno nie zdziwić 
się, że dotychczas takiego zespołu kontrol-
nego i samych kontroli nie przeprowadza-
no. - Ileś gospodarstw nie ma podpisanych 
umów na wywóz śmieci. Dlaczego miasto to 
toleruje? - dopytywał radny Urbanik. 

Wiceburmistrz uzasadnił to tym, że do-
tychczas miasto koncentrowało się na 
działalności edukacyjnej, na uświadamia-
niu głownianom - przede wszystkim tym 
najmłodszym w szkołach - zasad i dobro-
dziejstw płynących z selektywnej zbiórki 
odpadów i dbania o ekologię. Teraz przy-
szedł, zdaniem wiceburmistrza, czas gdy 
za kontrolowanie umów śmieciowych trze-
ba się wziąć.

(rpm)

Drugie podejście do przetargu

W czoraj, po zamknięciu tego nume-
ru „Wieści” otwarto oferty w dru-
gim już przetargu ogłoszonym przez 

gminę Dmosin na remont budynku przy-
chodni w Nagawkach. Do udziału w pierw-
szym przetargu przystąpiły dwie firmy. 
Obydwie koszt prac wyceniły na więcej, 
niż wstępnie zakładano w gminie. Żadna 
nie dostarczyła jednak dokumentów stwier-
dzających, że posiada finansowe zabez-
pieczenie realizacji zamówienia. 20 listo-
pada Rada Gminy zwiększyła nakłady na 
remont z 830 tys. zł do 915 tys. zł.     (ewr)

Melioracja w Broninie zakończona

Z akończyła się najważniejsza tegorocz-
na inwestycja na strykowskich tere-
nach wiejskich. Wsie Bronin i Wrzask 

są nareszcie zmeliorowane. Firma Melwod 
rozpoczęła roboty jesienią 2006, później 
musiały one zostać przerwane. Powodem 
przestoju był brak na rynku ceramicznych 
drenów. W końcu pola zostały meliorowa-
ne przy użyciu armatury plastikowej. Inwe-
stycja kosztowała ok. 750 tys. zł. Wojewódz-
ki Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych 
otrzymał na nią 80% dotacji z Unii Europej-
skiej. Udział własny mieszkańców wyniósł 
ok. 3 tys. zł na hektar.                         (ljs)
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Obrońcy lasku szukają 
pomocy u wojewody

P rzeciwnicy sprzedaży niespełna 
hektarowego kawałka lasku 
miejskiego położonego przy ul. 

Plażowej 17 w Głownie wystosowali 
12 grudnia pismo do wojewody 
łódzkiego, w którym proszą o jego 
ingerencję w sprawę podjętej już 6 
grudnia przez Radę Miejską  
w Głownie decyzji o przeznaczeniu 
tego terenu na sprzedaż. Oburzeni 
decyzją władz miasta głownianie 
załączyli do pisma list z podpisami 
295 osób popierających ich sprzeciw. 
Przeciwnicy sprzedaży fragmentu 
lasku podnoszą w liście, że 
przeznaczony tym samym do 
wycinki las w połowie stanowią 
kilkudziesięcio-, a nawet 150-letnie 
sosny i dęby oraz to, że las ten jest 
siedliskiem wielu gatunków fauny - 
również gatunków chronionych.  
Ten fragment lasu stanowi  
1/5 naturalnej otuliny od strony 
zachodniej największego w naszym 
mieście osiedla przy ul. Kopernika 
- piszą do wojewody - Przylegając 
do ruchliwej drogi krajowej, chroni 
on mieszkańców przed hałasem 
i spalinami. Ruch samochodowy 
na tej trasie jest niezwykle 
nasilony, nie słabnie w godzinach 
nocnych. Sznur samochodów 
transportowych przeplecionych 
samochodami osobowymi jest naszą 
zmorą. Świadczą o tym statystyki 
wypadków, przekładające się na 
ilość nekrologów. - argumentują 
swój sprzeciw. Przypomnijmy, że 
argumenty te były podnoszone już 
przez protestujących na spotkaniach 
z radnymi. Nie podziałały jednak na 
tyle skutecznie, by radę od sprzedaży 
tego terenu odwieść. 
Przypomnijmy, że wojewoda może 
uchylić uchwałę rady, stwierdzić jej 
nieważność pod warunkiem jednak, 
że została ona podjęta przez radę 
z naruszeniem obowiązujących 
przepisów prawa. Merytorycznie 
tymczasem uchwała w sprawie 
przeznaczenia części lasku przy 
Plażowej 17 w Głownie wydaje 
się prawa nie naruszać. Sprzedaż 
i przeznaczenie tego terenu na 
cele rekreacyjno-turystyczne jest 
bowiem zgodna z obowiązującym, 
uchwalonym wcześniej przez 
radę, planem zagospodarowania 
przestrzennego tej części miasta. 
(rpm)

Wymień dowód w sobotę

T o już ostatni dzwonek. Urząd Miasta
-Gminy Stryków przypomina o obo-
wiązku wymiany starych dowodów 

osobistych i jutro, 29 stycznia, organizuje 
sobotni dyżur. Pomimo ważności starych 
dowodów do końca marca 2008 roku, wnio-
sek o wydanie nowego można składać tylko 
do 31 grudnia 2007 roku.  Dla osób niepeł-
nosprawnych, niemogących osobiście do-
trzeć do urzędu, istnieje możliwość dojaz-
du urzędnika na miejsce, należy umówić się 
pod nr tel.: 42/719-80-27. W sobotę wydział 
czynny będzie od 9. do 15.

Niezależnie od wniosków zebra-
nych przez komisję gospodarki  
i budżetu Rady Miejskiej w Głow-
nie od poszczególnych radnych  
i pozostałych komisji rady do bur-
mistrza trafią również autorskie 
propozycje zmian do projektu bu-
dżetu na rok 2008 radnego Tade-
usza Łukaszewskiego. 

S ą to wnioski, wobec których komisja 
budżetu i gospodarki nie wypowie-
działa się i postanowiła pozostawić je 

do wyłącznej oceny burmistrza. Radny Łu-
kaszewski proponuje zwiększenie zakresu 

Łukaszewski proponuje
inwestycji w ul. Jasnej z proponowanego 
przez burmistrza wykonania projektu budo-
wy tej ulicy za kwotę 15 tys. zł do realiza-
cji jej I etapu budowy. Łukaszewski wska-
zuje na ten cel konieczność wydatkowania  
155 tys. zł. Proponuje ponadto zdjęcie czę-
ści rezerwowanych przez burmistrza środ-
ków na budowę ul. Pięknej i zmniejszenie 
tej puli z 311.500 zł do 211.500 zł. 

Łukaszewski proponuje także zmniej-
szenie przyszłorocznych wydatków na re-
witalizację Pałacu Jabłońskich z rezerwo-
wanych przez burmistrza 345 tys. zł do 
245 tys. zł. Wniósł on także o rozszerzenie 
przyszłorocznego planu inwestycyjnego  

o wykonanie projektu budowy ul.: Łyso-
górskiej, Robotniczej i Kilińskiego za kwo-
tę 40 tys. zł oraz o remont łazienek w MOK 
- 20 tys. zł. 

Do planu rezerwowego radny Łukaszew-
ski proponuje: zwiększenie zakresu inwe-
stycji na ul. Sasanek o I etap jej budowy, na 
co proponuje 100 tys. zł. Dodaje do niego 
ponadto wykonanie przyłącza c.o. do dru-
giego budynku Gimnazjum Miejskiego, 
który korzysta obecnie z kotłowni ZSL-G, 
tj. szkoły powiatowej oraz sugeruje zapla-
nowanie środków na rozwiązanie problemu 
wody w ul. Chopina i Traugutta. 

(rpm) 

Komisja gospodarki  
i budżetu Rady Miejskiej 
w Głownie przedłożyła 
burmistrzowi Wojciechowi 
Brzeskiemu propozycję  
15 zmian  
w proponowanym przez 
niego planie nakładów 
inwestycyjnych  
na rok 2008.

Zmiany te stanowią wypadkową ocze-
kiwań radnych miejskich i poszcze-
gólnych komisji rady w odniesieniu 

do kształtu przyszłorocznego budżetu. Ko-
misja proponuje:

1. Przeznaczenie środków pochodzą-
cych z ewentualnej sprzedaży działki na 
ul. Bielawskiej, na której zlokalizowany 
jest komisariat policji w Głownie, na po-
trzeby budowy lokali komunalnych przy 
ul. Spacerowej 21.

2. Zabezpieczenie w budżecie kwoty  
50 tys. zł jako wkład własny na budowę 

Propozycje zmian do projektu budżetu
boiska do gier zespołowych, z wykorzy-
staniem dostępnych programów dofinan-
sowania zewnętrznego.

3. Lokalizację kompleksu sportowo-re-
kreacyjnego na terenie Szkoły Podstawo-
wej nr 2.

4. Wykonanie koncepcji zagospodaro-
wania parku przy ul. Wigury.

5. Budowę nawierzchni ul. Jasnej.
6. Dokończenie kanalizacji sanitarnej na 

ul. Monte Cassino.
7. Rozpoczęcie - przy okazji realizacji in-

westycji w ul. Pieknej - budowy nawierzch-
ni ciągu ulic Ogrodniczej i Skokowskiego 
od ul. Topolowej do Szkoły Podstawowej 
nr 3 i kościoła (pod kątem ewentualnego 
przyszłego remontu ul. Karasickiej).

8. Przygotowanie koncepcji budowy 
profesjonalnego boiska lekkoatletyczne-
go połączonego ewentualnie z innym bo-
iskiem, także w oparciu o środki zewnętrz-
ne z wszelkich dostępnych programów 
dofinansowania tego typu przedsięwzięć.

9. Przygotowanie koncepcji budowy profe-
sjonalnego kompleksu boisk do gier zespoło-
wych i kortów tenisowych na terenie SP3.

10. Oprócz proponowanych przez bur-
mistrza projektów ul. Sasanek i Plażowej 
komisja proponuje wykonanie projektów 
ulic Czarneckiego, Skłodowskiej-Curie 
oraz Kraszewskiego.

11. Rozbiórkę starego budynku SP2.
12. Wykonanie projektu budowy na-

wierzchni ul. Karasickiej.
13. Opracowanie dokumentacji technicz-

nej na wykonanie uzupełniającego oświe-
tlenia w rejonie ul.: Wigury, 11 Listopada 
i Granicznej oraz w dzielnicy Zabrzeźnia 
na nieoświetlonych odcinkach ul.: Zakręt, 
Ogrodniczej, Popiełuszki i Świerkowej. 

14. Opracowanie dokumentacji tech-
nicznej na wykonanie uzupełniającej ka-
nalizacji w rejonie ulic: Żwirki, Granicz-
nej i 11 Listopada.

15. W miejsce rozbiórki starego budynku 
SP2 komisja proponuje budowę kotłowni 
przy nowym budynku SP2. 

Ile z tych wniosków zyska aproba-
tę burmistrza, a ile z nich zostanie odrzu-
conych? Przekonamy się już na sesji bu-
dżetowej, która zaplanowana jest na dziś,  
28 grudnia.                                          (rpm)

Mieszkania na sprzedaż, 
lokale użytkowe  
do wynajęcia.

Wostatnim czasie tempa nabrała budo-
wa prywatnych kamienic, wznoszo-

nych wzdłuż jednej z pierzei Placu Wol-
ności w Głownie. Przypomnijmy, że dwie 
działki pod numerem 14 i 17, na których 
one powstają, kupił od miasta w 2005 r. 
prywatny przedsiębiorca Janusz Wroński - 
pierwszą, nieco ponad czterystumetrową za  
111 tys. zł, drugą o powierzchni 2.098 m2 

Rosną nowe kamienice 
na Placu Wolności

Widok budowanej kamienicy przy Placu Wolności 17 od strony podwórka.

Tak wyglądać ma kamienica u zbiegu ulicy Młynarskiej i Placu Wolności.

- za kwotę 330 tys. 250 zł. Przypomnijmy, 
że w miejscowym planie zagospodarowa-
nia przestrzennego teren ten przeznaczony 
jest pod budownictwo mieszkaniowe - pie-
rzejowe oraz usługi administracyjno-biuro-
we, edukacyjne itp. 

Mury większej kamienicy przy ul. Stra-
żackiej sięgają już poddasza. Niebawem 
rozpocznie się budowa więźby dacho-
wej. Powstanie w niej 14 mieszkań na pię-
trze i poddaszu o powierzchni od 42 m2 do  
99 m2 oraz sześć lokali użytkowych na par-
terze: cztery o powierzchni 67 m2, jeden  
o pow. 25 m2 i jeden o pow. 16,5 m2. Ja-

nusz Wroński nie kryje, że mieszkania za-
mierza sprzedać, natomiast lokale użytko-
we przeznaczy pod wynajem. Z kalkulacją 
ceny mieszkań w swej kamienicy wstrzy-
muje się do lutego przyszłego roku. Kamie-
nice przy Placu Wolności mają być odda-
ne do użytku jesienią przyszłego roku. Do 
końca września maja być one zaopatrzone 
w przyłącze energetyczne, dlatego Janusz 
Wroński przewiduje, że pierwsi mieszkań-
cy będą mogli wprowadzić się do nich do 
końca października. 

W kamienicy narożnej wznoszonej  
u zbiegu ul. Młynarskiej i Placu Wolności 
powstanie sześć mieszkań i trzy lokale użyt-

kowe. Każde mieszkanie - w zależności od 
powierzchni będzie posiadało dostęp do jed-
nego lub dwóch balkonów. Na terenie pose-
sji przy Placu Wolności 17 powstają również 
garaże. Nim obiekt zostanie oddany do użyt-
ku, powstaną tam również wyłożone kostką 
granitową ciągi komunikacyjne, mała archi-
tektura, skalniaki, skarpy porośnięte zielenią 
i plac zabaw dla dzieci. 

Wznoszone kamienice będą ogrzewane 
nowatorską metodą za pomocą pomp cie-
pła, tj. przy wykorzystaniu energii cieplnej 
z wód tłoczonych za pośrednictwem stud-
ni głębinowych. Na ich dachach pojawią się 
solary.                                                 (rpm)
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Skąpczyńska śpi i we śnie odbywa podróż, w której po przeszłości, teraźniejszości i przyszłości oprowadzają ją widma. 
Uczniowie klas drugich liceum profilowanego w spektaklu inspirowanym „Opowieścią Wigilijną „ Dickensa. 

Uczennice Szkoły Podstawowej w Popowie z baśniowymi rekwizytami te-
atru Arlekin.

11 grudnia uczniowie klas III - 
VI Szkoły Podstawowej w Popo-
wie Głowieńskim wraz z opiekuna-
mi Małgorzatą Kapuścińską, Beatą 
Siekierą i Anną Romańczuk, uczest-
niczyli w wyjeździe do Teatru Lalek 
ARLEKIN w Łodzi na przedstawie-
nie „Pan Twardowski” w reżyserii 
Waldemara Wolańskiego.

P o obejrzeniu spektaklu uczniowie 
uczestniczyli w zajęciach z eduka-
cji teatralnej. Spacerując po deskach  

i zaglądając za kulisy, mogli poczuć się jak 
prawdziwi aktorzy. Poznali rodzaje lalek 
biorących udział w przedstawieniach oraz 
dowiedzieli się, na czym polega specyfika 
pracy aktorów w teatrze lalkowym. Mu-
szą oni bowiem nie tylko nauczyć się tek-
stu, lecz także i techniki posługiwania się 

Poznawali teatr od kulis
lalkami. Nie lada gratką dla uczniów była 
możliwość dotknięcia wszystkich ekspo-
nowanych lalek. 

Na zakończenie poznali też kilka aktor-
skich przesądów m.in., że trzeba przydepnąć 
tekst roli, który upadł na podłogę, aby nie 
„położyć” roli. Uczniowie dowiedzieli się 
również, że warto wybrać się na tzw. „zie-
lone przedstawienie”, czyli przedstawienie 
ostatnie po którym spektakl schodzi z afi-
sza, czyli z repertuaru teatru. Podczas niego 
aktorzy starają się robić kolegom różne psi-
kusy, których nie ma w tradycyjnym scena-
riuszu, a które mają ich zaskoczyć. 

Uczestnicy byli bardzo zadowoleni z wy-
jazdu. Zachwyciła ich profesjonalna gra ak-
torska oraz efekty specjalne podczas przed-
stawienia. Cieszyli się, że mogli na własne 
oczy zobaczyć to, co zwykle dla widzów po-
zostaje tajemnicą.                                 (ewr)

N ie odbyło się w grudniu przedstawie-
nie profilaktyczne przygotowane dla 
uczniów głowieńskich szkół przez 

teatr działający przy Zespole Szkół Lice-
alno-Gimnazjalnych w Głownie. Powód? 
Choroba opiekunki grupy teatralnej Anny 
Kotulskiej. Przedstawienie jest realizowa-
ne na zlecenie głowieńskiej Komisji Roz-
wiązywania Problemów Alkoholowych  

Przedstawienie profilaktyczne w marcu
i dotykać ma problemu uzależnień od alko-
holu i narkotyków. 

Zgodnie z zapowiedziami szefowej ko-
misji Magdaleny Szajder, przedstawienie 
ma być zaprezentowane w marcu, a niewy-
kluczone, że odbędzie się także w styczniu 
-w ramach rekompensaty za jego grudnio-
we odwołanie.

(rpm)

Członkowie Komisji Rozwiązy-
wania Problemów Alkoholowych 
dla Miasta Głowna 6 grudnia  za-
proponowali zakup cyfrowego 
aparatu fotograficznego bądź 
rzutnika. 

Jednym z pomysłów wykorzystania po-
zostającej jeszcze do dyspozycji puli 
pieniężnej było również to, by zakupić 

„wzornik narkotyków”, który mógłby być 
wykorzystany jako materiał szkoleniowy 
dla członków komisji oraz nauczycieli i pe-
dagogów szkolnych. 

Członkowie komisji posiłkowali się 
materiałem opublikowanym na łamach 
„Wieści”, a dotyczącym zakupu testerów 
narkotykowych dla strykowskiego komi-
sariatu. Ewidentnie jednak doszło do niepo-
rozumienia, albowiem testery narkotykowe,  

Komisja chce kupić wzornik narkotyków
w jakie wyposażona została strykowska po-
licja nie mają nic wspólnego z „wzornikiem 
narkotyków”, o którym mówili członko-
wie głowieńskiej komisji. Testery narkoty-
kowe służą do wykrywania śladów obec-
ności narkotyków na ciele, przedmiotach, 
odzieży, a także w moczu i w ślinie. Tecz-
ka z testerami narkotykowymi, którą za 
1300 zł strykowskiemu komisariatowi za-
kupiła tamtejsza gminna komisja rozwiązy-
wania problemów narkotykowych nie jest 
„wzornikiem narkotyków”, ale zbiorem „in-
strumentów” ułatwiających policjantom zi-
dentyfikowanie osób będących pod wpły-
wem narkotyków. 

Na jaki zakup ostatecznie zdecyduje się 
komisja? Okaże się jeszcze przed końcem 
tego roku, gdy już będzie wiadomo jakimi 
jeszcze pieniędzmi komisja ta będzie dyspo-
nowała.                                                  (rpm)

Od przedstawienia wystawio-
nego przez uczniów klas drugich 
Liceum Profilowanego rozpoczę-
ło się w środę 19 grudnia spotka-
nie opłatkowe w Zespole Szkół  
nr 1 im. Romualda Adama Ceber-
towicza w Głownie

Spektakl inspirowany „Opowieścią wi-
gilijną” C. Dickensa, ale z akcją prze-

niesioną w realia XXI wieku, wyreżyse-
rowały nauczycielki Iwona Kret i Renata 
Wiśniewska-Wika. Młodzi aktorzy wcieli-
li się w postacie agresywnej bizneswoman 

Opłatek ze starostą
Sknerzyńskiej, trzech widm oraz członków 
rodziny Nieśmiałego - pracownika biuro-
wego. Przesłanie sztuki bliskie było: nigdy 
nie jest za późno, by zmienić swoje postę-
powanie w stosunku do bliźnich, a Boże 
Narodzenie jest doskonałą ku temu okazją. 
Choć spotkanie w „Cebertowiczu” rozpo-
częło się po godzinie 12.00, na sali panował 
nastrój wieczerzy wigilijnej, dzięki zapalo-
nym świecom i fantazyjnie przysłoniętym 
granatową bibułą oknom. 

Po przedstawieniu uroczyste życzenia 
złożyła wszystkim gospodyni spotkania - 
dyrektor ZS nr 1 Elżbieta Kołodziej. W od-

świętnie udekorowanej sali, przy zastawio-
nych smakołykami stołach zasiedli m.in. 
starosta zgierski Jacek Socha, burmistrz 
Głowna Wojciech Brzeski, wójt gminy 
Głowno Marek Jóźwiak, radni powiatowi  
z naszego terenu, dyrektorowie głowień-
skich szkół i przedszkoli, ks. dr Stanisław 
Banach oraz nauczyciele. Ze spotkania nikt 
nie wyszedł z pustymi rękoma, bowiem 
uczniowie przygotowali dla gości podarki - 
ozdoby choinkowe wykonane z makaronu. 
Radosną atmosferę spotkania podkreśliły 
dodatkowo śpiewane przez młodzież kolę-
dy.                                                         (ewr)

58 pracownic Samodzielnego 
Publicznego Zakładu Opieki Zdro-
wotnej w Głownie - wśród nich kil-
ka z przychodni w Bratoszewicach 
i Strykowie, a większość z przy-
chodni i szpitala w Głownie oraz 
siedem pracownic Gorseciarskiej 
Spółdzielni Pracy w wieku powyżej 
45 lat wzięło udział w realizowanym 
od maja 2006 r. w Głownie projekcie 
unijnym finansowanym przy udzia-
le środków z Europejskiego Fundu-
szu Społecznego w ramach Inicja-
tywy Wspólnotowej EQUAL. 

Jego realizacja dobiega końca, a zatem 
czas na podsumowania. Jego uczest-

niczki z Głowna - w większości pielęgniar-
ki - skorzystały z kursów komputerowych 
prowadzonych przez Izbę Rzemieślniczą 
w Łodzi - partnera projektu. Większość  
z nich wzięła również udział w warsztatach 
psychologicznych z zakresu komunikacji 
interpersonalnej, autoprezentacji, radzenia 
sobie w sytuacjach stresujących, podnosze-
nia własnej wartości. 

Dokształcone dzięki Unii
Celem IW EQUAL było podwyższenie 

ich kwalifikacji zawodowych, ale też zmia-
na nastawienia do własnego rozwoju zawo-
dowego, promowanie kształcenia i aktyw-
ności. W województwie łódzkim problem 
utraty pracy przez kobiety powyżej 45. roku 
życia dotyczy przede wszystkim pań za-
trudnionych w przemyśle lekkim i służbie 
zdrowia. Stąd wybór pielęgniarek i szwa-
czek z Głowna do udziału w projekcie. 

Głowieńskie pielęgniarki uczestniczące 
w tym projekcie przeszły kursy zawodowe 
zgodne z wymogami UE w zakresie: resu-
scytacji krążeniowo-oddechowej, leczenia 
ran i opieki paliatywnej. Wszystkie te kur-
sy zakończone zostały egzaminem i odpo-
wiednim zaświadczeniem potwierdzają-
cym zdobyte kwalifikacje. 

Mimo że SPZOZ nie był partnerem pro-
jektu, ułatwił swym pracownicom udział 
w nim. To w pomieszczeniach SPZOZ 
odbywały się warsztaty psychologicz-
ne, dzięki czemu uczestniczki projektu 
nie musiały na nie dojeżdżać. Z udziału  
w programie cieszy się również przedsta-
wicielka Stowarzyszenia na Rzecz Kobiet 

Magdalena Szajder, która od lutego 
do kwietnia ubiegłego roku uczestniczyła  
w szkoleniach metodologii jobcacoachin-
gu, tj. metody indywidualnego doradztwa. 
Ukończyłam również wszystkie dostęp-
ne szkolenia, poznałam ciekawych ludzi,  
a przede wszystkim praca z ludźmi dała mi 
ogromną satysfakcję - podsumowuje swój 
udział w programie Magdalena Szajder. - 
Cieszy mnie, że ludzie mogli zdobyć nowe 
kwalifikacje i umocnić się na stanowisku 
pracy bez nakładów finansowych. Magda-
lena Szajder szacuje, że szkolenia i działa-
nia z jakich w ramach unijnego projektu 
bezpłatnie skorzystały tylko pracowni-
ce SPZOZ w Głownie opiewają na kwotę 
około 180 tys. zł.

Przełożona pielęgniarek w głowieńskim 
szpitalu Anna Pakulska, choć sama nie 
uczestniczyła w szkoleniach dla tej grupy 
zawodowej, to pośredniczyła w sprawach 
związanych z ich organizacją: - Sama do-
piero w tym roku ukończyłam 45 lat, więc 
nie załapałam się jeszcze na tegoroczne 
szkolenia. 

dok. na str. 25
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Budżetem współpracy 
i kompromisu 
nazwać można 
projekt budżetu 
powiatu łowickiego, 
który radni przyjęli 
jednogłośnie na sesji 
w piątek 21 grudnia.

P ropozycje inwestycyjne zarzą-
du powiatu spotkały się z ak-

ceptacją radnych z opozycyjnego 
klubu PSL Porozumienie. Wnio-
ski inwestycyjne zgłoszone przez 
tychże radnych przyjęte zostały do 
budżetu, choć PSL-owcy wykazać 
się musieli umiejętnością wyrażenia 
zgody na kompromis.

Po raz pierwszy radni zapoznani 
zostali z projektem budżetu na sesji 
26 listopada. Wtedy jednak wśród 
zadań inwestycyjnych nie było wy-
kazu dróg przeznaczonych do prze-
budowy czy remontu. Była tylko 
określona pula pieniędzy, a zarząd 
czekał od tamtej pory na wnioski 
ze strony radnych. Jak powiedział 
podczas budżetowej sesji starosta 
Janusz Michalak, z 27 wniosków 
inwestycyjnych, jakie zgłoszone zo-
stały na poszczególnych komisjach, 

zarząd w prezentowanym projekcie 
budżetu uwzględnił 11. 

W imieniu klubu PSL Porozumie-
nie wnioski zgłosił podczas sesji rad-
ny Paweł Bejda. Klub wnioskował, 
aby - ponad to, co proponował za-
rząd powiatu, a co omawiamy niżej 
- z rezerwy ogólnej wykroić pienią-
dze na ponad pięciokilometrowy od-
cinek drogi w Bąkowie  Dolnym 
- 100 tys. zł (wójt gminy Zduny go-
tów jest ponieść 30 procent kosz-
tów przebudowy), drogę Sobota - 
Przezwiska - 100 tys. zł, kolejne 
ponad 100 tys. zł na drogę Bobro-
wa - Trzcianka - Chlebów. Na-
tomiast z rezerwy budżetowej na in-
westycje i zakupy inwestycyjne radni 
PSL wnioskowali, aby przeznaczyć  
100 tys. na drogę Złaków - Kierno-
zia, 80 tys. na drogę w Sromowie, 
oraz 20 tys. zł dołożyć na wymie-
nioną wcześniej drogę Bobrowa - 
Trzcianka - Chlebów. 

Propozycja ludowców zyska-
ła akceptację, po dłuższej przerwie 
starosta Janusz Michalak poinfor-
mował tylko, że zarząd proponuje, 
aby wymienione zostały zmniejszo-
ne. Chodzi bowiem o to, aby zbyt 
nie uszczuplać nadwyżki, bowiem 
zarząd chce z niej przeznaczyć też 
pieniądze na rozpoczęcie budowy 

sali gimnastycznej przy którejś ze 
szkół średnich. - Może będzie to tyl-
ko dokumentacja, jednak chcieliby-
śmy, aby coś w tym kierunku zacząć 
robić - powiedział starosta

Na drogę w Bąkowie Dolnym 
zarząd przeznaczyć chciałby zatem  
70 tys. zł, Sobota - Przezwiska  
70 tys. zł, Trzcianka - Chlebów  
50 tys. zł, Złaków - Kiernozia 70 tys. 
zł, Sromów 50 tys. zł, (tym bardziej 
że dyrektorowi Powiatowego Zarzą-
du Dróg Andrzejowi Stajudzie uda-
ło się podpisać korzystną umowę  
i prace wykonywać ma firma pra-
cująca na „dwójce”, czyli będzie ta-
niej). W ten sposób rezerwa ogólna 
zmniejszona zostanie do 50 tys. zł. 
- Zgadzamy się zatem na przedsta-
wioną nam propozycję i wycofujemy 
nasz wcześniejszy wniosek - powie-
dział Paweł Bejda. - Klub PSL Po-
rozumienie głosował będzie za bu-
dżetem - zadeklarował.

Budżet uchwalono jednogłośnie, 
innymi słowy zyskały akceptację 
radnych wszystkie pozostałe za-
warte w projekcie inwestycje, plus 
te zgłoszone przez radnych PSL 
podczas sesji. 

Jak wyglądają pozostałe inwe-
stycje planowane na najbliższy rok? 
Powierzchniowe utwardzanie dro-

Powiat łowicki

Nie było głosów sprzeciwu

W czwartek  
27 grudnia podpisana 
została z łódzkim 
wojewodą Jolantą 
Chełmińską umowa 
zmieniająca łowickie 
Przedsiębiorstwo 
Robót Inżynieryjno- 
Drogowych w spółkę 
pracowniczą. Wartość 
transakcji chroni 
tajemnica handlowa.

S pośród 53 pracowników PRID 
udziały w nowo powstałej spół-
ce zdecydowało się wykupić  

43, w tym zarządca komisarycz-
ny Grzegorz Michalak, wiceprze-
wodniczący łódzkiego Sejmiku 
Samorządowego, radny miejski 
poprzedniej kadencji, a swego cza-
su burmistrz. 

Ma on mieć w spółce 18 pro-
cent udziałów. Zaangażowany 
jest w nią też inwe-
stor zewnętrzny, który 
do chwili zakończe-
nia negocjacji i pod-
pisania umowy, chciał 
zostać anonimowy. 
Nieoficjalnie dowie-
dzieliśmy się jednak 
już wcześniej, że głów-
nym udziałowcem, 
z 35-procentowymi 
udziałami w spółce, 
będzie łowicki przedsiębiorca Ma-
rian Kapusta. Posiada on największą 
chyba w Łowiczu flotę transporto-
wą i zajmuje się transportem towa-
rów, ma też własny skład węglowy  
i z materiałami budowlanymi. 

PRID ma obecnie swoją siedzi-
bę w Kwiatku, przy drodze nr 14 do 

PRID w ręce pracowników
Łodzi, kiedyś mieścił się przy ulicy 
Warszawskiej w Łowiczu. Sprze-
daż działki przy Warszawskiej,  
o powierzchni 11.665 m2, była nie-
jako pierwszym aktem prywatyza-
cji. Przedsiębiorstwo przeniosło się 
wtedy do nie w pełni wykorzysty-
wanej bazy na Kwiatku. 

Przed podpisaniem umowy roz-
ważano trzy możliwości prywaty-
zacji zakładu. Zakład można było 
sprzedać w całości, wejść z nim do 
istniejącej spółki lub zorganizować 
spółkę pracowniczą lub leasingo-
wą. Wybrano ostatnią z możliwo-
ści: umowa podpisana właśnie przez 
wojewodę i przedstawicieli spółki 
zakłada przejęcie PRID w płatne 
użytkowanie - leasing i spłacanie 
wartości spółki wraz z odsetkami 
przez najbliższe 10 lat. 

Dla zorientowanych w temacie 
zmiany w spółce nie powinny być 
zaskoczeniem. Grzegorz Micha-
lak zapowiadał je już w chwili, gdy  
w 2006 roku ówczesny wojewoda 
Helena Pietraszkiewicz powoływała 

go na stanowisko za-
rządcy komisaryczne-
go. - Wojewoda, wrę-
czając mi nominację, 
powiedziała, że trzeba 
najpierw wyprowadzić 
firmę na prostą, a po-
tem prywatyzować - 
mówił nam już wtedy 
Michalak. 

Na ile powiodło się 
to wyprowadzanie? 

Michalak mówi, że w chwili gdy 
przejmował przedsiębiorstwo, mia-
ło ono 1,5 miliona zł straty. Pod-
stawowym zatem zadaniem było 
zredukowanie tej straty i do czasu 
decyzji o prywatyzacji udało się to 
dokonać. Michalak dodaje, że wiel-
kich sentymentów w tym temacie 

nie było. Jako komisarz miał przyj-
rzeć się temu, czy zakład można 
jeszcze jakoś uratować. Jeśli stwier-
dziłby, że nic nie da się zrobić, ogło-
szono by upadłość.

- Udało się wyprowadzić zakład 
na prostą, jednak trzeba zwrócić 
uwagę na to, jakim kosztem - mówi. 
- Zakład od kilku lat nie inwestował 
w maszyny. Park maszynowy jest 
albo w złym stanie, albo mocno już 
leciwy - dodaje. 

Łowickie PRID już w 2003 roku 
zakwalifikowane zostało przez 
wojewodę do programu Wspiera-
nia Inicjatyw Prywatyzacyjnych.  
W 2004 roku firma miała być pry-

watyzowana na drodze kupna przez 
jednego inwestora. W odpowiedzi 
na przetarg zgłosiło się 6 firm, jed-
nak ostatecznie Ministerstwo Skar-
bu nie wyraziło zgody na sprzedaż. 
Powodem było najprawdopodob-
niej to, że rok 2004 był dla PRID 
korzystny finansowo. Nie zanie-
chano jednak planów prywaty-
zacji. Michalak nie krył bowiem,  
i podtrzymuje tę opinię również te-
raz, że według niego formuła przed-
siębiorstw państwowych jest ana-
chronizmem.

W mijającym roku PRID wybu-
dowało około 20 km dróg. W więk-
szości były to prace remontowe. 

Faktycznie nowych dróg wybudo-
wało około 4 km. Przedsiębiorstwo 
miało kilkunastu zleceniodawców, 
głównie samorządy. Miniony rok 
to głównie prace na terenie powia-
tu łowickiego. - Jaki zanotowaliśmy 
przychód i dochód, obecnie jeszcze 
nie mogę powiedzieć. Rozliczenia 
księgowe potrwają do połowy lute-
go - mówi Michalak. 

Plany spółki na najbliższą przy-
szłość to przede wszystkim in-
westowanie w odnowa leciwego  
i mocno zużytego już sprzętu. Po-
nadto utrzymanie jak największej 
sprzedaży usług, bo to pozwoli 
utrzymać zatrudnienie na obecnym 

poziomie. W czym i gdzie firma upa-
truje szansę? Jak mówi Michalak, 
dużych zmian wprowadzać tutaj nie 
można. Im dalej bowiem firma sta-
wałaby do przetargów, tym kosztow-
niejszy byłby transport materiałów 
do budowy. - Dlatego skupimy się 
przede wszystkim na aktywności na 
terenie powiatu łowickiego, choć na 
zewnątrz także będziemy starali się 
konkurować. Wszystko zależeć bę-
dzie od warunków - mówi. 

Ustawowym warunkiem prywa-
tyzacji było pozyskanie zewnętrz-
nego inwestora, który miałby 
przynajmniej 20 procent udziałów  
w nowo powstałej spółce. Dlacze-
go udziałowcem tym został Ma-
rian Kapusta? Michalak odpowia-
da, że firma nie chciała zwracać 
się w tej sprawie do żadnego kon-
kurencyjnego zakładu. - To było-
by jak wpuszczanie wilka do sta-
da - argumentuje. Nie chciał też, 
aby niewielki tak naprawdę PRID 
został zdominowany i uzależnił 
się z czasem od większego za-
kładu. Poszukiwał więc w Łowi-
czu przedsiębiorcy gotowego za-
inwestować w spółkę i większość,  
z którymi rozmawiał, interesowa-
ły grunty PRID, a nie sam zakład. 
- Nie ukrywam że miały tu znacze-
nie także względy personalne. Ka-
pusta jest człowiekiem, który się 
wykazał, jest w Łowiczu naprawdę 
znaczącym przedsiębiorcą - mówi. 
Czy dotychczasowa działalność 
przedsiębiorcy wiąże się z tym, co 
robi PRID. - Jakiegoś konfliktu in-
teresów tutaj nie ma - odpowiada 
Michalak. - A co do posiadanego 
składu budowlanego, tej informa-
cji bym nie demonizował. Kapu-
sta dostarczał nam nie więcej niż  
1% z zakupionych w minionym roku 
materiałów - dodaje.              (wcz)  

Spółka Budimex, 
zgodnie z zapowiedziami, 
zamierza przed terminem 
zakończyć budowę 
nowego gmachu Sądu 
Rejonowego w Łowiczu.

Z tygodnia na tydzień wyraźnie 
widać postępy prac. Usunięcie 
ogrodzenia i rusztowań odsło-

niło elewację. Obecnie trwają prace 
przy urządzaniu parkingów i chod-
ników od strony Końskiego Targu, 
gdzie układana jest kostka bruko-
wa. Większość placu przy budynku 
sądu pokryta zostanie kostką bru-
kową, aby zapewnić jak najwię-
cej miejsc parkingowych, ale będą 
również posadzone zieleńce. Pra-

ce przy zieleni prowadzone będą 
w sprzyjającym im czasie, w mar-
cu i kwietniu.

Jednocześnie prowadzone są 
prace wykończeniowe wewnątrz 
budynku: malowanie, okablowy-
wania, kładzenie podłóg i sufi-
tów. Jeszcze w okresie zimy po-
mieszczenia zostaną wyposażone 
w sprzęt i meble. Zgodnie z zapo-
wiedziami zastępcy dyrektora Sądu 
Okręgowego w Łodzi Mirosława 
Godziszewskiego, już w kwietniu 
przyszłego roku petenci przyjmo-
wani będą w nowych pomieszcze-
niach Sądu Rejonowego w Łowi-
czu. Ostateczny termin oddania 
inwestycji jest znacznie dłuższy,  
a jest to koniec przyszłego roku. 

(eb)

Praca wre przy nowym sądzie

Grzegorz Michalak

Większość zleceniodawców PRID to samorządy. W wakacje firma przebudowywała drogę powia-
tową w Błędowie. 

gi Wicie - Lenartów kosztować 
ma 80 tys. zł, nakładka na drodze  
w Wejscach 70 tys. zł, powierzch-
niowe utwardzanie odcinka Beł-
chów - Sierakowice 30 tys. zł,  
w Dzierzgówku 70 tys. zł, nakładka 
na drodze Bednary - PKP 10 tys. 
zł, przebudowa odcinka Trzcian-
ka Bobrowa 60 tys. zł, chod-
nik w Łyszkowicach 40 tys. zł.  
80 tys. zł kosztować ma powierzch-
niowe utrwalanie skrzyżowania  
w Domaniewicach z drogą nr 
2746, przy PKP, 40 tys. zł powierzch-
niowe utrwalanie odcinka drogi Ska-
ratki - Sapy.             dok. na str. 13
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Bez chętnych  
na działkę

N ie było chętnych na kupno 
należącej do skarbu państwa 
działki przy ulicy Małszyce 

na Korabce w Łowiczu. Łowickie 
starostwo wystawiło ją na sprzedaż  
7 grudnia. Jeśli udałoby się ją 
sprzedać, na mocy prawa starostwo 
mieć będzie 25 procent od uzyskanej 
kwoty sprzedaży. Działka jest 
niezabudowana i ma powierzchnię 
1,5244 m2. Leży na rogu ulic 
Małszyckiej i Strzeleckiej, naprzeciw 
firmy Da-Mo. Nie obowiązują dla 
niej ustalenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego,  
a w studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego, 
przeznaczona jest pod budownictwo 
produkcyjno-usługowe. Cena 
wywoławcza w wynosiła 455 tys. zł. 
Postępowanie przetargowe zostanie 
powtórzone. 
(wcz)

Komisja rewizyjna Rady 
Miejskiej na posiedzeniu 
10 grudnia opracowała 
plan pracy na przyszły 
rok, który będzie 
przyjmowany uchwałą 
rady. Zaplanowano 
terminy posiedzeń, 
główne tematy  
i przedmioty kontroli.

Zaplanowano trzy kontrole - w marcu 
kontrola gospodarki finansowej przed-

szkola „Wiosenka”, w maju - wynagrodzeń  
i finansów w Ośrodku Sportu i Rekreacji 
oraz zasadności wynajmu pływalni miej-

skiej, w listopadzie - gospodarki finansowej 
Zakładu Obsługi Przedszkoli Miejskich.   

Dlaczego Przedszkole nr 7 na os. Górki 
podlegać będzie wiosną odrębnej kontroli, 
skoro jesienią analizowana ma być strona 
finansowa wszystkich przedszkoli? Wybór 
jednaj placówki zaskoczył nas na ponie-
działkowym posiedzeniu komisji rewizyjnej 
- Kontrolujecie jedno przedszkole, to dlacze-
go właśnie to? - spytał od razu nasz repor-
ter. Radny Ryszard Szmajdziński, wniosku-
jący o zapisanie tej kontroli powiedział, że 
akurat nazwę tej placówki zapamiętał. Ktoś 
inny zażartował, że wiosną można skontro-
lować „Słoneczko”. Nad decyzją zastano-
wiła się radna Marzena Rokicka, która po-
wiedziała, że przedszkoli w mieście jest 7, 
więc może lepiej poddać pod głosowanie, 
gdzie ma odbyć się kontrola. Wniosek zło-

żyła jednak zbyt późno, bo plan pracy komi-
sji został już przyjęty. Do sprawy radni będą 
mogli wrócić na sesji Rady Miejskiej. 

Dyrektor Przedszkola „Wiosenka” Jolan-
ta Kępka nie widzi nic złego w tym, że radni 
chcą przeprowadzić kontrolę. - Jeśli przyj-
dzie kontrola - proszę bardzo. Radni mają 
prawo kontrolować - mówi ze spokojem. 
Dodaje, że przedszkole kontrolowane jest 
nie tylko przez burmistrza, ale też przed Za-
kład Obsługi Przedszkoli Miejskich,  audy-
tora z ratusza. Ostatnia kompleksowa kon-
trola w „Wiosence” odbyła się 2 lata temu, 
w tym roku audytor przeprowadził kontro-
lę. Pytaliśmy dyrektorkę, czy kiedyś robio-
no już wyrywkowe kontrole, bo bardziej lo-
giczne wydają się kontrole kompleksowe. 
Jolanta Kępka przyznała, że od czasu jak 
kieruje placówką, czyli od 1985 roku, kon-

troli wyrywkowych nie było. Zwykle kon-
trolowano wszystkie placówki albo połowę 
z nich w danym roku. 

Dyrektorka „Wiosenki” ma jednak do-
świadczenia związane z pełnieniem man-
datu radnej powiatowej, Jako radna prze-
prowadzała np. kontrolę w Powiatowym 
Centrum Pomocy Rodzinie w Łowiczu -  
i przypomnienie tego faktu sprawia, że po-
mysł kontroli w „Wiosence” zaczyna mieć 
polityczny sens. Dyrektorem PCPR jest bo-
wiem Robert Wójcik, radny miejski z tego 
samego ugrupowania (SLD) co Ryszard 
Szmajdziński. Kępka przyznaje, że podczas 
tamtej kontroli spotkała się z utrudnieniami 
ze strony Wójcika, ona jednak nie będzie 
robić kontrolerom żadnych problemów - 
deklaruje. Dodać warto, że Robert Wójcik 
nie jest wprawdzie członkiem komisji rewi-

Czy w marcu skontrolują “Wiosenkę”
zyjnej, ale gdy dobiegała końca, przyszedł 
do sali obrad. 

Szmajdziński w późniejszej rozmowie  
z nami przyznaje, ze Wójcik przyszedł do 
niego, ale zapewnia, że wniosku z nim nie 
konsultował. Nie łączy spraw miasta, po-
wiatu i polityki - twierdzi. Mówi, że nie wie-
dział, iż Jolanta Kępka kontrolowała PCPR. 
Dyrektorce nie ma nic do zarzucenia, słyszał, 
że „Wiosenka” to jedno z lepszych przed-
szkoli, a kontrolując je, chciał sobie wyro-
bić pogląd na sposób funkcjonowania tych 
placówek. Skoro jednak nam nasunęły się 
takie przypuszczenia, zastanowi się, czy nie 
zgłosić autopoprawki, aby kontroli poddać 
inne przedszkole lub w przypadku wysu-
nięcia jego kandydatury do przeprowadze-
nia kontroli w przedszkolu na Górkach, po-
prosi o wyznaczenie innej osoby.       (mwk) 

Na coś trzeba dać tym radom sołeckim, 
żeby mogły działać - zabiegał na ostat-

niej sesji Rady Gminy Bielawy 5 grudnia 
sołtys Woli Gosławskiej Celestyn Błasz-
czyk. Domagał się pieniędzy z budżetu 
gminy na organizację dożynek parafialnych  
w przyszłym roku.

Przewodniczący Rady Gminy Andrzej 
Zimiński wyjaśniał, że w projekcie budżetu 
na przyszły rok zostały ujęte pieniądze dla 
poszczególnych sołectw na utrzymanie ist-
niejących świetlic wiejskich lub remiz stra-
żackich. - Pieniądze mają być przekazywane 
na konkretny cel, a nie ogólnie na funkcjo-

nowanie rad - mówił. W tych sołectwach,  
w których funkcjonują jednostki OSP, to one 
właśnie otrzymały pieniądze, łącznie jest to 
15 tys. zł. Odrębną pulę stanowią pieniądze 
zabezpieczone na funkcjonowanie straży  
w wysokości 180 tys. zł. 

- Widzę możliwość wystąpienia rady so-
łeckiej z wnioskiem o wsparcie inwestycj, 
np. układania kostki brukowej pozyskanej 
z Powiatowego Zarządu Dróg, ale nie na 
organizację dożynek, gdyż te parafianie or-
ganizują społecznie - mówił wójt Sylwe-
ster Kubiński. 

(eb)

F irma PPHU Velox Waldemara Grze-
laka z Łowicza wygrała organizowa-

ny przez łowickie starostwo przetarg na 
dostawę dwóch kotłów grzewczych dla 
Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 
w Łowiczu.  Do przetargu zorganizowa-
nego 10 grudnia stanęło dwóch oferen-

tów. Cena ofertowa firmy Velox wyniosła 
112.240,00 zł, oferta Eco - Therm z Łowi-
cza 134.638,22 zł.  

Piece zamontowane zostaną podczas zi-
mowych ferii. Są to piece na ekogroszek, 
które zastąpią zużyte już kotły olejowe.  

(wcz)

Beata Miazek, pracownik Ośrodka 
Doradztwa Rolniczego w Bratosze-
wicach, przedstawiała na ostatniej 
sesji Rady Gminy w Kiernozi istotne 
informacje na temat zmian w progra-
mach pomocowych adresowanych 
do rolników. 

Rolnicy w dalszym ciągu mogą otrzymać 
dotacje na budowę budynków inwen-

tarskich, oprócz budowy dużych obór, kur-
ników i chlewni. W przypadku zwiększe-
nia pogłowia bydła muszą zakupić kwotę 
mleczną na wolnym rynku. 

Dotację na zakup maszyn rolniczych uży-
wanych do 50% ceny netto otrzymać mogą 
rolnicy do 40 roku życia, powyżej tego wie-
ku maksymalna dotacja to 40%. Maszyny 
używane kupowane z dotacją nie mogą być 
starsze niż 5 lat i kupować je można tylko 
od dealera (dotąd nie było ograniczeń co 
do wieku maszyny i można było ją kupić 
od innego rolnika). 

Warunkiem skorzystania z programu 
„Młody Rolnik”, w ramach którego otrzy-
mać można 50 tys. zł, będzie posiadanie 
przez tego rolnika minimum 9,57 ha (do-
tychczas był to 1 ha). Młody rolnik będzie 

miał 36 miesięcy na uzupełnienie kwalifi-
kacji rolniczych oraz spełnienie wszystkich 
wymagań dotyczących dobrostanu zwierząt 
(wcześniej było to 5 lat).     

Z istniejących dotąd dwóch linii kredyto-
wych na zakup ziemi pozostała tylko jedna 
i ma ona istnieć tylko do końca 2008 roku. 
Korzystając z niej, rolnik może dostać pre-
ferencyjny kredyt na średnią cenę ziemi pu-
blikowaną przez GUS. W przypadku 1 ha 
ziemi klasy I, II i III jest to 15.400 zł, IV  - 
14.679 zł, V i VI - 9.480 zł. Wcześniej dru-
ga linia pozwalała pokryć różnicę między 
ceną rynkową a ceną GUS.

Obecni na sesji pytali o uzależnienie 
otrzymania płatności obszarowych od ubez-
pieczenia upraw. Doradca wyjaśniła, że od 
2009 roku rolnik będzie musiał ubezpieczyć 
przynajmniej 50% upraw, aby otrzymać do-
płaty obszarowe. 

(mwk)         

Wniosek o zmianę procedur 
wypracowanych w działalności 
Urzędu Miejskiego  
i Rady Miejskiej, a także 
uporządkowania uchwałowego 
nazewnictwa postulował 
podczas posiedzenia komisji 
budżetowej Rady Miejskiej  
w Łowiczu 19 grudnia  
radny Robert Wójcik.

W ójcik uważa, że projekt budżetu na 
kolejny rok powinien być przedsta-
wiany na sesji rady, a nie składany  

u przewodniczącego rady, jak to ma miej-
sce. Jak powiedział, prowizorium prezento-

wane jest na sesji we wszystkich sąsiednich 
samorządach miejskich i dzięki temu nie ma 
takich sytuacji, że radny dowiaduje się z ga-
zety o tym, jak wygląda plan inwestycji. - 
Cały czas w uchwałach figuruje określenie 
zarząd, a nie burmistrz. Wiem, że to niczym 
nie skutkuje i jest prawidłowe, może jednak 
należałoby się pochylić nad tym i dokonać 
pewnych zmian - mówił ponadto.

Sekretarz miasta Maria Więckowska po-
twierdziła, że taki zapis jest dopuszczalny. 
Jest on pozostałością czasów, gdy na czele 
miasta stał zarząd z burmistrzem. Jak po-
wiedziała, zarząd równa się burmistrz. Jeśli 
chodzi o prowizorium budżetowe, jest ono 
w stosownym czasie przedkładane prze-
wodniczącemu rady i każdy radny może się 

z nim zapoznać. Skarbnik Arkadiusz Pod-
sędek zauważył ponadto, że wcześniejsze 
przedstawianie projektu budżetu byłoby 
trudne, dlatego że na przykład dotacje od 
wojewody wpływają pod koniec paździer-
nika. Poza tym, jak wcześnie by nie pre-
zentować projektu budżetu na sesji, prasa  
i tak będzie chciała dotrzeć do tych mate-
riałów wcześniej. 

Sekretarz zauważyła jednak, że jeśli wolą 
rady jest dokonanie opisanych wcześniej 
zmian, rada ma taką możliwość. Wnioski 
Wójcika poddano pod głosowanie, jednak 
tylko on był za ich przyjęciem. Dwóch rad-
nych wstrzymało się od głosu, reszta była 
przeciwna.

(wcz)    

Kiedy prezentować projekt budżetu

Wiele zmian w rolniczych 
programach

Gmina Bielawy

Chcą więcej pieniędzy na sołectwa

Kto dostarczy piece na Blich
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Pierwszy występ pierwszoklasistów z Wygody 
to inscenizacja podróży z biegiem Wisły.

Prawdziwi uczniowie
U roczystość pasowania siedmiolatków na 

uczniów odbyła się 3 grudnia w Szkole 
Podstawowej w Wygodzie w gminie Łowicz. 

Dzieci zaprezentowały swoje umiejętności  
w programie artystycznym „My nie tak, my pod 
wiatr”. Przedstawienie polegało na tym, że 
płynąc wzdłuż Wisły, odwiedziły kolejno: Kraków, 
Warszawę, Toruń i Gdańsk. Swoją wiedzą na 
temat tych miast potwierdziły, że zasługują już na 
to, aby przyjąć je do grona uczniów szkoły. 
Na zakończenie uroczystości pierwszoklasiści 
otrzymali pamiątkowe dyplomy, książki od rady 
rodziców oraz upominki wykonane przez kolegów 
i koleżanki z klasy drugiej.
Po części oficjalnej odbył się słodki poczęstunek 
przygotowany przez mamy. 

Komenda ZHP czynna codziennie

K omenda łowickiego hufca Związku 
Harcerstwa Polskiego od kilku tygodni jest 
znowu czynna codziennie przez pięć dni 

roboczych. Jest to możliwe dzięki zatrudnieniu  
w biurze stażysty, już po raz drugi,  
w porozumieniu z Powiatowym Urzędem Pracy.
Zastępca komendanta hm. Michał Kordecki 
powiedział nam, że stała obecność pracownika 
pozwala na sprawniejsze i szybsze działanie 
łowickiego harcerstwa. Teraz instruktorzy, jak  
i szeregowi harcerze, mogą codziennie w godz. 
10 - 18 udać się do hufca, by załatwić pilne 
sprawy. Oprócz tego zatrudniony stażysta  
w imieniu hufca wysyła pisma, drukuje  
i porządkuje dokumenty. To nieoceniona pomoc, 
tym bardziej że do tej pory wszystkimi pracami 
w hufcu zajmowała się jego komenda pracująca 
społecznie.       
(tb)

O tym, że wydział edukacji łowickiego sta-
rostwa zaoszczędził na realizacji unijnych sty-
pendiów kwotę pieniędzy pozwalającą na do-
finansowanie szeregu osób z listy rezerwowej 
już pisaliśmy. Nikt wtedy nie przypuszczał jed-
nak, że w rozdziale tych pieniędzy łowickie sta-
rostwo napotka problem.

S typendia na wyrównanie szans edukacyjnych dla 
uczniów szkół średnich z terenów wiejskich powia-

tu łowickiego finansowane są z pieniędzy UE i budżetu 
państwa. W rozliczanej właśnie edycji stypendia w wy-
sokości 150 zł miesięcznie przez 10 miesięcy odbiera-

ło 486 uczniów, którzy pobrali łączną kwotę 700 tys.  
500 zł. Podstawowym kryterium był jak najniższy do-
chód przypadający na jednego członka rodziny. Na li-
ście rezerwowej znalazło się 118 osób. Pierwszych  
18 otrzymało stypendia z oszczędności w pełnej kwo-
cie 1500 zł. Kolejne 19 osób dostało stypendia ode-
brane uczniom, którzy przekroczyli wymaganą liczbę 
nieusprawiedliwionych nieobecności. Ci otrzymali sty-
pendia pomniejszone o kwotę wykorzystaną już przez 
poprzedników.

Komisja przyznająca stypendia stanęła jednak przed 
problemem. Wiele osób z listy rezerwowej o najniż-
szym dochodzie, którym stypendia się należą, przekro-

Powiat łowicki

Czy dać stypendia wagarowiczom?

O historii i legendzie Łowicza

Z espół klasy I Technikum Informatycznego  
w składzie: Ewa Chlebna, Ewelina Piątek  
i Grzegorz Siergiejczyk zajął I miejsce  

w konkursie „Łowicz w historii i legendzie”  
11 grudnia w ZSP 1 w Łowiczu. W konkursie 
należało odpowiedzieć na 4 pytania, ułożone na 
podstawie książek „W gnieździe Pelikana” oraz 
„Łowickie Pelikany” napisanych przez Zbigniewa 
Kostrzewę i Waleriana Warchałowskiego. Pytania 
dotyczyły łowickich jarmarków, ratusza na Nowym 
Rynku, związanych z Łowiczem postaci itp. Po 
podsumowaniu okazało się, że konieczna jest 
dogrywka, bo aż cztery zespoły uplasowały się na 
II miejscu. Ostatecznie II miejsce zajęła drużyna  
z klasy I Technikum Mechatronicznego, miejsce  
III - klasa II Technikum Informatycznego.  
    

Sprawdzili siê w praktyce
Uczniowie Technikum   
im. 10 Pułku Piechoty w klasie 
trzeciej odbywają 4-tygodniową 
praktykę zawodową, każda 
klasa w innym terminie. Praktyki 
kończą się po 3 miesiącach ich 
trwania przed świętami Bożego 
Narodzenia, gdyż uczniowie  
w szkole pojawią się już po 
Nowym Roku.

Rozpoczęły się w październiku. Ich organizacją 
zajmuje się wicedyrektor szkoły Teresa Durka. 

Młodzież kończąca w tym roku szkolnym Techni-
kum Energoelektroniczne przekładała swoją wiedzę 
na umiejętności praktyczne w październiku w nastę-
pujących zakładach: Okręgowej Spółdzielni Mleczar-
skiej, firmie „MUTECH”, Zakładzie Energetycznym 
Łódź S.A. Teren Rejon Łowicz, Opakomecie, Lame-
li. Wśród kształconych umiejętności znajdują się m.in. 
praca przy obsłudze i konserwacji urządzeń elektro-
energetycznych, ich montażu i uruchamianiu; praca 
przy montażu instalacji w obiektach budowlanych; 
obsługa i naprawa sprzętu gospodarstwa domowego.  
W listopadzie na praktykach zawodowych przeby-
wali uczniowie klasy trzeciej Technikum Informa-
tycznego. Uczniowie ci wzbogacali swoją wiedzę i 
doskonalili umiejętności zawodowe w zakładach ser-
wisowych sprzętu komputerowego i multimedialnego 
w Łowiczu, Skierniewicach i Warszawie oraz w Urzę-
dzie Miejskim i Starostwie Powiatowym w Łowiczu 
w działach zajmujących się administrowaniem siecio-
wymi systemami operacyjnymi. Młodzież doskonali-
ła umiejętności m.in. z zakresu instalacji i konfiguracji 
oprogramowania komputerowego, testowania i diagno-
zowania komputerów, administrowania lokalnymi sie-
ciami komputerowymi, posługiwania się bazami danych  

i systemami przetwarzania informacji w przedsiębiorstwie.  
Natomiast uczniowie klasy trzeciej Technikum Me-
chanicznego o specjalizacji obsługa i naprawa pojaz-
dów samochodowych odbyli praktykę zawodową 
również w październiku. Ta klasa doskonaliła umiejęt-
ności zawodowe w zakładach pracy na terenie Łowi-
cza (Okręgowa Spółdzielnia Mleczarska, Opakomet, 
MUTECH) oraz łowickich zakładach serwisowo-na-
prawczych: Polmoblich, KIA MOTORS, Auto-Blak, 
Moto-Marko. Na praktykach młodzież wykonywała 
m.in. zadania z zakresu naprawy, pomiarów kontrol-

czyło bowiem dopuszczalne według regulaminu 20 go-
dzin nieusprawiedliwionych nieobecności w semestrze 
- niektórzy już we wrześniu 2006. Urzędnicy starostwa 
nie byli pewni, czy stosować przepisy regulaminu do 
uczniów otrzymujących stypendia już po upłynięciu 
roku szkolnego. Tym bardziej, że w drugim semestrze 
wiele z tych osób zniwelowało nieobecności i nie prze-
kroczyło łącznie 40 godzin w roku szkolnym. Regional-
ne Centrum Polityki Społecznej w Łodzi, które nadzo-
ruje program, zasugerowało, aby brać pod uwagę cały 
rok szkolny. Podobne stanowisko przesłało Minister-
stwo Rozwoju Regionalnego. Dla większości uczniów 
rozwiązanie było korzystne, choć w kilku przypadkach 
uczniowie o najniższym dochodzie, którzy otrzymali-
by po 1500 zł, wykluczeni zostali z pomocy mając, po  
100 i więcej godzin nieusprawiedliwionych w ciągu roku 
szkolnego 2006/ 2007.                                             (wcz)       

nych i konserwacji pojazdów samochodowych oraz 
przeprowadzania prób i odbioru końcowego pojazdu.  
Uczniowie ZSP nr 1, którzy dotychczas odbyli prak-
tykę zawodową, zostali wysoko ocenieni przez praco-
dawców. - Za swoją wiedzę, umiejętności oraz wzoro-
we wypełnianie powierzonych zadań młodzież otrzymała 
dobre, bardzo dobre i celujące oceny. Ponadto ucznio-
wie zebrali pochwały za wyróżniającą znajomość  
i umiejętność przestrzegania przepisów bhp, zaangażo-
wanie i dyscyplinę pracy - mówi nauczycielka Mario-
la Milczarek.                                                                  (eb) 

Nauka obsługi generatora prądotwórczego na olej napędowy.

Pierwszoklasiści z „Dwójki” ślubowali na sztan-
dar szkoły.

Ślubowanie pierwszaków  
i święto patrona

W niedawno odremontowanej sali 
gimnastycznej w Szkole Podstawowej 
nr 2 przy ul. Mickiewicza 5 grudnia 

ślubowanie złożyli uczniowie klas pierwszych. 
W dwóch klasach pierwszych jest 56 uczniów. 
Przyrzeczenie na szkolny sztandar odebrała od 
pierwszaków dyrektor szkoły Teresa Domińczak. 
Następnego dnia natomiast w tej samej sali 
uczniowie i zaproszeni goście uczestniczyli  
w Dniu Patrona - Adama Mickiewicza. 
Uroczystość uświetniał chór szkolny, a uczniowie 
brali udział w konkursie wiedzy na temat 
Adama Mickiewicza. Pokazana również została 
multimedialna prezentacja na temat szkoły. 
(mak)
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Wyrównać drogę  
do leśniczówki
D roga od Piasków w kierunku 

leśniczówki w Łasiecznikach w 
gminie Bolimów jest  

w katastrofalnym stanie. Podczas 
niedawno prowadzonego wyrębu 
drzewa, tamtędy właśnie szedł ciężki 
transport, co jeszcze pogorszyło 
sytuację. - Pan kiedyś pisał, że wójt 
obiecał, iż po zakończeniu wyrębu 
droga doprowadzona zostanie do ładu. 
Wyrąb się skończył, a na drodze nic nie 
zostało zrobione - mówi telefonująca do 
nas czytelniczka.
Wójt gminy Bolimów Stanisław Linart 
mówi, że jego pracownicy przymierzają 
się do remontu tej drogi, na razie 
jednak trzeba skończyć utwardzanie 
destruktem ważniejszej strategicznie 
drogi w Ziemiarach. - Kiedy tylko 
ukończymy tę drogę, zajmiemy się 
drogami o mniejszym znaczeniu  
i wtedy wyremontowana zostanie ta 
droga - mówi. Co trzeba na niej zrobić? 
- Wyślę pracownika, aby to stwierdził. 
Myślę, że przede wszystkim drogę 
trzeba wyrównać, a potem pomyślimy  
o skutecznym materiale do 
utwardzenia - deklaruje.
(wcz) 

- Proszę państwa, kolędy 
mają to do siebie, że śpiewa 
się je wspólnie i bardzo 
dobrze nam to wyszło - 
powiedział na początku 
wieczoru wigilijnego w filii 
GOK w Bełchowie 19 grudnia 
mieszkaniec tej miejscowości 
i członek zarządu powiatu 
łowickiego Dariusz Kosmatka.

Spotkanie organizowane przez filię GOK 
oraz bełchowski Klub Seniora Słonecz-

ko, okraszone zostało bowiem kolęda-
mi w wykonaniu powstałej niedawno ka-
peli podwórkowej, której Kosmatka jest 
członkiem. 

Kapela składa się z samych bełchowian. 
Grają w niej Dariusz Kosmatka, Leszek Ci-
chal, Tadeusz Bodek i Henryk Wiercioch. 
Bardzo udatnie zadebiutowała podczas te-
gorocznej imprezy andrzejkowej, także or-

ganizowanej w bełchowskiej filii. Podczas 
spotkania opłatkowego wykonała wraz  
z zebranymi wiele kolęd.

Najpierw jednak było powitanie go-
ści, wśród których znaleźli się i dyrektor 
mieszczącego się w tym samym budynku 
przedszkola, Bogusława Bachura, ksiądz 
proboszcz Józef Staszewski, radni gmin-
ni, rada sołecka, rada osiedla i członkowie 
klubu seniora. 

Na sali przystrojonej choinką i bożona-
rodzeniową szopką odczytany został frag-
ment Ewangelii wg św. Łukasza. Ksiądz 
proboszcz mówił o tajemnicy zbawienia,  
o tym, że Bóg postanowił zbawić świat po-
przez niepozorne, biedne dziecię urodzo-
ne w stajence. Zauważył, że czasami także 
emeryci czują się tacy biedni i niepozor-
ni. Bo wydaje im się, że wszystko w życiu 
już zrobili, że dziś są nikomu niepotrzeb-
ni. Tymczasem potrzebni są nadal, choćby  
własnym dzieciom i wnukom.

Wszyscy zebrani zasiedli przy wspólnym 
stole zastawionym potrawami, o przygoto-

Każdy jest potrzebny, starszy też

wanie których zadbały panie z klubu senio-
ra. Najmilszym natomiast punktem spotka-
nia było łamanie się opłatkiem, moc życzeń 
i wspólne kolędowanie.

(wcz)

4 komputery oraz urządzenie wie-
lofunkcyjne do skanowania, druko-
wania i kopiowania to wyposażenie, 
o jakie wzbogaciły się ostatnio szkol-
ne biblioteki w Gągolinie Południo-
wym, Łaguszewie i Kocierzewie. 

K ażda z pracowni multimedialnych war-
ta jest ponad 16 tys. zł, ale szkoły otrzy-
mały je bezpłatnie, bo sprzęt finanso-

wany jest z funduszy unijnych oraz przez 
Ministerstwo Edukacji Narodowej i Spor-
tu. Szkoły skorzystały z programu „Inter-
netowe Centra Informacji Multimedialnej 
w Bibliotekach Szkolnych”. Dyrektor SP 
w Łaguszewie Adam Kucharski mówi, że 
do tej pory w bibliotece nie było możliwości 
korzystania z komputerów, ale szkolna pra-
cownia komputerowa zawsze była dostępna 
dla uczniów. Z nowej pracowni dzieci już 
korzystają. Komputery, jakie w niej zainsta-
lowano, posiadają bogate oprogramowanie 
pomocne w nauce - m.in. Powszechną En-
cyklopedię, Atlas Świata, słowniki - języka 
polskiego, wyrazów obcych, ortograficzny 
czy poprawnej polszczyzny.     

Z nowej pracowni bardzo zadowolo-
na jest dyrektor SP w Gągolinie Mirosła-
wa Haczykowska. Mówi, że dotąd szkoła 
miała tylko jedną pracownię, która powstała  
w 1999 roku. Jest w niej 7 komputerów, ra-
zem z nauczycielskim. Sprzęt znajdujący się  
w niej kwalifikuje się już do wymiany, bo 
sprawia często problemy. Cztery nowe kom-
putery z oprogramowaniem pomogą w pra-
cy uczniom i nauczycielom.

(mwk)  

Kilkanaście kamer rejestruje od 
grudnia wszystko to, co dzieje się  
w szkole w Łyszkowicach, jak i 
przed budynkiem. Ponadto 12 grud-
nia szkoła otrzymała sprzęt do In-
ternetowego Centrum Informacji 
Bibliotecznej. W obu przypadkach 
Ministerstwo Edukacji pomogło sfi-
nansować w większości sprzęt. 

P o koniec listopada zaczął się montaż 
ośmiu kamer w budynku, które reje-
strują wszystko to, co dzieje się na ko-

rytarzu oraz klatkach schodowych. Trzy 
kamery na podczerwień rejestrują wszyst-
kie wydarzenia przed szkołą. System mo-
nitoringu archiwizuje nagrania do miesią-
ca wstecz. - Wspaniała rzecz. Monitoring 
bardzo nam pomaga w rozwiązywaniu 

bieżących spraw. Widać, kto się spóźnia 
na lekcje i co w tym czasie robi, sprzeczki  
i kłótnie pomiędzy uczniami. Najważniejsze, 
że uczniowie przestali kłamać, bo wszyst-
ko można sprawdzić - mówi dyrektor Mał-
gorzata Zielińska. Za system zapłaciło w 
80% ministerstwo, resztę dołożyła gmina 
Łyszkowice. Monitoring kosztował 15 tys. 
zł. Szkoła będzie ubiegała się o dodatkowe  
8 kamer wewnętrznych oraz czujniki dymu, 
które trafią do toalet. 

Uczniowie jeszcze przed świętami mo-
gli korzystać z czterech nowych kompute-
rów w bibliotece szkolnej gimnazjum. Mają 
one dostęp do internetu oraz encyklopedie  
i słowniki multimedialne, a także połączo-
ne są z urządzeniem wielofunkcyjnym.  
Z 12 grudnia pochodzi akt darowizny sprzę-
tu o wartości niecałych 16 tys. zł.       (eb)

Gmina Kocierzew

Multimedia w szkolnych bibliotekach

Łyszkowice

Monitoring i centrum multimedialne w szkole

Kolędy śpiewano wraz z powstałą 
niedawno kapelą podwórkową. Inicja-
tor zawiązania zespołu, Dariusz Ko-
smatka, na pierwszym planie.

Najmilszym momentem uroczystości było łamanie się opłatkiem i gorące świąteczne życzenia.

Dzieci ze szkoły w Gągolinie, podob-
nie jak kadra szkoły, z nowej pracow-
ni są bardzo dumne. 
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Łowiczaki zaniosły Bożej Dziecinie 
bochen chleba.

Na klasowych Wigiliach przy stole zasiedli uczniowie wraz z rodzicami.

W piątek po świętach Bożego Narodze-
nia, 28 grudnia, zarząd osiedla Stare 
Miasto w Łowiczu organizuje choin-

kę noworoczną dla dzieci ze swojego rejo-
nu. Odbędzie się w Pijarskiej Szkole Podsta-
wowej Królowej Pokoju o godzinie 16.00. 

Choinka na Starym Mieście
Przewidziana jest wizyta Świętego Mikoła-
ja, który rozda paczki ze słodkościami i po-
częstunek. Ze względu na miejsce spotkania, 
dzieci proszone są o przyniesienie obuwia 
na zmianę, a dorośli opiekunowie o przyj-
ście w obuwiu na płaskim obcasie.        (mak) 

Policjant na zlecenie anioła z nie-
ba ochraniał Boże Narodzenie, le-
karka przyniosła Jezusowi witaminy,  
a wójt Betlejem obiecał zabezpie-
czyć szopkę i doprowadzić do niej 
media i wszyscy cieszyli się z naro-
dzenia Pana. Tak wyglądały jasełka 
przedstawione 20 grudnia w szkole 
w Gągolinie w gminie Kocierzew. 

J asełka podzielone były na cztery odsło-
ny, wystąpiło w nich około 20 uczniów. 
Nad przygotowaniem przedstawienia 

czuwała katechetka Jolanta Gładka. 
W pierwszej scenie pojawiły się diabły 

z piekła, a właściwie diablice, bo w rolach 
tych obsadzono dziewczęta. Prowadziły 
one dialogi o rzekomym narodzeniu Króla.  

Radość z Bożego Narodzenia w Gągolinie
W scenie drugiej byli pasterze i anioły. Ko-
lejna scena, współczesna pokazała przy-
gotowania do narodzenia, o którym mówi 
anioł. Robi się zamieszanie, któremu dzi-
wią się dzieci, mówiąc, że co chwila ktoś 
się rodzi i stąd się biorą przedszkolaki.  
W ostatniej scenie Jezus jest już w stajence, z 
darami odwiedzają go pasterze, lekarka, po-
licjant i wójt. Wszyscy cieszą się z Bożego 
Narodzenia. Lekarka deklaruje stworzenie 
z Panem Jezusem współpracy, gdyż on bę-
dzie leczyć duszę, ona wyleczy ciało. Pa-
sterze przynoszą mleko i ser, deklarują chęć 
pozostania w szopie. Na to św. Józef się nie 
zgadza mówiąc, że on z Maryją wychowa 
Jezusa, a pozostali muszą wrócić na swoje 
miejsce,  do swoich obowiązków. Ot, ży-
cie...                                                      (mwk)

Diablice pojawiły się w pierwszej scenie jasełek.

Gminna Wigilia w Bielawach

WUrzędzie Gminy Bielawy 19 grudnia 
na spotkaniu opłatkowym zebrali się 
samorządowcy, lokalni przedsiębior-

cy, księża proboszczowie oraz pracownicy 
oświaty z całej gminy. Wspólne łamanie 
się opłatkiem wpisało się w tradycję Urzę-
du Gminy. W tym roku jasełka wystawi-
li uczniowie Szkoły Podstawowej w Gaju 
Wojewodzy. 20 grudnia życzenia spokoj-
nych i radosnych świąt składali sobie na-
wzajem pracownicy tegoż urzędu.       (eb)

N auczyciele klas IV - VI  szkoły  
w Jamnie organizują od kilku lat kla-
sowe Wigilie, w których uczestniczą 

uczniowie wraz z rodzicami. W tym roku 
dzieci przygotowały dla swoich rodziców 
własnoręcznie wykonane prezenty. Świą-
tecznym rozważaniom towarzyszyło też 
czytanie fragmentów Pisma Świętego oraz 
wspólne kolędowanie. 

Rodzinna Wigilia w szkole w Jamnie
Tradycją jest także przygotowy-

wanie uroczystej wspólnej wigilii dla 
emerytowanych pracowników szkoły, 
przedstawicieli władz gminy Łowicz i po-
wiatu, a także Rady Rodziców i nauczycieli.  
20 grudnia uczniowie przygotowali jasełka, 
a sami otrzymali słodki upominek od eme-
rytowanych nauczycieli, potem dzielono się 
opłatkiem.                                                (eb)

Zazwyczaj to my coś dostajemy 
dzięki przychylności burmistrza, nie-
dawno wpadł nam w końcu do głowy 
pomysł, by chociaż symbolicznie się 
odwdzięczyć za pomoc. I stąd ta od-
znaka - powiedział zastępca komen-
danta hufca ZHP w Łowiczu hm. Mi-
chał Kordecki, na uroczystej Wigilii 
harcerskiej, która odbyła się w sie-
dzibie hufca przy ul. Mostowej 3.

Wczasie spotkania komendant huf-
ca hm. Katarzyna Kordecka wpięła  

w klapę burmistrza Krzysztofa Kalińskiego, 
srebrną honorową odznakę przyjaciół har-
cerstwa. Wszystko odbyło się jak na har-
cerstwo przystało, w mroku rozświetlanym 
płomieniami świec i w towarzystwie ubra-
nych w mundury kadry instruktorskiej.

Kordecki w rozmowie z nami podkreślił, 
że to dla łowickiego harcerstwa ważny mo-
ment. Takiej odznaki nie wręczano bowiem 
w Łowiczu od lat 90. Odznakę przyznała na 
wniosek łowickiego hufca komenda Chorą-
gwi Łódzkiej ZHP.

Pierwsza po latach odznaka trafiła do bur-
mistrza Kalińskiego, bo harcerze jak sami 
mówią zawdzięczają mu bardzo wiele. - 
Przede wszystkim daje nam wsparcie psy-
chiczne do pracy, podkreśla za każdym ra-
zem wagę naszej roli jaką harcerstwo spełnia 
wśród młodzieży, to dla nas  bardzo ważne 
- mówi zastępca komendanta. Oprócz tego, 
podkreślił, burmistrz zmienił w Urzędzie 
Miejskim jak i wśród społeczności łowiczan 
nastawienie do harcerstwa. Dzięki jego po-
mocy harcerze mogli kilkakrotnie skorzy-
stać z pomocy finansowej miasta. - Bardzo 
nam pomógł przy budowie pomnika poświę-
conego łowickim harcerzom. Właściwie to 

Harcerze z wdzięczności burmistrzowi

bez niego tego pomnika by nie było - po-
wiedział też Kordecki. Burmistrz w czasie 
spotkania dziękował harcerzom, podkreślił, 
że stali się oni widoczni w mieście, angażu-
ją się w pomoc w czasie miejskich uroczy-
stości, a hufiec stał się prężną organizacją  
i to go bardzo cieszy. 

Kordecki przyznał, że hufiec będzie 
chciał z pewnością honorować odznaką 
kolejnych przyjaciół harcerstwa. Liczy, 
że na tej bazie uda się zbudować wokół 
organizacji ruch przyjaciół harcerstwa, 
który będzie wspierał je m.in. lobbując 
w jego interesie. 

Po wręczeniu odznaki i modlitwie za-
przyjaźnionego z hufcem, kapelana Hufca 
Sochaczew ks. przew. Konrada Zawiśla-
ka, burmistrz Kaliński podzielił się z har-
cerzami opłatkiem, później wziął udział  
w poczęstunku.

(tb)

W muzeum  
podzielono siê op³atkiem

O d lat 20 grudnia radni miasta  
i powiatu z biskupem i księżmi 
organizują Wigilię, również  

w miniony czwartek, wchodzących 
z tej okazji do gmachu muzeum 
zaproszonych gości witał burmistrz 
miasta Krzysztof Kaliński. 
Uczestnikami tegorocznej Wigilii 
byli m. in. członkowie Zarządu 
Powiatu Łowickiego, radni Powiatu 
Łowickiego, przedstawiciele 
organizacji działających  w powiecie, 
przedsiębiorcy. Przemowę wygłosił 
i życzenia złożył ks. bp Andrzej F. 
Dziuba, który dziękował wszystkim 
służbom oraz organizacjom za to, 
że przez cały miniony rok starali się 
promować region łowicki. Kilkakrotnie 
biskup podkreślał,  
że Łowicz to miasto, które pragnie iść 
dalej, ale też nie zapomina  
o swojej przeszłości, a to spotkanie 
wigilijne jest owocem takiego  
właśnie działania. 
Następnie uczestnicy obejrzeli 
występ ludowego zespołu z Łowicza 
“Masovia”, który wykonał dla nich 
12 kolęd. W repertuarze zespołu 
znalazła się kolęda Betlejemski- 
Łowicki, do której muzykę oraz słowa 
napisał bp Józef Zawitkowski. 
Potem podzielono się opłatkiem,  
a na koniec na wszystkich 
uczestników spotkania czekały suto 
zastawione stoły, a na nich wigilijne 
dania i potrawy.
(mb)

Jase³ka w ³owickiej chacie

T radycją szkoły pijarskiej w Łowiczu jest 
przygotowywanie tzw. małych jasełek, 
czyli wystawianych przez uczniów klas 

I - III. Zwyczajem stało się też wystawianie 
ich dwukrotnie. Premiera scen z nocy Bo-
żego Narodzenia odbyła się 20 grudnia dla 
zaprzyjaźnionych przedszkoli oraz Ośrod-
ka Szkolno - Wychowawczego. Po raz dru-
gi jasełka zostały wystawione 21 grudnia 
przed całą społecznością szkół pijarskich. 
Powitać Dzieciątko Jezus w łowickiej cha-
cie szli pastuszkowie, pszczółka, biedronka, 
a świerszcz zagrał nawet na skrzypcach. Byli 
też anioł i diabeł, śmierć, a także łowiczaki. 

(eb)

Zastępca komendanta łódzkiego Hufca  ZHP Michał Kordecki w rozmowie z burmistrzem Krzysztofem Kalińskim. 

W świątecznej atmosferze przebiegało 
spotkanie z serii „Cała Polska czyta 
dzieciom”, zorganizowane 14 grud-

nia przez bibliotekę w Niesułkowie Kolo-
nii w gminie Stryków. Najmłodsi uczniowie 
tamtejszej szkoły podstawowej przyszli do 
biblioteki posłuchać utworów o tematyce 
świątecznej czytanych tym razem przez soł-
tysa Kazimierza Chamerszmita. Przeczytał 
on wiersz Ludwika Jerzego Kerna „Szko-
da” i opowiadanie Jadwigi Jasny-Mazurek 

„Prawdziwy Święty Mikołaj”.Później dzie-
ci wzięły udział w zabawie z pytaniami na 
temat przeczytanych utworów oraz tradycji 
i zwyczajów związanych ze Świętami Boże-
go Narodzenia. Za każdą dobrą odpowiedź  
w nagrodę otrzymywały lizaka. Biblioteka 
zorganizowała dla nich także zajęcia plastycz-
ne, w czasie których najmłodsi wykonywali 
książeczki harmonijki, a później przystraja-
li choinkę własnoręcznie wykonanymi łań-
cuchami i pawimi oczkami.                     (ljs)

So³tys czyta³ dzieciom



Per Noel stanu 
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W nr 46 NŁ Agnieszka 
Jasińska w interesującym 
artykule poruszyła modny  
i popularny  
w ostatnim czasie problem 
tzw. „wykształciuchów”. 
Zdaniem autorki 
pojęcie to oznacza ludzi 
wykształconych, choć nie 
wywołuje pozytywnych 
skojarzeń. Wprost 
przeciwnie, jest obraźliwe  
i pogardliwe. Jest to jednak 
definicja zbyt ogólna  
i myląca.

Wykształciuch bowiem to kategoria 
socjologiczna, opisująca konkretne 

zjawisko społeczne, typowe dla systemów 
totalitarnych, choć funkcjonujące również 
we współczesnych społeczeństwach okre-
ślanych mianem postmodernistycznych lub 
ponowoczesnych. Zgodnie więc z sugestią 
autorki, warto się przyjrzeć bliżej temu po-
jęciu. W pierwszym rzędzie należy wyja-
śnić jego genezę i sens.

Jak wiadomo, do obiegu publicznego 
termin wykształciucha wprowadził były 
już marszałek Sejmu Ludwik Dorn, nota-
bene socjolog z wykształcenia, absolwent 
Uniwersytetu Warszawskiego. Odwołał 
się w tym wypadku do pojęcia „obrazo-
wanszczina” (od rosyjskiego: obrazowa-
nije - wykształcenie), wymyślonego przez 
Aleksandra Sołżenicyna. Natomiast polski 
odpowiednik tego słowa - właśnie wykształ-
ciuchy - zaproponował Roman Zimand, nie-
żyjący już krytyk literacki i filozof, wielo-
letni współpracownik paryskiej „Kultury”, 
piszący pod pseudonimem „Leopolita”. 

Autor „Archipelagu Gułag” użył tego 
pojęcia do opisania istoty systemu sowiec-
kiego, systemu zniewolenia człowieka 
na niespotykaną dotąd skalę. Ważną rolę  
w tym systemie odgrywali właśnie wy-
kształceni w nim już ludzie, którzy z jednej 

strony pełnili funkcję sędziów, prokurato-
rów i decydentów, z drugiej zaś cenzorów 
i nadzorców wszelkiej wolnej i niezależ-
nej myśli. Siła i znaczenie tej formacji 
wynikała również z faktu, że wspierała ją 
wszechobecna policja polityczna, w Rosji 
sowieckiej NKWD i KGB, a w Polsce ich 
odpowiedniki, czyli UB i SB.

Jednak Ludwik Dorn posłużył się poję-
ciem wykształciucha dla opisania współcze-
snej sytuacji, a ściślej kreowania i kontro-
lowania świadomości społecznej Polaków. 
W takim bowiem rozumieniu współczesny 
wykształciuch stanowi podstawowy budu-
lec swoistej piramidy ideologicznej. Na jej 
szczycie znajdują się quasi-intelektualiści, 
których dominujące w życiu społecznym 
media określają mianem „autorytetów”. Ich 
rola polega w pierwszym rzędzie na formu-
łowaniu nakazów ideologicznej karności 
(„political correctness”).

Jak pisała Hannah Arendt, uczennica M. 
Heideggera, autorytet tworzy naturalną hie-
rarchię osób i instytucji, z których jedna roz-
kazuje, a druga słucha. Wymagając zawsze 
posłuszeństwa, nie ucieka się jednak ani do 
perswazji, ani do przemocy. O tym posłu-
szeństwie ma decydować sama hierarchia, 
w której osoby lub instytucje mają wyzna-
czone miejsce, przy czym uznają tej hie-
rarchii słuszność i prawidłowość. Powsta-
je jednak pytanie o granice krytyki, która 
sens danego autorytetu może podważyć,  
a przede wszystkim o granice wolności, 
gdyż wymóg posłuszeństwa może zakres 
wolności dotkliwie ograniczyć.

N iższy szkielet tworzy znaczna część lu-
dzi mediów. Propagują oni idee „auto-

rytetów” na skalę masową, w uproszczonej 
i komunikatywnej formie. Zarazem jednak 
alarmują o przekroczeniu obowiązującego 
wzorca, wyznaczonego przez poziom nad-
rzędny. Innymi słowy, te dwa główne pozio-
my sprawują funkcję nadzorczo-egzekutor-
ską wobec społeczeństwa. Ustalają bowiem, 
kto powinien być wykluczony z życia pu-
blicznego, a kto lansowany w mediach, na 
uczelniach czy przy rozdawaniu prestiżo-
wych nagród literackich. Wkraczają także  

Kto to jest wykształciuch?
w sferę etyki, lansując koncepcję wolności 
negatywnej, a więc burzącej wszelkie normy 
i wartości o charakterze uniwersalnym.

Natomiast podstawę wspomnianej pira-
midy ideologicznej tworzą osoby aspirujące 
do rangi inteligenta, dla których autorytetem 
są gazety codzienne (zwłaszcza największe 
z nich), kolorowe tygodniki czy też tzw. ta-
bloidy, nie mówiąc już o telewizji, zwłasz-
cza komercyjnej. Konsumenci tych niezwy-
kle rozbudowanych i agresywnych mediów 
hołdują z reguły modzie na pogardliwy sto-
sunek wobec katolicyzmu oraz idei konser-
watywnych. Jednocześnie charakteryzują 
się tolerancją dla wszystkiego, co wskażą 
im szczeble nadrzędne, dzięki czemu pod-
noszą własną samoocenę.

Ten typ wykształciucha, słabo zoriento-
wany w sytuacji kulturowej i politycz-

nej, tworzy jednak masową publiczność; 
która płaci za gazety i książki, a także ak-
ceptuje programy telewizyjne. W konse-
kwencji prestiż i pieniądze stają się łupem 
dwóch wyższych poziomów. Klasycznym 
tego przykładem może być część widzów 
programu typu „Szkło kontaktowe” w TVN 
24. Dzwonią oni do telewizji, aby otrzymać 
nobilitującą pochwałę od prowadzących 
program. W ten sposób, w sewilistycznym 
kontakcie z mediami, ten typ wykształciu-
cha rośnie w siłę, ma też poczucie decydu-
jącej siły społecznej.

W swoim artykule Agnieszka Jasińska 
bardzo trafnie zauważyła, iż współczesne 
polskie szkoły wyższe, obojętnie czy pu-
bliczne, czy niepubliczne, produkują ma-
sowo właśnie owych wykształciuchów. Bez 
historycznych i filozoficznych studiów każ-
dy niedawno wzbogacony handlowiec czy 
absolwent tak modnego „kulturoznawstwa” 
może się poczuć kimś lepszym od „mohe-
rowych beretów”.

Nie wymaga to zresztą wielkiego wy-
siłku intelektualnego. Wystarczy bo-
wiem obrazić się na większość społe-
czeństwa, na Kościół, na „człowieka 
sowieckiego”. W ten sposób wykształciuch 
staje się „umysłem krytycznym”, który wy-
rasta ponad masy, czyli „ciemnogród”.                    
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N a mistrzostwach świata w pod-
noszeniu ciężarów we wrześniu 
1981 roku w Lille, poznałem 

Francuza polskiego pochodzenia, Michela 
Krynskiego. Jego matka wyemigrowała 
spod Przemyśla za chlebem jeszcze przed 
wojną. Ojciec, lwowiak, po 17 września 
1939 był wywieziony na Sybir. Potem 
znalazł się w armii Andersa, walczył na 
Monte Cassino. 
Byliśmy z Michelem dokładnie rówieśnika-
mi i nawet dzieci mieliśmy w tym samym 
wieku. Po kilku dniach czuliśmy się, jak 
starzy przyjaciele. Całe dnie spędzaliśmy 
razem. Michel prowadził na mistrzostwach 
promocję słynnego szampana Charles 
Heidsieck. Po każdej dekoracji siadał 
między medalistami, wyciągał olbrzymią 
butelkę jednego z najbardziej znanych 
szampanów świata i wznosił toast. Robił to 
z dużym wdziękiem. Poza tym miał wiele 
wolnego czasu, więc dzięki niemu dobrze 
poznałem północną Francję. Ja też nie 
miałem na tych mistrzostwach za wiele 
pracy, bo zawody odbywały się dopiero 
wieczorami. Na dodatek każdego dnia 
tylko jedna kategoria. 
Byliśmy potem w stałym kontakcie tele-
fonicznym, a po paru tygodniach Michel 
postanowił, że dwudziestego grudnia przy-
jedzie do Polski i przywiezie zaopatrzenie 
na święta. W Polsce sklepy świeciły wtedy 
pustkami. Trochę się tej Polski bał, bo ni-
gdy tu nie był, więc uzgodniliśmy, że pojadę 
pociągiem do Słubic i tam zaczekam na 
niego w hotelu. Trzynastego grudnia łącz-
ność oczywiście się zerwała. Jaruzelski 
wprowadził stan wojenny, na dodatek po 
paru dniach zrobiła się prawdziwa zima. 
Nie było też mowy o wyjeździe do Słubic, 
bo po pierwsze nie dostałbym przepustki 
na wjazd do strefy przygranicznej, po dru-
gie - po co? Przyjazd Michela wydawał się 
przecież całkowicie nierealny. Polska była 
praktycznie odcięta od świata. 

W niedziele, dwudziestego grudnia 
wieczorem, gdy przymierzali-
śmy się do snu, a było już po 

godzinie policyjnej, zabrzęczał dzwonek. 
- Co za diabeł? - pomyślałem - może 
któremuś z sąsiadów zabrakło cukru albo 
soli. Otwieram drzwi i oczom nie wierzę. 

Przed mną stoi potężna, barczysta postać 
w stroju świętego Mikołaja. - Michel??? - Py-
tanie właściwie jest retoryczne, bo przecież 
widzę, że to on. Zaniemówiłem. A Michel na 
to: - Miałeś być w Slubice. Jaki ty masz ho-
nor? Przecież mówiłeś, że będziesz na sto 
procent. Oczywiście opowieści ciągnęły się 
do bardzo późnej nocy. Okazało się zgłosił 
się do jednej z charytatywnych organizacji, 
która poszukiwała kierowców na wyjazd  
z pomocą do Polski. Załatwiono mu polską 
wizę w konsulacie w Lille, wsadzono za 
kierownicę dostawczego mercedesa i wy-
słano w drogę. Nawet nie wiedzieli, że jego 
amatorskie prawo jazdy nie upoważnia do 
prowadzenia tego samochodu. Na granicy 
enerdowsko-polskiej nasi celnicy bardzo, 
bardzo dokładnie sprawdzali zawartość 
części bagażowej. Michel chciał być dow-
cipny i postanowił wjechać do Polski w stro-
ju świętego Mikołaja, co naszych służbistów 
dodatkowo rozsierdziło. - Jestem Per Noel 
i wiozę podarki dla przyzwoitych Polaków - 
stwierdził na granicy. Niczego podejrzanego 
celnicy oczywiście nie znaleźli, ale zabrali 
mu kilka godzin. Mieli sporo czasu, bo na 
przejściu było przecież całkowicie pusto. 
Takich wariatów, jak Michel Krynski było we 
Francji jeszcze najwyżej kilku.

N astępnego dnia pojechaliśmy  
z prezentami do Domu Dziecka  
w podwarszawskich Pyrach. Takiej 

konsternacji w życiu nie widziałem! Po-
dobnie szokujących sytuacji w następnych 
miesiącach przeżyłem z Michelem jeszcze 
kilka. A może nawet kilkanaście. Należało 
to na gorąco spisywać, ale wtedy szkoda 
było na to czasu. Jeździłem z nim przede 
wszystkim do szpitali z często podstawowy-
mi środkami: jednorazowymi strzykawkami, 
opatrunkami, środkami higieny. Ale też do 
warszawskiego Kościoła świętego Stefana 
przy Czerniakowskiej, gdzie pochodzący  
z Bielaw ksiądz Stefan Gralak miał na 
plebanii magazyn z darami dla całej war-
szawskiej diecezji. Po paru latach kontakt 
niestety się zerwał. Michel zakochał się  
w jakiejś Ukraince i wyjechał z nią do Ode-
ssy. Pokazał się jeszcze w Warszawie dwa 
razy. Starałem się mu pomóc, na ile było 
to możliwe. Potem słuch po nim zaginął. 
Wielka szkoda.



28.12.2007 r. 13

zostaną  w  pamięci  nie  tylko  najbliższych

Stanisława Jarota urodziła się  
19 maja 1946 roku w Łowiczu, w ro-
dzinie  wielodzietnej państwa Cie-
sielskich. Miała czworo rodzeństwa: 
Tadeusza, Henryka i Aleksandra 
oraz siostrę Halinę. Była z nich naj-
młodsza. Córka Anna, opowiadając  
o mamie, powiedziała, że nie była 
ona rozpieszczana. Czasy były trud-
ne i dzieci bardzo szybko opuściły 
dom w poszukiwaniu pracy, usamo-
dzielniły się i założyły rodziny. 

C iesielscy mieszkali na ul. Mickiewi-
cza, ojciec Kazimierz pracował na ko-

lei, mama Weronika zajmowała się domem  
i dorabiała, najmując się do prac polnych  
w pobliskich wioskach. Dlatego też pani 
Stanisława spędzała wiele czasu ze swo-
ją mamą przy haftowaniu, szyciu, pracach 
koronkarskich. Pracując od najmłodszych 
lat, igłą i szydełkiem potrafiła wyczarować 
wspaniałe rzeczy. Ukończyła Szkołę Pod-
stawową nr 2 i była na kursie krawieckim 
przyuczającym do zawodu. 

Stanisława Jarota (1946-2007)
W roku 1963 po długiej chorobie umar-

ła mama pani Stanisławy. Z pięciorga dzieci 
tylko ona zajmowała się chorą na stałe, do-
glądała i pielęgnowała, zajmowała się pro-
wadzeniem domu, przygotowywaniem po-
siłków dla wracającego późno z pracy ojca. 
- Mama miała mało rozrywek jako dziecko 
i potem jako młoda osoba. Wspominała, że 
ciągle była zajęta pracami domowymi i tak 
właściwie upłynęło jej życie. Zawsze chcia-
ła dużo zrobić sama z siebie. Nie potrafi-
ła siedzieć bezczynnie. Nawet przed śmier-
cią szyła dla wnuków pościel - wspomina 
pani Anna. 

W 1964 roku poznała Włodzimierza Jaro-
tę, z którym trzy lata później, w 1967 roku, 
wzięła ślub. Zamieszkali na osiedlu Kostka, 
a ze związku tego na świat przyszła dwójka 
dzieci: Tadeusz i Anna. Córka Anna wspo-
mina, że jej rodzice stanowili  wspaniałą  
i dobraną parę. - Idealnie do siebie pasowali 
i świetnie się dogadywali.  Nie pamiętam ani 
jednej kłótni, sprzeczki czy aby mówili na sie-
bie podniesionymi głosami. W domu zawsze 
był spokój - opowiada. 

Pani Teresa pracowała w kilku miej-
scach, m.in. w zakładach krawieckich,  
w zakładzie przetwórczym Pszczółka i kil-
ku gminnych spółdzielniach „Samopomoc 
Chłopska” na terenie powiatu. Zawsze to 
były prace na krótki okres. Zajmowała się 
przede wszystkim domem, to było jej pasją. 
Często szyła na maszynie - do takiej pracy 
nie trzeba było jej namawiać - od czasu do 
czasu robiła niespodzianki dzieciom i wrę-
czała im uszyte firany, spódnice, sukienki, 
a nawet marynarki. - Nie wiem, jak mamie 
udawało się wziąć z nas miarę, że wszyst-
ko pasowało. Miała świetny wzrok i niesa-
mowite wyczucie przestrzenne. Bardzo nas 
to dziwiło - wspomina córka. Oprócz tego 
świetnie gotowała, a jej konikiem były po-
rządki domowe. Potrafiła też dzięki swoje-
mu wrodzonemu spokojowi rozwiązywać 
trudne problemy bez nerwów, co zawsze 
dodawało otuchy otoczeniu. Powtarzała: 
Wszystko będzie dobrze - po tych słowach 
wiadomo było, że tak będzie. 

Stanisława Jarota zmarła we wrześniu we 
śnie, spokojnie - tak jak żyła.                (eb) 

 odeszli od nas  (10.12.-19.12.2007 r.)
10 grudnia: Wojciech Nowogórski, l. 54; Marian Piórkowski, l. 75, Głowno.  

11 grudnia: Barbara Chęcińska, l. 60; Henryk Szalewicz, l. 60;  12 grudnia: 
Janina Chmielewska, l. 86; 16 grudnia: Stanisław Brodecki, l. 74. 7 grudnia: 

Marianna Grzelak, l. 88, Kadzielin; 11 grudnia: Lucyna Pokora, l. 61, Głowno;  
12 grudnia: Leszek Kazimierski, l. 68, Bocheń; 14 grudnia: Mirosław Klimkowski, 
l. 63, Złaków Borowy; Magdalena Patos, l. 26, Popów Głowieński; Aniela Gajek,  
l. 91, Domaniewice; 15 grudnia: Helena Lewandowska, l. 76, Głowno; 17 grud-
nia: Marianna Gala, l. 71, Łowicz; 18 grudnia: Helena Miazek, l. 79, Łowicz; Jan 
Muszyński, l. 80, Łowicz; Henryk Czubatka, l. 77, Bobrowniki; 19 grudnia: Wanda 
Ledzion, l. 59, Złaków Kościelny; Katarzyna Pawełkowicz, l. 84, Sapy.

Oni zagra¿aj¹ naszemu ¿yciu
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Nie było głosów sprzeciwu
P rzebudowa drogi Kiernozia - Wi-

śniewo to koszt 100 tys. zł, nakładka 
na drodze w miejscowości Niedzie-

liska 40 tys. zł, nakładka w Chąśnie II -  
60 tys. zł, w Bąkowie Dolnym - 120 tys. 
zł. Na wykonanie podbudowy na odcinku 
Zgoda - Psary przeznaczono 60 tys. zł, 
na nakładkę w Marywilu - 40 tys. zł, a na 
nakładkę na odcinku Ostrów - Bocheń 
- Mystkowice - 440 tys. zł. Wszystkie te 
inwestycje wykonane zostaną z pieniędzy 
własnych łowickiego powiatu. 

Za 4 tys. zł pochodzące z dotacji celowej 
zakupiony zostanie zestaw kompute-
rowy do nadzoru budowlanego. Ze-
staw komputerowy kupiony zostanie też do 
biura rady powiatu. Na remont dachu 

budynku starostwa przy ul. Stanisławskie-
go przeznaczono 250 tys. zł, a na zakup ze-
stawów komputerowych i kserokopiarki -  
37 tys. zł. Za 15 tys. zł (są to środki z dotacji 
celowej budżetu państwa) dokonane zosta-
ną zakupy dla komendy powiatowej 
Państwowej Straży Pożarnej: sprzęt 
kwaterunkowy, gospodarczy, uzbrojenie, 
sprzęt specjalny, informatyczny, elektro-
niczny i łączności, szkoleniowy, transpor-
towy oraz medyczny.

Na dalszą część modernizacji budynku 
Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych 
nr 1 w Łowiczu zaplanowano 80 tys. zł, na 
adaptację warsztatów szkolnych ZSP 1 dla 
potrzeb Powiatowego Centrum Po-
mocy Rodzinie i poradni Psycholo-

giczno-Pedagogicznej - 125 tys. zł, na 
modernizację warsztatów ZSP nr 2 na Bli-
chu - 25 tys. zł.

Wymiana stolarki okiennej w budyn-
ku ZSP nr 3 kosztować będzie 30 tys. zł, 
wykonanie systemu przeciwpożarowego  
w ZSP 4 - 20 tys. zł, wymiana sieci kana-
lizacyjnej na terenie Zespołu Szkół Liceal-
nych w Zdunach i ZSP w Zduńskiej Dąbro-
wie - III etap - 38 tys. zł. 

Modernizacja budynku internatu Specjal-
nego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego  
w Łowiczu przeznaczono 20 tys. zł i na za-
kup samochodu dla Młodzieżowego Ośrod-
ka Socjoterapii 40 tys. zł. Łącznie na inwe-
stycje przeznaczono w przyszłorocznym 
budżecie 2.388.500 tys. zł.                  (wcz)     

- Dla tych dzieci przyjazd do nas 
jest czymś szczególnie ważnym. 
otrzymują bowiem namiastkę ro-
dzinnego domu, ciepło i serdecz-
ną atmosferę - mówi o pięcioletniej 
współpracy z Powiatowym Zespo-
łem Placówek Opiekuńczo-Wycho-
wawczych w Gostyninie dyrektor 
Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych 
w Zduńskiej Dąbrowie Zofia Waw-
rzyńczak. 

20 grudnia kolejny już raz ponad  
30-osobowa grupa dzieci w wieku od 4 do  
18 lat odwiedziła szkołę w Zduńskiej Dą-
browie. Przygotowania do tego dnia trwały 
od dłuższego czasu. Uczniowie odwiedza-
li różne firmy w celu pozyskania gadżetów  
i pieniędzy na prezenty dla gości. Na wyso-
kości zadania stanęli uczniowie i nauczycie-
le szkoły, jak też sąsiedniego ZSL w Zdu-
nach. Gorzej było z przedsiębiorcami. Na 
apel odpowiedział jednak Mars Polska, Bra-
cia Urbanek, OSM w Łowiczu i sklep Aga-
ta. Dzięki temu każde z dzieci otrzymało od 
Mikołaja paczkę ze słodyczami, ubraniami 
i artykułami piśmienniczymi.

Uczniowie zduńskiej szkoły przygoto-
wali dla gości jasełka. Najpierw jednak, 
słowami wiersza C. K. Norwida, powita-
ła wszystkich zebranych dyrektor szko-
ły. - Świąteczna atmosfera bijąca z tego 
wiersza udzieliła się wszystkim i utrzyma-

ła przez całe spotkanie - mówi Zofia Waw-
rzyńczak.

Każde z dzieci miało swojego opiekuna 
- miejscowego ucznia lub uczennicę. Naj-
młodsi oglądali program artystyczny wtule-
ni w ramiona swych opiekunów. Kontakty 
nie ograniczają się bowiem do oficjalnych 
wizyt na święta i Dzień Dziecka. Ucznio-
wie ze Zduńskiej Dąbrowy odwiedzają in-
dywidualnie swoich młodszych przyja-
ciół, piszą maile, pytając o ich zdrowie, jak 

się uczą itd. Kiedy w szkole organizowa-
na jest akcja oddawania krwi, uczniowie 
spontanicznie przekazują otrzymane cze-
kolady na rzecz maluchów z gostyńskiego 
domu dziecka. 

- Dla nich to naprawdę wiele znaczy. Czę-
sto bowiem otrzymują prezenty, wsparcie, 
jednak zawsze to ktoś do nich przyjeżdża. 
Nasza szkoła jest jedyną placówką, która za-
prasza ich do siebie - mówi dyrektor Waw-
rzyńczak.                                               (wcz) 

ZSP w Zduńskiej Dąbrowie

Namiastka ciepła i rodzinnego domu W okresie od 19 grudnia policjanci 
z Komendy Powiatowej Policji w Ło-
wiczu zatrzymali następujących nie-
trzeźwych kierowców i rowerzystów. 

§ 19 grudnia o godzinie 9.30 w miej-
scowości Długie w gminie Kiernozia 
33-letni Piotr W. jechał pod wpływem 
alkoholu rowerem (0,32 mg/dm3 alkoholu 
w powietrzu wydychanym z płuc). Oprócz 
tego nie stosował się do orzeczonego 
przez sąd prawomocnego wyroku zaka-
zującego mu jazdę pojazdami w ruchu 
lądowym za poprzednie przestępstwo. 
§ 19 grudnia o godzinie 12.40 w Polesiu 
w gminie Kocierzew 32-letni Tomasz Z. 
jechał nietrzeźwy rowerem (0,39 mg/
dm3 alkoholu). § 20 grudnia o godzinie 
6.40 w Bielawach 43-letni Grzegorz R. 

jechał rowerem (0,59 mg/dm3 alkoholu). 
§ 20 grudnia o godzinie 23.50 na ulicy 
Młodzieżowej na Bratkowicach w Łowi-
czu 24-letni Piotr K. jechał samochodem 
marki Opel (0,38 mg/dm3 alkoholu).  
§ 21 grudnia o godzinie 21.15 w Rzą-
śnie w gminie Zduny 35-letni Lech B. 
jechał rowerem (0,58 mg/dm3 alkoholu).  
§ Dwójkę pijanych rowerzystów zatrzy-
mała policja 22 grudnia o godzinie 15.15 
w Huminie w gminie Bolimów. Młodszy 
32 - letni Andrzej J. miał 1 mg/dm3 alko-
holu w powietrzu wydychanym z płuc, 
starszy 35-letni Jan J. miał 0,88 mg/
dm3 alkoholu w powietrzu wydychanym 
z płuc. § 25 grudnia o godzinie 14.25 na 
ulicy Sikorskiego w Łowiczu 54-letnia Ali-
cja K. jechała samochodem Cinquecento 
(0,73 mg/dm3 alkoholu). 

Dla gości przygotowano jasełka: Trzej Królowie i z miny, i postury prezentowali 
się iście po królewsku.
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Profesor Konecki  
o swoim tekście

W związku z moją publikacją 
pt. „Kobieta metafizyczna 
ze Stroniewic”, 

zamieszczoną w świątecznym 
numerze Nowego Łowiczanina, 
20 grudnia, mającą charakter 
wspomnienia z dzieciństwa, 
chciałbym nadmienić, że 
tekst był rekonstrukcją 
świata widzianego oczyma 
kilkuletniego dziecka. Chciałbym 
ponadto przeprosić wszystkie 
osoby, które mogłyby poczuć się 
urażone moim wspomnieniem. 
Tekst raczej waloryzował 
pozytywnie rodzinne strony  
i osoby tam wtedy mieszkające. 
Krzysztof Tomasz Konecki 

Tuż przed świętami 
Bożego Narodzenia, 
20 grudnia, wójt gminy 
Bielawy Sylwester 
Kubiński podpisał akt 
notarialny sprzedaży 
zabytkowego kompleksu 
pałacowo-parkowego 
Mroga  
w rejonie wsi Brzozów 
dotychczasowemu 
dzierżawcy, Markowi 
Stanilewiczowi.

Dzierżawca kompleksu, aby stać 
się właścicielem zabudowań, 

musiał zapłacić tylko 10% war-
tości zabytkowego obiektu, czy-
li około 30 tys. zł. Akt notarialny 
dotyczy także sprzedaży stojącego 
nieopodal pałacu budynku gospo-
darczego z bonifikatą 50% za oko-
ło 9 tys. zł. 

Obie działki były dotąd dzier-
żawione przez Stanilewicza, któ-
ry skorzystał z pierwszeństwa przy 
ich wykupie. Na jednej z nich znaj-
duje się lokal użytkowy o pow.  
30 m2, zamieszkały. Wójt gminy 
Bielawy Sylwester Kubiński wy-
wiązał się ze zobowiązania i zapro-

Gmina Bielawy

Pałac w Mrodze sprzedany

Zgodnie z wieloletnią trady-
cją 21 grudnia w auli Zespołu 
Szkół Ponadgimnazjalnych nr 
1 im. 10 Pułku Piechoty w Ło-
wiczu uczniowie, nauczycie-
le, pracownicy administracji  
i obsługi spotkali się na szkol-
nej wigilii. 

M łodzież pod kierunkiem na-
uczycieli religii Emilii Ada-
mowicz i Tomasza Walczaka 

przygotowała świąteczny program 
artystyczny. Uczniowie klasy dru-

giej Technikum Informatycznego, 
Ewelina Kosmowska i Paweł Ma-
dej, przypomnieli tradycję kolędo-
wania oraz historię i pochodzenie 
kolęd. W odświętnej scenerii chór 
szkolny śpiewał znane polskie kolę-
dy przy akompaniamencie nauczy-
cieli Piotra Słomy i Tomasza Wal-
czaka. Szczególną część spotkania 
stanowiły chwile, w których wszy-
scy obecni na sali łamali się opłat-
kiem, składając sobie świąteczne 
życzenia. 

(eb)

P ensjonariusze Domu Pomocy 
Społecznej w Borówku przy-
zwyczaili się, że od lat w cza-

sie przedświątecznym odwiedzają 
ich dzieci ze Szkoły Podstawowej 
w Bielawach. Tym razem jaseł-
ka wystawiły i upominki przynio-
sły dzieci z klasy III i IV. W tym 
roku jednak czekało ich więcej mi-
łych chwil. W środę 19 grudnia do 
Borówka zawitały bowiem też stu-

dentki anglistyki Kolegium Nauczy-
cielskiego z Łowicza.  Studenci zor-
ganizowali wśród swoich kolegów 
zbiórkę pieniędzy i przywieźli mnó-
stwo słodyczy, owoców, płyty z ko-
lędami itd. 

- Dla osób przebywających w na-
szym domu takie wizyty są bardzo 
ważne - mówi Jadwiga Szymczak  
z DPS w Borówku. - Wnoszą coś no-
wego w ich życie.                     (wcz) 

W szyscy pracownicy oświaty, 
pracownicy Urzędu Gminy 
Domaniewice, jak również 

uczniowie i ich rodzice, zebrali się 
20 grudnia na spotkaniu opłatko-
wym na sali gimnastycznej gim-

nazjum. Tradycją w gminie stały 
się tego typu spotkania. Młodzież 
gimnazjalna i dzieci ze szkoły pod-
stawowej zatroszczyły się natomiast 
o wystawienie jasełek. 

(eb)

Opłatek w gimnazjum w Domaniewicach

Świąteczne upominki 
dla pensjonariuszy z Borówka

Szkolna wigilia na Podrzecznej

Opłatkiem przełamało się ponad sto osób, dzielili się nim  
i uczniowie, i nauczyciele. 

Nowy właściciel kompleksu pałacowo-parkowego w Mrodze już 
myśli o czekających go remontach.

ponował lokatorowi pomieszczenie 
w tzw. barakach w Mrodze, aby nie 
musiał przeprowadzać się do innej 
miejscowości.

Marek Stanilewicz, wnuk po-
przedniego właściciela majątku, 
osiedlił się w Mrodze na początku 
lat 90. Od tamtego czasu próbował 
zostać właścicielem majątku. Cho-
dziło tu m.in. o podział spadku oraz 
wytyczenie nowej drogi gminnej, 

którą okoliczni rolnicy mogliby do-
jeżdżać do pól nad rzeką Mrogą za 
pałacem, bo dotychczas wykorzy-
stywali drogę prowadzącą przez 
park. Geodeci na zlecenie gminy 
wytyczyli już drogę biegnącą obok 
zabytkowego kompleksu.

Nowy właściciel liczy, że w koń-
cu uda mu się uruchomić w pałacu 
działalność agroturystyczną, którą 
od dawna już planował. W ciągu 

ponad 10 lat dzierżawy kompleksu 
Stanilewiczowi udało się wyremon-
tować dach, uzupełnić tynki, napra-
wić okna, wymienić instalację elek-
tryczną i podłączyć wodną. Ogólny 
koszt poniesionych na remonty na-
kładów wynosi według niego oko-
ło 80 tys. zł. 

Budynek wymaga dalszych na-
kładów, a Marek Stanilewicz chce 
mieć pewność, że kolejne kwoty za-
inwestuje w coś, co pozostanie jego 
własnością. Nowy właściciel zdaje 
sobie sprawę, że będzie musiał po-
nieść kolejne nakłady, aby poprawić 
estetykę miejsca. Zakłada wspar-
cie się kredytem, aby zrealizować 
swój cel jak najszybciej. Planuje  
w nadchodzącym sezonie urucho-
mić przejażdżki bryczką po oko-
licznych lasach. Miniapartamenty  
z odnowionymi łazienkami już 
można wynajmować w pałacu. 

Pałac leży na trasie ścieżek ro-
werowych opisanych w przewod-
niku Wojciecha Miedzianowskie-
go, dziś członka Zarządu Powiatu 
Łowickiego. Stanilewicz liczy 
na współpracę z pałacem w Wa-
lewicach oraz z Borowem. Za-
mierza nie tylko poszerzyć ofertę 
pokoi do wynajęcia, ale także spro-
wadzić do Mrogi zwierzęta. (eb)
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Gmina Sanniki

Szkoła na razie  
bez kanalizacji

N ie udało się gminie Sanniki 
wykonać w tym roku kanalizacji 
do budynku Szkoły Podstawowej 

i Gimnazjum w Sannikach. Podczas 
wykonywania przewiertu pod ul. 
Warszawską natknięto się na 
przeszkodę i konieczne będzie 
zdjęcie asfaltu na połowie jezdni. 
Uznano, że z pracami tymi lepiej 
zaczekać do wiosny.
Kanalizacja do szkoły miała być 
przeprowadzona od ul. Fabrycznej, 
a do wybudowania było 180 m 
bieżących sieci. Ponieważ inwestycja 
nie została wykonana, gmina oddała 
do Urzędu Marszałkowskiego dotację 
przyznaną na ten cel, wnioskując 
o zapisanie jej do tzw. dotacji 
niewygasających, czyli takich, które 
są do wykorzystania w przyszłym 
roku. Prace po obu stronach ul. 
Warszawskiej są praktycznie 
zakończone. Wiosną pozostanie 
więc tylko dokończenie przejścia pod 
drogą i naprawienie jej nawierzchni, 
która musi zostać zdjęta. 
(mwk)

Akcja oddawania krwi  
w szkołach już w styczniu

O d stycznia ruszają ponownie 
pobory krwi w szkołach 
ponadgimnazjalnych na terenie 

Łowicza i powiatu łowickiego. Akcję 
koordynuje łowicki oddział PCK, przy 
współpracy z Regionalnym Centrum 
Krwiodawstwa i Krwiolecznictwa 
w Łodzi, które podstawia, w celu 
dokonania poboru, specjalny 
ambulans. Pobór rozpocznie się 
23 stycznia od Zespołu Szkół 
Ponadgimnazjalnych nr 3 przy  
ul. Powstańców w Łowiczu, 24 
stycznia odbędzie się w ZSP nr 1 
przy ul. Podrzecznej, 25  stycznia  
w ZSP w Zduńskiej Dąbrowie.
Pierwszeństwo mają pełnoletni 
uczniowie i pracownicy szkół, 
ale jest to także okazja dla osób 
mieszkających w bezpośrednim 
sąsiedztwie szkoły, by czynnie 
włączyć się do akcji. Pobór krwi 
w każdych z tych miejsc będzie 
się odbywał w godzinach 9 - 12. 
Organizatorzy przypominają, by 
zainteresowani zabierali ze sobą 
dowody osobiste lub inne dokumenty 
potwierdzające ich tożsamość - 
to warunek oddania krwi. Terminy 
wizyt ambulansu w lutym są jeszcze 
dogrywane, ale najprawdopodobniej 
1 lutego pobór odbędzie się w I LO  
w Łowiczu. Później nastąpi przerwa  
i akcja wznowiona zostanie po feriach 
zimowych. Oprócz akcji  
w szkołach, pobór krwi będzie 
odbywał się, tak jak do tej pory, co 
tydzień w poniedziałek w godz. 9 - 
12 w prywatnym gabinecie lekarskim 
przy ul. Powstańców 27 w Łowiczu.
(tb)

Elektrycy poznawali 
strażnicę PSP

Z końcem listopada uczniowie 
klas pierwszych ZSP 1  
w Łowiczu, w ramach lekcji 

przysposobienia obronnego, 
odwiedzili strażaków zawodowych 
w Łowiczu. 
Strażacy mówili im o przyczynach 
powstawania pożarów przez 
nieprawidłowe korzystanie 
z urządzeń elektrycznych, 
gazowych i grzewczych, a także 
o zasadach ratowania ludzi, 
zwierząt i mienia w czasie pożaru. 
Uczniowie obejrzeli ponadto 
podręczny sprzęt ratowniczo-
gaśniczy oraz wyposażenie wozów 
strażackich 
Atrakcją była też możliwość 
wzniesienia się ponad dach 
strażnicy na podnośniku 
strażackim. 
(eb)

Łowicki Klub Car Audio, zrzesza-
jący wielbicieli systemów audio  
w samochodach, obchodzić będzie  
w styczniu rocznicę swego istnie-
nia. Na razie nie wiadomo jeszcze, 
jak wyglądać będą obchody.

T radycyjnie już spotkają się na bocznym 
parkingu marketu Intermarché, porozma-

wiają, wymienią wrażenia i nowinki odno-
szące się do ich pasji, potem przejadą na Sta-
ry Rynek, gdzie też chwilę postoją. - Chyba 
że ktoś wpadnie na jakiś inny pomysł - mówi 
prezes stowarzyszenia Jarosław Surgiel.

Klub powstał 2 stycznia 2007 roku. Od 
14 czerwca jest legalnym stowarzyszeniem. 
Jego członkowie to około dziesiątka ludzi  
z Łowicza i okolic, a także kilku sympatyków 
(ludzi bez aut lub bez prawa jazdy), których 
największą pasją jest samochodowy sprzęt 
audio. „Jeżeli interesujesz się muzyką w au-
cie i miłym spędzaniem czasu w fajnym gro-
nie, to nie może Cię zabraknąć - czytamy na 
stronie internetowej klubu: www.kca-low.
prv.pl. „Wiemy, że taki klub to coś nowego. 
Zazwyczaj powstają kluby tuningowe lub ta-
kie, które zrzeszają jedną markę samocho-
dów. My niestety posiadamy różne pojazdy, 
wiec „klan” jednej marki nie uda się, a po 
drugie tuning aut to zafascynowanie szybko-
ścią i osiągami, a co za tym idzie zużyciem pa-
liwa. Nie należymy do tzw. „bogatych” ludzi, 
więc zostaliśmy przy samej muzyce. Chcemy 
pokazać, że nie zawsze sprzęt markowy jest 
lepszy od chińskiego lub wietnamskiego „ba-
dziewia”. Zawsze można coś osiągnąć!! Tyl-
ko trzeba chcieć!!

Klub założyli trzej pasjonaci: Jarosław 
Surgiel i Dariusz Podlewski z Łowicza oraz 

Wielbiciele decybeli z Łowicza

Michał Franaszek ze Skaratek Podrogóźna. 
Jarosław Surgiel mówi nam, że w elektronice 
siedział od zawsze. - Napięcie niewielkie, nie 
zabije, więc można się pobawić. Od kilku lat 
bierze udział w ogólnopolskich zawodach au-
dio. W danym sezonie organizowanych jest 
około siedmiu takich imprez w Warszawie, 
Rzeszowie, Olsztynie czy Bydgoszczy. 

Dźwięk głośny  
czy dźwięk czysty?

Zawodnicy startują w czterech konkuren-
cjach: na czystość dźwięku, ciśnienie aku-
styczne, multimedia i ogólny wygląd auta 
 i sprzętu audio. Łowiczanie specjalizują się 

w ciśnieniu akustycznym. O ile w pierwszej  
z dyscyplin chodzi o jak najczystszy dźwięk, 
o tyle w tej drugiej: - Wszystko może char-
czeć, chodzi tylko o jak największy poziom 
decybeli, czyli kto najgłośniej - wyjaśnia Ja-
rosław. Bezpieczna dawka dla ludzkiego 
ucha wynosi 120 decybeli, łowiczanie prze-
kraczają już 130. Rekord należy do firmy z 
Pruszcza Gdańskiego, osiągającej 160,1 de-
cybeli, jednak należące do niej auto nie jeź-
dzi po drogach, przewożą je tylko na zawo-
dy na lawecie.

Kiedy Jarosław Surgiel zaczął odnosić 
sukcesy (pełna lista wyników członków klu-
bu znajduje się na ich stronie), pomyślał, że 
fajnie byłoby znaleźć na ziemi łowickiej po-

dobnych do siebie pasjonatów. Znalazł ich  
i koniec końców Michał Franaszek rzu-
cił pomysł powołania do życia stowarzy-
szenia. 

Nie wolno w nocy
Pasją członków klubu nie jest jednak samo 

jeżdżenie i głośna muzyka: irytujące umpa, 
umpa, szczególnie w weekendy „umilające” 
wieczory innym mieszkańcom. W regula-
minie klubu znajduje się punkt mówiący, iż 
członek zobowiązuje się do tego, że nie bę-
dzie: zakłócał ciszy nocnej i zagrażał innym 
użytkownikom dróg. Klubowiczom chodzi 
jednak przede wszystkim o to, aby poka-
zać, że z czegokolwiek można coś zrobić. 
- Na przykład na ostatnie zawody wziąłem 
od mamy Seata i włożyłem do niego sprzęt 
za 5 tys. zł i skutecznie konkurowałem z fir-
mami wystawiającymi auta ze sprzętem za  
100 tys. zł - mówi Jarosław. - Tyle że trzeba 
spędzić mnóstwo czasu w domu, w garażu  
i trochę pokombinować. Dzięki temu nasz 
stary BMW zajął na mistrzostwach w ubie-
głym roku czwarte miejsce. Aby wyszło jak 
najtaniej, klubowicze kupowali głośniki na 
wyprzedaży, paneli szukali na allegro, spę-
dzili też nad autem dwa miesiące czasu. Na 
co dzień w swoich autach słuchają różnej 
muzyki, według indywidualnych upodobań. 
Co ciekawe, podczas zawodów nie puszcza 
się muzyki, a tylko ścieżkę testową, złożoną  
z samych częstotliwości. 

Być może w zbliżającym się roku będzie-
my mogli podziwiać takie zmagania u nas. 
Jak mówi Jarosław Surgiel, stowarzyszenie 
stara się o organizację takich zawodów w po-
łowie roku także w Łowiczu.                                               

(wcz)   

Członkowie klubu często spotykają się przy parkingu Intermarché lub na Starym 
Rynku. Oglądają nowinki, ciekawe rozwiązania, wymieniają doświadczenia.
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punkty przyjmowania ogłoszeń drobnych do „nł”:  kwiaciarnia „ikebana”  przy ul. bielawskiej (róg nowego ryn-
ku);  kiosk os. dąbrowskiego 24 - rampa;   kiosk lotto na os. bratkowice;  sklep p. krynickiego na ul. łęczyckiej;  sklep p. jan-
kowskiej w jackowicach;   sklep p. piechowskiej w chruślinie;   sklep p. papiernik w kompinie, bednarach i nieborowie;   sklep  
p. pacler w bobrownikach;   sklep p. motylskiej w jamnie;  kiosk p. wesołowskiej na rynku kopernika w kiernozi;  sklep p. bej-
dy w ostrowie;  sklep p. goj w parmie;  sklep p. marczaka w krępie i w domaniewicach;   sklep p. kowalczyka przy ul. głowac-
kiego w łyszkowicach;   sklep p. wodzyńskiego w rogóźnie;    sklep gs w złakowie kościelnym;   sklep p. figata w nieborowie;  
 sklep p. szaleniec w zabostowie;  sklep p. sokalskiej w zawadach;  sklep p. tomczak w brodnym józefów;  sklep p. foks w gru-
dzach starych nr 60;  sklep p. gasik w rybnie na ul. długiej 2;  sklep p. wierzbickiej w stachlewie;  sklep p. topolskiej w kurabce;  
 sklep p. grefkowicz w huminie;  sklep p. dragańskiej w kocierzewie płn.;  sklep „kos” w gągolinie płd.;  sklep „u michała” p. wrzesińskie-
go w osmolinie, ul. rynek 1;  pph „karina” p. lucyny siewiera w bednarach kolonii;  sklep p. głowackiego w sokołowie 19;  sklep „abc...”  
p. gortat przy ul. rynek kościuszki 17 w bolimowie;  sklep p. klimczak w trzciance 54;  sklep p. tomasza skopa w huminie 44b;  sklep p. za-
jąc w zdunach 142;  punkt pocztowy p.urszuli orzeszek w sochaczewie na ul. płockiej 46/48;  sklep wielobranżowy p. małgorzaty szaga  
w sobocie przy placu zawiszy czarnego 12;  sklep wielobranżowy p. kwiatkowskiego w zdunach 25 

punkty przyjmowania ogłoszeń drobnych do „wieści”:  sklep z art. spożywczo-przemysłowymi w strykowie, stary 
rynek.

kredyt samochodowy, tel. kom. 0500-
167-670.
Kredyty samochodowe gotówkowe, tel. kom. 
0500-167-670.
cinquecento lub tico - kupię, tel. kom. 
0500-420-702.
OPEL Corsa, 5-drzwiowy, zarejestrowany, tel. 
kom. 0694-216-417.
punto lub felicją - kupię, tel. kom. 
0500-420-702.
Kupię wszystkie uszkodzone, stare, skorodo-
wane, tel. kom. 0504-199-580.
astrę lub lanosa - kupię, tel. kom. 
0500-420-702.
absultnie auta całe, uszkodzone kupię, 
tel. kom. 0664-053-583.
Kupię Polonezy, stan obojętny, tel. kom. 
0512-476-760.
każdy samochód, tel. kom. 0605-
948-751.
kupię wszystkie auta, zaświadczenie o 
kasacji, tel. kom. 0889-539-501.
MERCEDES Vito, od 1999 rok, 8-9 osób, 
do 25000 zł z klimatyzacją, tel. kom. 0785-
240-260.
skup samochodów. możliwośĆ 
odbioru. sprzedaż części. zło-
mowanie pojazdów zaświadcze-
nia do wydziału komunikacji. 
nieborów, tel. kom. 0605-695-
882.
PEUGEOT 307, kupię, tel. (046) 874-62-24.
kupujemy wszystkie auta, tel. kom. 
0509-610-252.

opony używane - importer, tel. kom. 
0602-133-182.
Lublin Żuk, benzyna/gaz, stan dobry, 1990 rok, 
tel. (046) 861-04-66 po 17.
Vw passat 1.8 benzyna - gaz 1997/98 
rok, salonowy, serwisowany, zadbany, 
bezwypadkowy, tel. kom. 0608-328-145.
VW Passat 1.9 TDI 170000 km, srebrny 
metalik, klima, elektryczne lusterka, ABS, tel. 
kom. 0603-066-458.
lublin 2000 rok, tel. kom. 0604-603-988, 
0606-256-941.
Passat combi 1.8 gaz w kole 1992 rok, 
grafit, stan bdb, 7000 zł do uzgodnienia, 
tel. (042) 719-43-30 po 18.00.
nowe opony zimowe michelin, 185/55 
r15, tel. kom. 0695-551-572.
VOLVO 740 1991 rok, 4700 zł, gaz, tel. kom. 
0880-651-700.
citroen c15 1.8d 1996 rok, 5000 zł, 
200000 km, tel. kom. 0791-339-363.
POLONEZ Caro 1991 rok, tel. kom. 0885-
254-501.
bmw 525i gaz 1992 rok, grafitowy, 
klimatyzacja, centralny zamek, immo-
bilizer, skórzana tapicerka, elektryczne, 
podgrzewane, pompowane fotele, peł-
na elektryka, tel. kom. 0602-576-979.
TOYOTA Carina 1.6 1995 rok, benzyna, tel. 
kom. 0602-138-524.
Volkswagen t4, 1994 rok, biały, 
faktura vat, głowno,, tel. kom. 0601-
204-540.
VW PASSAT TDI 1995 rok, tel. kom. 0509-
501-344.
FORD Mondeo combi 1.8 TDI 1998 rok, 
srebrny metalik tel. (046) 838-89-08, tel. kom. 
0692-298-575.
CC 700, 1995 rok., tel. kom. 0502-140-469.
LUBLIN II 1997 rok, towarowo-osobowy, 
tel. (046) 838-63-68.
FORD Fiesta 1.3 1996 rok, granat metalik, 
radio, poduszka powietrzna, welurowa tapi-
cerka, zadbane, garażowane, stan bdb, tel. kom. 
0600-304-819 0502-762-543.
POLONEZ Atu 1997 rok, malinowy metalik, 
stan bdb, sprzedam tanio, tel. (046) 839-14-70.
LUBLIN 3, blaszak 1999 rok, 3,5 t, 
tel. (046) 838-49-57.
SEAT Cordoba 1.4 1998 rok, 9500 zł, 130000 
km, I właściciel, stan bdb, tel. kom. 0691-
991-000.
VW Polo combi 1.9SDI 1998 rok, tel. kom. 
0880-653-685.
DAIHATSU Szarada 1.0 1992 rok, 2300 zł, 
stan dobry, tel. kom. 0605-422-198.

VW Vento 1.9 TDI 1996 rok, tel. kom. 0604-
961-560.
Vw eit-28 blaszak, maxymalnie długi i 
wysoki - tanio, tel. kom. 0600-972-227.
AVIA A21 1988 rok, tel. kom. 0607-172-782.
AUDI A4 1.6 1995 rok, 14800 zł, gaz se-
kwencyjny, automat, stan bdb, tel. kom. 
0509-208-502.
OPEL Astra combi 1.4 2000 rok, gaz, tel. kom. 
0661-723-051.
FORD Mondeo combi 2.0, XII 1997 rok, 
czarny matalik, benzyna + gaz, Łowicz, tel. 
kom. 0606-283-449.
Sprzedam opony, 4 szt., 185-65, R14, zimowe, 
tel. kom. 0696-081-970.
FIAT Tempra, 1400 zł, 1.6 katalizator, 4 ele-
menty, do malowania, komputer do wymiany, 
tel. kom. 0696-081-970.
SKODA Octavia 2003 rok, tel. kom. 0600-
212-046.
VW Polo LPG 1.4 2002 rok, elektryczne szyby, 
poduszki powietrzne, centralny zamek, immo-
bilaizer, kupiony w salonie, tel. (046) 838-20-
73 wieczorem.
AUDI 80 1991 rok, tel. kom. 0604-271-299.
BMW 316i 1997 rok, 12300 zł, stan bdb, 
ABS, dwie poduszki, wspomaganie, elek-
tryczne szyby, lusterka, szyberdach, tel. kom. 
0605-428-565.
Silnik OPEL Kadett 1.4 oraz skrzynię, tel. kom. 
0692-648-948.
OPEL Corsa 1999 rok, biały, stan bdb, tel. kom. 
0697-634-166.
FORD Fiesta XII 1.3 1998 rok, biały, tel. kom. 
0695-914-670.
BMW 316 compact 1994 rok, tel. kom. 
0602-505-653.
FORD KA 1997 rok, tel. kom. 0602-505-
653.
VW Golf II 1.6 1986 rok, 1700 zł, tel. kom. 
0663-510-563.
FIAT 126p, nie opłacony, tel. kom. 0664-
949-036.
CHEVROLET Spark 08.11.2006, 22500 zł, 
bezwypadkowy, pełna elektryka, tel. kom. 
0508-265-066.
MAZDA 323 F + gaz 1994 rok, tel. kom. 
0668-199-742.
POLONEZ Caro 1994 rok, 107000 km, stan 
dobry, tel. (046) 838-49-53.
Renault Traffic 2.1D, 1996 rok, 151 tys. km, 
biały blaszak, 9,8 tys. zł., tel. kom. 0504-
275-344.
OPEL Omega 2.0 + gaz 1989 rok, tanio, tel. 
kom. 0664-642-452.
FIAT CC 700 1996 rok, tel. kom. 0889-
116-279.
LUBLIN 3 2000 rok, towarowo-osobowy, tel. 
kom. 0603-103-174.
MERCEDES 240D, tel. kom. 0604-828-083.
RENAULT Master 2.8 TDI 2001 rok, tel. kom. 
0660-636-967.
FORD Escort 1.8 D 1994 rok, tel. kom. 
0604-931-629.
ŻUK 1988 rok, 56000 km, stan idealny, hak, 
gaz, tel. kom. 0604-970-429.
MERCEDES Sprinter 412, 232000 km, 
skrzyniowy, oplantekowany, tel. kom. 0509-
282-300.
FIAT Uno 1.0 1997 rok, czerwony, sprzedam, 
tel. kom. 0506-583-375.
OPEL Vecta combi 1.6 16 V 1998 rok, pełne 
wyposażenie, tel. kom. 0505-898-319.
VOLVO ciągnik siodłowy, FH 12, 420 KM, X 
2003 rok, świeżo sprowadzony z Niemiec, tel. 
kom. 0608-420-169.
MAN TGA XXL, 410, 2001 rok, hydraulika, 
tel. kom. 0608-420-169.
Vw golf ii 1.3 1991 rok, czarny, 
3-drzwiowy, benzyna, stan dobry, tel. 
kom. 0600-609-140, 0691-223-740.
VW Polo 1.2 2004 rok, wózek widłowy Nissan 
3,5 t, tel. kom. 0600-820-374.
PEUGEOT 406 2 HDI 1999 rok, zielona perła, 
stan dobry, tel. kom. 0601-212-523.
AUDI 80 1991 rok, benzyna, gaz, tel. kom. 
0668-402-653.
POLONEZ Caro gaz 1993 rok, bordo me-
talik, elektryczne szyby, alufelgi, tel. kom. 
0509-610-252.
MITSUBISHI Colt 1.3 GLX 1995 rok, stan 
bdb, tel. kom. 0509-156-858.
CITROEN JUMPY 1.9 D 1996 rok, tel. kom. 
0601-136-953.
Sprzedam silnik, skrzynię od Opla Kadetta, 1.7 
D, tel. kom. 0500-098-817.
BMW E39 525 TDS 1998 rok, tel. kom. 
0502-782-465.
OPEL Astra II 1999 rok, klimatyzacja, tel. kom. 
0791-154-052.
VW Polo 2002 rok, tel. kom. 0791-154-052.

AUDI A3 1996 rok, klimatyzacja, tel. kom. 
0791-154-052.
CITROEN Berlingo diesel 2000 rok, klimaty-
zacja, tel. kom. 0791-154-052.
FIAT Marea JTD 1999 rok, klimatyzacja, tel. 
kom. 0791-154-052.
VOLVO V40 1998 rok, tel. kom. 0791-
154-052.
MERCEDES A60 1998 rok, klimatyzacja, tel. 
kom. 0791-154-052.
MERCEDES A140 1999 rok, klimatyzacja, 
tel. kom. 0791-154-052.
OPEL Astra II 1998 rok, klimatyzacja, tel. kom. 
0791-154-052.
VW Polo Sdi 2001 rok, klimatyzacja, tel. kom. 
0791-154-052.
VW LT35 1997 rok, skrzynia. 6-osobowy, tel. 
kom. 0791-154-052.
FORD Mondeo 1.8 TDI 1997 rok, tel. kom. 
0791-154-052.
VW Passat TDI 1998 rok, 110 kM, klimatyza-
cja, tel. kom. 0791-154-052.
FORD Escort 1997 rok, 6000 zł, tel. kom. 
0791-154-052.
Golf III 1995 rok, po wypadku, tel. (046) 838-
33-35.
FORD Fiesta 1.1 1994 rok, 2000 zł, gaz, kom-
bajn Bizin, tel. kom. 0604-685-367.
OPEL Astra combi 1.7D 1995 rok, tel. kom. 
0606-984-296.
VW Golf III 1.8 gaz 1993 rok, hak, stan bdb, 
serwisowany, tel. kom. 0509-260-732.
SEAT Toledo 1.6 + gaz 1998 rok, bezwypad-
kowy, tel. kom. 0667-189-351.
POLONEZ Caro gaz, tanio, tel. kom. 0509-
171-321.
VW Golf 1994 rok, czerwony, 3-drzwiowy, 
idealny, tel. kom. 0608-171-821.
FORD Transit 1990 rok, 6 osób lub 1480 kg, 
tel. kom. 0692-556-557.
OPEL zafira 2.0 DTI 2004 rok tel. (024) 277-
64-24, tel. kom. 0668-826-792.
PEUGEOT 309 1991 rok, 2600 zł, benzyna + 
gaz, tel. kom. 0669-597-305.
Cinquecento 700 1998 rok, tel. kom. 0693-
370-455.
VW Golf IV 1.6 1999 rok, gaz, 5-drzwiowy, 
wyposażony, sprzedam lub zamienię, tel. kom. 
0501-715-609, 19700 zł.
OPEL Vectra 1.6 16V + gaz 1997 rok, 
bezwypadkowy, II właściciel, tel. kom. 0500-
272-065.
OPEL Astra 1.4 1996 rok, I właściciel, 
5-drzwiowy, tel. kom. 0665-977-562.
AUDI A4 1.9 TDI 1996 rok, I właściciel, sprze-
dam lub zamienię, tel. kom. 0600-944-728.
Astra I combi 1.6 2001 rok, 10800 zł, bezwy-
padkowy, tel. kom. 0501-715-609.
Sprzedam opony bezdentkowe do STARA, 
kompletne, całe koła, tel. kom. 0503-065-714.
ŻUKA  0.7 blaszak 1995 rok tel. (046) 837-
65-58 8.00-14.00.
MERURY Millager 3.0 benzyna, 8900 zł, pełne 
wyposażenie, 7-osobowy lub 750 kg, zareje-
strowany, opłacony, tel. kom. 0500-200-114.
VW Transporter T2 tel. (046) 838-63-22.
OPEL Corsa B 1994 rok, 146000 km, salono-
wy, II właściciel, tel. kom. 0508-232-904.
HONDA 2005 rok, salonowa, tel. kom. 
0662-624-759.
Peugeot Partner 2001r., tel. kom. 0606-326-740.
POLONEZ 1.6 1996 rok, benzyna, gaz, tel. 
kom. 0507-263-340.
VW Golf III 1.8 gaz sekwencyjny 1997 rok, 
8000 zł, bordowy, zarejestrowany, zadbany, 
3-drzwiowy, tel. kom. 0500-385-907.

złomowanie pojazdów - zaświadczenia, 
tel. kom. 0510-100-449.

Skrzynię od Poloneza po 1992 roku oraz od 
Ład - skup, tel. kom. 0504-199-580.
skup aut, stan obojętny, tel. kom. 
0510-100-449.
Sprzedam silnik 1.9 GLD, stan bdb, tel. kom. 
0512-250-744.
Sprzedam błotniki tylne do Tempy 1.6, tel. 
kom. 0606-145-529.
Sprzedam przyczepkę samochodową, tel. kom. 
0692-617-239.
Koła stalowe zimowe 195/65/15 (Golf Passat) 
- sprzedam, tel. kom. 0601-344-378.
Dobry kredyt, tel. kom. 0500-167-670.
Sprzedam 4 opony używane, zimowe 
215x55x16, tel. (046) 838-73-36, tel. kom. 
0692-831-708.
Sprzedam radio samochodowe Sony CDX-
GT310 z pilotem, nowe, tel. kom. 0698-
505-003.
Sprzedam koła z oponami zimowymi 
155/80/13 do Opla Corsy, po 1 sezonie, tel. 
kom. 0693-025-952.
Koła zimowe Fulda 175/80 14”, z felgami, od 
Opla Omegi, 50% zużycia, cena do uzgodnie-
nia - sprzedam, tel. (046) 830-37-72, tel. kom. 
0697-814-640.
Przyczepka typ Sam, tel. (046) 837-52-01.
Części blacharskie do Nysy, tel. kom. 0694-
335-495.
Alufelgi 14, stan super, tel. kom. 0889-534-302.

Simson S51, tel. kom. 0880-099-514.

Garaż przy bloku ul. Kwiatowa, tel. kom. 
0608-684-292.
Garaż blaszany, tel. kom. 0608-064-544.
Garaż murowany, os. Szarych Szeregów, tel. 
kom. 0698-585-709.

Do wynajęcia garaż, tel. kom. 0501-074-060.
Garaż do wynajęcia, Łowicz, tel. (046) 837-
56-47.
Do wynajęcia garaż przy os. Starzyńskiego - 
sąsiedztwo Pelikana, tel. kom. 0697-650-819.

kupie działkę w mysłakowie, arkadii, 
tel. kom. 0600-837-162.
Działka budowlana na os. Mysłaków, tel. kom. 
0696-395-719.
mieszkanie w głownie, tel. kom. 0694-
532-796.
Kupię mały dom, tel. kom. 0606-937-316.

Działka 4600, Łowicz, tel. kom. 0502-163-313.
Warsztat wulkanizacyjny z budynkami, tel. 
kom. 0502-163-313.
Sprzedam działkę 4 ha, Łowicz, ul. Poznańska, 
tel. (046) 837-90-70.
Sprzedam dom, tel. kom. 0721-682-667.

Nowe mieszkanie w Łowiczu, ul. Podrzeczna 
14, pow. około 100 mkw., tel. kom. 0508-
174-797.
Głowno- świetny punkt, dom 300/8000, media, 
zabudowania gospodarcze, 3,5 ha na działki 
budowlane., tel. kom. 0698-871-489,0606-
601-682.
Sprzedam działkę budowlaną, pow. 2900 
mkw., w miejscowości Dębowa Góra, tel. kom. 
0665-220-393.
Mieszkanie 54 mkw., os. Bratkowice, IV piętro, 
3800 zł/mkw, tel. kom. 0502-163-788.
mieszkanie m-3, 32 mkw., po remoncie, 
os. sikorskiego w głownie, tel. kom. 
0508-077-442 0662-198-837.
Dom z budynkami i 1 ha ziemi, gm. Kocierzew, 
tel. kom. 0509-147-501.
Dom, powierzchnia mieszkalna 180 mkw. + 
garaż, 12 km od Łowicza, 505-011-153, tel. 
kom. 0502-409-733.
Sprzedam lub wynajmę mieszkanie w Łyszko-
wicach, pilnie, tel. kom. 0661-937-396.
Sprzedam M-4, Łowicz, tel. (046) 837-69-65.
Działka budowlana + 1,3 ha, media, asfalt, 
zadrzewione, okolice Głowna, tel. (042) 719-
59-82.
Nieruchomość budowlano-rolną 1,24 ha z 
zabudowaniami, łąką 0,27 ha. Mysłaków, tel. 
kom. 0605-308-551.
Dom, dwa pokoje, kuchnia, łazienka, tel. kom. 
0509-195-040.
Mieszkanie 44 mkw., ul. Sikorskiego, Głowno 
w budynku prywatnym, tel. kom. 0788-414-
434, 0600-361-207.
Działka budowlano-rolna 1,6 ha, Zielkowice 
- Czajki, tel. kom. 0502-778-128.
Sprzedam działkę budowlaną z lasem 55 arów 
Dzierzgówek, tel. kom. 0693-625-267.
Sprzedam 1,40 ha w tym działka budowlana, 
tel. kom. 0782-152-923.
Działka 1200 mkw. z chałupą wiejską, 16 km 
od Łowicza kierunku Kiernozi, tel. (046) 837-
57-32.
Sprzedam mieszkanie 72 mkw., os. Dą-
browskiego, tel. kom. 0509-824-479, 0605-
065-790.
Działka budowlana 26 arów, cena do uzgod-
nienia, tel. kom. 0663-690-073.
Działka, okolice Głowna, tel. kom. 0506-
402-647.
Po remoncie, 51 mkw., CO+CW os. Kostka, 
3950PLN/m2, tel. (046) 837-72-54.
Sprzedam działkę gmina Nieborów, tel. kom. 
0502-155-897, 0503-977-862.
M-4, Łowicz, os. Dąbrowskiego, tel. kom. 
0604-779-223.
Mieszkanie M-4, 59 mkw., os. Szarych Szere-
gów, tel. kom. 0885-837-623.
głowno - dom 180 mkw., (może być 
dwurodzinny), działka 930 mkw., budy-
nek gospodarczy 70 mkw., z garażem, 
tel. kom. 0603-475-748.
M-4, cegła, os. Szarych Szeregów, tel. kom. 
0691-753-419.
Sprzedam 1,6 ha łąki nad Bzurą, tel. kom. 
0516-199-906.
Sprzedam łąkę torfową 1 ha, 30000 zł, tel. kom. 
0501-237-426.
Sprzedam dom wolnostojący + garaż, na 
działce 1050 mkw., Łowicz,, tel. kom. 0505-
188-703.
Dom bliźniaczy, 90 mkw. pow. użytkowej i 
działka. Głowno., tel. kom. 0662-016-608.
Budynek mieszkalny na działce o pow. 500 
mkw. w miejscowości Rozlazłów k. Socha-
czewa, tel. kom. 0504-950-141.
Sprzedam łąki 1,8 ha nad Bzurą, tel. kom. 
0663-345-696.
Sprzedam grunty orne o pow. 11 ha w okoli-
cach Sannik, tel. (024) 277-64-36 po 17.00.
Działka, okolice Głowna, tel. kom. 0506-
402-647.
Sprzedam działkę 4948 mkw., z budynkami 
(mieszkalny i zabudowania gospodarcze) w 
gminie Kiernozia, cena do negocjacji, tel. kom. 
0691-686-435 0782-098-675.
Działka przy rzece 4856 mkw, Anielin Swę-
dowski, tel. kom. 0505-255-894.
Bloki 74,5 mkw., Łowicz, 4 pokoje, cegła, II 
piętro, środkowe, wysoki standard, zadbane, 
3950 zł/mkw., tel. kom. 0606-469-501 0660-
677-059.
atrakcyjne mieszkanie 72 mkw, iV 
piętro na osiedlu kopernika w głownie, 
tel. (042) 719-49-09, tel. kom. 0502-
758-980.
Sprzedam mieszkanie 38 mkw, 3 piętro, 
blok z cegły, tel. kom. 0600-927-436, (0606-
614-102).
Mieszkanie 40 mkw., zadbane, Głowno ul.Si-
korskiego 15;IV piętro;duży balkon;podłogi 
drewniana mozaika; wolne Głowno ul.Sikor-
skiego 15, tel. kom. 0512-199-755.

Noclegi, Głowno, tel. (046) 874-64-68.
Poszukuję kawalerki w Łowiczu albo w 
starym budownictwie. Niedrogo, tel. kom. 
0510-701-057.
głowno, do wynajęcia lokal na aptekę, 
gabinety lekarskie lub inne propozycje, 
tel. kom. 0694-964-903.
Nowe lokale na biura, gabinety, do wynajęcia, 
ul. Krakowska, tel. kom. 0692-722-045.
Do wynajęcia mieszkanie 32 mkw., c.o. II 
piętro, os. Sikorskiego, Głowno, tel. kom. 
0509-660-063.
Poszukuję małego mieszkania lub pokoju 
blisko Tesco, tel. kom. 0510-266-121.
Wynajmę lokal w Rybnie, tel. kom. 0667-
296-582.
Do wynajęcia pawilon handlowo-usługowy 32 
mkw. na targowicy w Łowiczu, tel. (046) 837-
88-12.
Młode małżeństwo poszukuje 2-pokojowego 
mieszkania do wynajęcia, tel. kom. 0602-
717-207.
do wynajęcia lokal 65 mkw., i piętro, 
łowicz, ul. zduńska - na działalność 
usługowo-biurową, tel. kom. 0660-
230-318.
Do wynajęcia pomieszczenie handlowo-usłu-
gowe 250 mkw., i 400 mkw., w Łowiczu, tel. 
kom. 0603-993-065.
Poszukuję lokalu do wynajęcia w centrum 
Łowicza, tel. kom. 0698-823-271 po 15.
Wynajmę powierzchnie magazynowe: rampa, 
teren byłej paszarni do 1600 mkw (woda, prąd) 
oraz obiekt kompletny pod działalność gospo-
darczą powierzchnia ok 300 mkw + zaplecze 
socjane, Korabka, tel. kom. 0609-052-002.
Do wynajęcia lokal 40 mkw. na działalność, 
tel. (046) 837-10-69.
Głowno, dom do wynajęcia, również dla pra-
cowników, tel. kom. 0889-320-787.
Wynajmę lub sprzedam sklep przy ul. Boli-
mowskiej (między osiedlami), 24 mkw.,, tel. 
kom. 0606-882-991.
Tanie noclegi, kwatery pracownicze, Głowno, 
tel. kom. 0698-783-854.
Kiosk do wynajęcia w Głownie, tel. kom. 
0606-798-751.
Lokal do wynajęcia 30 mkw, ul. Zduńska 18, 
tel. kom. 0501-065-313.
Wynajmę mieszkanie dla 1 osoby, tel. kom. 
0662-437-331.
Lokal ok. 30 mkw, centrum Głowna, Brzezin, 
poszukuję, tel. kom. 0600-612-011.
Do wynajęcia pawilon handlowy nr 4 (biały) 
na targowicy miejskiej, Łowicz, tel. kom. 
0609-269-441.

Kawalerkę 25 mkw., zamienię na większą, 
tel. (046) 837-46-11.

Kupię złom, tel. kom. 0504-350-641.
Kupię różnego rodzaju monety oraz antyki, tel. 
kom. 0887-221-227.
Stare telewizory, popsute, stare pralki, stare 
silniki, stary sprzęt gospodarstwa domowego 
+ stare meble, banknoty, inne starocie, tel. kom. 
0516-907-429.
Kupię przedmioty z wojny, tel. kom. 0664-
964-367.
Przyczepę gastronomiczną, rożno na przycze-
pie lub dostawczym, tel. kom. 0501-579-477.
Kupię konstrukcję namiotu foliowego, tel. 
kom. 0605-591-610.
Kupie pustaki połówki, deski, tel. kom. 0692-
617-239.

suknia ślubna biała, 34/36, tel. kom. 
0695-551-572, łowicz.
Sprzedam drewno kominkowe, opałowe, 
rozpałkowe, tel. kom. 0501-658-261.
producent deski podłogowej i brykietu, 
niskie ceny. głowno, tel. (042) 719-42-
83, tel. kom. 0607-992-181.
Komputery używane, laptopy, notebooki - 
bardzo duży wybór. Najtańsze komputery 
poleasingowe. Nawigacja GPS. Nie przepłacaj. 
Zduny 1A, trasa A2 (Warszawa-Poznań), tel. 
kom. 0601-946-286.
obrazy olejne o tematyce bajkowej, tel. 
kom. 0695-551-572.
Beczki po olejach silnikowych 208, 60, 30 l 
sprzedam, tel. (042) 719-37-42.
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Producent siatki, słupków i bram garażowych, 
możliwy montaż, tel. kom. 0500-371-161.
Sprzedam piec c.o. 1,1 kW, tel. kom. 0607-
890-145.
Drewno opałowe od 150 zł tona, tel. 
kom. 0693-120-206.
Kącik kawowy, 2-osobowa sofa, 2 fotele, stan 
bdb, cena 500 zł, tel. kom. 0603-260-176.
Sprzedam lady chłodnicze, sklepowe, tanio, tel. 
kom. 0501-649-392.
Kocioł z podajnikiem typu KWKP-25, jeden 
sezon używany, nożyce dźwigniowe do bla-
chy, wiertarka stołowa, tel. (046) 837-27-05 
po 16.00.
Klatki kompletne dla królików, tel. kom. 
0509-171-392.
Komputer z monitorem, tanio, tel. kom. 
0500-204-559.
Silnik 1.4 kompletny, sprawny do Citroena ZX, 
tel. kom. 0602-717-207.
Garnitury 3-częściowe, grafit 172x96x84, czar-
ny 170x100x86, tel. (046) 837-57-52 po 20.
Pralki, lodówki, zmywarki, zamrażarki. 
Gatunek II, tel. kom. 0510-158-880.
Sprzedam kuchnię, tel. (046) 838-17-64 
wieczorem.
Rura stalowa Fi 80 grubość ścianki 8 mm, 
długość 6 m, tel. kom. 0798-832-702.
Chłodnicza witryna przeszklona, regały skle-
powe, waga elektroniczna, kuchenki mikrofa-
lowe, przepływowe ogrzewacze, umywalki, 
tel. kom. 0501-649-392.
Pokrycia dochowe, blachodachówki - 
promocyjne ceny. PSB Grzegory, Zduny 
107b (k/Łowicza), tel. (046) 838-81-00.
Stół do ping-ponga, tel. kom. 0512-830-695.
Ytong, ciepły i ekologiczny materiał na 
cały dom, sprzedaż oraz doradztwo 
techniczne. PSB Grzegory, tel. (046) 
838-81-00, (046) 839-11-75, tel. kom. 
0601-303-235, Zduny.
Futro z lisa, tel. kom. 0697-665-661.
Sprzedam ławo-stół, 2 fotele, wersalkę, tel. 
kom. 0604-781-866.
Sprzedam stebnówkę Juki, tel. kom. 0516-
954-104.
Sprzedam maszyny do przebić pod jezdniami 
typu Olimp, 1997 rok, tel. kom. 0607-172-782.
Sprężarka WD-53, 1989 rok, tel. kom. 0607-
172-782.
Agregat spawalniczy, tel. kom. 0607-172-782.
Sprzedam grzejniki Purmo 60x100 - 2 szt., 
60x120 - 2 szt., tel. kom. 0609-150-111.
Kuchnia węglowa, nowa; elektryczne grzejniki 
700W, 500W, nagrzewnica łazienkowa 2000W, 
tel. (046) 838-75-15, tel. kom. 0515-776-356.
Pralka automatyczna na gwarancji, tanio, tel. 
kom. 0887-313-319.
Sprzedaż betoniarek, tel. kom. 0602-249-683.
Sprzedam wózki widłowe, tel. kom. 
0692-824-327.
Firma sprzeda regały sklepowo-magazynowe, 
tel. kom. 0603-993-065.
Sprzedam 900 pustaków pełnych i 800 połó-
wek, cena do uzgodnienia, tel. (046) 837-51-
79, tel. kom. 0604-690-558.
Szafa z pawlaczem i szafkę do przedpokoju, 
tel. (046) 830-21-38.
Sprzedam spawarkę wirową, 800 zł, tel. kom. 
0888-822-173.
Wózek widłowy elektryczny, masz do wózka 
wysokość podnoszenia 3,5 m, udźwig 2,5 t, 
prostownik 12/24V z rozruchem, tel. kom. 
0508-160-198.
Monitor LG Flatron F700B, tel. kom. 0662-
246-825 po 19.00.
Sprzedam Hohner 120 basów, tel. kom. 
0605-123-285.
Sprzedam kontener budowlany, tel. kom. 
0501-550-731.
Szafki, regały metalowe, silniki elektryczne, 
motoreduktor, wentylatory i pompy elektrycz-
ne, tel. (042) 719-59-36.
Sprzedam buty nowe i używane: Adidas, 
Puma, Nike, tel. (046) 837-88-12, tel. kom. 
0787-867-114.
Sprzedam nawadnianie do tuneli foliowych, 
sterowanie nawadniania, zamgławiacz, wagę 
dziesiątną, agregat prądotwórczy 1,6 kW, tel. 
kom. 0600-972-227.
Futro - kozy, nowe, kurtka 3/4, rozm. 42-44, 
tel. kom. 0604-176-603.
Nokia 3100, tel. kom. 0517-434-335.
Migomat, myjka, piec miałowy, tel. kom. 
0600-820-374.
Sprzedam buty Nike Pumy różne rozmiary, 
nowe i używane, tel. kom. 0500-043-501.

Drewno kominkowe (brzoza), tel. kom. 
0509-156-858.
Segment z okleiny dębowej + kanapa, tel. kom. 
0601-326-555 po 16.
Piec miałowo-węglowy, Sekam Łucki 25 kW 
ze sterownikiem i dmuchawą, drzwi sosnowe 
ocieplone osiemdziesiątki, tel. (046) 838-
80-17.
Futro długie i krótkie, tel. kom. 0509-822-
437.
Skrzypce ze smyczkiem i futerałem, 600 zł, 
harmonia 3-rzędowa 80 basów, skrzypce Paulo 
Magini, tel. (046) 831-62-12.
Koncentrator tlenu niemiecki, używany, 
tel. kom. 0605-591-528.
Super okazją - sprzedaż koncentratów niemiec-
kich, tel. kom. 0605-119-970.
Aparat cyfrowy Kodak, 200 zł, tel. kom. 
0791-154-052.
Drewno kominkowe + opałowe, tel. kom. 
0886-427-375.
Nokia 6230i, 1,3 mega pixela, tel. kom. 
0791-154-052.
Sprzedam: huśtawkę ogrodową, pompę do 
szamba i budy dla psów, tel. kom. 0502-
981-959.
Bryczka konna, tel. kom. 0693-106-674.
Szlifierka dwutarczowa do drewna, tel. kom. 
0693-106-674.
Sprzedam wypoczynek 4-osobowy, 2 fotele, 
ławostół, tel. kom. 0697-606-992.
Grzejniki żeliwne, tel. kom. 0692-556-557.
Lada chłodnicza Szron, długość 2 m, tel. kom. 
0508-132-318.
Sprzedam dąb, tel. kom. 0887-147-903.
Sprzedam kuchnię gazową, tel. kom. 0885-
612-711.
Sprzedam blachę trapezową nową, tel. 
kom. 0605-097-071.
Sprzedam fotelik samochodowy 0-18 kg, 
rowerek dla pięciolatka, różowy, telewizor 
Panasonic 25”, tel. kom. 0694-335-495.
Kuchnia gazowa z piekarnikiem elektrycznym, 
roczna, tel. kom. 0667-667-087.
Łóżeczko dziecinne, tanio, tel. kom. 0662-
624-759.
Futro piżmaki, rozmiar 42-48, 
tel. (042) 719-16-58.

Zatrudnię szwaczki do szycia bielizny, 
praca całoroczna, tel. kom. 0517-
802-505.
Zatrudnimy szwaczki, prasowaczki, krojczego 
pracowników wykańczalni, Mode Star, Łowicz 
- 0601-635-056, Faktor - 0606-958-480, Fabia 
- 0665-202-100.
Zatrudnię hydraulika-spawacza, tel. 
kom. 0604-603-988, 0606-256-941.
Zatrudnię kierowcę kat. C+E, transport 
międzynarodowy, tel. kom. 0600-950-755, 
0602-695-437.
Zatrudnię hydraulika, tel. kom. 0604-
603-988, 0606-256-941.
Commercial Union zatrudni osoby na stanowi-
sko asystenta Otwartego Funduszu Emerytal-
nego (także studentów), bezpłatne szkolenie, 
tel. kom. 0515-236-056.
Zatrudnię do przyuczenia w zawodzie 
hydraulika, tel. kom. 0604-603-988, 
0606-256-941.
Dynamicznie rozwijająca się firma zatrudni 
10 osób, bezpłatne szkolenia, możliwość 
rozwoju, również dla studentów, tel. kom. 
0515-236-056.
Firma „Bratex” Łowicz zatrudni do-
świadczonych dziewiarzy oraz przy-
uczy do zawodu, tel. kom. 0668-479-
265.
Zatrudnię młodą kobietę, nie uczącą się, po 
szkole handlowej lub praktyce w sklepie 
obuwniczym. Wymagania: dyspozycyjność, 
umiejętność utrzymania porządku. Wyna-
grodzenie 1000 zł, tel. kom. 0512-462-175 
dzwonić 15.00-18.00.
Zatrudnię fryzjera w Łowiczu, tel. kom. 
0600-247-423.
Firma zatrudni pracownika do wydawa-
nia towaru. Łowicz, ul. Klickiego 7.
Sklep spożywczo-przemysłowy zatrudni sprze-
dawcę w Głownie, tel. (042) 719-13-89.
Zatrudnimy szwaczki, pełny etat, 
Głowno, tel. kom. 0603-091-477, 0601-
204-540.

Poszukuję kelnerów na sylwestra, tel. kom. 
0502-323-404.
Zatrudnię szwaczkę, stała praca, Stryków (bie-
lizna dziecięca), zapewniamy dowóz z Głowna 
i okolic, tel. kom. 0512-330-849.
Zatrudnię kierowcę kat. C + E w ruchu 
międzynarodowym, tel. kom. 0601-
297-776.
Przyjmę pracowników do sortowania złomu 
oraz spawaczy, tel. kom. 0507-076-642.
Zatrudnię do robót wykończeniowych - ścianki 
g/k, roboty malarskie, instalacje elektryczne, 
tel. kom. 0509-299-676.
Pracownik stacji CPN Sierakowice Prawe, 
tel. (046) 837-69-75, tel. kom. 0698-644-287.
Zatrudnię kierowcę kat. C+E (dobre zarobki), 
tel. kom. 0509-234-001.
Zatrudnię złotą rączkę, tel. kom. 0509-234-
001.
Zatrudnię do pracy w kawiarni na stanowisku 
kelnerki, tel. kom. 0500-172-343.
Zatrudnię kierowcę kat. C od zaraz z okolic 
Strykowa, tel. kom. 0512-373-570.
Zatrudnię murarzy, tel. kom. 0669-187-455.
Zatrudnię młodą osobę do pracy w pizzerii, tel. 
kom. 0660-733-348.
Zajazd w Szymanowicach, tel. kom. 0601-
439-657.
Zatrudnię do sklepu z prasą osobę 
uczącą się i nie uczącą do 26 lat, tel. 
kom. 0607-517-065.
Zatrudnię kierowcę kat. C+E. transport zagra-
niczny, odpowiedzialny z doświadczeniem, 
atrakcyjne zarobki, tel. (046) 837-48-84, tel. 
kom. 0660-677-059 0606-469 501.
Zatrudnię pomocnika zbrojarza, wysokie 
wynagrodzenie, wymagane prawo jazdy kat. 
B, tel. kom. 0505-931-556.
Zatrudnię kierowcę kat. C, tel. kom. 
0604-094-751.
Pracownika do wulkanizacji, Głowno., tel. 
kom. 0698-783-854.

Brygada przyjmie zlecenie budowlane, tel. 
kom. 0507-081-056, 0886-387-376.
Podejmę pracę jako kierowca kat. T, operator 
wózka widłowego, 25 lat, tel. kom. 0788-
803-014.
Posprzątam mieszkanie, umyję okna, zaopie-
kuję się dzieckiem, tel. kom. 0693-738-382.
Szukam pracy kasjer sprzedawca, okolice 
Skierniewic, tel. kom. 0510-848-432.
Szukam pracy, tel. kom. 0600-506-078.

Zwrot podatku w Europie Zachodniej, 
tel. (071) 385-20-18.
Pracujesz od niedawna? Nie daj się 
wylosować Otwarte Fundusze Eme-
rytalne Commercial Union, tel. kom. 
0515-236-056.

Studio Foto-Video „Kroton”, tel. (046) 837-47-
48, tel. kom. 0504-057-550.
Wideofilmowanie - Studio Wideo „Kadr”, tel. 
kom. 0607-916-001.
Wideofilmowanie, profesjonalnie, tanio, tel. 
kom. 0600-447-843.
Cyfrowe wideofilmowanie, fotografo-
wanie, pełna obróbka komputerowa, 
DVD, tel. (046) 837-94-85, tel. kom. 
0608-484-079.
Wideofilmowanie cyfrowe, obróbka kompute-
rowa - tanio, tel. kom. 0606-852-557.
Wesela, profesjonalnie, tanio, DVD, 
tel. (046) 837-52-23, tel. kom. 0606-312-048.
Wideofilmowanie Studio Video Mewa + 
zdjęcia, tel. kom. 0608-475-473.
Wideofilmowanie, atrakcyjne animacje kom-
puterowe, DVD, foto. Profesjonalnie, tanio, 
tel. (046) 837-79-81, tel. kom. 0606-302-466.
Wideofilmowanie „Kasia”, solidnie, tanio + 
zdjęcia, tel. (046) 837-87-68 po 18.00, tel. kom. 
0602-633-407.
Wideofilmowanie i fotografia ślubna, chrzciny, 
komunie, studniówki, montaż cyfrowy, tel. 
kom. 0500-397-604.
Fotografowanie, śluby, imprezy okolicznościo-
we, studniówki, tel. kom. 0606-630-448.

Usługi remontowo-budowlane, docieplanie 
budynków, wykańczanie wnętrz od A do Z, 
wycena gratis, faktury VAT, tel. (046) 830-24-
65 po 20.00, tel. kom. 0510-158-877.
Tynki gipsowe agregatem - solidnie, 
tel. (046) 862-84-00, tel. kom. 0502-370-226.
Układanie kostki brukowej, tel. kom. 
0508-286-519.
Remonty kompleksowe mieszkań, tel. kom. 
0668-262-745.
Układanie glazury, terakoty, panele, gładź, inne 
wykończenia, tel. (046) 838-20-56, tel. kom. 
0600-626-760.
Glazurnictwo - także duże zlecenia - faktury 
VAT, tel. kom. 0600-626-760.
Dachy, pokrycia dachowe, konstrukcje, obrób-
ki, tel. kom. 0609-846-316.
Cyklinowanie, układanie, tel. (046) 837-42-55.
Cyklinowanie, układanie parkietu mozaiki, tel. 
kom. 0501-180-959.
Wylewki betonowe agregatem, mechaniczne 
zacieranie, tel. kom. 0600-872-737.
Hydrauliczne z gwarancją. Łowicz, ul. Nał-
kowskiej 4, tel. (046) 837-19-29, tel. kom. 
0506-064-122.
Brukarstwo, tel. kom. 0600-265-234.
Docieplenia, remonty, płytki, okna - faktury, 
tel. kom. 0506-335-466.
Kominki - budowa, serwis, ogrzewanie domów, 
tel. (046) 837-84-92, tel. kom. 0602-282-415.
Beton - cięcia, wyburzenia, rozbiórki, tel. kom. 
0606-192-951.
Remonty kompleksowe, tel. kom. 0608-810-
953 0602-513-558.
Malowanie, tapetowanie, gładź gipsowa, 
tel. kom. 0698-778-366, 0692-619-692.
Cyklinowanie, układanie parkietu, tel. kom. 
0668-750-437.
USŁUGI KOParKOŁaDOwarKą, 
tEl. KOM. 0888-095-793.
Cyklinowanie bezpyłowe nowymi maszynami 
220V, układanie parkietu mozaiki, tel. kom. 
0697-892-966.
Firma brukarska oferuje układanie 
kostki, budowanie schodów i tarasów 
z palisad, tel. kom. 0604-413-669.
Projektowanie budynków mieszkalnych, 
gospodarczych, rozbudowy, nadzór, wyceny, 
kosztorysy, tel. (046) 837-78-38, tel. kom. 
0502-086-592.
Hydraulika, tel. kom. 0608-263-951.
Malowanie, gładź, płyty k/g, glazura, 
tel. (046) 837-62-71, tel. kom. 0668-026-851.
Gipsy, malowanie, panele podłogowe, 
dachy - szybko, solidnie, tanio, tel. kom. 
0664-712-854.
Usługi stolarskie, wyrób i montaż schodów, tel. 
kom. 0663-766-557.
Docieplanie budynków - profesjonalnie. Dosta-
wa, montaż. Elbo s.c., tel. kom. 0502-228-972 
0604-645-981.
Docieplanie poddaszy, ścianki gipsowe, gła-
dzie, sufity podwieszane - profesjonalnie. Elbo 
s.c., tel. kom. 0502-228-972 0604-645-981.
Gładzie, panele, glazura, terakota itp., tel. kom. 
0508-313-799.
Vertal -żaluzje poziome, pionowe. Rolety 
materiałowe i antywłamaniowe. Siatki przeciw 
owadom. Produkcja i montaż, tel. kom. 0602-
736-692, 0512-342-751.

Kompleksowe wykończenia wnętrz, tel. kom. 
0505-140-155, 0663-602-014.
Glazura, terakota, tel. kom. 0696-171-899.
Usługi remontowo-budowlane od A do Z, tel. 
kom. 0667-941-359.
Rury kwasoodporne do kominów i wentylacji, 
akcesoria do kominków, tel. (046) 838-56-76, 
tel. kom. 0605-286-268.
Dachy, obróbki blacharskie, podbitki, tel. kom. 
0515-236-149.
Usługi remontowe Krisew, malowanie, płyty 
k/g, gładzie, sufity podwieszanie, adaptacja 
poddaszy, panele, glazura, terakora, tel. kom. 
0693-824-684.
Ocieplanie budynków, wykończenia i remonty 
wnętrz, tel. kom. 0505-011-153.
Malowanie, tapetowanie, gładź, płyty g/k, 
panele podłogowe, tel. (046) 837-32-41 po 
18.00, tel. kom. 0608-685-867.
Gładź, płyta g/k, malowanie, panele ścienne, 
podłofowe, glazura, terakota, tel. kom. 0502-
939-374.
Solidne układanie glazury, terakowy, tynki, po-
sadzki, murowanie, gipsy, docieplanie, panele, 
klinkier, tel. kom. 0885-638-636.
Kominki - budowa, montaż, ogrzewanie 
domów, tel. (046) 837-44-35, tel. kom. 
0600-294-318.
Glazura, terakota, tynki, panele, docieplanie 
budynków, płyta k/g, malowanie, tel. kom. 
0693-332-598 0607-292-047.
wykańczanie wnętrz, glazura, gipsy, 
panele, niemiecka precyzja, tel. kom. 
0880-332-481.
Tynki wewnętrzne, zewnętrzne, tel. kom. 
0502-939-374.
Kompleksowe wykańczanie wnętrz, 
wolne terminy, tel. kom. 0607-328-032.
Glazura, terakota, panele ścienne i podłogowe, 
zabudowa poddaszy, karton/gips, tel. kom. 
0602-717-207.
Malowanie, gładzie gipsowe, sufity podwie-
szane, poddasza, panele podłogowe, glazura i 
terakota, tel. kom. 0505-024-964.
Docieplenia budynków, wykończenia wnętrz, 
malowanie, gipsy, zabudowa poddaszy, tel. 
kom. 0505-024-964.
Dachy - naprawy, konserwacja i odśnieżanie, 
tel. (046) 839-18-37, tel. kom. 0609-227-348.
Gładzie bezpyłowe, malowanie, podłogi 
szwedzkie, glazura, terakota, tel. kom. 0511-
098-343, 0507-458-670.
BrUKarStwO, tEl. KOM. 0500-
296-192.
Monraż dachów, rynien, podbitki, tel. (046) 837-
51-31.
Przyjmę ziemię na działkę, tel. kom. 0608-
475-473.
Gładzie, panele, glazura, terakota itp., tel. kom. 
0508-313-799.
Glazura, terakota, panele podłogowe, malowa-
nie, drobne wykończenia, krótkie terminy, tel. 
kom. 0664-617-838, 0604-614-204.
Malowanie, gładź gipsowa, sufity podwie-
szane, ścianki działowe, panele, tel. kom. 
0783-153-006.
tynki gipsowe, wylewki maszynowe, 
tel. kom. 0500-037-006.
Wykonam tynki wapienne, posadzki i klinkier, 
tel. kom. 0886-488-041.
Usługi projektowe, tel. kom. 0509-299-685.
Usługi wykończeniowe, malowanie, gładź, 
montaż płyt g/k, sufity podwieszane, glazura, 
terakota, panele, tel. kom. 0693-138-503.

Gładzie, panele, glazura, terakota itp., tel. kom. 
0508-313-799.
Hydrauliczne, tanio, tel. kom. 0609-135-497.
Wykonywanie gładzi gipsowych na terenie 
miasta Łowicz, tel. kom. 0607-133-514.
Poddasza, gładzie, malowanie, płyty k/g, 
panele ścienne, podłogowe, montaż drzwi, 
okien, podbitki, docieplania, mozaika, naprawy 
elektryczne, tel. kom. 0697-638-898.
Malowanie, gipsowanie, gładzie, płyta k/g, 
panele podłogowe, tel. kom. 0607-385-722.
Tynki - wolne terminy, tel. kom. 0516-575-976.
Malowanie, gipsowanie, montaż płyt 
g/k, poddasza, panele, tel. kom. 0516-
431-090.

Anteny - montaż, instalacje, tel. kom. 0601-
306-566.
C.O. i wod.-can. z gwarancją. Łowicz, ul. 
Nałkowskiej 4, tel. (046) 837-19-29, tel. kom. 
0506-064-122.
Usługi hydrauliczne, pełny zakres. 
Zatrudnię hydraulika, spawacza gazo-
wego, tel. kom. 0601-379-355.
Usługi hydrauliczne, pełen zakres, tel. kom. 
0504-877-307 0508-862-015.
Przyłącza, elektroinstalacje, pomiary, wideo-
domofony, RTV-Sat, bramonapędy, systemy 
alarmowe (monitoring). Remonty, hydraulika, 
glazura, terakota, gipsy, panele, stolarka, 
uprawnienia, VAT, tel. kom. 0601-303-858.
Hydrauliczne instalacje, kotły ekogroszek, 
kominki z płaszczem wodnym, odkurzacze 
centralne. Montaż, doradztwo, wyceny. Głow-
no, tel. kom. 0602-882-617.
Usługi hydrauliczne pełen zakres, projekto-
wanie, wykonawstwo, odbiory, kotłownie na 
eko - groszek, tel. (046) 838-74-83, tel. kom. 
0508-132-321.
Domofony: tradycyjne i cyfrowe, tel. 
kom. 0601-207-689.
Montaż, naprawa domofonów, wideofonów, 
bramofonów, tel. kom. 0602-633-407.
Instalacja anten satelitarnych i naziemnych, tel. 
kom. 0602-633-407.
Instalacje elektryczne w budynku, domofony, 
RTV/SAT, LAN, tel. kom. 0604-411-878.
Hydraulik, wod.-kan., co, tel. kom. 
0783-697-756.
Elektryk, tel. kom. 0501-129-686.

Meble pod wymiar - kuchenne, biurowe, szafy 
z drzwiami przesuwnymi, solidnie, raty, tel. 
kom. 0501-707-657.
Cięcie drzew niebezpiecznych. rodzina 
Szychowscy, tel. kom. 0604-891-092.
Śluby limuzyną, tel. kom. 0604-344-609.
Usługi transportowe Lublin kontener 12 m3, 
FVAT na życzenie, tel. kom. 0601-297-794.
Przeprowadzki, tel. kom. 0605-303-836.
rolety, moskitiery, plisy, żaluzje - nowo-
czesna rozwiązania do każdego okna 
również do dachowych. Vesal Łowicz, 
ul. Ikara 10, tel. (046) 837-44-25.
Usługi transportowe - Renault Master, faktury 
VAT, tel. kom. 0607-406-024.



28.12.2007 r.18

Zespół, wystawne wesela, prestiżowe 
imprezy, gitary, saksofon, klawisze, 
akordeon, perkusja, oświetlenie, tel. 
kom. 0608-433-199.
Zespół muzyczny „Rewers”. Wesela, bale, tel. 
kom. 0605-911-766.
Komputery - tanie usługi, tel. kom. 
0696-803-050.
Zespół, wesela, tel. kom. 0696-315-910.
Skórzaną, kożuchową, futrzaną odzież napra-
wimy, przerobimy na modne fasony. Reno-
wacja. Nietypowe usługi w skórze. Łowicz, 
Bolimowska 22, środy godz. 11-17.
Jaguar, śluby, imprezy. Tanio, tel. kom. 
0601-792-179.
Dekoracja sal weselnych itp., tel. kom. 0784-
487-536, 0693-776-474.
Zaproszenia studniówkowe, ślubne, 
okolicznościowe, tel. kom. 0695-551-
572, Łowicz.
Zespół muzyczny, tel. kom. 0607-777-304, 
0509-766-163.
Zespół: wesela, bale, zabawy. Tanio i 
solidnie, tel. kom. 0507-792-106.
Wesela, obsługa napoi i alkoholi, tel. kom. 
0887-797-225.
Obrazy bajkowe. Idealne na prezent dla 
dziecka, tel. kom. 0695-551-572.
Pranie dywanów, tapicerki meblowej, samo-
chodowej w zakładzie i u klienta, tel. kom. 
0501-431-978.
Dekoracje sylwestrowe, karnawałowe, tel. 
kom. 0784-487-536.
Zawiozę do ślubu - biały Ford Mondeo, 
tel. kom. 0500-725-683.
Zespół „Kris”, bale, wesela, organy, perkusja, 
saksofon, gitara, akordeon, wokalistka, tel. 
kom. 0502-473-091.
Zespół muzyczny „Ellen” - bale, wese-
la, ceny konkurencyjne, solidnie, tel. 
kom. 0604-539-560.
Śluby VW Passat, 2004rok, srebrny, tanio, tel. 
kom. 0500-371-161.

Zespół „Avers”, tel. kom. 0501-149-093.
Ślusarstwo, bramy, ogrodzenia, balustrady, tel. 
kom. 0609-722-809 8.00-17.00.
Zespół muzyczny, tel. kom. 0501-295-953.
Śpiewam Ave Maryja na ślubach, oprawa mu-
zyczna ślubów, tel. kom. 0784-025-147.
Czyszczenie i konserwacja piecy na eko-gro-
szek. Tanio i czysto!, tel. kom. 0792-476-002.
Zespół z wokalistką na wesela, bale, 
tel. (046) 837-63-37.
Limuzyna Lincoln, tel. kom. 0605-
305-579.
Zespół muzyczny - wesela, tel. kom. 0693-543-
604, 0698-068-388.
Naprawa sprzętu AGD, tel. kom. 0510-
158-880.
Zespół muzyczny sylwester, tel. kom. 0605-
760-018.
Zespół muzyczny, tel. kom. 0605-760-018.
Odśnieżanie, tel. kom. 0500-296-192.
Dekoracje sal weselnych, samochodów, ko-
ściołów oraz imprez okolicznościowych - firma 
MAX, tel. kom. 0609-880-041.
Prowident - pożyczki, tel. kom. 0608-
321-288.
Tania dekoracja sal weselnych, tel. kom. 
0608-362-345.
Naprawa i remont mebli stylowych i 
nowoczesnych, dowóz gratis, tel. kom. 
0691-044-202.

Dobry kredyt, tel. kom. 0500-167-670.
Transport 2 t, 4 m, towary, przeprowadzki, 
tanio, tel. kom. 0664-013-145.
Usługi Auto-Laweta całodobowo., tel. 
kom. 0509-260-732.
Zespół muzyczny - wesela, tel. (046) 838-39-
23, tel. kom. 0601-854-670.
Zespół z wokalistką na wesela, tel. (024) 285-
41-08, tel. kom. 0693-754-349.
Audi A8, A6 zawiozę do ślubu, tel. kom. 
0503-977-175.
Usługi księgowe, podatek dochodowy, VAT i 
inne, tel. kom. 0509-614-093 po 16.00.
Noclegi dla firm, tel. kom. 0508-358-988, 
0508-718-509.
Masz problem z komputerem - zadzwoń. Fa-
chowo, szybko, tanio, z dojazdem do klienta, 
tel. kom. 0504-070-837.
Bal Korabka 2008 odwołany, organizatorzy 
serdecznie przepraszają, zwrot kosztów, tel. 
kom. 0606-237-786, 0604-125-767.

Komputeropisanie - tanio. Łowicz, tel. kom. 
0608-070-172. 
Komputeropisanie - tanio, szybko i solidnie 
- Łowicz, tel. (046) 837-78-71, tel. kom. 
0602-277-013.

Matematyka, tel. (046) 837-85-96.
Prace z języka polskiego, historii, tel. kom. 
0602-490-715.
Prace zaliczeniowe, tel. kom. 0696-803-050.
Prace zaliczeniowe, tel. (046) 837-31-83.
Język rosyjski, tel. (046) 837-31-83, tel. kom. 
0693-398-514.
Biologia, tel. (046) 837-61-22, Łowicz.
Chemia, tel. kom. 0508-186-335, Łowicz.
Biologia, Łowicz, tel. kom. 0665-110-977.
Matematyka mgr, gimnazjum, średnie, wyższe, 
od 30 zł/90 min., tel. kom. 0606-647-491.
Chemia, Łowicz, tel. kom. 0601-613-963.
Nauczyciel języka niemieckiego udzieli 
korepetycji. Tanio i profesjonalnie, wszystkie 
poziomy. Łowicz, tel. kom. 0691-715-557.

Niemiecki, tel. kom. 0609-467-437.
Studentka germanistyki udzieli korepetycji z 
języka niemieckiego (weekendy), Zduny, tel. 
kom. 0604-181-556.
Polski, korepetycje,prezentacje maturalne, 
multimedialne, wypracowania. Fachowo, tel. 
kom. 0504-086-942.
Korepetycje język niemiecki, tel. kom. 0606-
826-713.
Prezentacje maturalne, wypracowania, tel. 
kom. 0608-433-138.
Język niemiecki, tel. kom. 0665-219-607.
Niemiecka, rosyjski, tłumaczenia, korepetycje, 
matura, tel. kom. 0693-833-062.
Matematyka, tel. kom. 0601-303-279, Łowicz.
Korepetycje, język polski, tel. kom. 0516-
151-696.
Matematyka gimnazjum, średnie, wyższe, 
tel. (046) 838-55-57, tel. kom. 0660-781-884.
Geografia - matura, Łowicz, tel. kom. 0692-
577-898.

Nauka gry na gitarze, organach, akordeonie, 
z dojazdem (okolice Głowna, Strykowa, 
Domaniewic). Nauczyciel muzyki z 18-letnią 
praktyką, tel. kom. 0604-830-530.
Angielski korepetycje - przygotowanie do 
matury, tel. kom. 0692-956-207.
Niemiecki korepetycje - przygotowanie do 
matury, tel. kom. 0692-956-207.

Kupie pszenżyto, tel. (046) 874-74-38, tel. kom. 
0695-102-426.
Zboże, tel. kom. 0667-566-276.
Kupię siano, słomę z dowozem, tel. (042) 710-
91-66.
Kupię każdą ilość żyta, odbiorę własnym 
transportem, tel. kom. 0697-536-596.
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Kupie pszenżyto, jęczmień, mieszankę zbożo-
wą bez owsa, odbiór własnym transportem, tel. 
kom. 0692-292-969.
Kupię zboże paszowe, transport, gotówka, tel. 
kom. 0693-157-117.

Jałówki, krowy na wycieleniu kupię, tel. kom. 
0887-839-120.
Kupię jałówkę lub młodą krowę na wycieleniu, 
tel. (046) 838-27-18.
Kupię cielaki od 70 do 300 kg, tel. kom. 
0603-610-717.

Kupię ciągniczek ogrodniczy TV-521 z na-
rzędziami, sprawny lub uszkodzony, tel. kom. 
0507-404-963.
Kupię kombajn ziemniaczany Anna lub Bolko, 
tel. kom. 0509-984-797.
Kupię do remontu: ciągnik C-330, opryski-
wacz Ślęza, rozrzutnik obornika, tel. kom. 
0784-458-659.
Przyczepa niska wywrotka, stan obojętny, tel. 
kom. 0668-162-199.
Kupię przyczepę wywrotkę do remontu od 4 
do 8 t, tel. kom. 0605-591-610.
Kupię każdy ciągnik i maszyny rolnicze, tel. 
kom. 0664-347-128.
Pług, 4-skibowy Grudziądz, tel. (024) 356-27-
60, tel. kom. 0512-449-19.
Sprzedam ciągnik Zetor 12245, 1993 rok, 
okazja, tel. kom. 0606-919-690.

Kupię kwotę mleczną, tel. (046) 838-11-55 
po 20.

Pasze, koncentraty, premiksy, dodatki 
paszowe, luzem i w workach, tel. kom. 
0504-011-119.
Pszenica; ziemniaki Wineta, Satina, tel. kom. 
0510-099-950.
Sprzedam wysłodki suche i mokre - zboże, tel. 
kom. 0513-072-182.
Sprzedaż - wysłodki buraczane brykie-
rowane, susz lucerny brykietowany. 
Ilości hurtowe. 63-760 Zduny k.Kroto-
szyna, tel. kom. 0606-645-858.
Owies, tel. (042) 710-83-78.
Siano 120x120, walce do śruty, kamienie z 
obory, tel. (046) 838-71-71.
Zboże paszowe i słoma w małych belkach, 
tel. (046) 838-21-06, tel. kom. 0604-571-542.
Siano w kostkach, tel. (042) 719-48-01.
Owies paszowy, jęczmień jary, łubin słodki 
Zeus, po jednej tonie, tel. kom. 0606-145-529.
Sprzedam siano i słomę w kostkach, Zielko-
wice II nr 104.
Siano belowane, tel. (046) 838-83-54.
Sprzedam słomę, tel. kom. 0886-387-376.
Kwota mleczna 20000 kg, tel. kom. 0502-
633-591.
Sadzeniaki ziemniaka w sprzeda-
ży w Centrali Nasiennej. Łowicz, 
tel. (046) 837-50-28.
Siano, tel. kom. 0608-659-507.
Pszenicę 4,5 tony, tel. (046) 839-21-81.
Siano, tel. kom. 0664-766-871.
Jęczmień jary dobrej jakości, wysłodki bura-
czane toffi, tel. kom. 0696-425-214.
Czosnek, tel. (046) 839-10-18.
Sprzedam łubin słodki, tel. kom. 0600-176-795.
Sprzedam buraczek ćwikłowy, kwota mleczna, 
jałówka, tel. kom. 0600-294-397.
Jęczmień 80 t, kukurydza 130 t, tel. kom. 
0692-950-352.
Sprzedam wysłodki suche. Golf II D, 1987 rok, 
tel. (024) 277-64-24.
Sprzedam buraczki czerwone, bez kalibrażu i 
paszowe, tel. kom. 0500-200-114.
Słoma w siatce 120x140, Wierznowice 20, 
tel. (046) 838-77-31.
Sprzedam kukurydzę, tel. (046) 838-02-10.
Sprzedam kukurydzę paszową, tel. (046) 861-
12-92, tel. kom. 0609-041-442.

Sprzedam jałówkę na ocieleniu, tel. kom. 
0606-786-748.
Jałówka na ocieleniu, tel. kom. 0889-098-822.

Potrzebujesz trwałych kolczyków dla 
zwierząt. Nie masz czasu stać w kolejce 
ARiMR. Dzwoń, tel. kom. 0668-131-109.
Sprzedam jałówkę na ocieleniu, tel. kom. 0886-
589-892 886-589-892.
Sprzedam loszki na wyproszeniu, tel. (024) 277-
91-82.
Sprzedam jałówkę cielną, termin wycielenia 
25.01.2008, tel. (046) 838-15-82.
Sprzedam jałówkę na wycieleniu, 10 stycznia, 
tel. (046) 838-43-06, tel. kom. 0603-061-820.
Jałówki cielne sprzedam, tel. kom. 0693-
157-117.
Sprzedam jałówkę, tel. (046) 838-73-36, tel. 
kom. 0692-831-708.
Byczek 3-tygodniowy, mieszaniec, czany, tel. 
kom. 0668-472-081.
Jałówka, termin wycielenia 20 stycznia, 
tel. (046) 838-72-42, tel. kom. 0605-227-242.
Sprzedam dwie jałoszki waga 50 kg, tel. kom. 
0607-890-158.
Sprzedam 2 jałówki, wycielenie styczeń, siano 
belowane w kostkach, tel. (046) 838-67-67.
Jałówka cielna, tel. kom. 0664-949-036.
Krowa na ocieleniu, likwidacja stada. Sypień 1, 
tel. (046) 838-64-73, tel. kom. 0667-667-087.

Wszelkie maszyny sprowadzone z 
zachodu, tel. kom. 0602-798-304, 0606-
206-957, 0880-855-578.
Sprzedam ciągniki, wycinaki, przyczepy do 
zielonek, siewniki zbożowe do kukurydzy, 
beczki asenizacyjna, kosiarki rotacyjne dysko-
we, tel. (023) 662-73-85, tel. kom. 0509-637-
723, 0512-343-361.
Sprzedam wóz paszowy, siewki do nawozów, 
brony aktywne, bierne, talerzówki, pługi 
Kverneland, prasy, tel. (023) 662-73-85, tel. 
kom. 0509-637-723, 0512-343-361.
Części zamienne do maszyn zachodnich, tel. 
kom. 0509-637-723, 0512-343-361.
Nowe kabiny ciągnikowe, agregaty uprawowe, 
opryskiwacze polowe, podajniki zbożowe, 
kosiarki rotacyjne, pługi IV, III, II - skibowe, 
tel. kom. 0605-531-590.
Prasy belujące Sokółka, Warfama, 
Sipma - ROL-INWEST Bielawy, tel. kom. 
0506-140-584.
Ciągnik Ursus C-330, tel. kom. 0505-177-822.
Wykonuję maszyny do łupania drewna i 
pienków, tel. kom. 0667-115-455.
Ładowacz Skrzat, tel. kom. 0503-065-714.
Agregat przedsiewny 2,5-metrowy, deszczow-
nia Odra, siewniki zbożowe, pług obrotowy 
4-skibowy, orkan do zielonek,żmijki do zboża, 
beczkowóz 5000 l, tel. kom. 0509-293-050.
Wycinaki do kiszonki, śrutownik bijakowy 
ssąco-tłoczący z mieszalnikiem, przyczepka 
do przewozu koni, rozrzutniki obornika 4t, 
6t, roztrząsacz karuzelowy 5,2m, tel. kom. 
0509-293-050.
Przyczepa samozbierająca do sianokiszonki 
Pottinger 8t, tel. kom. 0509-293-050.
Rozrzutnik jednoosiowy, pług 2-skibowy, 
brona posiewna, tel. (046) 838-76-44.
Sprzedam Zetor 4712, tel. kom. 0691-715-496.
Rozrzutnik 6 t, waga do bydła 1 t, ramiona 
do Cyklopa (krótkie, długie), tel. kom. 0660-
593-920.
Stacja Kontroli Opryskiwaczy, środki 
ochrony roślin, maszyny rolnicze, hurt 
detal. Chemfil, Dmosin 124, tel. (046) 874-
72-88, tel. kom. 0609-455-676.
Ślęza sadownicza duży kosz, tel. kom. 0506-
188-515.
Wentylator, Ślęza Termit, pompa P-140 sadow-
nicza, tel. kom. 0506-188-515.
Kombajn ziemniaczany Anna, tel. kom. 
0889-148-039.
Sprzedam prasę kostkującą Simpa, rozsiewacz 
nawozów Ley, zgrabiarkę 7, pług 3-skibowy, 
tel. kom. 0696-466-737.
Myjka do warzyw, tel. kom. 0697-825-807.
Sprzedam basen na mleko 550 l, rozrzutnik 
obornika po remoncie, tel. (046) 838-72-17, 
tel. kom. 0667-329-720.
C-360, 1984 rok z kabiną, stan bdb, 
tel. (046) 861-60-35.
Rozrzutnik 6 t Tandem, tel. (046) 838-73-34.
Trzy przyczepy wywrotki, wywrot na dwie 
strony, tel. kom. 0605-896-130.
Prasy rolujące, różne, Bela, 120x120, 
tel. (046) 838-20-14, tel. kom. 0604-177-205.
Sprzedam mieszalnik pasz 2 t, 2700 zł, tel. kom. 
0606-479-819.
Sprzedam śrutownik bijakowy 7,5 kW z ko-
szem, 1900 zł, tel. kom. 0606-479-819.
Silosy na zboże, paszę lub cement, tel. kom. 
0606-479-819.
Śrutownik na kamieniach polowych, tel. kom. 
0664-715-685.
Prasa Z-224, 1988 rok, stan bdb, tel. kom. 
0601-342-165.

Rozrzutnik obornika 1- osiowy, ładowacz na 
tył ciągnika do obornika + łycha do piachu, 
gable do okopowych do cyklopa, kultywaror 
13-zębny, tel. kom. 0664-928-289.
Kombajn zbożowy Bizon, 1986 rok z siecz-
karnia, kabiną, I właściciel, tel. kom. 0513-
072-005.
Rozsiewacz Kos i Amazone, 1200 l; rozrzutnik 
dwuosiowy na resorach, przetrząsacz karuze-
lowy, żmijka 6-metrowa; silnik C-360 3p, tel. 
kom. 0693-830-160.
Sprzedam prasę polską Z-224/1, stan idealny, 
tel. (046) 838-26-14, tel. kom. 0508-157-179.
Ciągnik C-330M, 1989 rok, I właściciel, tel. 
kom. 0692-950-352.
Ciągnik Massey Ferguson 3080, 1991 rok, tel. 
kom. 0500-152-959.
Ursus C-360, zarejestrowany, tel. kom. 0608-
440-797.
Sprzedam przetrząsarko-zgrabiarkę 7, pług 
2-skibowy, pierwszy właściciel, tel. kom. 
0512-861-293.
Sprzedam przetrząsałko-zgrabiarkę pa-
sową oraz siewnik konny przerobiony 
do ciągnika, tel. kom. 0668-355-034.
Orkan, tel. kom. 0607-889-775.
Zgarniacz obornika linowy., tel. kom. 0607-
147-913.
Prasa Sipma Z-224/1, 1995 rok, tel. kom. 
0880-099-514.
Rozrzutnik jednoosiowy, pług 2-skibowy, 
brona posiewna, tel. (046) 838-76-44.
Sprzedam ścinacz zielonek Orkan, basen na 
mleko 420 l, tel. kom. 0694-644-301.
Tury hydrauliczne do Ursusa C360, 330, 
łycha 140 cm, wysokość podnoszenia do 3 
m, najnowszy system mocowań, tel. kom. 
0608-128-670.
MF 255, I właściciel, pług 4-skibowy grudziądz-
ki, orkan do zielonek, tel. kom. 0604-245-212.
Ciągnik sadowniczy Pronar 320 2003 rok 
400 Mtg, komfortowa kabina, przedni napęd i 
podnośnik, tel. kom. 0667-296-582.
Sad wiśniowy 4 ha., 5-letni, nowoczesne 
nasadzenie, ogrodzony, nawodniony, osobna 
działka przy trasie w Rybnie, tel. kom. 0667-
296-582.
Agrowłóknina czarna do ściułkowania sadów, 
stół z kwasówki korytkowy i przyczepkę 
sadowniczą, tel. kom. 0667-296-582.
Prasa Z 224/1, ciągnik C 330, tel. (024) 285-
81-92 po 20.00.
Kabiny ciągnikowe, pługi, kosiarki rotacyjne, 
brony talerzowo-polowe, opryskiwacze, agre-
gaty uprawowe, wały stunowe, rozsiewacze 
nawozów, żmijki, karuzele, rozrzutniki, tury, 
tel. kom. 0608-684-292.
Sprzedam opryskiwacz Ślęza nowy, beczkę 
25000 l, tel. kom. 0604-940-429.
Przyczepa wywrotka, pług, kultywator, opry-
skiwacz, tel. kom. 0692-617-239.
Opony tylne do C-360, tel. kom. 0692-617-239.
Ursus C-360, 1976 rok, stan dobry, tel. kom. 
0662-839-767.
Kombajn Bolko oraz sternik 8 m, Jackowice 42.
Opryskiwacze - zbiorniki 1000, 1500 l, 
polietylenowe niemieckie, tanio, tel. kom. 
0667-296-582.
Rozrzutnik 1-osiowy, 1986 rok, stan 
dobry, tel. kom. 0668-327-331.
Siewnik zbożowy Poznaniak, tel. (046) 838-43-47.
Przyczepę samozbierającą Jugosłowiankę 2, 
tel. kom. 0697-714-837.
Ciągnik MF 3050 1992 rok 4/2 z turem, stan 
bdb, tel. kom. 0668-327-331.
Basen 350l, siewkę Amazonkę 600 kg, agregat 
uprawowy 2,40 m, śrutownik ssąco-tłoczący 
plus mieszalnik 2t., tel. kom. 0501-368-724, 
0502-633-591.
Kombajn Anna, siewnik punktowy łyżeczko-
wy Kruk do warzyw, tel. (046) 837-13-76.
Ciągnik Ursus C 355 z turem lub bez, tel. kom. 
0515-709-048.
C-330 1975 r. pierwszy właściciel, tel. kom. 
0692-387-028.
Przyczepy wywrotki, 2 szt.,tel./fax (042) 719-13-17.
Ciągniki C-330, C-360, C-360-3p.,tel./
fax (042) 719-13-17.
Sadzarka, kopaczka, tanio., tel. kom. 0509-
260-732.
Widły obornika do Tura C-360 nowe, tel. kom. 
0698-038-765.
Przetrząsałko-zgrabiarka „5”, tel. kom. 0608-
659-507.
Sprzedam dwukółkę ciągnikową, tel. kom. 
0668-502-649.
Rozrzutniki 1-osiowe, tandemy, tury, agregaty, 
tel. (046) 837-53-86.
Wycinarki do kiszonek FELLA, STRAU-
MAN, KUHN, BAVL z windą, podwójny nóż, 
tel. (024) 356-27-60, tel. kom. 0512-444-919.
Rozsiewacz do nawozów AMAZONE 402, 
603, 803, 1200 l, RAUH, 450, 600, 900, 1100 l, 
tel. (024) 356-27-60, tel. kom. 0512-444-919.

Sieczkarnie 1-rzędowe POTTINGER GT 
IIS, MENGELE MB 220, 300, PZ 80SL, 
tel. (024) 356-27-60, tel. kom. 0512-444-919.
Siewniki do zboża AMAZONE D-8, D-7, 
IZARIA 2,5-3,0 m z zaprawiarką, ACCORD 
4,0 m pneumatyczny, tel. (024) 356-27-60, tel. 
kom. 0512-444-919.
Beczki asenizacyjne ocynkowane 3000 l, 
4000, l, 5000 l, 6000 l, 7000 l, 8000 l, 10000 l, 
HTS, stan bdb, tel. (024) 356-27-60, tel. kom. 
0512-444-919.
Siewnik poznaniak 3,0 m, 1990 rok, ścieszki, 
tel. (024) 356-27-60, tel. kom. 0512-444-919.
Kombajn zbożowy CLLAS PROTEKTOR, 
3,0 m + sieczkarnia, IHC, 3,0 + sieczkarnia, 
tel. (024) 356-27-60, tel. kom. 0512-444-919.
Pług KVERLAND 4-skibowy, obrotowy, za-
bezpieczenia na kamienie, tel. (024) 356-27-60, 
tel. kom. 0512-444-919.
Przetrząsarki do siana 4,20-8,0 m, POTTIN-
GER, CLLAS, FELLA, KUNH, tel. (024) 356-
27-60, tel. kom. 0512-444-919.
Zgrabiarki do siana DEUTZ-FAHR, POTTIN-
GER, FELLA, tel. (024) 356-27-60, tel. kom. 
0512-444-919.
Sadzarka do ziemniaków, 4-rzędowa, 
tel. (024) 356-27-60, tel. kom. 0512-444-919.
Siewniki do kukurydzy, 4-rzędowe, BECKER, 
NORDSTEND, EBERHARD, tel. (024) 356-
27-60, tel. kom. 0512-444-919.
Siewnik zbożowy Poznaniak, tel. kom. 0603-
592-345.
Sprzedam kombajn ziemniaczany Anna, tel. 
kom. 0665-727-577.
Rozrzutnik 2-osiowy, stan dobry, 5500 zł, tel. 
kom. 0785-622-461.
Ursus 3512, 1997 rok z kabiną, prasa Z-224, 
1988 rok, tel. kom. 0692-601-689.
Prasa rolująca Z-543, Warfama, 2003 rok, tel. 
kom. 0692-601-689.
Prasa kostkująca Z-224/1, Sipma, 1998 rok z 
podajnikiem, tel. kom. 0608-420-169.
Prasa rolująca Sipma Z-279/1, 2000 rok, tel. 
kom. 0608-420-169.
Prasa rolująca Sipma Z-279/1, 2004 rok, tel. 
kom. 0692-601-689.
Zetor 4911, 1980 rok ze wspomaganiem, tel. 
kom. 0608-420-169.
Kabina do MF-255 lub 3512, 1400 zł, dra-
binka do prasy kostkującej, 750 zł, tel. kom. 
0608-420-169.
Rozrzutnik 1-osiowy, MF z napędem, beczka, 
bizon, tel. kom. 0600-820-374.
Cyklop, przyczepa HL 8 t, pług IV, tel. kom. 
0660-733-094.
Cyklop, beczka, dojarka 2-konwiowa, tel. kom. 
0669-346-292.
Ciągnik LTZ 55AN, 1996 rok, I właściciel, 4x4, 
tel. kom. 0508-870-457.
Prasa Z-224, tel. kom. 0608-106-614.
Prasa rolująca Sipma Z-279/1, tel. kom. 
0664-347-128.
Orkan II, tel. kom. 0663-252-589.
Zetor 5211, 1988 rok, stan bdb, tel. kom. 
0608-354-272.
Prasa rolująca Sipma Z-569/1, zielona, tel. 
kom. 0664-347-128.
Ursus 3512, 1000 MTH, I właściciel, tel. kom. 
0608-354-272.
Wózek widłowy Rak, tel. kom. 0608-354-272.
Prasa Z-224, tel. kom. 0664-347-128.
Prasa Z-224/1, tel. (046) 838-13-90.
Przyczepa samozbierająca Claas Sprint 330S, 
ładowność 8 t, zespół tnący z nożami i rotorem 
grzebieniowym, tel. kom. 0888-097-094.
Silniki C-330, C-360, MF, Leyland - 
kompleksowy remont, 12 miesięcy 
gwarancji, tel. kom. 0506-140-584.
C-360, 1976 rok z kabiną, tel. kom. 0608-
621-839.
Opryskiwacze, kosiarki rotacyjne, 
agregaty, tury, rozrzutniki. Rol-Inwest 
Bielawy, tel. kom. 0506-140-584.
Ursus C-330, tel. (046) 838-76-44.
Przyczepa sztywna 6 t, rozrzutnik jednoosiowy, 
dojarka, bąk, tel. kom. 0504-514-717.
Ładowacz czołowy do Zetora, Ursusa, Ładow-
ność 2 t, łyszka samopoziomująca z sterowany 
dżojstikiem, tel. kom. 0605-896-130.
Zetor 12145 z pługiem do odśnieżania lub 
osobno, tel. kom. 0605-896-130.
Kombajn Bizon Z-056, 1988 rok ze stołem do 
rzepaku, sieczkarnią, tel. kom. 0696-425-214.
Rozrzutnik obornika 3t, tel. kom. 0515-
291-421.
Class Rolnad 44 120/120, Bąków Górny 
35, Gmina Zduny.
Prasa rolująca szeroki podbierak 1997 rok, tel. 
kom. 0696-342-886.

C-330, MTZ-JUMZ, Anna, części ciągnikowe 
różne, opony 520/70/38, motoreduktory, ker-
szery, tel. kom. 0504-475-567.
Ursus C-360 3P, 1989 rok, ładowacz tur 
3-sekcyjny + krokodyl 2005 rok do Ursusa 
5314 i pochodne. Wygoda 8,.
Waga najazdowa 20 t, 2 wagi 1 t, podajniki 
slimakowe, pług 4-skibowy Grudziądz, 
6-skibowy Fortschritt, Żuk z gazem, stan bdb, 
tel. kom. 0603-637-681.
Rozrzutnik - wywrotka, 12 t, mało używa-
ny, sprowadzony z Danii, 2 lata w kraju, 
tel. (046) 838-79-95.
Kombajn zbożowy Fahr szer. 2 m, stan bdb, 
tel. kom. 0605-661-371.
Ursus C-330 1987 rok, MF 595 1980 rok, 
beczka asenizacyjna 2500 l, tel. kom. 0694-
144-309.
Sprzedam dojarkę bańkową Alfa Laval jedno-
konwiową, sprawna, tel. (024) 236-58-48, tel. 
kom. 0694-432-144.
Sprzedam przyczepkę do przewozu 2 koni i 
pług 3-skibowy, obrotowy ażurowy, tel. kom. 
0668-343-616.
Ciągnik rolniczy JD 80 kM z napędem 
przednim, z niekompletnym ładowaczem oraz 
pługiem obrotowym, kombajn ziemniaczany 
anna, dwukółkę rolniczą, dłużycę za przyczepą, 
tel. kom. 0510-199-369.
Rozrzutnik jedno- lub dwuosiowy, 
tel. (024) 277-83-81 wieczorem.
Talerzówka 20 talerzy, 4 wałki, idealna, 
pług wahadłowy 4-skibowy, tel. kom. 0608-
171-821.
Sprzedam prasę Z-224/2, 2000 rok, stam 
idealny, tel. kom. 0693-066-536.
Fendt 306 LSA, 1985 rok, 70 KM, Fendt 310 
LSA, 1990 rok, 100 KM, Fendt 311 LSA, 1990 
rok, 120 KM, tel. kom. 0604-078-564.
Ursus C-360 3P, 1989 rok, stan bdb, C-360, 
1983 rok, tel. kom. 0600-335-473.
Sprzedam komplet burt do przyczepy, tel. kom. 
0503-065-714.
Sprzedam siewkę lejową do nawozów 
sypkich z nadstawką, stan bdb, tel. 
kom. 0500-200-114.
Ciągnik Case 956XL 100 kM, komfortowa 
kabina 4x4, siedzenie na poduszce, stan bdb, 
tel. kom. 0500-200-114.
Zetor 6718, stan dobry, tel. (046) 838-65-70 
po 16.00.
C-355, 1975 rok, zarejestrowany, opony 
90%, przód po regeneracji, tel. kom. 0880-
353-819.
Sieczkarnia Fortschritt E-281C, stan bdb, tel. 
kom. 0697-868-839.
Pług 2, kultywator 2,7 Grudziądz, opiełacz 
6-rzędowy (wielorak), tel. kom. 0880-353-
819.
Rozdrabniacz do buraku Jemioł 1,5kW, Jemioł 
bez silnika, stan bdb, tel. kom. 0880-353-819.
Śrutownik Bąk 7,5 kW, Bąk 5,5 kW - bijakowy, 
stan bdb, tel. kom. 0880-353-819.
C-360 bez prawa rejestracji, tel. kom. 0692-
370-686.
Ursus C-360-3P, 1988/89, stan bdb, tel. kom. 
0600-335-473.
Ursus C-360, 1983 rok, tel. kom. 0600-
335-473.
Prasa kostkująca Simpa Z-224/1, 1995 rok, stan 
bdb, tel. (024) 285-82-39.
C-360 3P 1987 rok, pług 3-skibowy, psze-
nica jara, siano, tel. kom. 0606-294-284 
wieczorem.
Tury do Ursusa C-360, 330, T-25, na linkę, 
hydrauliczne, nowe systemy mocowań, tel. 
kom. 0608-128-670.
Prasa Sipma Z 224/1 2000 rok, tel. kom. 
0608-128-670.
Rozrzutnik 2-osiowy 1999 rok fabryczny, tel. 
kom. 0608-128-670.

Ogólnopolska Giełda Kwot Mlecznych, 
kupno, sprzedaż, dzierżawa limitów, www.
kwotymleczne.com, tel. (086) 273-60-26, tel. 
kom. 0513-044-745.
Tartak objazdowy 8,5m, tel. (046) 838-
14-75, tel. kom. 0503-794-355.
Sprzedam kwotę mleczną 18000 kg, OSM 
Łowicz, tel. kom. 0601-853-950 po 21.00.
Sprzedam kwotę mleczną 14000 kg, dojarkę, 
tel. kom. 0601-831-673.
Sprzedam kwotę mleczną 6000 kg, 
tel. (046) 838-26-49.
Kwota mleczna 20000 kg, agregat uprawowy 
szer. 2,10 m, tel. kom. 0662-143-173.
Kwota mleczna 11170 kg, tel. kom. 0665-
554-486.

Sprzedam kwotę mleczną 17000 kg, tel. kom. 
0696-436-988.
Kwota mleczna, tel. kom. 0506-587-077.
Kwota mleczna 3600 kg, tel. (046) 830-39-69, 
tel. kom. 0663-361-787.
Kwota mleczna 7500 kg, tel. kom. 0608-
507-154.
Kwota mleczna 10300 kg, tel. kom. 0694-
779-363.
Kwota mleczna 7290 kg, tłuszcz 4,01%, tel. 
kom. 0667-118-089.
Dobry kredyt, tel. kom. 0500-167-670.
Kwota mleczna 10300 kg, tel. (046) 838-60-19.
Sprzedam kwotę mleczną 6300 kg, tel. kom. 
0502-598-452.
Kwota mleczna 11000 kg, tel. (046) 838-76-44.
Kwota mleczna 13115 kg, tel. (046) 838-
04-90.
Pilnie 18 ha ziemi, gmina Rogów, tel. kom. 
0502-553-569.
Kwota mleczna 13509 kg, tel. (046) 838-
82-56.
Kwota mleczna 11,250kg, tel. (046) 838-33-35.
Kwota mleczna 10000 kg, k.Bielaw, tel. kom. 
0697-555-606.
Sprzedam kwotę mleczną 10000 kg, 
tel. (046) 838-60-19.
Sprzedam kwotę mleczną 2300 kg, 
tel. (046) 838-17-45.
Kwotę mleczną sprzedam 5700 kg po 0,50 zł, 
tel. kom. 0601-341-965, 0667-751-006.
Sprzedam kwotę mleczną 13000 kg, woj. 
łódzkie, tel. kom. 0785-530-800.

Malowanie obór, odkażanie, odmuszanie, 
wołek zbożowy, tel. (044) 725-02-95 , tel. kom. 
0504-171-191.
Malowanie obór, tel. kom. 0697-638-898.

Przychodnia Weterynaryjna TOMVET, 
Łowicz, ul. Chełmońskiego 31. Specjalista 
chorób psów i kotów, USG, Rentgen, EKG, 
wizyty domowe. www.tomvet.lowicz.pl, 
tel. (046) 837-35-24.
Oddam w dobre ręce szczenięta, mieszańce - 
bardzo ładnej maści, tel. (046) 838-60-78.
Sprzedam dobermany, tel. kom. 0502-585-456.
Owczarek niemiecki, długowłosy, agresywny, 
York z rodowodem, York 1,5 kg - krycie, tel. 
kom. 0505-639-859.
York, suczka dorosła, tel. kom. 0721-682-667.
Owczarki niemieckie, tel. kom. 0668-156-494.
Buldożki francuskie, szczenięta, tel. kom. 
0601-326-415.
Oddam szczenięta, mieszańce, tel. (046) 839-
11-62.
Budy dla psów, różne wzory, tel. kom. 0669-
034-210.
West - krycie, tel. kom. 0698-612-234.
Jużaki 8-tygodniowe, tel. (046) 874-72-32, tel. 
kom. 0609-042-008.
OWCZARKI NIEMIECKIE PÓŁROCZ-
NE, TEL. KOM. 0694-203-857.
Owczarki niemieckie, bażanty, kurki ozdobne, 
tel. kom. 0608-815-516.
Szczeniaki bernardyny, tel. kom. 0603-514-315.
Szczeniaki Husky, owczarek podhalań-
ski, tel. kom. 0692-522-467.
Yorki, tel. kom. 0503-349-308.
Szczeniaki dużej rasy i małej, tanio, Rogóżno 15, 
gmina Domaniewice, tel. (046) 838-31-01.
Yorki, szczenięta, tel. (046) 837-89-12, tel. 
kom. 0604-133-348 po 15.00.
Owczarki francuskie Briardy, tel. (046) 837-
15-15, tel. kom. 0500-243-313 po 16.
Szczeniaki rasy West, tel. kom. 0502-401-570.
Spaniele czarno-białe, szczenięta, tel. kom. 
0606-752-762.
Sprzedam „ciułała” szczeniaki długowłose, tel. 
kom. 0603-395-366.
Ratlerki sprzedam, tel. (046) 835-32-05.
Owczarki niemieckie z rodowodem, 
tel. (046) 838-47-78.
Pekińczyki i owczarki niemieckie, tanio, tel. 
kom. 0698-783-854.
Owczarek niemiecki 6 mies., tel. kom. 0606-
984-596.
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W Szkole Podstawowej w Popowie  
21 grudnia uczniowie wystawili 
jasełka. Zaproszenie przyjęli pro-

boszcz parafii katedralnej w Łowiczu 
ksiądz Wiesław Skonieczny, wójt gminy 
Łowicz Andrzej Barylski, dyrektor Gim-
nazjum w Popowie Anna Wysocka oraz 
rada rodziców.

Inscenizacja została przygotowana 
przez Martę Kosiorek, nauczycielkę re-

Jasełka w Popowie
ligii. W autorskim programie artystycz-
nym, w humorystyczny sposób, ale nie 
tracąc nic z powagi chwili, zostały połą-
czone rożne scenki dialogowe. Była więc 
wizyta w piekle, krótkie sprawozdanie  
z życia ludzi na Ziemi, wędrówka Ma-
ryi i Józefa do Betlejem. Nie zabrakło też 
elementów kultury naszego regionu - po-
kłon Dzieciątku Jezus złożyli Łowicza-
nie                                                           (eb)

D rużyna Pogoni Bełchów zdoby-
ła pierwsze miejsce i puchar wójta 
gminy Bolimów podczas rozegrane-

go w sobotę 15 grudnia I Halowego Tur-
nieju Piłkarskiego o Puchar Wójta Gmi-
ny Bolimów.

W turnieju udział brały pięciosobowe 
drużyny klubowe, w których grali zawod-

Bełchów najlepszy w Bolimowie
nicy rocznika 1994 i młodsi. Wystartowa-
ło 6 drużyn. Pierwsze miejsce zajęła Pogoń 
Bełchów, drugie Widok Skierniewice, dru-
żyna pierwsza, trzecie Widok 2 i czwarte 
Widok 3. Piąta była Rawka Bolimów dru-
żyna pierwsza i na ostatnim miejscu Raw-
ka Bolimów, drużyna druga.

                    (wcz) 

Dzieci ze świetlicy środowisko-
wej Słonko, działającej przy para-
fii Świętego Ducha w Łowiczu, wy-
stawiły 20 grudnia przedstawienie 
jasełkowe. 

W rolę Marii wcieliła się Iwona Ku-
cińska, a w rolę Józefa Patrycja Rę-
kawiecka. Pozostałe dzieci odegra-

ły role aniołów, pasterzy, Heroda i Trzech 
Króli. W historię narodzin Jezusa Chrystusa 
wpleciono najpopularniejsze kolędy, które 
dzieci wykonywały wspólnie, jak i indywi-
dualnie, wychodząc przed występujących.

Występ oglądał wiceburmistrz Łowicza 
Bogusław Bończak i kilku zaproszonych 
gości: sponsorzy, wolontariusze pomagają-
cy w świetlicy, w tym młodzież z internatu 
Szkoły Policealnej Samorządu Wojewódz-
twa Łódzkiego. Zawodem dla dzieci, jak  
i dla gości, był brak księdza, na którego cze-
kano, opóźniając przedstawienie, a potem 
wspólną wigilię - księża byli zajęci przy 
rekolekcjach. Nie było więc poprzedzają-
cego wieczerzę błogosławieństwa pokar-
mów, ani Słowa Bożego. Pocieszeniem dla 
dzieci były paczki świąteczne ze słodyczami  
i w tym roku, dzięki jednemu ze sponsorów, 
z zabawkami.

Wiceburmistrz Bończak na drugi dzień, 
w piątek 21 grudnia, zaprosił dzieci ze świe-
tlicy do ratusza, gdzie otrzymały dodatkowe 
paczki. W zamian zaśpiewały pracownikom 
urzędu kilka kolęd.

Jasełka i wigilia w Słonku

Iwona Kucińska zagrała w czasie 
świetlicowych jasełek Matkę Bożą.

Bończak powiedział nam, że w czasie ja-
sełek w świetlicy bardzo się wzruszył, dzie-
ci pochodzące najczęściej z Nowego Ryn-
ku, Bielawskiej i Podrzecznej, występowały  
z ogromnym zaangażowaniem.

Jasełka w wykonaniu dzieci ze Słon-
ka będzie mogło obejrzeć jeszcze szer-
sze grono, zarówno po jednej ze mszy 
świętych w kościele Świętego Ducha jak  
i w kościele Ojców Pijarów, odpowied-
nio 6 i 13 stycznia.                          (tb)

W czasie wigilii w hufcu paczki ze słodyczami drużynowym wręczał zastępca 
komendanta hm. Michał Kordecki.

Harcerze dostali paczki
P o raz pierwszy od kilku lat wszystkie 

drużyny z łowickiego hufca Związku 
Harcerstwa Polskiego otrzymały  świą-

teczne paczki z okazji świąt Bożego Naro-
dzenia. Komenda hufca przeznaczyła na ten 
cel 3 tys. złotych. Ze swojego budżetu prze-
kazała ok. 600 złotych, resztę, dzięki pozy-
tywnie rozpatrzonemu wnioskowi harce-

rzy, dofinansował Urząd Marszałkowski  
w Łodzi. Każda z drużyn dostała po 5 pa-
czek wypełnionych po brzegi przeróżnymi 
słodyczami. Wręczenie odbyło się w czasie 
harcerskiej wigilii, która odbyła się w sie-
dzibie hufca 20 grudnia. Drużynowi, w cza-
sie zbiórek przed świętami, rozdysponowali 
je wśród swoich podkomendnych.       (tb)

Tętniący kulturalnym życiem 
gród w Nagawkach, a w nim: jar-
marki, festiwale, warsztaty - takie 
jest jedno z największych marzeń 
prezes Stowarzyszenia Przyjaciół 
Ziemi Dmosińskiej Marii Sadzewicz-
Nowak. Pierwszy krok w kierunku 
jego realizacji już uczyniono.

Wkoncepcji Marii Sadzewicz-No-
wak na kilku hektarach pozyska-

nych przez SPZD gruntów w Nagawkach 
powstać ma Centrum Folkloru Polskiego 
i Słowiańskiego. W jego obrębie znaleźć 
się mają przenoszone z różnych rejonów 
naszego kraju zabytkowe obiekty, którym 
brak dziś fachowej opieki konserwatorskiej 
oraz elementy rekonstruowane: drewniane 
chaty mieszkalne, budynki gospodarcze, sa-
kralne itp. Aktualnie stowarzyszenie zabie-
ga w Urzędzie Gminy o zmianę planu zago-
spodarowania przestrzennego pozyskanych 
działek. Członkowie SPZD są dobrej myśli, 
ponieważ z nieoficjalnych źródeł słyszeli, że 
pomysł w gminie cieszy się przychylnością 
władz i mieszkańców. Nic dziwnego, jeżeli 
bowiem imponującą koncepcję uda się zre-
alizować, wzrośnie turystyczna atrakcyj-
ność gminy, a do całorocznej obsługi utwo-
rzonego z przeniesionych zabytków grodu, 
będą potrzebni pracownicy. 

- Ten pomysł dojrzewał we mnie od  
5 lat. Na początku było to wielkie marze-
nie i nie sądziłam, by udało się je zreali-
zować, a przynajmniej, że nie tak szybko. 

W Nagawkach ma powstać 
“żywy skansen”

Maria  
Sadzewicz-Nowak

- zwierzyła się nam Maria 
Sadzewicz-Nowak. - Tym-
czasem już teraz Generalna 
Dyrekcja Dróg Krajowych 
i Autostrad przekazuje nam 
modrzewiowy dworek, któ-
ry dziś znajduje się w Gro-
dzisku, na trasie przebiegu 
planowanej autostrady A2. 
Dworek otrzymamy nieod-
płatnie, pod warunkiem, że 
zostanie on przeniesiony do 
końca pierwszego kwarta-
łu 2008. Będzie to pierwszy pozyskany dla 
naszego skansenu zabytek. - nie ukrywa ra-
dości prezes SPZD, która na oku ma już 
kolejne budynki. Jest prawdopodobne, że 
stowarzyszeniu uda się pozyskać dla skan-
senu piętrowy drewniany budyneczek utrzy-
manej w stylu mariawickiej architektury 
sakralnej plebanii z Lipki (gm. Stryków).  
O tym, jakie będą kolejne obiekty, Maria 
Sadzewicz-Nowak na razie nie chce mó-
wić, by nie uprzedzać faktów. 

Podróż w czasie
Skansen w Nagawkach ma być żywy, co 

oznacza, że odwiedzający go będą mogli nie 
tylko przyjrzeć się z bliska warunkom życia 
naszych przodków, ale i spróbować swoich 
sił w zapomnianych dziedzinach rzemiosła. 
Jak wskazuje nazwa planowanego Centrum 
Folkloru, jego działalność będzie ukierun-
kowana na promocję twórczości ludowej 
nie tylko polskiej, ale i tej, która przez wie-

ki była wyrazem tożsamości 
naszych ziomków z innych 
krajów słowiańskich. 

Przenosiny zabytkowych 
obiektów, jak i cała orga-
nizacja ośrodka, wiążą się 
oczywiście z ogromnymi 
kosztami, przewyższającymi 
możliwości stowarzyszenia. 
Na szczęście ma ono realną 
szansę, by pozyskać na ten 
cel ogromną pomoc z Unii 
Europejskiej w ramach Re-

gionalnego Programu Operacyjnego. Pro-
jekt jest już przygotowywany. Stowarzy-
szenie ma o co zabiegać, bowiem ambitne 
plany nie kończą się na otwarciu skansenu. 
W dalszej przyszłości Maria Sadzewicz-
Nowak chciałaby, aby w grodzie w Na-
gawkach odbywały się imprezy tematycz-
ne, festiwale, turnieje, zajęcia dla uczniów 
z całej Polski (np. w ramach tzw. zielonej 
szkoły), próby i występy zespołu Mrożanie 
oraz innych artystów. W utrzymanej w od-
powiednim stylu karczmie serwowane by-
łyby specjały kuchni regionalnej, na miej-
scu byłby hotelik, sala widowiskowa. Cały 
obiekt byłby wpisany w projekt szlaku kon-
nego tzw. Małej Pętli. 

Medialny patronat nad powstawaniem 
Centum obejmie TVP, która zamierza przy-
gotować cykl reportaży dokumentujących 
kolejne etapy „wznoszenia” grodu. My tak-
że będziemy na bieżąco o nich pisali.

(ewr)

W śród przedświątecznych przygoto-
wań, zamieszania i gorączkowych 
zakupów my - harcerze i harcerki 

ze Stowarzyszenia Harcerstwa Katolickie-
go „Zawisza” - znaleźliśmy czas na chwi-
lę refleksji i podzielenia się opłatkiem.  
22 grudnia w świetlicy szkół pijarskich  
w Łowiczu spotkało się 16 harcerzy i har-
cerek, czyli większość z należących do ło-

wickich samodzielnych zastępów, wraz  
z naszym duszpasterzem o. Stanisławem  
z zakonu ojców pijarów. 

Tradycyjnie na początku pomodliliśmy 
się, zaśpiewaliśmy kolędę i łamiąc się opłat-
kiem złożyliśmy sobie życzenia. Najczę-
ściej życzyliśmy sobie zdobycia nowych 
stopni i sprawności harcerskich, ale było 
też wiele innych życzeń. Po oficjalnych 

częściach tej uroczystości przystąpiliśmy 
do spożycia darów bardzo obficie zastawio-
nego stołu. Nasi chłopcy, których regional-
na przyśpiewka porównuje do „parowych 
młynów”, nie mogli oczywiście obyć się bez 
choćby jednego pojedynku w walce na chu-
sty i właśnie tym miłym akcentem zakoń-
czyliśmy nasze wigilijne spotkanie. Wróci-
liśmy z niego bardzo zadowoleni.    (mw)

Wigilijka u Zawiszaków
Zbiórki mają osobno, ale na wigilii większość łowickich Zawiszaków - dziewcząt i chłopców - spotkała się razem. 
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Średnia wieku muzyków z zespołu Kid A to ok. 18 lat.

Grający alternatywnego 
rocka zespół Kid A  
z Krakowa, w ramach 
trasy koncertowej  
„Don’t Use Brain Tour”, 
odwiedzi 11 stycznia  
2008 roku Pracownię Sztuki 
Żywej w Łowiczu.

W ramach tej trasy zespół odwiedzi też 
trzy inne miasta w centralnej Polsce. 
Kid A występował na festiwalach  

w Jarocinie oraz Węgorzewie. Zespół do-
tarł do finału konkursu młodych kapel na 
Off Festival 2007. Młodzi muzycy (zespół 
tworzą gimnazjaliści, licealiści i studenci) 
kilkakrotnie zajmowali nagradzane miej-
sca na różnych festiwalach. 

Kid A zagra w Pracowni
Muzykę Kid A można było usłyszeć 

m.in. w Trójce, Radiu Kraków oraz Esce 
Rock. Grupa dała już ponad 60 koncer-
tów, grała jako support przed zespoła-
mi Myslovitz, White Rabbit’s Trip, Ne-
gatyw, K2, Gutierez, Ira, Cashmere, Hey 
oraz Graftmannem. Wśród inspiracji mu-
zycy zespołu wymieniają m.in. Radiohe-
ad, Myslovitz, Coldplay, Sigur Ros, Blur, 
Lenny Valentino, Ściankę czy The Pixies. 
Niektóre covery z repertuaru tych kapel 
wykonują na koncertach.

Zespół, którego nazwa pochodzi od 
tytułu czwartej płyty brytyjskiej grupy 
Radiohead, został założony w grudniu 
2004 roku. 

Koncert w Łowiczu rozpocznie się  
o godz. 20.30. Bilety kosztują 5 zł.   

(mak)

Dużo chętnych na WOŚP

Ł owicki hufiec Związku Harcerstwa Pol-
skiego zakończył przyjmowanie zgło-
szeń wolontariuszy, którzy otrzymają 

identyfikatory Wielkiej Orkiestry Świątecz-
nej Pomocy. Zastępca komendanta hm. Mi-
chał Kordecki powiedział nam, że sztab 
orkiestry wystąpił o przyznanie  250 identyfi-
katorów, dostał potwierdzenie na 200, jednak 
do 15 grudnia - ostatecznego terminu przyj-
mowania chętnych chcących kwestować na 
rzecz orkiestry - zgłosiło się ponad 200 osób. 
Dlatego sztab wystąpił o dodatkowe iden-
tyfikatory. W przypadku ich nieprzyznania  
w pierwszej kolejności identyfikatory otrzy-
mają harcerze, co zostało zastrzeżone przez 
hufiec już na początku naboru.

Finał WOŚP, tak jak w całym kraju. odbę-
dzie się w Łowiczu w niedzielę 13 stycznia. 
Wolontariusze będą kwestowali w Łowiczu, 
Zdunach, Kiernozi, Kompinie, Kocierzewie 
i Bednarach. W niedzielę o godz. 19 w Ło-
wiczu na Starym Rynku rozpocznie się kon-
cert, którego ukoronowaniem będzie świa-
tełko do nieba. W tym roku, będzie ono inne 
niż zawsze - wszyscy uczestnicy zabawy 
otrzymają od harcerzy zimne ognie.     (tb)

Przede wszystkim 
koncerty, ale również 
spotkania z pisarzami 
planuje już  
na początku nowego 
2008 roku Pracownia 
Sztuki Żywej 
działająca  
przy Łowickim  
Ośrodku Kultury. 

Już 4 stycznia na deskach Pracowni wy-
stąpić ma łódzki zespół POWER OF 

TRINITY. 
Grupa ma na swoim koncie m.in. płytę 

pt. „11” oraz trasę z zespołem Hey. Cie-
pło o zespole wyrażał się np. Zbigniew 
Hołdys: „bajecznie rytmiczny, charyzma-
tyczny, z lekką dewiacją w stronę reggae, 

Plany Pracowni na nowy rok
o cudownych melodiach i fantastycznym 
wokaliście, nade wszystko zaś o straszli-
wej sile przekazu ze sceny i przepięknym 
porywającym do transu brzmieniu gitar”. 
Bilety w przedsprzedaży mają kosztować 
7 zł, w dniu koncertu 11 zł. 

Ciekawie zapowiada się planowane na 
12 stycznia spotkanie z pisarzem - Dar-
kiem Foksem. Urodzony w 1966 roku 
Foks to poeta, prozaik, redaktor i scena-
rzysta. Studiował na Wydziale Wiedzy  
o Teatrze warszawskiej Akademii Teatral-
nej i scenopisarstwo w łódzkiej „Filmów-
ce”. Pracuje w redakcji „Twórczości”. 
Laureat m.in. głównej nagrody w kon-
kursie poetyckim „bruLionu” i Nagrody 
im. Natalii Gall. Ostatnio otrzymał nagro-
dę TVP Kultura za książkę „Co robi łącz-
niczka”, którą zrobił wspólnie ze Zbignie-
wem Liberą i którą nominowano także do 
Nagrody Literackiej Gdynia (książka uka-
zała się również we Francji w przekładzie 
Erika Veaux). Dwukrotnie nominowany 
do Paszportu „Polityki”, trzykrotny sty-

pendysta Ministra Kultury RP. Jego tek-
sty tłumaczono na kilkanaście języków  
i publikowano m.in. w Czechach, Ho-
landii, Niemczech, Serbii, Słowacji, Sło-
wenii, USA, Ukrainie i Wielkiej Bryta-
nii. Mieszka w niedalekich Łowiczowi 
Skierniewicach.

Koncert zespołu L. STADT zaplano-
wany jest na 18 stycznia. Będzie to jed-
nocześnie „Pracoffniczy” wieczór z mu-
zyką nieistniejącego już amerykańskiego 
zespołu Velvet Underground, będące-
go przedstawicielem awangardy rockowej 
i rocka eksperymentalnego. Ich muzyka to 
kombinacja surowych gitar, mocnej ryt-
miki (w zespole grają naraz dwa zestawy 
perkusyjne), ale również elektronicznych 
brzmień, popowych melodii i dojrzałego, 
czasem melancholijnego wokalu.

Bilety mają kosztować 10 złotych, a do 
każdego będzie dodawana świeża EP-ka 
zespołu, na której znajduje się 5 nowych 
numerów i teledyski. 

(mak)

Rozstrzygnięto powiatowy 
przegląd plastyczny

55 uczniów z 17 placówek oświa-
towych, szkół podstawowych, gim-
nazjów i ośrodków kultury z te-
renu powiatu łowickiego zostało 
nagrodzonych lub wyróżnionych  
w IX Przeglądzie Dziecięcej Twór-
czości Plastycznej, zorganizowa-
nym przez Gminną Bibliotekę Pu-
bliczną w Chąśnie. 

W tym roku wśród nadesłanych prac 
znalazły się także prace zgłoszone 
indywidualne. Jednak wśród laure-

atów najwięcej jest uczniów ze Szkoły Pod-
stawowej i Gimnazjum w Błędowie - szko-
ły te przesłały najwięcej prac.

Jury pod przewodnictwem plastyka 
Agnieszki Łazińskiej miało dużo pracy  
w ocenieniu nadesłanych 161 prac, zarów-
no płaskich, np. rysunków, jak i przestrzen-
nych, np. rzeźb. Choć, jak zaznaczyła dy-
rektorka biblioteki Renata Stanisławska,  
w latach minionych na konkurs nadsyłano 
nawet o sto prac więcej.

Uroczystość wręczenia nagród odbyła 
się 6 grudnia w sali biblioteki. W tym roku 
dzieci jako nagrody otrzymały duże albu-
mowe wydania baśni, encyklopedie popu-
larnonaukowe, m.in. o kosmosie. Oprócz 
starostwa, pod którego patronatem odby-
wa się konkurs, w tym roku fundatorem na-
gród, jak i słodkiego poczęstunku dla dzieci, 
było także PZU SA.

W pierwszej grupie wiekowej, dzieci  
w wieku od 6 do 9 lat, pierwsze miejsce 
zajął Dominik Rześny z SP w Błędowie, 
drugie Patrycja Kołaczyńska z SP Błędo-
wie, trzecie Natalia Rembiejewska z SP  
w Błędowie i czwarte Natalia Płuska z SP 
w Błędowie. 

W grupie drugiej, obejmującej dzieci  
w wieku od 10 do 12 lat, pierwsze miejsce 
zajęła Karolina Kołaczek z SP w Mastkach, 
drugie Monika Płuska z SP w Błędowie, 
trzecie  Marek Kowalski z SP w Mastkach, 
czwarte Adam Jastrzębski z SP Specjalnej 
w Mocarzewie.

 W grupie trzeciej, obejmującej uczniów 
gimnazjów (13-15 lat), pierwsze miej-
sce zajęła Martyna Pietrzak z Gimnazjum  
w Błędowie, drugie Milena Brzozowska  
z Gimnazjum w Błędowie, trzecie Karolina 
Kołaczek z Gimnazjum w Błędowie.

Do końca roku wszystkie prace, jakie zo-
stały nadesłane na przegląd, można oglądać 
na wystawie w bibliotece.                      (tb)

Dzieci zaprojektowały 
witacze

Gmina Stryków zdała się na inwen-
cję twórczą młodego pokolenia przy 
projektowaniu tzw. witaczy, czyli ta-

blic ustawianych na granicy gminy. Zgod-
nie z sugestiami radnych, wiosną tego roku 
Urząd Miasta-Gminy Stryków ogłosił  
w szkołach podstawowych i gimnazjach 
konkurs na najciekawszy projekt witacza. 
Dano uczniom wolną rękę udzielając tylko 
dwóch wskazówek. Dzieci miały zwrócić 
szczególną uwagę na motyw herbu Stryko-
wa oraz skrzyżowania autostrad. 

W ubiegłym tygodniu nastąpiło rozstrzy-
gnięcie konkursu. Pierwsze miejsce zaję-
ła Dominika Głowacka z kl. IV SP Dobra, 
drugie miejsce - Izabela Sitek z kl. IV SP 
Niesułków, a trzecie - Katarzyna Rogulska 
z kl. VI SP Dobra. Na wyróżnienie zasłu-
żyła Magda Szczepaniak z kl. VI SP Nie-
sułków. Wszystkie zgłoszone do konkur-
su prace można teraz oglądać na wystawie  
w Domu Kultury. 

Później pomysły dzieci zostaną wyko-
rzystane do opracowania projektu nowych 
witaczy Gmina chce zmienić obecne tabli-
ce reklamujące walory gminy, a jednocze-
śnie witające i żegnające opuszczających 
jej granice kierowców. Nowe witacze mają 
być jednym z wielu elementów kampanii 
promocyjnej, do której właśnie przystępu-
je gmina Stryków.                                     (ljs)



Rolnik SpRzedaje 
(ceny z dnia 21.12.2007 r.)

Żywiec wieprzowy:
 Kiernozia: 3,30 zł/kg+VAT
 Mastki: 3,50 zł/kg+VAT 
 Różyce: 3,60 zł/kg+VAT
 Skowroda Płd.: 3,50 zł/kg+VAT
 Wicie: 3,40 zł/kg+VAT 
 Domaniewice: 3,30 zł/kg+VAT
Żywiec wołowy:
 Kiernozia: krowy 3,60 zł/kg+VAT;  

byki 4,40 zł/kg+VAT;   
jałówki 3,60 zł/kg+VAT;

 Mastki: krowy 3,50 zł/kg+VAT; 
byki 4,50 zł/kg+VAT; 

 jałówki 3,70 zł/kg+VAT;
 Różyce: krowy 3,40 zł/kg+VAT; 

byki 4,80 zł/kg+VAT; 
 jałówki 3,70 zł/kg+VAT;
 Skowroda Płd.: krowy 3,70 zł/kg+VAT; 

byki 4,70 zł/kg+VAT; 
 jałówki 3,80 zł/kg+VAT.
 Domaniewice: krowy 3,60 zł/kg+VAT; 

byki 4,50 zł/kg+VAT; 
 jałówki 3,60 zł/kg+VAT.

oFeRTY pRaCY
PowiATowy Urząd PrAcy w ŁowiczU 

(stan na 27.12.2007 r.)

 sprzedawca 
 bukieciarka
 kierowca kat. c+E
 monter szalunków
 fakturzysta
 piekarz
 dziennikarz
 prasowacz
 przedstawiciel handlowy
 kierowca  kat. c
 elektryk
 barmanka/bufetowa
 kierowca kat. B
 blacharz samochodowy
 fryzjer
 pomocnik lakiernika-myjkowy
 robotnik budowlany
 sprzedawca na stację paliw
 magazynier z pr.jazdy kat. B
 fryzjer damsko-męski
 nauczyciel wychowawca/pedagogika

resocjalizacyjna
 operator maszyn
 drukarz
 palacz
 krojczy
 sprzedawca z gr. inwalidzką
 kucharka
 kierowca c+E znajomość j.rosyjskiego
 dyrektor ds. kontaktów z krajami byłego

wNP - znajomość j.rosyjskiego
 nauczyciel języka angielskiego 

w szkole  podstawowej
 tokarz-frezer

w niedziele i święta w godz. 12.00-17.00. Zwiedza-
nie możliwe wyłącznie w obecności właściciela  
w grupach minimum 5 osób.

 Prace Marii Gierczyńskiej - wystawa tkanin  
i wycinanek z Poznańskiego, opartych na kontra-
ście czerni i bieli; czynna w Muzeum w Łowiczu  
do stycznia 2008. 

 Szopki Małgorzaty Kosińskiej i uczniów Szkoły 
Podstawowej w Popowie - wystawa szopek Bo-
żonarodzeniowych; czynna w Muzeum w Łowiczu 
do 27 stycznia 2008.

 Zbiory kart pocztowych Edwarda Miziołka, 
Andzeja Chmielewskiego, Jana Rucińskiego, 
czynna w Powiatowej Bibliotece Publicznej  
w Łowiczu do 31 grudnia 2007.

 Wstrząsająca wystawa zdjęć Łowicza, - obej-
muje bombardowanie Łowicza i płynące obok 
ruin normalne życie; czynna w Galerii Browar-
na do 18 stycznia w piątki soboty i niedziele  
w  godz. 16 - 18. Szkoły, po uprzednim telefonicz-
nym uzgodnieniu.

Kino Fenix 
ul. Podrzeczna 20, tel. 046/837-40-01
Piątek - niedziela, 28-30 grudnia:
 godz. 18.00 - „Złoty Kompas” 

- Baśniowa przygoda, umiej-
scowiona w świecie, w którym 
ludzkie dusze przybierają posta-
ci zwierząt. Gadające niedźwie-
dzie prowadzą wojny, a Cyganie  
i czarodziejki żyją obok siebie. 
W centrum opowieści znajduje 
się Lyra, dwunastoletnia dziew-
czynka, której historia rozpoczyna się, gdy próbuje 
uratować swojego przyjaciela Rogera porwanego 
przez tajemniczą organizację zwaną Grobalami. 

Poniedziałek, 31 grudnia:
 kino nieczynne
Wtorek - środa, 1-2 stycznia:
 godz. 18.00 - „Złoty Kompas”
Czwartek, 3 stycznia:
 kino nieczynne
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INFORMATOR 
ŁOWICKI

Telefony:
Taxi osobowe 046-837-34-01 
InterTaxi 0603-06-18-18
Taxi bagażowe 046-837-35-28
Powiatowy Urząd Pracy 046-837-04-20; 046-837-03-73
Biuro Rady Miejskiej 046-830-91-06, 046-830-91-11
Urząd Miejski: Sekretariat 046-830-91-51
Awarie oświetlenia ulicznego 046-830-91-45 do 47; 

0601-051-619 czynny całą dobę;   
046-862-16-63 od 7.00 do 15.00,    
046-862-16-63 po 15.00 automatyczna sekretarka

Urząd Skarbowy: centrala 046-837-43-58, 
 046-837-32-38, 046-837-65-59;   

sekretariat 046-837-80-28; 
ZUS 046-837-69-09
Łowickie Stowarzyszenie Abstynenckie „Pasiaczek” 

Łowicz, ul. św. Floriana 7 (muszla na Błoniach),  
tel. 046-837-66-92, czynny codziennie (oprócz sobót 
w godz. 16.00 - 20.00.

Punkt pomocy dla ofiar przemocy w rodzinie (siedziba 
ŁSA„Pasiaczek”, Łowicz, ul. św. Floriana 7 
(muszla na Błoniach), czynny: pn., wt., czw.  
w godz. 16.00-19.00.

Samopomocowa Grupa Abstynencka „Nie ma moc-
nych” w Zdunach (siedziba GOK Zduny) - czw. 
godz. 18.00.

Gminna Grupa Abstynencka w Bielawach - spotkania 
w czwartki w godz. 10.00-11.00. Po informacje 
można dzwonić w czwartek do Urzędu Gminy  
w Bielawach w godz. 8.00-10.00.

Punkt konsultacyjny przy Grupie Wsparcia „Przeminęło 
z wiatrem” (problem przemocy) w Domaniewicach, 
czynny: pt. 16.00-18.00, tel. 046-838-33-11.

Pogotowia:
Pogotowie ratunkowe 999
Straż pożarna 998 
Policja 997
Telefon informacyjno-problemowy: 
 - Poradnia Leczenia Uzależnień 046-837-37-07

 - Poradnia Zdrowia Psychicznego 046-837-36-51
Policyjny telefon zaufania 046-837-80-00
Pogotowie energetyki cieplnej 046-837-59-16
Pogotowie wodno-kanalizacyjne 046-837-35-32
Pogotowie energetyczne 046-837-36-05
Zakład pogrzebowy: 046-837-53-85, 046-837-07-10,  

046-837-20-22, 046-837-26-74.
Gaz butlowy 046-837-16-16, 046-837-66-08,  

046-837-41-02, 046-837-300-30, 046-837-72-72, 
046-837-20-37, 046-837-47-77, 046-837-44-44, 
046-837-84-40;

Warsztat konserwatorski ŁSM 046-837-65-58
Lecznice dla zwierząt: 
 ul. Starościńska 5 tel. 046-837-52-48
 ul. Chełmońskiego 31 tel. 046-837-35-24
 ul. Krakowska 28 tel. 046-830-22-86
 Łyszkowice tel. 046-838-87-19
 Bielawy  tel. 046-839-20-95

Informacje:
Informacja PKP  046-837-63-11
Informacja o krajowych numerach tp 118-913
Informacja o międzynarodowych numerach tp 118-912
Informacja miejska tp 9491
Rozmowy międzynarodowe tp - zamawianie 9051
Naprawa telefonów - błękitna linia tp 9393
Biuro zleceń tp 9497
Wojewódzkie Centrum Zarządzania Kryzysowego 

Łódzkiego Urzędu Wojewódzkiego w Łodzi 9287

Apteki:
Łowicz - apteki całodobowe:
 Słoneczko - Stanisławskiego, tel. 046-830-22-02
 Medest IV - 3 Maja, tel. 046-837-31-11
Bełchów: pn.-pt. 9.00-14.30
Bolimów, Rynek Kościuszki
 czynna: pn. wt. pt. 9.00-16.00; czw. 10.00-17.00
Bielawy: pn.-pt. 8.00-15.00
Chąśno: czynna:  pn.-pt. 9.00-14.00, 16.00-18.00, 
 sb. 8.00-12.00
Domaniewice, ul. Główna: czynna: pn.- pt. 9.00-16.00, 

sb. 9.00-12.00
Kiernozia, Rynek Kopernika 12
 czynna: pn.-pt. 8.00-16.00, sb. 8.00-13.00
Łyszkowice: czynna: pn.- pt. 9.00-16.00, sb. 10.00-14.00
Kiernozia, Kościuszki 6, czynna: pn.-pt. 8.00-17.00

Kocierzew: pn.-pt. 8.00-15.00
Sobota: pn.-pt. 8.30-15.00
Nieborów: czynna: pn.-pt. 7.30-15.30, sb. 9.00-12.00
Zduny: pn.-pt. 8.00-17.00, sb. 8.00-12.00

Dyżury przychodni:
 Pogotowie ratunkowe - tel. 999
 Dział Pomocy Doraźnej, ul. Ułańska 28,  

tel. 046-837-56-24
-  Ambulatorium Pomocy Doraźnej czynne: w dni 

robocze w godz. 16.00-8.00, soboty, niedziele  
i święta od 8.00 (przez 24 h). Pacjenci objęci opie-
ką medyczną Niepublicznych Zakładów Opieki 
Zdrowotnej - przyjmowani są  w Ambulatorium 
Pogotowia po godzinach funkcjonowania ww. 
Zakładów.

-  Pediatryczne Ambulatorium Pomocy Doraźnej,  
ul. Ułańska 2; przyjęcia dzieci do 3 r.ż. - w dni po-
wszednie w godz. 16-8; dzieci do 16 r.ż. - w soboty, 
niedziele i święta przez 24 godziny.

 Dzieci objęte opieką medyczną Niepublicznych  
Zakładów Opieki Zdrowotnej - przyjmowane są  
w Ambulatorium Pediatrycznym po godzinach 
funkcjonowania tych zakładów.

 Poradnia Leczenia Uzależnień, 
 ul. Kaliska 6, tel. 046-837-37-07

Msze święte 
w niedziele i święta:

  Parafia św. Ducha: 7.00, 8.30, 10.00, 12.00,  
18.00;

  Parafia Chrystusa Dobrego Pasterza: 
 7.00, 8.00, 10.00, 11.15, 12.30, 17.00;
  Kościół o.o. Pijarów: 8.00, 9.30, 11.00, 12.30, 16.00;
  Katedra: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00; 20.00; 

w soboty godz. 18.00 msza z liturgią niedzielną
  Kościół Sióstr Bernardynek: 8.00, 10.00;
 Kaplica seminaryjna: 10.00;
 Parafia pw. Matki Bożej Nieustającej  Pomocy: 

8.00, 10.00, 12.30, 17.00;
 Kościół św. Leonarda: 10.00, 11.30.

Wystawy:
 Muzeum ludowe rodziny Brzozowskich w Sro- 

mowie, czynne w dni powszednie w godz. 9.00-17.00, 

Informacje w Głownie:
Informacja: PKS  042-631-97-06
Naprawa telefonów 96-96
Naprawa telefonów publicznych 980

Telefony w Głownie:
Filia Powiatowego Urzędu Pracy 042-719-20-76
Urząd Miejski:  - ul. Młynarska 042-719-11-51 

     - ul. Dworska   042-719-11-29
Urząd Gminy Głowno 042-719-12-91
Taxi osobowe 042-719-10-14

Telefony w Strykowie:
Filia Pow. Urzędu Pracy 042-719-84-22
Urząd Miasta-Gminy Stryków 042-719-80-02

INFORMATOR 
GŁOWIEńSKI 

I STRyKOWSKI

KRUS 042-719-95-15
Taxi osobowe 042-719-81-35

Pogotowia w Głownie:
Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
Policja 042-719-20-20; 997 alarmowy
Straż pożarna 042-719-10-08; 998 alarmowy
Zakład pogrzebowy 042-719-14-40, 042-719-30-24
Pogotowie energetyczne 042-719-10-60
Lecznica dla zwierząt: ul. Łowicka 62,   

tel. 042-719-14-40

Pogotowia w Strykowie:
Policja 042-719-80-07; 997 alarmowy
Straż pożarna 0472-719-82-95; 998 alarmowy
Zakład pogrzebowy 042-719-86-16
Zakład energetyczny 042-719-80-10
Lecznica dla zwierząt 042-719-80-24

Apteki:
Dyżury nocne aptek w Głownie: 
pt. 28.12. ul. Kopernika 19 tel. 042-719-20-12
sob. 29.12. ul. Kopernika 19 tel. 042-719-20-12

ndz. 30.12. ul. Kopernika 19 tel. 042-719-20-12
pn. 31.12. ul. Kopernika 19 tel. 042-719-20-12
wt. 1.01. ul. Kopernika 19 tel. 042-719-20-12
śr. 2.01. ul. Kopernika 19 tel. 042-719-20-12
Apteki pełnią dyżury w godz.: 19-8.00 dnia następnego;  
w soboty i niedziele: w godz. 8-8.00 dnia nast.
Dyżury nocne aptek w Strykowie:
ndz. 30.12. ul. Targowa 14              tel. 042-719-86-89
 Apteka pełni dyżur w godz. 9.00-14.00
Apteka w Bratoszewicach:
tel. 042-719-89-68, czynna: pn.-pt. 8.00-13.00;
Apteka w Dobrej: 
tel. 042-710-98-00;  czynna: pn.-pt. 8.00-15.00, sob. 9.00-14.00.

Dyżury przychodni:
w Głownie:
Przychodnia Rejonowa, ul. Kopernika 19,  

tel. 042-719-10-92, 042-710-71-26
 -  poradnia ogólna: pn.-pt. 8.00-18.00
 - dla dzieci: pn.-czw. 8.00-18.00, pt. 8.00-15.30
 - rehabilitacyjna: pn.- pt. 8.00-15.00
 - chirurgiczna: pn.-pt. 10.00-15.00
 - zdrowia psychicznego: pn. 14-20;  wt. 7.45-14.45;  

   śr. 10.00-18.00, czw. 8.00-15.00;
       pt. 13.15-20.00.
 - poradnia K: pn. 8.00-12.00 i 14.00-16.00;  

   wt. 8.00-12.00; śr. 8.00-12.00 i 13.00-15.00;  
   czw. 12.00-16.00; pt. 13.00-16.00

 - naczyń obwodowych: pn. 13.00-14.00
 - dermatolog: wt. 8.00-12.00; śr. 13.00-15.00; 
       czw. 8.00-12.00
 - urolog: śr. 11.00-13.00
 - laryngolog: pon. 8.00-14.00; śr. 8.00-12.00;  

   czw. 13.00-18.00
 - reumatolog: czw. 8.00-14.00
 - pulmonolog: pn., śr., pt. 8.00-15.00
 - neurolog: pn., śr. 15.00-18.00
 - ortopeda: pn., wt., czw., pt. 11.00-13.00
 - okulista: pn., śr., pt. 8.00-13.00
 - diabetolog: wt., czw. 11.00-13.00
 - stomatolog: pn. 8.00-18.25, 
   wt.,śr. 8.00-15.35;     
   czw., pt. 8.00-15.35
 -  ortodonta: pn. 11.00-18.25; 
        wt., śr. 11.00-18.00
w Strykowie:
- ul. Kościuszki 27, tel. 042-719-80-34
- NZOZ Medico, ul. Targowa 16, 
  tel. 042-719-92-30.

 SKARB  ROLNIKA 
rEdAGowANy Przy wSPóŁPrAcy z wojEwódzkim  

odr BrAToSzEwicE - rEjoN Łowicz
NOTOWANIA Z TARGOWISKA W ŁOWICZU  

z dnia 21.12.2007 r.

buraczek czerwony
cebula
czosnek
jabłka
jajka fermowe
jajka wiejskie
kapusta
kalafior
kapusta kiszona
kapusta pekińska
kapusta włoska
koperek
marchew
miód
ogórki
ogórek małosolny
orzech włoski
papryka
pieczarki
pietruszka
por
sałata
seler
włoszczyzna
ziemniaki
pomidory

kg
kg
szt.
kg

15 szt.
15 szt.
główka

szt.
kg
szt.

główka
pęczek

kg
0,9 litra

kg
kg
kg
kg
kg
kg
szt.
szt.
kg

pęczek
kg
kg

1,00
1,50-2,00
0,70-2,50
1,70-3,50

5,50
7,00

2,00-4,00
4,00-1,00

2,50
1,50-3,50
3,00-2,00
0,50-1,00

1,00
22,00

5,50-6,50
5,00
8,00
9,00

6,00-5,00
3,00 

0,50-2,00
2,50
3,00

2,00-2,50
0,60

7,50-9,00

PUP nie udziela żadnych informacji telefonicznie.  
Zainteresowani proszeni są o kontakt osobisty.

urodzi³y siê:
CóReCZKI
- państwu Jędrachowiczom z Bogorii Górnej
- państwu Jagusiakom z Niedźwiady

SYNKOWIe
- państwu Kostrzewskim z Łowicza
- państwu Legackim z Łowicza

dok ze str. 12

Kto to jest wykształciuch?

D ziś ów „ciemnogród” to ludzie prote-
stujący przeciw znieważaniu symboli 
religijnych, aborcji, eutanazji czy rezy-

gnacji z dekomunizacji i lustracji.
Współczesny polski „jasnogród” repre-

zentują natomiast różnego autoramentu sa-
mozwańcze „autorytety” skupione wokół 
„Gazety Wyborczej”, „Polityki” czy też 
stacji typu TVN lub Polsat. Najwybitniej-
si przedstawiciele tych mediów, z Adamem 
Michnikiem, Jackiem Żakowskim lub To-
maszem Lisem na czele, uzurpują sobie 
prawo narzucania jednego wzorca etyki 
i moralności.

Wzorzec ten neguje lub co najwyżej trak-
tuje pogardliwie wolność pozytywną, ufun-
dowaną na wartościach fundamentalnych, 
których nośnikiem jest chrześcijaństwo. 
Wolność pozytywna to opowiadanie się za 
dobrem, odpowiedzialnością za drugiego 
człowieka, poszanowaniem życia. Tak pi-
sał Karol Wojtyła „wolnym być to chcieć  
i móc czynić to, co warto”. Taka wol-
ność jest „autorytetom” nie w smak.    

 D. Jędrzejczyk

W końcu grudnia 2007 r. podsu-
mowano ósmą już edycję ogólno-
polskiego konkursu fotograficznego 
pod hasłem „Dziecko niepełno-
sprawne kochane jakie jest, dlatego 
że jest”, organizowanego pod ho-
norowym patronatem Ministerstwa 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego 
przez warszawskie Stowarzyszenie 
„Po Pierwsze Rodzina”. 

Wkonkursie tym, poświęconym dzie-
ciom niepełnosprawnym, już po raz 

trzeci udział wziął głowieński artysta pla-
styk, nauczyciel w głowieńskim Zespo-
le Szkół Specjalnych i jednocześnie radny 
miejski Dariusz Młynarczyk. 

Przypomnijmy, że po raz pierwszy wziął 
w nim udział w roku 2004, kiedy to 75 au-
torów zgłosiło na konkurs 560 zdjęć. Wów-

Zrób ładną zakładkę

B iblioteka w Niesułkowie Kolonii 
ogłosiła konkurs na najpiękniejszą 
zakładkę do książki. Organizatorzy 

chcą, aby uczestnicy wykorzystali moty-
wy bożonarodzeniowe. Biblioteka cze-
ka na prace dzieci z kl. 0-3. Zakończenie 
konkursu przewidziano 31 grudnia. Bi-
blioteka przygotowała atrakcyjne nagrody. 

(ljs)

Jedna z wyróżnionych prac Dariusza 
Młynarczyka zatytułowana „Anitka - 
czy ktoś mnie tutaj usłyszy?” z auty-
styczną Anitką w roli głównej.

czas jego prace fotograficzne, ukazujące 
to, jak w życiu codziennym nawzajem po-
magają sobie dzieci mniej i bardziej nie-
pełnosprawne, otrzymały II nagrodę. Rok 
później w tym samym konkursie, na który 
spłynęło 309 prac 58 autorów, jego fotogra-
fia pt. „Piotruś i ela” otrzymała III nagro-
dę i tysiąc złotych (nie przyznano wówczas 
pierwszej). W roku 2006 nie brał w konkur-
sie udziału. 

Oceny tegorocznych zdjęć - dokładnie 
336 prac 59 autorów - wzorem poprzed-
nich edycji dokonało jury pod przewodnic-
twem znanego fotografika Chrisa Nieden-
thala. Dwie prace Dariusza Młynarczyka 
pt. „Anitka - czy mnie tu ktoś usłyszy?” 

oraz „Leeeć...” jury postanowiło wyróż-
nić. Oprócz skromnej nagrody finanso-
wej głownianin został wyróżniony także w 
inny, znaczący sposób. W uznaniu jego do-
tychczasowych osiągnięć w konkursie zo-
stał on mianowany jego koordynatorem na 
województwo łódzkie. Będzie odpowie-
dzialny za promowanie konkursu w regio-
nie łódzkim i organizację jego wystaw po-
konkursowych. 

Aktualnie Dariusz Młynarczyk pracuje 
nad przygotowaniem wystawy, którą jesie-
nią 2008 roku chce zaprezentować w Łodzi. 
Będą to prace malarskie i fotograficzne in-
spirowane twórczością Andy Warhola.

(rpm)

Kolejny sukces Dariusza Młynarczyka

Dariusz Młynarczyk (z prawej) z Chrisem Niedenthalem, jurorem konkursu, fo-
toreporterem nagradzanym m.in. w konkursie World Press Photo.
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Rzeczoznawca stwierdził jednoznacznie, 
że w znacznej części wymienionych 

okien zauważa się istotne wady, głównie  
w postaci przecieków wody, a także nad-
miernego przewiewania powietrza. Na taki 
stan rzeczy złożyło się szereg niedoróbek,  
z których najpoważniejsze to zbyt krótkie 
i źle zamontowane parapety zewnętrzne  
i niestaranne wypełnienia szczelin. 

Autor ekspertyzy zalecił bezwzględne 
usunięcie usterek, nad czym ani komisja 
rewizyjna, ani burmistrz Andrzej Jankow-
ski we wtorek zbytnio nie dyskutowali. 
Burmistrz zapewnił, że wezwał już wyko-
nawcę wymiany okien do usunięcia usterek  
i czeka na jego odpowiedź. Zdaniem rad-
nego Wojciecha Cichosza gmina powinna 

dok. ze str. 4

Radny jak inspektor nadzoru
nawet wejść na ścieżkę sądową, po to aby 
wyegzekwować od nieuczciwej firmy nale-
żyte wykonanie usługi. Liczy się też czas, 
bo teraz każde opady powodują, że w ką-
cikach okien, a nawet na podłodze, groma-
dzi się woda. 

Zbędne halo  
czy nauczka na zaś?

Bardziej ożywioną dyskusję toczono na-
tomiast nad ekspertyzą dotyczącą central-
nego ogrzewania. Rzeczoznawca skupił 
się na ocenie wydajności grzewczej grzej-
ników Cosmonova i Purmo. Jego zdaniem 
parametr ten dla obydwu marek grzejników 
jest porównywalny, ale z 3-10% korzyścią 

dla marki Cosmonova. W ocenie burmistrza 
Andrzej Jankowskiego, który w swym ko-
mentarzu podkreślił pierwszy człon oceny, 
nie wspominając o tym drugim, wszystko 
jest w porządku. 

Jednak zdaniem Mirosława Kucharskie-
go, ale również i radnego Wojciecha Cicho-
sza, nie można przejść nad tym do porząd-
ku dziennego. Obydwaj radni byli zdania, 
że różnica w wydajności grzewczej od 3 do 
10% ma jednak znaczenie. - To tak jakby-
śmy mieli za ogrzewanie w szkole przy Tar-
gowej miast płacić 100 tys. zł, musieli płacić 
110 tys. rocznie - podawał przykład Cichosz. 
Kucharski natomiast zauważył, że w eksper-
tyzie zabrakło porównania cen grzejników  
i podpierając się danymi z czasopisma z pe-

riodyku Murator, poinformowała komisję 
rewizyjną, że różnica w cenie obydwu ma-
rek mogła wynosić nawet 40 zł, co mnożąc 
przez 160 wymienionych sztuk, daje sumę 
blisko 6,5 tys. zł. 

- Przy tak dużej inwestycji różnica wartości 
jest znikoma. To nie jest chyba aż taki problem, 
żeby wywoływać wielkie halo - próbował ła-
godzić sytuację przewodniczący rady Paweł 
Kasica. Burmistrz Jankowski żądał dokumen-
tów, a nie gazet, które by potwierdzały fak-
tyczne różnice w cenie grzejników. 

- Nie mogę tego słuchać, czy naprawdę ni-
komu nie zależy, żeby tę sprawę wyjaśnić do 
końca? - ripostował radny Kucharski. Dopy-
tywał burmistrza Jankowskiego, czy uważa, 
że wszystko jest w porządku, jeśli o zamianie 

armatury wymienionej w specyfikacji prze-
targowej decyduje nie on sam własnoręcz-
nym podpisem, ale inspektor nadzoru. - Tak, 
bo inspektor pełnił tu rolę przedstawiciela in-
westora - odpowiadał Jankowski. Skoro komi-
sja rewizyjna nie jest w stanie wysnuć odpo-
wiednich wniosków, to proponuję zgłosić się 
do jednostki nadzoru zamówień publicznych, 
która powie nam, czy tak można było postąpić, 
czy nie - skwitował radny Kucharski. 

Na komisji, jak nigdy, zapadła grobowa ci-
sza. Po czym burmistrz zaproponował zapro-
sić na kolejne posiedzenie autora ekspertyzy 
oraz inspektora nadzoru. - To nie o to chodzi, 
panie burmistrzu, by mnożyć kolejne dyskusje 
i spotkania, ale o to, by na przyszłość gmina 
bardziej rygorystycznie podchodziła do kwe-
stii wyboru inspektora nadzoru i wykonaw-
stwa inwestycji - skwitował radny Zbigniew 
Kos. I na tym wniosku na przyszłość komisja 
rewizyjna zakończyła dyskusję. 

Temat pozostaje jednak aktualny, szczegól-
nie że w przyszłym roku gminę Stryków cze-
ka aż 76 inwestycji.                                  (ljs)

Kilka dni przed świętami 
Bożego Narodzenia 
komisja rewizyjna Rady 
Miejskiej w Głownie 
podsumowała trwającą 
pół roku kontrolę  
w Miejskim Zakładzie 
Komunalnym.

P rzed dwoma tygodniami próba jej 
zakończenia przez przewodniczące-
go komisji rewizyjnej Tadeusza Łu-

kaszewskiego bez zrealizowania jednego 
z jej trzech punktów, tj. kontroli zaku-
pów poczynionych w MZK w roku 2006 
i I kwartale 2007 r., wywołała oburzenie 
radnego Grzegorza Urbanika. Pisaliśmy 
o tym szczegółowo w numerze 50 Wie-
ści. W końcu do trzeciego etapu kontroli 
w MZK jednak doszło 11 grudnia. 

Z poczynionej przez członków komisji 
analizy dokumentacji przetargowej zakła-
du wynika, że w roku 2006 przeprowadził 
on pięć przetargów: na wywóz odpadów 
komunalnych, na zakup pojazdu aseniza-
cyjnego, na zakup materiałów budowla-
nych, na zakup węgla do kotłowni MZK 
oraz na zakup autobusu komunikacji miej-
skiej. To ten ostatni zakup swego czasu 
wzbudził podejrzenia niektórych człon-
ków komisji rewizyjnej, którzy dziwili 
się temu, że najpierw autobus został ku-
piony, a po pewnym dopiero czasie rada 
przesuwała środki na jego zakup. Podej-
rzewano naruszenie dyscypliny budżeto-
wej. Dyrektor MZK w pisemnym wyja-
śnieniu oświadczył wówczas, że prawa 
i dyscypliny budżetowej nie złamał, al-
bowiem plan finansowy zakładu na rok 
2006 przewidywał wydatki na poziomie 

Dużo hałasu o nic
4 mln 145 tys. zł, a w momencie doko-
nywania zakupu Mercedesa na potrzeby 
komunikacji miejskiej w końcu sierpnia 
tego roku kwota tych wydatków była na 
poziomie 2 mln 484 tys. zł.

Ostatecznie przeprowadzona 11 grud-
nia kontrola dokumentacji przetargowej 
MZK nie ujawniła uchybień - ani w za-
kresie pięciu przetargów rozstrzygnię-
tych w 2006 r., ani w jednym przetargu 
przeprowadzonym w I kwartale 2007 r. 
na zakup materiałów budowlanych. Ze-
spół kontrolny komisji rewizyjnej, w któ-
rym zasiadał m.in. radny Urbanik, uwag 
do kontrolowanych dokumentów MZK 
nie wniósł. 

Przy okazji podsumowywania kontro-
li w MZK przewodniczący Łukaszewski 
przypomniał wnioski, jakie komisja sfor-
mułowała po pierwszym etapie kontroli, 
tj. przygotowanie przez dyrekcję MZK 
planu rozwoju zakładu na lata przyszłe, 
poprawienie wyglądu i bezpieczeństwa 
na i w rejonie targowiska miejskiego (od 
wskazywania jego nowej lokalizacji ko-
misja odstąpiła), wykonanie odwodnienia 
w schronisku dla zwierząt (co już zostało 
uczynione) oraz wykonanie dodatkowe-
go pomostu nad „Mrożyczką” i kupienie 
rozkładanej sceny, która mogłaby być 
wykorzystywana podczas imprez plene-
rowych w mieście. 

Najdalej idącym wnioskiem z drugiej 
części kontroli, w której analizowano 
stopień realizacji zapisów „Regulaminu 
utrzymania czystości i porządku w mie-
ście”, jest przeprowadzenie kontroli obo-
wiązków w nim nakazanych - choćby  
w zakresie posiadania przez mieszkań-
ców Głowna umów na wywóz odpadów 
oraz podjęcie działań mających na celu 
segregację odpadów już na etapie gospo-
darstw domowych.

(rpm)

Odcinek A-2 powstający tuż przy drodze Stryków - Brzeziny.

Budowniczy autostradowej ob-
wodnicy Strykowa od początku 
narzucili sobie szybkie tempo 
robót i trzymają się tego konse-
kwentnie. Prace na realizowa-
nym obecnie pierwszym odcinku 
nie zostały wstrzymane nawet na 
okres międzyświąteczny. 

Oczywiście roboty ustały w święta, ale 
nie wszyscy pracownicy firmy Kirch-

ner i jej podwykonawców mieli dłuższą 
świąteczną przerwę. Mimo wstrzymania 
robót drogowych, roboty mostowe przez 

Zima łaskawa dla obwodnicy Strykowa
mijający tydzień ciągle posuwały się do 
przodu. - Oczywiście zawdzięczamy to po-
godzie, która tej zimy pozwala prowadzić 
prace w technologiach przez nas wyko-
rzystywanych. Naszym celem jest jak naj-
szybsze przywrócenie poprzednich lokal-
nych ciągów komunikacyjnych - zapewnia 
Andrzej Nyk, kierownik kontraktu z fir-
my Kirchner. 

Od momentu rozpoczęcia prac w paź-
dzierniku wykonano już wszystkie nasy-
py, wykopy oraz około 60% warstwy kon-
strukcyjnej przyszłej autostrady A-2. Lada 
chwila na wiadukcie nad droga relacji Stry-

ków - Brzeziny pojawią się już żelbetono-
we belki. W styczniu drogowcy zamierzają 
rozpocząć montaż konstrukcji stalowej mo-
stu nad Moszczenicą i wkroczyć w fazę ro-
bót wykończeniowych. 

Do tej pory na placu budowy prym wio-
dły spycharki, koparki i ciężarówki. Teraz, 
kiedy wykonywane będą konstrukcje żelbe-
tonowe, asfalty, krawężniki, chodniki, po-
trzeba będzie do pracy więcej ludzi. Głów-
ny wykonawca przewiduje, że znajdzie tu 
zatrudnienie 60 osób, dlatego ciągle aktual-
ne są ogłoszenia o wolnych miejscach pra-
cy przy budowie autostrady.                 (ljs) 

Więcej światła

W zdłuż nowego odcinka ul. Piotrowi-
czowej w Dobrej Nowiny instalowa-
ne jest właśnie oświetlenie. Strykow-

ska firma Zbimar, która przedstawiła gminie 
Stryków najkorzystniejszą ofertę wykona-
nia usługi, ma zamiar zakończyć prace do 
końca roku.  Elektrycy instalują  osiem no-
wych słupów i lamp oświetleniowych oraz 
linię kablową o długości 215 m. Będzie to 
kosztować gminę blisko 50 tys. zł. Przypo-
mnijmy, że asfalt na odcinku Piotrowiczo-
wej, łączącym się z  trasa krajową nr 14, 
położony został kilka miesięcy temu. Wraz 
z nim na „krajówce” pojawił się lewoskręt, 
na który zmotoryzowani mieszkańcy Do-
brej Nowiny czekali od momentu powsta-
nia osiedla.                                                  (ljs)

Wygląda na to, że 
na wymianę dwóch 
uszkodzonych przez 
samochody barierek 
szpecących centrum 
Strykowa będzie trzeba 
jeszcze poczekać.

Teraz, w okresie świątecznym, kiedy 
oświetlenie uliczne wzbogaciły ko-

lorowe iluminacje świetlne, zdezelowa-
ne barierki jeszcze bardziej niż przedtem 
szpecą krajobraz u zbiegu Warszawskiej 
i Targowej oraz Warszawskiej i Brzeziń-
skiej. Mieszkańcy Strykowa zachodzą  

Nowe barierki nie tak prędko
w głowę, dlaczego nie zostały one jesz-
cze wymienione. 
Władze miasta monitują do General-
nej Dyrekcji Dróg Krajowych i Auto-
strad. Półtora miesiąca temu uzyskały 
odpowiedź, że wymiana barierek wyma-
ga przeprowadzenia procedury udziele-
nia zamówienia publicznego na dosta-
wę elementów, bo tego typu wygrodzeń 
nie ma w magazynie. Od tej pory nic się 
nie zmieniło.

Obecnie przypuszczalny termin ich do-
stawy to nawet koniec lutego. 

(ljs)

Na zdjęciu: Barierka na rogu ulic Tar-
gowej i Warszawskiej.



Mazovia Karate Cup 
1. UnitedGym/ TS Sokół
2. Klub Karate Pruszków
3. Orzeł Poznań

Juniorki
1. Dominika Florczak (UG/Sokół)
2. Monika Matczak (OKK)
3. Maria Depta (UG/Sokół)

Juniorzy  
1. Damian Stasiak (UG/Sokół)
2. Damian Tomasik (UG/ Sokół)
3. Piotr Lipczyk (KK”44”)

Kumite drużynowe
1. UG/TS Sokół Aleksandrów
2. KK „4”
3. Akademicki Klub Karate          

Łukasz Sidorczuk, Jakub Kujawiak, 
Arkadiusz Lewarski.
  ZSR Bratoszewice - Gim. 

Bratoszewice 2:1 (23:25, 25:20, 
15:12)

ZSR: Dariusz Sokół, Bartłomiej 
Janiak, Łukasz Zuchora, Mateusz 
Trzmielak, Łukasz Potakowski, 
Jarosław Dróżka, Łukasz Różycki, 
Łukasz Sidorczuk, Jakub Kujawiak, 
Arkadiusz Lewarski.

Gim. Bratoszewice: Damian 
Śliwkiewicz, Jarosław Bartczak, 
Krzysztof Bartczak, Mariusz Szym-
kowiak, Mateusz Błaszczyk, Damian 
Górski, Konrad Chmurski, Adam 
Borowski.
1. ZS nr 1 Głowno 2   4      4-0
2. ZSR Bratoszewice 2   3      2-3
3. Gim. Bratoszewice 2   2      1-4

Ak
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Szpital trochę odetchnął
Wprzychodni będziemy dąży-

li do powiązania liczby pa-
cjentów z wartością wynagrodze-
nia lekarzy. musimy nauczyć się 
walczyć o pacjenta, co oznacza 
m.in. zmianę sposobu obsługi - 
mówił Kupis. 

Takie podejście, choć wydaje się 
budzić niepokój części załogi SP 
ZOZ, może zyskać akceptację spo-
łeczną, bowiem dziś osoby, które 
na to stać, rezygnują ze świadczeń 
publicznej służby zdrowia właśnie 
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ze względu na niereformowalne 
podejście do pacjenta. Jednak sama 
zmiana nastawienia niewiele po-
może, jeżeli zakład nie będzie miał 
podpisanych z NFZ jak najkorzyst-
niejszych dla obu stron (lekarzy  
i pacjentów) kontraktów, o które 
zamierza starać się dyrektor.

W styczniu dyrektor przedsta-
wi radnym sprawozdanie z sytu-
acji finansów SP ZOZ za listopad 
i grudzień - dwa najbardziej kosz-
totwórcze miesiące w roku. Już na 

Zkolei 80.000 na bieżące utrzy-
manie dróg gminnych. Plano-

wane inwestycje będą kolejnym eta-
pem realizacji przyjętego programu 
na lata 2007-2013. Przebudowana 
zostanie droga gminna w Karn-
kowie na odcinku 4.200 metrów, na 
co zarezerwowano 2.000.000 zł, ale 
gmina Głowno zamierza pozyskać 
na ten cel środki z funduszy unij-
nych RPO. Kolejną istotną inwe-
stycją drogową będzie przebudowa 
1 km drogi gminnej w Kadzie-
linie, której koszt ma wynieść ok. 
320.000 zł, natomiast 250.000 za-
planowano na przebudowę 770 me-
trów drogi w Mąkolicach.

Wydatki w dziale „Administra-
cja publiczna” wyniosą 1.482.735 
zł. W kwocie tej przewidziano  
50.000 zł na przystosowanie infra-
struktury do elektronicznego 
obiegu dokumentów i pod-
pisu elektronicznego. Urzędy 
przystosowania owe muszą bowiem 
wprowadzić do końca maja 2008 r. 
W dziale „Bezpieczeństwo publicz-

Uczniowie patrzyli radnym na ręce
ne i ochrona przeciwpożarowa” za-
planowano 231.138 zł na zabez-
pieczenie przeciwpożarowe gminy 
przez jednostki OSP. W kwocie tej 
uwzględniono 20.000 na zakup 
specjalistycznego samocho-
du dla OSP Ostrołęka, za który 
płatność gmina zamierza rozłożyć 
na 2 lata, by drugą ratę móc pokryć 
z budżetu 2009 roku. W przyjętym 
budżecie na rok 2008 nie uwzględ-
niono wniosku z komisji oświaty, 
by na zakup samochodu dla OSP  
w Ostrołęce w przyszłym roku prze-
znaczyć 30.000 zł.

Środki w wys. 2.637.845 zł 
gmina Głowno zaplanowała  
w dziale „Oświata i wychowanie” 
na szkoły podstawowe, gimnazjum, 
przedszkola oraz dowóz uczniów do 
szkół. Należy tu zwrócić uwagę, że 
niewiele ponad połowę tej sumy, 
czyli 1.360.500 zł, stanowi część 
oświatowa subwencji ogólnej, a po-
zostałe pieniądze na oświatę pocho-
dzić będą z budżetu gminy. W wy-
datkach na oświatę zaplanowano 

30.000 zł na opracowanie projek-
tu na budowę sali gimnastycz-
nej dla Szkoły Podstawowej  
w Lubiankowie. 

W przyjętym przez Radę Gminy 
budżecie, w dziale „Gospodarka ko-
munalna i ochrona środowiska” za-
planowano środki w wys. 200.500 zł 
na funkcjonowanie oświetlenia dróg 
na terenie gminy, w tym na zamon-
towanie lamp ulicznych w To-
porowie i w Feliksowie. 

Na utrzymanie Ośrodka Upo-
wszechniania Kultury w Broni-
sławowie, Biblioteki Gminnej i fi-
nansowanie świetlic wiejskich 
przewidziano łącznie 233.000 zł.

W dziale „Różne rozliczenia” za-
planowano rezerwę w wysokości 
50.000 zł na nieprzewidziane wy-
datki. W przyszłorocznym budże-
cie zostały też zabezpieczone środ-
ki na spłatę kredytu w wysokości  
95.718 zł. Prognoza długu 
na koniec 2008 roku wyniesie  
2.673.649 zł, co stanowić będzie 
27,66 % dochodów.                (ewr)
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Z rozmów przeprowadzonych 
z koleżankami, które w nich 

uczestniczyły wiem jednak, że są one 
bardzo zadowolone. Były to bowiem 
specjalistyczne kursy medyczne, 
które poprzez podwyższenie kwa-
lifikacji zawodowych sprawiają, 
że także starsze pielęgniarki mają 
większe szanse na rynku pracy. 

Jak usłyszeliśmy od Anny Pa-
kulskiej nowe, poświadczone cer-
tyfikatami umiejętności głowień-
skich pielęgniarek, sprawiają że 
miejscowy ZOZ może podpisywać 
kontrakty na usługi, jakich dotych-
czas nie świadczono, np. paliatywną 

Dokształcone dzięki Unii
opiekę domową. Na spotkaniu, jakie 
zorganizowano po szkoleniach, oka-
zało się, że w tak dobrze przygoto-
wanych kursach chciałyby uczestni-
czyć także młodsze pielęgniarki.

- Jestem bardzo zadowolona, że 
nareszcie udało się pogodzić szkole-
nia z grafikiem pracy. w mojej opi-
nii najbardziej przydatny był kurs  
z resuscytacji krążeniowo-oddecho-
wej. Podobne szkolenia powinny 
być organizowane przynajmniej raz 
na dwa lata i to dla wszystkich, także 
młodszych pielęgniarek - powiedzia-
ła nam Grażyna Klejny, szefowa 
pielęgniarek na oddziale interny  

w głowieńskim szpitalu, która wzię-
ła udział w szkoleniach. 

Część zajęć teoretycznych zor-
ganizowano w szpitalu w Głownie, 
na zajęcia praktyczne pielęgniar-
ki jeździły m.in. do szpitali w Ło-
dzi i Zgierzu. 

Oprócz wiedzy zawodowej 
uczestniczki kursów przekonały 
się, że choć pozornie nie są może 
tak atrakcyjne dla pracodawców, 
jak ich młodsze koleżanki, to ich 
bezcennym atutem jest doświadcze-
nie zawodowe i często większa niż  
w przypadku młodych kobiet dys-
pozycyjność.                     (rpm,ewr)

dok. ze str. 6

SPORT        SPORT        SPORT

Pierwszego seta wygrali gospo-
darze imprezy 25:23, choć począ-
tek seta należał do zawodników 
ZSR, którzy prowadzili już różnicą 
sześciu punktów! W drugiej partii 
ekipa bratoszewickiego technikum 
zagrała dokładniej w ataku, a i blok 
nie był już tak nieszczelny. Po dużej 
dawce emocji drugiego seta wygrali 
zawodnicy ZSR. W tie-breaku od 
początku prowadzili goście, jednak 
gimnazjaliści na każdy stracony 
punkt odpowiadali zdobytym punk-
tem. Dopiero w końcówce ekipa 
Gimnazjum zaczęła popełniać błędy, 
co wykorzystali zawodnicy ZSR, 
wygrywając decydującą partię 15:12 
i cały mecz 2:1.
 ZS nr 1 Głowno - Gim. Brato-

szewice 2:0 (25:13, 25:19)
ZS nr 1: Damian Jagieła, Krzysz-

tof Danych, Daniel Alagierski, Adrian 
Jagas, Marcin Gibała, Michał Fijołek, 
Bartłomiej Kazimierczak, Tomasz 
Gałązka.

Gim. Bratoszewice: Damian 
Śliwkiewicz, Jarosław Bartczak, 
Krzysztof Bartczak, Mariusz Szym-
kowiak, Mateusz Błaszczyk, Damian 
Górski, Konrad Chmurski, Adam 
Borowski.
 ZS nr 1 Głowno - ZSR Brato-

szewice 2:0 (25:22, 25:17)
ZS nr 1: Damian Jagieła, Krzysz-

tof Danych, Daniel Alagierski, Adrian 
Jagas, Marcin Gibała, Michał Fijołek, 
Bartłomiej Kazimierczak, Tomasz 
Gałązka.

ZSR: Dariusz Sokół, Bartłomiej 
Janiak, Łukasz Zuchora, Mateusz 
Trzmielak, Łukasz Potakowski, 
Jarosław Dróżka, Łukasz Różycki, 
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Cebertowicz najlepszy w œwi¹tecznym turnieju

W Pruszkowie odbył się Puchar 
Polski w kumite drużynowym. Klu-
by z całej Polski wystawiły do walk 
swoje drużyny, oddzielnie w kategorii 
juniorów i seniorów. Walki elimina-
cyjne odbywały się systemem „każdy 
z każdym”, zaś finały systemem 
pucharowym. Aleksandrowsko-gło-
wieński United-Gym /TS Sokół był 
reprezentowany na tych zawodach 
przez  juniorów: Damiana Sta-
siaka, Damiana Tomasika oraz 
głownianina Damiana Krzemie-
niewskiego. Drużyna United-Gym 
nie miała sobie równych, prezentując 
bardzo wyskoki poziom. W wal-
kach eliminacyjnych podopieczni 
trenerów Radosława Olczyka  
i Grzegorza Kowalczyka wy-
grali większość walk przed czasem 
zdobywając aż 76 pkt gdzie następna 
w kolejności drużyna Klub Karate 
Pruszków wywalczyła 26 punktów! 

W walkach finałowych naszym 
zawodnikom uległy kolejne dwie 
drużyny gospodarze imprezy oraz 
karatecy Orła Poznań. Tym samym 
zawodnicy United-Gym zostali zdo-
bywcami Pucharu Polski w kumite 
drużynowym, na drugim miejscu 
znalazł się organizator zawodów 
Klub Karate Pruszków, a  miejsce 
na podium wywalczyła ekipa Orła 
Poznań. 

Warto przypomnieć, iż tydzień 
wcześniej ekipa United-Gym bardzo 
dobrze przeszła sprawdzian jakim 
była okazja występu w Turnieju  
w Kumite Klubu Karate „44”. Tam 

podopieczni trenerów Olczyka  
i Kowalczyka (w tym samym skła-
dzie) również wygrali i to była bardzo 
dobra prognoza przed tak udanym 
występem podczas Pucharu Polski. 
Podczas łódzkiej imprezy karate-
cy United-Gym startowali także  
w kumite indywidualnym: Damian 
Stasiak wywalczył pierwsze miej-
sce w kategorii juniorów, Damian 
Tomasik był drugi (także wśród 
juniorów),  Dominika Florczak 
okazała się najlepsza w kategorii 
juniorek młodszych, a Maria Depta 
także w zawodach juniorek młod-
szych zajęła trzecie miejsce.

Karate tradycyjne

Złota dru¿yna

„Złota drużyna” United Gym/TS Sokół. Pierwszy z prawej 
głownianin trener Grzegorz Kowalczyk

Bez porażki, a nawet bez stra-
conego seta siatkarki Gimnazjum 
Miejskiego Głowno prowadzą  
w tabeli szkolnej ligi siatkówki 
dziewcząt. Podopieczne nauczyciela 
wychowania fizycznego Sylwe-
stra Jasińskiego zmierzyły się  
z drugą drużyną swojego gimnazjum. 
Przewaga pierwszego zespołu była 
zdecydowana, bowiem liderki nie 
pozwoliły swoim rywalkom na zdo-
bycie więcej niż trzynastu punktów 
w poszczególnych setach. 

Na drugie miejsce w klasyfikacji 
„wskoczyły” siatkarki Zespołu Szkół 
nr 1 im. Cebertowicza Głowno, które 

odniosły w minioną sobotę dwa zwy-
cięstwa. Najpierw w ramach trzeciej 
kolejki pokonały reprezentację Gim-
nazjum Gminnego 3:0 (tylko w trze-
cim secie gimnazjalistki nawiązały 
równorzędną walkę z podopiecznymi 
nauczyciela wychowania fizycznego 
Przemysława Borkowskiego),  
a w czwartej serii, rozegranej awan-
sem, ekipa  ZS nr 1 Głowno nie dała 
szans Liceum Ogólnokształcącemu 
Głowno, pewnie wygrywając trzy sety. 
Licealistki tym razem rozegrały słabsze 
spotkanie, ustępując zawodniczkom 
ZS nr 1 przede wszystkim odbiorem  
i precyzją rozgrywania piłki.

Sport szkolny - Szkolna Liga Siatkówki

Gimnazjalistki bez straty seta
Wyniki 3. kolejki
 GM I Głowno - GM II 3:0 
 ZS NR 1 Głowno -  GIMN. 

GMINNE 3:0 (25:11, 25:11, 
25:22)

Mecz rozegrany awansem  
z czwartej kolejki:
 ZS NR.1 Głowno -   LO Głow-

no 3:0 (25:13,25:16,25:12)
Tabela

1. GM I Głowno         4   8  12-0             
2. ZS NR 1 Głowno     4   7    9-3            
3. LO Głowno           4   6    6-8         
4. Gimnazjum Gminne    3   3    1-9     
5. GM II Głowno        3   3    1-9    

Ak

Choć jego wartość sama w so-
bie jest dziś bezcenna, wpisanie 

obiektu np. na listę zabytków klasy 
„zero” zapewniłoby mu lepszą opie-
kę konserwatorską. 

Jak powiedział ks. proboszcz Jan 
Krysik, który 20 grudnia po zabyt-
kowym kościele oprowadził wójta 

Eksperci zbadają wiek kościoła
i radnych gminy Głowno, podczas 
wykonywania odkrywek okazało się, 
że wewnętrzna, najstarsza warstwa 
ścian jest sosnowa, a nie jak przy-
puszczano dotychczas - modrzewio-
wa. Jeden z radnych, mieszkaniec 
Mąkolic, Jan Stajuda zna przekazy-
wane z pokolenia na pokolenie opo-

wtorkowym posiedzeniu komisji 
dyrektor wspomniał o tym, że nie-
długo przedstawi też radnym pro-
pozycję dokonania wstępnej wyce-
ny pierwszego fragmentu majątku 
SP ZOZ, który zgodnie z uchwa-
łą intencyjną ma docelowo zostać 
przekształcony w spółkę prawa 
handlowego. Tego, jaki konkret-
nie fragment majątku jest brany 
pod uwagę, dyrektor nie chce jesz-
cze zdradzać.           

            (ewr) 
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wieści o cudownych zdarzeniach, 
jakie towarzyszyły wielowiekowej 
historii drewnianego kościółka. Ich 
uczestnicy - wierni z tutejszej para-
fii - przez lata składali wota dzięk-
czynne, które do dziś można po-
dziwiać w gablotach przy ołtarzu. 

(ewr)



Rojek P - Gawroński G. 6:4, 1:6, 6:3
 Grzywacz Daniel - Wieczorek Krzysztof 

4:6, 6:1, 6:2
 Krzeszewski Jarosław - Czułek Mariusz 

2:6, 2:6
 Gajewski Zbigniew - pauza
Tabela

1. ROJEK Paweł 7 7   14:3
2. CZUŁEK Mariusz 6 5   10:3  
3. WIECZOREK Krzysztof 7 5   11:5
4. GAWROŃSKI Grzegorz 5 4     9:2
5. KRZESZEWSKI Jarosław 5 3     7:5
6. KARMELITA Sławomir 6 3     6:6
7. MARKOWSKI Robert 6 3     6:7
8. GRZYWACZ Daniel 4 2     5:5
9. CHMIELEWSKI Zdzisław 5 2     4:6
10. JANIAK Arkadiusz 7 2     7:11
11. KUŚ Jan 5 1     2:9
12. GAJEWSKI Zbigniew 7 0     2:14
13. RYBIŃSKI Cezary 5 0     1:10

Grupa „B”
Wyniki 8. kolejki
 Czerwiński Piotr - Kardialik Grzegorz 

6:3, 6:1
 Walczak Ł. - Bucki Andrzej 6:3, 6:4
 Kuza P.- Okoński Jacek 6:3, 0:6, 6:7
 Lesiak Marcin - Kucharski Igor - przeł.
 Kucharski R. - Urbanik G - przeł.
 Kuciński Krzysztof - Rojek Zbigniew 

2:6, 2:6
 Kowalski Paweł - pauza
Tabela

1. ROJEK Zbigniew 7 7   14:1
2. URBANIK Grzegorz 7 7   14:4
-. KUCIŃSKI Krzysztof 9 7   14:4
4. KUCHARSKI Igor 6 6   12:0
5. OKOŃSKI Jacek 7 6   12:3 
6. KUCHARSKI R. 8 6   12:5
7. LESIAK Marcin 6 3     8:7
8. KUZA Paweł 8 2     8:12
9. KOWALSKI Paweł 6 1     3:10

10. CZERWIŃSKI Piotr 7 1     2:12
  -.  WALCZAK Łukasz 7 1     2:12
12. KARDIALIK G. 9 1     3:17
13. BUCKI Andrzej 7 0     1:14

AK
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Œwi¹teczny Turniej 
Tenisa Sto³owego

Wśród gimnazjalistek triumfowała zdecy-
dowanie najlepsza w tej kategorii wiekowej, 
Patrycja Błaszczyk. Drugą lokatę wy-
walczyła Dorota Cieśla, a trzecią pozycją 
musiała zadowolić się Justyna Staroń 
(obie Gimnazjum Stryków). 

W kategorii chłopców ze szkół gimna-
zjalnych nie było mocnych na Macieja 
Skowrońskiego (Gimnazjum Brato-
szewice), który w decydujących meczach 
okazał się lepszy od Mateusza Marciniaka  
i Kamila Świątkiewicza (obaj Gimnazjum 
Stryków). 

Szkoły Podstawowe
Dziewczęta

1. Sobierajska Paulina (SP Koźle)
2. Wacławiak Agnieszka (SP nr 1 Stryków)
3. Brzózka Anna (SP nr 1 Stryków)

Chłopcy:
1. Banasiak  Łukasz (SP Koźle)
2. Czerwiński Bartłomiej  (SP 2 Stryków)
3. Jarmusz Łukasz  (SP Koźle)
4. Witczak Maciej  (SP nr 2 Stryków)

Szkoły Gimnazjalne
Dziewczęta 

1. Błaszczyk Patrycja  (Gim. Bratoszewice)
2. Cieślak Dorota  (Gimnazjum Stryków)
3. Staroń Justyna (Gimnazjum Stryków)

Chłopcy
1. Skowroński Maciej (Gimn. Bratoszewice)
2. Marciniak Mateusz (Gimnazjum Stryków)
3. Swiątkiewicz Kamil (Gimnazjum Stryków)

AK

Podnoszenie ciężarów

II miejsce sztangistów 
LUKS Agronom Bratoszewice

Zawodnicy LUKS Agronom Bratoszewice po raz kolejny mieli powody do za-
dowolenia. Podopieczni trenera Bogdana Szejna wywalczyli drugie miejsce  
w Turnieju o Puchar Prezesa Okręgowego Związku Podnoszenia Ciężarów.  

Sport i rekreacja

Pewna ręka wójta
Mąkolice, 20 grudnia. W sali gim-

nastycznej Zespołu Szkół Publicznych  
w Mąkolicach  odbyła się XV ostatnia  
w bieżącym roku Sesja Rady Gminy Głow-
no, po grze słów podczas debaty sesyjnej  
z inicjatywy wójta odbył się mecz koszy-
kówki pomiędzy radnymi wraz z urzęd-
nikami a nauczycielami i uczniami szkół  
z terenu gminy Głowno. 

Mecz był interesującym widowiskiem, 
które obserwowała ponad 100 osobowa 
grupa kibiców składających się głównie 
z uczniów, nauczycieli, urzędników, 
pracowników szkoły oraz policji z Ko-
mendantem Romanem Półbratkiem 
na czele. Rozegrano cztery kwarty, które 
trwały po osiem minut. Jednak wszyscy 
uczestnicy tej koszykarskiej konfrontacji 
wytrzymali w bardzo dobrej kondycji 
fizycznej. 

W pierwszych trzech kwartach radni 
wypracowali sobie kilkopunktową prze-
wagę nad rywalami, w czym duża zasługa 
wójta Marka Jóźwiaka, który tradycyjnie 
zaprezentował bardzo dobrą skuteczność. 
Dzięki pewnej ręce wójta, który zdobył 
czternaście punktów, najwięcej ze wszyst-
kich uczestników spotkania, samorządow-
cy o mały włos nie pokonaliby młodszej 
ekipy nauczycieli. 

Jednak w ostatniej kwarcie braki kon-
dycyjne dały znać o sobie i ostatecznie 
mecz wygrali nauczyciele 30:23. Naj-

więcej punktów dla Nauczycieli uzyskał 
Jacek Markowicz, któremu zapisano 
w protokole osiem punktów. Po sześć 
„oczek” zdobyli Lucyna Kujawiak 
i Adrian Horecki. Drużyny grały  
w składach mieszanych, a warunkiem 
koniecznym był udział w grze minimum 
jednej kobiety, co zawsze podnosi atrak-
cyjność meczu. 

Po meczu wszyscy przekonali się  
o wyposażeniu nowej sali w Zespole 
Szkół Publicznych w Mąkolicach, gdzie, 
po skończonej grze zawodnicy mogli się 
wykąpać i wysuszyć głowę. Po meczu 
wszyscy  uczestnicy spotkali się na kolacji 
wigilijnej, gdzie prowadzono rozmowy  
i śpiewano kolędy.
 RADNI/URZĘDNICY - NAUCZY-

CIELE/UCZNIOWIE 23:30
Radni: Marek Jóźwiak - 14 pkt. , Jan-

kowski Andrzej - 1,  Sławomir Olejniczak, 
Ireneusz Furga - 2, Robert Szymczak, Piotr 
Kałuża - 4, Marzena Białek - 2, Jerzy Cy-
bulski, Bogdan Anasiak, Marzena Doardo, 
Urszula Figura.

Nauczyciele: Jacek Markowicz - 8 pkt., 
Kujawiak Lucyna - 6, Adrian Horecki - 6, 
Dariusz Kwiatkowski - 4, Damian Jamroch 
- 2, Damian Plewka - 2,  Marek Markiewicz 
- 2, Łukasz Flakowicz,  Aleksandra Mar-
kiewicz, Daniel Ożóg, Monika Lisowska, 
Wioletta Przyżycka.                               

 AK
W posesyjnym meczu koszykówki nauczyciele i uczniowie pokonali radnych  
i urzędników gminy Głowno (koszulki w zielone pasy) 30:23.

W meczu dwóch niepokonanych jak dotąd 
zawodników liderujący grupie „A” głow-
nianin Paweł Rojek, po zaciętym meczu 
pokonał w trzech setach Grzegorza Gaw-
rońskiego. W związku z tym, że Krzysztof 
Wieczorek doznał niespodziewanej porażki 
z Danielem Grzywaczem, a Mariusz 
Czułek, który pokonał Jarosława Krze-
szewskiego (Głowno) 6:2, 6:2, awansował 
na drugie miejsce w klasyfikacji dzięki lepszej 
różnicy wygranych i straconych setów. Zatem 
przewaga Pawła Rojka nad Wieczorkiem 
i Czułkiem wzrosła już do dwóch punktów. 
Zasygnalizowaną zwyżkę formy w ubiegłej 
kolejce Arkadiusz Janiak kontynuował 
w ósmej serii spotkań. W meczu ze Zdzi-
sławem Chmielewskim (także Głowno) 
Janiak udowodnił, że jeszcze może liczyć 
się w walce o czołowe lokaty w bieżących 
rozgrywkach. 

W grupie „B” największy skok w klasy-
fikacji wykonał Zbigniew Rojek. Głow-
nianin po zwycięstwie w meczu derbowym  
z Krzysztofem Kuciński (Głowno), który 
po siedmiu kolejkach przewodził rozgryw-
kom w grupie „B”, awansował z czwartego 
aż na pierwsze miejsce! Zatem pierwsze 
trzy lokaty zajmują głownianie! Grzegorz 
Urbanik (tym razem jego konfrontacja 
została przełożona na inny termin) także ma 
siedem zwycięstw, ale gorszą od Rojka róż-
nicę setów. Dobry kolejny występ zanotował 
Jacek Okoński, który w swoim siódmym 
występie odniósł szóste zwycięstwo. Tym 
razem głownianin pokonał Pawła Kuzę 
2:1. Okoński awansował na piąte miejsce  
w tabeli. Głownianin Paweł Kowalski tym 
razem pauzował, zatem nie mógł poprawić 
swojej sytuacji w klasyfikacji. 

Grupa „A”
Wyniki 8. kolejki
 Rybiński Cezary- Kuś Jan - przeł
  Karmelita S - Markowski Robert 

7:5,7:5
 Janiak Arkadiusz - Chmielewski Zdzi-

sław 6:2, 6:0

Łowicka Liga Tensiowa w Hali – 8. kolejka

Zbigniew i Pawe³ 
Rojkowie liderami

W Radomsku odbył się Turniej o Puchar 
Prezesa Okręgowego Związku Podnosze-
nia Ciężarów. W zawodach zaprezentowali 
się zawodnicy z pięciu łódzkich klubów, 
które prowadzą sekcje podnoszenia cię-
żarów. Na pomoście zaprezentowało się 
26 zawodników, wśród których walczyło 
sześciu atletów LUKS Agronom Bra-
toszewice. Bratoszewiczanie ponownie 
zaprezentowali wysoką formę. Indywidu-
alnie najlepszą pozycję zdołał wywalczyć 
Jacek Kantorski, który w kategorii +85 
kg zajął drugie miejsce. W kategorii 69 kg 
na trzecim miejscu został sklasyfikowany 
Sebastian Strąkowski (bratoszewicza-
nin w dwuboju uzyskał 138 kg  -  58 kg  
w rwaniu i 80 kg w podrzucie). W kategorii 
77 kg. Łukasz Rogala także zdobył brą-
zowy medal, uzyskując w dwuboju 107 kg 
(47 kg. w rwaniu i 60 kg w podrzucie). 

W tej samej kategorii wagowej Michał 
Miłosz zaliczył 102 kg w dwuboju, co dało 
zawodnikowi Agronomu czwarte miejsce, 
a na piątej pozycji sklasyfikowano Dawida 
Rubaszewskiego (90 kg w dwuboju).  
W kategorii 77 kg Bartosz Kaźmierczak 
był szósty, a Paweł Banaszkiewicz (obaj 
Agronom) zajął siódme miejsce. 

W klasyfikacji drużynowej podopieczni 
trenera Bogdana Szejna z 48 punktami 
znaleźli się na drugim miejscu! Zwycię-
żyli sztangiści LUKS Gryf Bujny, którzy 
uzbierali 89 pkt. Trzecie miejsce przypadło 
drużynie UMLKS Radomsko - 36 pkt.  
Zatem sukcesem zakończyli rok 2007 
ciężarowcy LUKS Agronom Bratoszewi-
ce. Widać tak mocna w przeszłości sekcja 
powoli odradza się i oby w Nowym Roku 
sztangiści z Bratoszewic potwierdzili swoje 
aspiracje!

KAT. 45 kg
1. 114 kg. (52+62) GRELA B. (Gryf Bujny)

KAT. 56 kg
1.175 (78+97) RĘPUSZEWSKI D.(Radomsko) 

2. 168 (75+93) SZCZEPANIK Kamil (Gryf )
3. 113 (48+65) MERK Łukasz (Gryf Bujny)
4.  92 (42+50) PAKUŁA Rafał (Włókniarz)

KAT. 62 kg
1.  120 (50+70) KACZMAREK Dawid (Gryf ) 
2.  97 (42+55) DZIUBA Paweł (Gałkówek)
3.  71 (29+42) STRZELEC M. (Włókniarz) 

KAT. 69 kg
1. 182 (83+99) WIDLIŃSKI K. (Radomsko)
2. 143 (60+83) KRĘGLEWSKI D (Gryf) 
3. 138 (58+80) STRĄKOWSKI S (Agronom)
4.  120 (50+70) GAJDA Dariusz (Gryf Bujny) 
5. 107 (47+60) KĘPSKI Mateusz (Włókniarz) 
6.106 (46+60) KAŹMIERCZAK B. (Agronom) 
7.103 (48+55) BANASZKIEWICZ (Agronom)

KAT. 77 kg
1. 185 (87+98) LACH Łukasz (Radomsko) 
2.177 (80+97) LUDWIKOWSKI P (Gryf) 

3. 107 (47+60) ROGALA Łukasz (Agronom) 
4. 102 (42+60) MIŁOSZ Michał (Agronom) 
5.  90 (40+50) ROBASZEWSKI D.(Agronom) 
(6)  66 (26+40) KRYSTEK Adam (Włókniarz)

KAT. 85 kg
1. 136 (60+76) KRUK Kamil (Gałgówek)
2. 132 (60+72) GALGIER B. (Gałgówek) 
3.123 (53+70) MATYJASZCZYK T (Gryf)

KAT. +85 kg
1. 163 (70+93) MOTYL Damian (Gryf)
2. 125 (55+70) KANTORSKI J.(Agronom)

Punktacja klubowa:
1. LUKS GRYF Bujny 89 pkt. 
2. LUKS AGRONOM Bratoszewice 48 pkt.
3. UMLKS RADOMSKO  36 pkt.
4. LKS GAŁKÓWEK  32 pkt.
5. KKS WŁÓKNIARZ Konstatynów   26 pkt.

AK



przebieg wydarzeń na parkiecie. Głownia-
nie przewyższali swoich rywali w każdym 
elemencie gry w siatkówkę. Łowiczanie 
próbowali ambitnie przeciwstawić się lepiej 
dysponowanym głownianom, jednak nie 
potrafili wygrać przynajmniej jednego seta. 
Po tym zwycięstwie TKKF BS awansował 
na drugie miejsce w klasyfikacji. 
 TKKF EXPANDOR - VOLEY  2:3 
 TKKF BS - ISKRA Łowicz 3:0 
 ZJADACZE - DZI-KOŚ-Ć 3:2
 BOYS Skierniewice - LZS Retki 1:3
 TKKF Księżak Łowicz - pauza
 Tabela:

1. VOLEY Płock  8  22  24:5
2. TKKF BS Głowno  8  18  18:9 
3. TKKF Expandor   7  16  17:7
4. LZS Retki  8  12  16:13 
5. ZJADACZE 8  10  11:18 
6. BOYS Skier. 8    9  14:16
7. ISKRA Łowicz  8    8  10:19
8. Dzi-koś-ć Chąśno   7     5    9:19 
9. TKKF Księżak 8     5    9:22

AK

 FAMAS S.A - EURO RTV AGD 5:1
 PIÓRKWOSCY - KRAL 1:1
3. kolejka 
 KRAL - EURO RTV AGD 5:0
 MAT WŁÓKNIARZ ZGIERZ - TV 

SAT MAGAZYN 1:2
 FAMAS S.A - AUTO MARK  3:1
 DOM BANK - ASCO JOUCOMA-

TIC 0:6
Tabela

1. TV SAT MAGAZYN   3    9  13-3
2. KRAL   3    7    8-1  
3. ASCO JOUCOMATIC  3    6  10-2    
4. MAT-WŁÓKNIARZ  3    6  10-3   
5. FAMAS S.A   3    6  10-5  
6. U.D PIÓRKOWSCY   3    4  13-3 
7. AUTO MARK 3    3    9-7   
8. KANLUX   3    3    3-15  
9. EURO RTV AGD   3    0    2-18    

10. DOM BANK  3    0    1-22  
AK

 POLESIANKA - POLONIA 6:4 
 Power-Team - POLANIL Łódź 7:3 
 SOBMAR - POKEMONY Łódź 6:4 
 SOKÓŁ II Zgierz - CYRKIEL  7:3 
 TKKF ALLES - L.K.S. Koluszki 4:6 
 TOMA Łódź - Magellan Łódź 3:7 
Mecze zaległe:
 CYRKIEL Łódź - PLASNET 7:3
 LKS Koluszki - Polonia 6:4

1. Sokół II Zgierz              14 37 95-45  
2. Magellan 11 33 79-31  
3. L.K.S Koluszki             12 32 83-37  
4. TKKF Alles                 13 28 75-55  
5. Sobmar 13 28 64-66  
6. Cyrkiel 13 26 75-55   
7. Polesianka  13 26 65-65  
8. Power Team               12 22 59-71  
9. Drewnomik  10 21 48-52  

10. Polonia    9 19 50-40  
11. Porta Rąbień  10 19 44-56  
12. Plasnet 11 18 42-68  
13. TOMA  12 15 33-87  
14. Sokół I Zgierz             11 14 38-72  
15. Polanil    9 13 31-59  
16. Pokemony  10 12 28-72  

AK
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Wykorzystali to Piórkowscy, którzy także 
w drugiej połowie nie pozwolili rywalom na 
rozwinięcie skrzydeł, aplikując przeciwni-
kom kolejnych sześć bramek. Piórkowscy 
zajmują szóste miejsce w klasyfikacji, 
ale mają zaledwie trzy punkty straty do 
wicelidera, z którym przecież zremisowali  
w  drugiej kolejce 1:1. 

1. kolejka
 EURO RTV  - AUTO MARK 1:8
 KANLUX - FAMAS S.A 3:2
 MAT WŁÓKNIARZ ZGIERZ - U.D 

PIÓRKOWSCY 2:1
 KRAL - KANLUX 2:0
 TV SAT MAG - DOM BANK 9:1
2. kolejka
 DOM BANK - MAT Zgierz  0:7
 ASCO JOUCOMATIC - TV SAT 

MAGAZYN 1:2
 AUTO MARK - ASCO JOUCOMA-

TIC 0:3

dok. ze str. 28

Wysoka wygrana
Piórkowskich

Siatkarzy Expandora przytłoczyła chy-
ba wysoka stawka meczu, bowiem przy 
zwycięstwie głownianie mogli zbliżyć się 
do liderów na dystans zaledwie dwóch 
punktów, co przy jednym meczu zaległym 
(z Dzi-koś-cią Chąśno, terminu jeszcze 
nie ustalono) dawało Expandorowi realne 
szanse na zdystansowanie płocczan w koń-
cowej tabeli pierwszej rundy! Co prawda 
później wiceliderzy obudzili się i zagrali 
świetne dwie partie, w których „rozłożyli 
na łopatki” faworyzowanego Voleya, jednak  
w tie-breaku znowu zawiodły nerwy głow-
nian. Mając aż siedem piłek meczowych, 
przegrali niezwykle zaciętą piątą partię 20:22 
i niestey cały mecz 2:3. 
 TKKF BS Głowno - ISKRA Łowicz 

3:0 (25:20, 25:19, 25:23)
TKKF BS: Zdzisław Kujawiak, Michał 

Tomczyk, Andrzej Lewandowski, Dominik 
Gawarzyński, Piotr Zych, Bartłomiej Pa-
kowski oraz Kacper Kujawiak.

Łowicz, 21 grudnia. Był to spokojny 
mecz, w którym „bankierzy” kontrolowali 
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Siedem pi³ek meczowych

Piłkarze UD Piórkowscy, jak już wcze-
śniej informowaliśmy, biorą także udział  
w rozgrywkach Golden Cup (również organi-
zowane przez TKKF Jedność Łódź). Niestety 
w pucharowych zmaganiach nie najlepiej 
wiedzie się drużynie firmy z Woli Cyrusowej. 
Piórkowscy w dwóch pierwszych meczach 
zanotowali porażkę z Delphi 1:2, by w drugiej 
kolejce rozgromić Ajax 5:0. Niestety w meczu 
z Barceloną, drużyną, która ma aspiracje 
zagrać w finale tej wielkiej halowej imprezy, 
Piórkowscy przegrali aż 0:6. Niestety drużyna 
UD nie potrafiła poradzić sobie z falowymi 
atakami rywali, którzy byli znacznie sku-
teczniejsi od Piórkowskich. Przypomnijmy, 
że do rozgrywek Golden Cup zgłosiło się  
48 (!) zespołów, które podzielono na trzy grupy.  
Z każdej grupy do dalszych rozgrywek 
awansują po osiem najlepszych drużyn. Ko-
lejnym etapem będą rozgrywki prowadzone  
w 4 grupach po 4 drużyny każda. Dopiero 
z tych grup po dwa najlepsze zespoły będą 
mogły awansować do ćwierćfinałów. 

Zatem czeka halowych piłkarzy jeszcze 
daleka droga do końca rozgrywek, a kibi-
ców  dużo emocji. Piórkowscy po trzech 
rozegranych spotkaniach zajmują z trzema 
punktami 10. pozycję.  Mimo porażki  

z Barceloną piłkarze Piórkowskich na pewno 
są w stanie uplasować się na przynajmniej 8. 
miejscu, premiowanym awansem do dalszej 
fazy turnieju.
 PIÓRKOWSCY - Barcelona 0:6
 FILL BRAM - ZWIK 1:0
 FC WALKOWER - ZWIK 1:6
 ADPOL - REYMONTÓWKA 2:1
 J & K - METEOR  1:2
 AJAX - DODO 2:9
 DODO - CASTILLA 8:1
 DRINK TEAM - DĄBROWA 0:1

1.  DODO   4 25-4   12  
2.  J & K   5 21-5   12  
3.  BARCELONA   4 15-2   12  
4.  DELPHI   4  9-8      9  
5.  ADPOL   3  9-3      6  
6.  METEOR   3  8-5      6  
7.  REYMONTÓWKA   4 13-12   6  
8.  FILL BRAM   4  8-8      6  
9.  DĄBROWA   4  6-11    6  

10.  PIÓRKOWSCY   3  6-8      3  
11.  ZWIK   3  7-10    3  
12.  DRINK TEAM   3  1-6      0  
13.  FC WALKOWER   3  3-14    0  
14.  AJAX   3  2-16    0  
15.  CASTILLA   4  4-25    0

AK

Halowa piłka nożna - Golden Cup

Pora¿ka w pucharze

Bratoszewice, 19 grudnia. W sali gim-
nastycznej Zespołu Szkół nr 2 w Brato-
szewicach odbył się Świąteczny Turniej  
w siatkówkę chłopców. Do zawodów zgłosiły 
się trzy ekipy: reprezentacja Zespołu Szkół 
Rolniczych w Bratoszewicach, Zespół Szkół 
nr 1 w Głownie oraz gospodarze turnieju 
reprezentacja Gimnazjum Bratoszewice. 
Faworytem imprezy byli oczywiście siatkarze 
z Głowna. Podopieczni nauczyciela wycho-
wania fizycznego Sławomira Stopczyń-
skiego regularnie biorą udział w zajęciach 
treningowych, a obecnie co piątek rywalizują 
w drugoligowych rozgrywkach Amatorskich 
Mistrzostw Łowicza. Zatem głownianie byli 
nie tylko bardziej ograni, ale przede wszyst-
kim poprzez cykl szkoleniowy prezentowali 
wyższy poziom niż ich rywale. Dlatego nie 
dziwi fakt, że siatkarze głowieńskiego Ceber-

towicza w sposób przekonywujący okazali 
się zwycięzcami świątecznych siatkarskich 
zmagań. W pierwszym meczu dnia siatkarze 
ZS nr 1 Głowno zmierzyli się z gospodarzami 
turnieju drużyną gimnazjum. W pierwszym 
secie ekipa bratoszewickiego gimnazjum nie 
potrafiła przedrzeć się przez szczelny blok 
rywali, popełniając przy tym szereg błędów 
w grze obronnej. Zatem głownianie raczej bez 
trudu wygrali pierwszego seta 25:13. 

W drugiej partii gra się niespodziewanie 
wyrównała. Podopieczni nauczyciela wycho-
wania fizycznego Łukasza Kaźmierczaka 
zagrali uważniej w obronie i przede wszyst-
kim dokładniej rozgrywała piłkę.  Jednak 
siatkarze Cebertowicza skorygowali szybko 
swoje błędy i w końcówce seta zaczęli grać 
szybciej, prezentując silny atak z prawego, 
bądź lewego skrzydła. To wystarczyło, by 

Sport szkolny - siatkówka

Cebertowicz najlepszy 
w œwi¹tecznym turnieju

Uczniowie ZS nr 1 im. Cebertowicza (na dalszym planie) okazali się najlepsi podczas świątecznego turnieju.

zapewnić sobie wygranie seta i zwycięstwo 
w całym meczu. 

W drugim spotkaniu dnia ZS nr 1 Głowno 
zmierzyło się z ZSR Bratoszewice. Pierwszy 
set przebiegał pod znakiem wyrównanej 
gry. Niemal do samego końca pierwszej 
partii bratoszewiczanie utrzymywali kontakt 
punktowy z głownianami. Jednak w koń-
cówce podopieczni nauczyciela wychowania 
fizycznego Andrzeja Kusego popełnili 
kilka błędów, które zadecydowały o porażce. 
W drugiej partii nieco załamani siatkarze 
ZSR Bratoszewice nie podjęli walki z ekipą 
z Głowna i przegrali tego seta 17:25. Zatem  
w meczu o drugie miejsce w zawodach 
spotkały się ekipy gimnazjum i ZSR Brato-
szewice. Mecz dostarczył licznie zebranym 
kibicom wiele emocji. 

               dok. na str. 25

Głowno, 18 grudnia. Tenisiści TKKF 
Alles Głowno ulegli we własnej sali LKS-owi 
Koluszki 4:6. Głownianie zaprzepaścili zatem 
doskonałą okazję, by z ekipą z sąsiedniego 
miejsca w tabeli (koluszkowianie przed me-
czem z TKKF-em zajmowali czwarte miejsce 
w klasyfikacji) odnieść zwycięstwo i nadal 
utrzymywać kontakt z czołówką. Niestety 
głownianie musieli uznać wyższość rywali. 
Był to niezwykle ciekawy mecz, dwóch rów-
norzędnych drużyn. Po trzech grach rywale 
prowadzili już 3:0, jednak głownianie potrafili 
się na tyle zmobilizować, by doprowadzić do 
stanu 4:5. Niestety w ostatniej grze Zbigniew 
Rojek przegrał z najlepszym w ekipie gości 
Smarzem 0:3. 

Po tym spektakularnym zwycięstwie  
w Głownie tenisiści LKS Koluszki awanso-
wali na trzecie miejsce w klasyfikacji.  Nadal 
na fotelu lidera zasiadają tenisiści drugiej 
drużyny zgierskiego Sokoła (w trzynastej 
serii zgierzanie wysoko pokonali Cyrkla 
Łódź 7:3), którzy z dorobkiem 37 punktów 
wyprzedzają o trzy „oczka” drugiego w tabeli 
łódzkiego Magellana.
 TKKF ALLES -  LKS Koluszki 4:6 

Punkty dla Alles uzyskali: Paweł Rojek 
- 2, Przemysław Przybyłek - 1 oraz debel 
Zbigniew Rojek -  P. Roejk - 1.

Głowno, 18 grudnia. Goście rozpoczęli 
wtorkowy mecz od mocnego uderzenia.  
W trzech kolejnych grach głownianie nie 
zdobyli nawet jednego seta, przegrywając 
wszystkie pojedynki 0:3! Dopiero w grze 
deblowej Zbigniew Rojek i Paweł Rojek 
odebrali pierwszy punkt rywalom, pokonując 
parę Malinowski - Smarz 3:2. W piątej 
grze Paweł Rojek zagrał wreszcie na swoim 
poziomie i pewnie pokonał Muchę 3:0. 
Jednak w dwóch kolejnych grach głownia-
nie zanotowali porażki i koluszkowianie 
prowadzili już 5:2. Jednak nadzieje na remis  
w obozie głownian odżyły, kiedy Paweł Rojek 
odniósł drugie swoje indywidualne zwycię-
stwo, a Przemysław Przybyłek przełamał 
słabszą dyspozycję, odnosząc cenną wygraną. 
Niestety w decydującym spotkaniu Zbigniew 
Rojek nie dał rady najlepszemu w ekipie przy-
jezdnych Smarzowi, przegrywając 0:3. 

Wyniki 13. kolejki
 DrewnoMik - SOKÓŁ I Zgierz - przeł.   
 PLASNET Łódź - PORTA  - przeł.

Tenis stołowy - 13. kolejka II ligi

TKKF Alles w odwrocie



28.12.2007 r.28 SPORT        SPORT        SPORT        SPORT

Prognoza pogody w dniach od 28 grudnia 2007 r. do 2 stycznia 2008 r.
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Kalendarz kibica

Łowicz, 21 grudnia. W najciekawszym 
meczu ostatniej dziewiątej kolejki pierw-
szej rundy I ligi siatkarze TKKF Expandor 
Głowno zmierzyli się z liderem rozgrywek 
Voleyem Płock. Po zaciętym i niezwykle 
emocjonującym spotkaniu minimalnie lepszą 
drużyną okazali się płocczanie, którzy poko-
nali głownian 3:2. 

W tie-breaku siatkarze Expandora mieli 
aż siedem piłek meczowych (!), a mimo to 
przegrali z bardziej rutynowanymi graczami 
z Płocka. Zatem płocczanie zdołali utrzymać 
pierwsze miejsce w tabeli. W drugim meczu 
z udziałem ekipy z Głowna TKKF BS zmie-
rzył się z Iskrą Łowicz. Po meczu bez historii 
zwyciężyli głownianie 3:0. Zwycięstwo 
nad Iskrą, przy porażce Expandora, dało 
„bankierom” awans na drugie miejsce w ta-
beli. Siatkarze pierwszoligowych rozgrywek 
AMŁ będą pauzować, a premierowe mecze 
rundy rewanżowej odbędą się 11 stycznia 
2008. Wtedy to TKKF Expandor Głowno 
zmierzy się z Iskrą Łowicz, a TKKF BS 
Głowno powalczy o zwycięstwo ze Zjada-
czami Skierniewice.
 TKKF EXPANDOR - VOLEY Płock 

2:3 (17:25, 21:25, 25:14, 25:23, 20:22)
Expandor: Sławomir Stopczyński, Zbi-

gniew Włodarczyk, Piotr Włodarczyk, 
Krzysztof Wróbel, Przemysław Borkowski, 
Marcin Moszczyński, Bartłomiej Gawroński, 
Grzegorz Gawroński,  Marcin Janiszewski 
oraz Robert Stępniewski.

Łowicz, 21 grudnia. W pierwszym  
i drugim secie głownianie popełnili sporo 
prostych błędów.                            

dok. na str. 27

Siatkówka - 9. kolejka I ligi AMŁ 

Siedem pi³ek meczowych

Siatkarze Expandora Głowno rozegrali bardzo dobre spotkanie z liderem Voleyem Płock.

Piłkarze UD Piórkowscy w 3. kolejce Ligi Firm rozgromili Kanlux Łódź aż 11:0.

W trzeciej kolejce spotkań w ramach Ligi 
Firm, organizowanej przez TKKF Jedność 
w Łodzi drużyna  Piórkowskich rozgromiła 
Kanlux aż 11:0. Aż cztery bramki w tym 
spotkaniu uzyskał Krystian Bolimowski, 
który okazał się najskuteczniejszym zawod-
nikiem meczu. Piórkowscy zepchnęli rywali 
do głębokiej defensywy i co chwila aplikowali 
przeciwnikom gola za golem. Piłkarze z Woli 
Cyrusowej z czterema punktami zajmują 
szóste miejsce. 

W meczu na szczycie drużyna zgierskiego 
MAT - Włókniarza, która broni tytułu mi-
strzowskiego, przegrała w meczu na szczycie 
z zespołem TV SAT Magazyn 1:2. Zatem 
liderem, po trzech kolejkach pozostają gracze 
TV SAT. Niestety nie odbyły się zaplanowane 
na niedzielę mecze czwartej kolejki, które 
zostały przełożone na inny termin.
 KANLUX - PIÓRKOWSCY 0:11
Bramki dla UD Piórkowscy zdobyli:  

Krystian Bolimowski - 4 (1 min , 3 min, 
14 min,16 min) Jarosław Walczak - 3  

(5 min, 13 min, 22 min), Sebastian Zwierz 
- 2 (5 min, 15 min) oraz Grzegorz Czerb-
niak  - 2 (2 min, 20 min).

UD: Ernest Kotlarek, Grzegorz Czerb-
niak, Błażej Kubiak, Jarosław Kubiak, 
Tomasz Rembowski, Krystian Bolimowski, 
Marcin Stecko, Jarosław Walczak, Sebastian 
Zwierz, Waldemar Krajewski, Ajumobi 
Abayomi, Bartłomiej Koszelski oraz Marcin 
Wójciak.

Piłkarze Piórkowskich rozegrali bardzo do-
bre spotkanie. Przede wszystkim ekipa z Woli 
Cyrusowej była skuteczna. Już do przerwy 
Piórkowscy załatwili sobie zwycięstwo i trzy 
punkty, zdobywając pięć goli. Rywale nie dali 
rady powstrzymać nawałnicy drużyny UD  
i gubili się przed własną bramką. 

                                              dok. na str. 27

Halowa piłka nożna - 3. kolejka Ligi Firm

Wysoka wygrana Piórkowskich

Sport szkolny - tenis stołowy

Œwi¹teczny Turniej  
Tenisa Sto³owego

W sali gimnastycznej  Zespołu Szkół nr 1 
w Strykowie odbył się Świąteczny Turniej 
Tenisa Stołowego. Do zawodów, które zorga-
nizowali Rafał Wnuk i Andrzej Pożarlik  
działacze LUKS „Dwójki Stryków oraz 
dyrekcja Zespołu Szkół nr 1 w Strykowie 
(dyrektor szkoły Anna Tomczak) zgło-
siła się rekordowa liczba 113 zawodniczek  
i zawodników. W grupie chłopców w ka-
tegorii gimnazjum zgłosiło się 54 graczy,  
a w grupie chłopców kategorii szkół podsta-
wowej rywalizowało 32 tenisistów. Ponadto 
rozegrano także gry w kategorii dziewcząt, 
których łącznie wystartowało 27. Zwycięzcy 
otrzymali wspaniałe puchary i nagrody ufun-
dowane przez LUKS „Dwójka” Stryków. 

W poszczególnych kategoriach zwycię-
stwa odnieśli faworyci. W kategorii dziewcząt 
szkół podstawowych zdecydowanie pierwsze 
miejsce wywalczyła Paulina Sobierajska 
z Koźla, która ma już za sobą wiele cennych 
wyników (między innymi udział w mistrzo-
stwach rejonu szkół podstawowych oraz 
sukcesy w zawodach gminnych w kategorii 
„open”). Uczennica Szkoły Podstawowej  
z Koźla w finale pokonała Agnieszkę Wa-
cławiak (Szkoła Podstawowa nr 1 Stryków). 
Trzecie miejsce i brązowy medal wywalczyła 
Anna Brzózka (SP 1 Stryków). W rywali-
zacji chłopców pierwsze miejsce wywalczył 
Łukasz Banasiak (SP Koźle), który okazał 
się lepszy od Bartłomieja Czerwińskiego 
(Szkoła Podstawowa nr 2 Stryków). W meczu 
o trzecie miejsce Łukasz Jarmusz (SP 
Koźle) pokonał Macieja Witczaka (Szkoła 
Podstawowa nr 2 Stryków). 

                                             dok. na str. 26

Najlepszą zawodniczką Świąteczne-
go Turnieju Tenisa Stołowego oka-
zała się Patrycja Błaszczyk, która  
w kategorii gimnazjów nie dała szans 
swoim rywalkom.

Sobota, 29 grudnia:
 godz. 11:00, w hali OSiR w Łowiczu  

w ramach 5. kolejki czwartoligowych rozgry-
wek ŁoLif  ekipa Desperatów Łowicz  rywali-
zować będą  z Płomykiem - OSP Łowicz.
 godz. 20:25, w hali Anilany w Łodzi 

piłkarze UD Piórkowscy w ramach rozgry-
wek  Ligi Firm zmierzą się z liderem TV 
Sat Magazyn.

Niedziela, 30 grudnia:
 godz. 20:00, w hali Anilany w Łodzi 

piłkarze UD Piórkowscy w ramach roz-
grywek Golden Cup zmierzą się z Auto 
Markiem Łódź.

Piątek, 4 stycznia 2008
 godz. 18:30, w hali OSiR w Łowiczu 

w ramach 10. kolejki drugoligowych rozgry-
wek AMŁ siatkarze BS TKKF 45 Głowno 
rywalizować będą z Pijarską Łowicz. 

Czwartek, 27 grudnia:
 godz. 9:00, w hali MOSiR w Zgierzu 

w ramach akcji „Ferie na Sportowo” od-
będzie się turniej piłki nożnej dla drużyn  
z rocznika 1993.

Piątek, 28 grudnia:
 godz. 9:00, w hali MOSiR w Zgierzu 

w ramach akcji „Ferie na Sportowo” od-
będzie się turniej piłki nożnej dla drużyn  
z rocznika 1994.

Prognoza biometeorologiczna:  
Pogoda niekorzystnie wpływać  
będzie na nasze samopoczucie.  
Osłabiona sprawność psychofizyczna.

Przysłowia ludowe o pogodzie:  
„DzIeń SyLweStrowy PokAże czAS LIPcowy”;  
„NA Nowy rok PrzybywA DNIA NA bArANI Skok”
 SYTUACJA  SYNOPTYCZNA: Pogodę kształtować będzie 
zatoka niżowa. Napływać będzie wilgotna i chłodna  
masa powietrza.
 CzWARtek - Piątek: Zachmurzenie małe 
i umiarkowane. Bez opadów. Widzialność: umiarkowana  
do dobrej, zamglenia. Wiatr: południowo-zachodni,  
słaby. Temp. max w dzień: -2 ºC do + 2 ºC.  
Temp. min w nocy: - 5 ºC do - 1 ºC.
 SoBotA - NiedzielA: Zachmurzenie  
umiarkowane, wzrastające do dużego.  
Miejscami możliwe słabe opady śniegu.  
Drogi śliskie! Widzialność: umiarkowana  
do dobrej, lokalnie zamglenia.  
Wiatr: południowo-zachodni, słaby i umiarkowany.  
Temp. max w dzień: + 2 ºC do 0ºC.  
Temp. min w nocy: - 2 ºC do - 4 ºC.
 PoNiedziAŁek - ŚRodA: Zachmurzenie duże  
z opadami śniegu. Drogi śliskie ! Widzialność: zamglenia,  
w czasie opadów słaba. Wiatr: południowo-wschodni skręcający  
na wschodni i północno-wschodni, umiarkowany. Temp. max  
w dzień: 0 ºC do - 2 ºC. Temp. min w nocy: - 1 ºC do - 5 ºC.
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Historia Zdun sięga połowy 
XIV wieku i jest związana  
z działalnością arcybiskupa 
gnieźnieńskiego Jarosława 
Bogorii Skotnickiego,  
bliskiego współpracownika 
króla Kazimierza Wielkiego. 

I dąc śladami króla, zakładał on nowe miasta 
i wsie, erygował parafie, budował zamki  
i warownie. Już w 1343 r. osadził na prawie 

niemieckim wieś Bogorię, nazwaną tak na jego 
cześć, a należącą wówczas do parafii łowic-
kiej. Nazwa Zduny pojawia się po raz pierwszy  
w przywileju Kazimierz Wielkiego z 1357 r., 
natomiast kościół parafialny pod wezwa-
niem św. Jakuba Apostoła Większego istniał 
już przed 1369 r., gdyż w tym właśnie roku 
arcybiskup Jarosław założył nową wieś Stru-
gienice i zobowiązał jej wójta do oddawania 
dziesięcin zduńskiemu plebanowi. Aż do 
1600 r. parafią zarządzali księża świeccy. 
Wtedy to arcybiskup Stanisław Karnkow-
ski oddał kościół pod zarząd dominikanów  
w Łowiczu. W 1826 r. po zniesieniu klasztoru  
i włączeniu łowickich zakonników do klasztoru 
w Sochaczewie, kościół zduński powrócił pod 
zarząd księży świeckich.

Zduńska parafia miała mały drewniany  
kościółek, do którego w 1704 r. Kazimierz 
Soczewski, dzierżawca klucza zduńskie-
go dobudował murowane prezbiterium 

ze sklepieniem. Według opisu 
z 1725 r. kościół miał cztery ołtarze,  
ale w 1753 r. ustawiono jeszcze 
dwa nowe. Z czasem kościół zaczął 
się chylić ku upadkowi. W swoim 
testamencie arcybiskup Władysław 
Łubieński pisał: „W Zdunach już są 
materiały gotowe, aby ten w drugiej 
połowie roku był wymurowany”. Dzieła 
tego dokonał jego następca, arcy-
biskup Antoni Ostrowski, wznosząc  
w 1779 r. nowy, murowany kościół  
o prostej budowie i jednej nawie. Jego 
sufit zrobiony był z tarcicy i pomalo-
wany na biało. Dach pokrywały gonty,  
a wieńczyła go wieżyczka z sygnaturką.

W nowej świątyni początkowo były 
tylko trzy ołtarze, które wykończono 
znacznie później. W 1811 r. było już 
ich pięć: 1) Wielki, z obrazem NMP 
Śnieżnej, 2) św. Jakuba, 3) św. An-
toniego, 4) Matki Bożej Różańcowej 
i 5) Pana Jezusa Ukrzyżowane-
go. Twórcą obrazów w ołtarzu był 
Antoni Murzynowski z Warsza-
wy, tych zaś na ścianach kościoła  
i zewnątrz - Stronger. Zakrystię zdo-
biły portrety arcybiskupa Karnkow-
skiego i Ostrowskiego, natomiast 
w kruchcie wisiała kopia obrazu 
Franciszka Lekszyckiego. Kościół 
konsekrował w 1818 r. bp. Daniel 
Ostrowskiego, sufragan łowicki.  
W 1847 r. przystawiono do kościo-

Nie od razu kościół w Zdunach zbudowano
ła od strony południowej kaplicę  
pod wezwaniem św. Antoniego Pa-
dewskiego. Przez wybicie otworu  
w ścianie muru kościelnego połą-
czono ją z kościołem. Od 1811 r. funk-
cjonowały jedenastogłosowe organy, 
które do końca XIX wieku były jednak 
wielokrotnie naprawiane.

Jeszcze w XVI w. postawiono 
pierwszą dzwonnicę, która przetrwała  
do 1779 r. Wsparta podporami, stała  
od strony południowej i miała trzy 
niewielkie dzwony. Nową dzwonnicę 
wystawiono z materiału wziętego 
z rozebranej dzwonnicy przy ko-
ściele O.O. Dominikanów w Łowi-
czu. Natomiast na cmentarzu grze-
balnym stała drewniana kapliczka  
pod wezwaniem św. Krzyża, kryta 
gontami. Wzniesiono ją już w 1818 r., 
a w 1852 r. sprawiono do niej sześcio-
głosowe organy. Została rozebrana 
dopiero na początku XX wieku, by na jej 
miejsce wznieść nową, przy cmentarzu 
kościelnym. Nie odpowiadała ona jed-
nak pod względem stylu budowanemu 
właśnie nowemu kościołowi.

Niestety, wzniesiony sposobem go-
spodarczym kościół wymagał stałych 
remontów. Na początku XIX wieku 
okazało się, że należy wymienić dach 
na kościele. Zatwierdzony przez rząd 
kosztorys wyniósł 5 844 zł 20 gr.

dok. na str. II

Literacko-historyczne 
tajemnice legendy 
romantycznej  
Artura Zawiszy Czarnego  
z Soboty  
odkrywa Piotr Wysocki 

K tóż z nas nie podziwiał bohaterów 
legend? Zachwycaliśmy się niejed-
nokrotnie czynami fantastycznych 

bohaterów, lecz naszą wyobraźnię najbardziej 
pobudzały legendy związane z postaciami 
historycznymi. Do tych ostatnich zaliczamy 
Artura Zawiszę Czarnego, nam szczególnie 
bliskiego, bo będącego bohaterem naszych 
łowickich dziejów.

Według legendy Artur Zawisza miał po-
chodzić od jednego z potomków słynnego, 
Zawiszy Czarnego z Garbowa, uchodzącego 
za wzór cnót rycerskich. Urodził się 24 listo-
pada 1809 roku w Sobocie koło Łowicza. 
Studiował na Królewskim Uniwersytecie 

w Warszawie na Wydziale Prawa. W wojnie 
polsko-rosyjskiej 1831 r. walczył mężnie pod 
Białołęką, Grochowem, Ostrołęką i Balicami. 
Po upadku powstania działał na emigracji  
we Francji, z której w 1833 r. przybył do Kró-
lestwa, by w ramach działań partyzanckich, 
podjętych przez płk. Józefa Zaliwskiego, wzno-
wić walkę o wyzwolenie ojczyzny. Niestety, 
działania partyzantów szybko zakończyły się 
klęską. Zawiszę schwytano, skazano na karę 
śmierci i powieszono.

Bohater nie zdążył w swoim krótkim ży-
ciu dokonać czynów, które zapewniłyby 
mu nieśmiertelną sławę. Patriotyzm, który 
przyświecał mu nie tylko w walce, ale także  
w codziennym myśleniu, doprowadził go 
pod szubienicę. I to właśnie śmierć, z punktu 
widzenia legendy Artura Zawiszy Czarne-
go, okazała się dużo ważniejsza od życia.  
To o niej powstało najwięcej utworów literac-
kich, to ona wywarła najsilniejsze wrażenie na 
„spadkobiercach” bohatera.

Opis śmierci Zawiszy, znany nam z prac 
Aleksandra Kraushara czy Jana Wegnera, zo-

stał zaczerpnięty z pamiętników rosyjskiego hi-
storyka, Mikołaja Berga, wydanych w Moskwie 
w 1873 r. Berg korzystał zaś z relacji „jednego 
generała, naocznego świadka egzekucji, który 
wszystkie tu zacytowane słowa słyszał na wła-
sne uszy.” Egzekucja odbyła się 26 listopada 
1833 r. w Warszawie „na zwyczajnym placu 
egzekucji pomiędzy rogatkami Jerozolimskimi 
i Wolskimi o godzinie 9 rano, wobec zebra-
nych widzów” - jak podaje ówczesny „Kurier 
Warszawski” z dnia 27 listopada tegoż roku. 
Zawisza przed śmiercią zapytał: „Czy nie ma 
tu kogokolwiek, któremu bym mógł odkryć 
moją ostatnią wolę?” A gdy podszedł do nie-
go rosyjski oficer, rzekł: „Proszę powiedzieć 
mojej matce, że umieram godny jej!” Później 
nastąpiły ostatnie chwile jego życia, których 
opis pozwolę sobie przytoczyć.

„Poczęto odziewać go w śmiertelną koszulę, 
ale ją zerwał z siebie i odrzucił. Przywołano 
księdza i polecono mu uspokoić osądzonego. 
Ksiądz zbliżył się z krzyżem w ręku i zaledwo 
przemówił: opatrzności i sprawiedliwość Boska; 
- Zawisza przerwał: „opatrzność! i sprawiedli-

wość! gdyby one istniały, tego by nie było” i sam 
poszedł ku rusztowaniu. Ostatnie jego słowa 
były: „Gdybym miał sto żyć, wszystkie bym 
ofiarował ojczyźnie!” (Kogda by u mênia bylo 
sto žiznêj, vsê by ich ja otdal otčiznê!). Przez 
cały czas do chwili egzekucji stał wyprostowany, 
z głową wzniesioną do góry.”

Artur Zawisza Czarny na litografii Chodź-
ko M.B., dziesięć obrazów z wyprawy  
do Polski 1833 r.

Szlachetny szaleniec z Soboty

Współczesny widok kościoła pw. św. Jakuba Apostoła  
w Zdunach (fot. D. Jędrzejczyk).

Ostatnie słowa Zawiszy zostały zmienione  
w drugim, przetłumaczonym w całości na język 
polski, wydaniu „Pamiętników” Mikołaja Berga 
(Kraków 1894), jako: „Gdybym miał sto lat żyć, 
wszystkie bym ofiarował mojej ojczyźnie.” Zmiana 
wydaje się niewielka, lecz różnica jest zasadnicza. 
Owo „sto żyć” to przecież dużo więcej niż „sto 
lat”. Zawisza umierając miał lat 24. Gdyby, tak jak 
powiedział, miał jeszcze 99 żyć (czyli razem sto), 
wówczas byłoby to 2400 lat. Za tą wersją podążył 
Jan Wegner w pracy Artur Zawisza Czarny. Był 
on jednym z inicjatorów budowy pomnika Artura 
Zawiszy Czarnego w Łowiczu w 1938 r. Zostały 
na nim wyryte ostatnie słowa Zawiszy, niestety,  
w przetłumaczonej błędnie wersji. 

dok. na str. III



nieszpory, po czym przemówił ks. Wincenty 
Giebartowski z Dmosina, który „nawiązał  
do hymnu śpiewanego w dniu Narodzin Chry-
stusa: Chwała na wysokości Bogu, a na ziemi 
pokój ludziom dobrej woli”. Kaznodzieja zwrócił 
uwagę na hojność parafian, którzy krwawo 
zapracowany grosz chętnie oddawali na bu-
dowę Domu Bożego. „Najwięcej zaś dziękował 
księdzu Garwolińskiemu - pisał korespondent 
„Gazety Świątecznej” - dzięki któremu możemy 
poszczycić się świątynią, której nam inne pa-
rafie zazdroszczą.” Wzorowy porządek na tej 
uroczystości, która była zarówno manifestacją 
przywiązania do wiary katolickiej, jak również 
polskości, utrzymywała zduńska ochotnicza 
straż ogniowa pod kierunkiem swego naczel-
nika i twórcy, Józefa Minicha.

Konsekracji nowego kościoła w Zdunach 
dokonał, już po zakończeniu pierwszej wojny 
światowej, ks. kardynał Aleksander Kakowski, 
podczas wizytacji kanonicznej na ziemi łowic-
kiej, która trwała od 4 do 24 maja 1921 roku. 
Zbudowany w formie krzyża o trzech nawach 
kościół w Zdunach, a ściślej w Zdunach Ko-
ścielnych, ma 80 łokci długości, 40 szerokości, 
27 wysokości, zaś nawa główna jest wysoka  
na 113 łokci. Właśnie te proporcje nadają zduń-
skiej świątyni idealnego charakteru, zachwy-
cając lekkością, finezją i niekłamaną poezją. 
Znajdowało się w niej wtedy sześć ołtarzy:  
1) Wielki ,  z obrazem NMP Śnieżnej,  
2) św. Walentego, 3) Pana Jezusa Ukrzy-
żowanego, 4) Matki Boskiej Różańcowej,  
5) św. Stanisława Kostki oraz 6) św. Franciszka 
Serafickiego. Kaplica św. Walentego miała chórek 
i fisharmonie, a zimą była ogrzewana. Całe 
wnętrze kaplicy Pana Jezusa Ukrzyżowa-
nego, to znaczy ołtarz, posadzki, witraże,  
a także piękną bramę z kutego żelaza, 
ufundowali Jan i Konstancja Gasikowie  
z Łaźnik. Natomiast ich syn Paweł zakupił 
do kaplicy fisharmonię. Ołtarze, podobnie 

jak i ambona, zrobione zostały 
z drewna dębowego. Posadzkę  
w całym kościele wyłożono tera-
kotą.

Zduńska świątynia została wznie-
siona wysiłkiem całej społeczności 
wiernych. W dostępnych dziś źró-
dłach znaleźć można jeszcze dwa 
nazwiska osób zasłużonych przy 
jej budowie. Jedną z nich był To-
masz Grodzki, kierujący robotami 
murarskimi, rodem z Warszawy.  
To jego spotkał mój Ojciec w Paryżu 
w 1931 r. na wycieczce naukowej 
podczas studiów na Wyższym Kur-
sie Nauczycielskim w Warszawie. 
Drugą osobą był natomiast Wojciech 
Kowalski z Łażnik, cieśla, budowni-
czy dachów kościołów w Złakowie 
i właśnie w Zdunach. Korespon-
dent „Gazety Świątecznej” pisał  
o nim, że „za małe pieniądze pracuje 
codziennie przy budowie kościoła, 
głównie jako cieśla, ale wszystkie 
roboty powierzane są jego opie-
ce”. W. Kowalski pobudował dach, 
przygotował wszystkie trzy wieże 
i ustawił na kościele, dlatego też 
„słusznie nazwać go można prawą 
ręką proboszcza przy tej budowie”. 
Ten znakomity cieśla budował ko-
ścioły nie tylko na ziemiach polskich, 
ale też w Europie. 

Kościół św. Jakuba w Zdunach 
Kościelnych został tak zlokalizowa-
ny, aby wyeksponowane były jego 
cechy formalne. Postawą, ekspozy-
cją, strzelistym układem płaszczyzn 
i karnacją murów przenosi na Ziemię 

Łowicką atmosferę Europy późnego średnio-
wiecza. W jego liniach, łukach, płaszczyznach, 
można dostrzec jakąś stałość, pewność i rów-
nowagę, która codziennie umacnia człowieka. 
Sylwetka kościoła była znakiem, opoką ładu, 
jeśli nawet wokoło panował chaos. I dziś, 
podobnie jak przed stu laty, pozostaje nadal 
taką opoką.

 Dobiesław Jędrzejczyk
* Pełny tekst autora o budowie kościoła 

w Zdunach można przeczytać w wydanym  
w tym roku IV tomie „Roczników Łowickich”.
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W cztery lata później dach pokryto 
nowymi gontami. Za probostwa ks. 
Aleksandra Cetkowskiego [1850-

1893] odnowiono całe wnętrze kościoła 
kosztem przeszło 2 000 zł. Również organy 
były wielokrotnie naprawiana i przerabiane. 
Ich renowacja wyniosła w latach 1824-1891 
aż 1978 rubli. Były to, jak na owe czasy, 
olbrzymie sumy, pokrywane w większości  
z dobrowolnych składek parafian. Z czasem 
kościół zaczął popadać w ruinę. Mrozy, desz-
cze i silne wiatry czyniły coraz większe spusto-
szenie. Świątynia była już też za szczupła dla 
ogólnej liczby 3 158. parafian. 

W tej sytuacji ksiądz Jan Garwoliński, pro-
boszcz zduński w latach 1896-1908, rozpoczął 
starania o budowę nowej świątyni. Nie była to 
sprawa łatwa, gdyż z braku wielkiej własności 
ziemskiej nie można było liczyć na hojnego 
kolatora. Cały więc wysiłek finansowy musiał 
spaść na barki parafian. Poza tym przed-
sięwzięcia tego rodzaju carat traktował jako 
manifestacje polityczne. W 1867 r. po zerwa-
niu konkordatu, religia katolicka w Królestwie 
otrzymała status „wyznania obcego”. Zgodnie 
z ówczesnym prawem, decyzję o wystawieniu 
kościoła i składkach na jego budowę mogło 
podjąć jedynie zebranie parafialne, którego 
uczestnikiem był każdy pełnoletni katolik, 
mieszkaniec gminy, posiadający przynajmniej 
trzy morgi ziemi.

Samo zarządzanie funduszami i czuwanie 
nad budową kościoła należało do dozoru 
kościelnego, który składał się z proboszcza 
i trzech przedstawicieli parafii, podlegają-
cych zatwierdzeniu przez rząd gubernialny. 
Dozór mógł decydować o wydatkowaniu 
kwot poniżej 300. rubli na roboty niewy-
magające żadnych planów. W pozostałych 
przypadkach musiano wykonać dokumenta-
cję projektową, kierowaną do zatwierdzenia 
przez naczelnika powiatu do Ministerstwa 
Spraw Wewnętrznych w Petersburgu. Znając 
nastroje wiernych, ks. Garwoliński zwołał 
zebranie parafialne, które podjęło decyzje  
o „wzniesieniu nowej świątyni”. Projekt budowy 
kościoła i plebani zlecono Konstantemu Woj-
ciechowskiemu [1841-1910], najwybitniejsze-
mu obok Józefa Dziekańskiego twórcy obiek-
tów sakralnych tamtych czasów. Jego osobie 
warto w tym miejscu poświęcić kilka zdań.

Urodził się w Wojsławicach koło Zamościa, 
gdzie uczęszczał do miejscowych szkół.  
W 1861 r. wstąpił na wydział architektury 
Szkoły Sztuk Pięknych w Warszawie. Jak wielu 
jego rówieśników, brał udział w Powstaniu 
Styczniowym. W 1875 r. złożył w Petersburgu 
egzamin na budowniczego III klasy, po czym 
wyjechał na dalsze studia do Monachium  
i Paryża. Był jednym z założycieli Towarzystwa 
Opieki nad Zabytkami Przeszłości. Przez wiele 
lat pełnił funkcję budowniczego diecezji kujaw-
sko-kaliskiej oraz Towarzystwa Kredytowego 
miasta Warszawy. Zmarł w Warszawie i został 
pochowany na Powązkach. Dzieło ojca kon-
tynuował syn Jarosław [1875-1942], również 
architekt diecezji kujawsko-kaliskiej i profesor 
Politechniki Warszawskiej. 

Konstanty Wociechowski powielał w zduń-
skiej realizacji własny wzorzec „gotyku wiślano-
bałtyckiego”, wypracowany w oparciu o katedrę 
we Włocławku, którą przebudował w latach 
1891-1993. Na ziemiach centralnej Polski 
stawiał głównie wiejskie kościoły, w których 
schemat katedralny zmuszony był redukować 
do skali odpowiadającej finansowym możli-
wościom parafii. Były to z reguły trzynawowe 
bazyliki, bez transeptu, z dwuwieżową fasadą 
i o bogatym ceglanym detalu. Za najciekawszy 
obiekt tego typu uważa się właśnie świątynię 
w Zdunach, 41. w kolejności realizację sa-
kralną architekta. Kościół ten, o dużej skali, 
prawdziwa „wiejska katedra”, otrzymał formę 
trójnawowej bazyliki z mocno wyodrębnionym 
transeptem. Fasadę wieńczyła wyniosła wieża 
na osi i dwie smukłe wieżyczki po bokach. Tym 
trójnawowym rozwiązaniem Wojciechowski 

nawiązał do swego wczesnego dzieła, neore-
nesansowego kościoła w Radomsku.

Realizacje K. Wojciechowskiego nadawały 
charakterystyczny akcent krajobrazowi wsi 
i miasteczek na terenie Księstwa Łowickiego. 
W 1893 r. wzniesiono w Bednarach według 
jego projektu kościół pw. św. Małgorzaty. 
Jego dziełem był też kościół parafialny  
pw. św. Wojciecha w Kompinie, zbudowany 
w latach 1897-1900, a także w Złakowie 
Kościelnym, wzniesiony w 1901 
r. W Łowiczu w 1904 r., według 
projektu Wojciechowskiego, nad-
budowano i restaurowano wieże 
kościoła pw. Św. Ducha.

Już w pierwszym roku swego 
probostwa, ks. Jan Garwoliński 
zaczął zwozić kamienie pod fun-
damenty zduńskiej świątyni. Trzy 
lata później, 14 kwietnia 1899 r. 
ks. Wincenty Chościak Popiel, 
arcybiskup warszawski, doko-
nał uroczystego poświęcenia 
kamienia węgielnego. Obszerne 
sprawozdanie z tej uroczystości 
zamieścił „Tygodnik Ilustrowany”: 
„O godzinie 2-giej po południu  
J. E. ks. arcybiskup w ponty-
fikalne szaty odziany - pisał 
specjalny wysłannik K. Makowski 
- wstąpił na mury fundamen-
tów, a odprawiwszy stosowne 
modły i odprawiwszy litanie 
po łacinie do W. W. Świętych, 
dopełnił namaszczenia kamie-
nia”. Wewnątrz kamienia znajdo-
wała się puszka z dokumentem 
erekcji kościoła, podpisanym 
przez duchowieństwo i osoby 
świeckie, a także „wiele pism 
i monet ostatniego stempla”. Ar-
cybiskup Popiel „wziąwszy kielnię  
z wapnem po łoży ł  p ierw -
szą cegłę, po czym oddał ją  
ks. prałatowi Szczepanowi Łasic-
kiemu”. Uroczyste „Veni Creator” 
zakończyło ceremonię. Koszty 
budowy kościoła miały wynosić 
65 000 rubli, które przewidywano zgromadzić 
w ciągu 10 lat. 

Przed budowniczymi kościoła piętrzyły 
się różne trudności, nie tylko zresztą natury 
finansowej, ale także technicznej, a nawet 
politycznej. Wskutek niestarannego ułożenia 
dachówki, deszcz i stopniały śnieg zaczęły 
zalewać sklepienie kościoła. W tej sytuacji 
postanowiono położyć nowy dach i to z bla-
chy miedzianej. W czasie dramatycznych 
wydarzeń 1905 r., dokładnie 15 listopada,  
w budowanym kościele zgromadziło się blisko 

150. okolicznych włościan. Uczestnicy wiecu 
wysłali wówczas do premiera rządu rosyjskie-
go, Wittego, telegram, w którym żądali m.in. 
nauczania w szkołach początkowych w języku 
polskim, zniesienia stanu wojennego i auto-
nomii dla Królestwa Polskiego. Demonstracja 
zduńska odbiła się głośnym echem w samym 
Królestwie, jak też poza jego granicami. Mimo 
tych dramatycznych wydarzeń, pod koniec 
1906 r. budowa kościoła była ukończona.

dok. ze str. I

Widok dawnego kościoła w Zdunach (fot. z „Zorzy”, 1899 r. nr 20)

Poświęcenie kamienia węgielnego pod budowę kościoła w Zdu-
nach przez Biskupa W. Chościak-Popiela, pierwszy po prawej 
budowniczy K. Wojciechowski (fot. z „Zorzy”, 1899r. nr 20). 

Nie od razu kościół w Zdunach zbudowano

Uroczystość poświęcenia nowego kościoła 
odbyła się 27 grudnia 1906 r. Obszerną ko-
respondencję z tej uroczystości zamieściła 
„Gazeta Świąteczna”. Tego dnia przed każdą 
chatą we wsiach należących do zduńskiej 
parafii powiewały białe chorągwie z krzyżami 
i godłami narodowymi. Obrzędy rozpoczęły się 
od nieszporów żałobnych w starym kościele 
za dusze fundatorów. Następnie proboszcz, 
Jan Garwoliński, z upoważnienia władzy du-
chownej, dokonał poświecenia kościoła. Po 
procesji dookoła nowego kościoła odbyły się 
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Śmierć Zawiszy była żywo wspo-
minana zarówno w środowiskach 
emigrantów, jak i wśród patriotów 

pozostających w Królestwie. Ślady pa-
mięci o bohaterze można znaleźć m.in. 
w pamiętniku Bogusławy Mańkowskiej - 
córki gen. Jana Henryka Dąbrowskiego,  
w kalendarium życia Cypriana Kamila 
Norwida, w pismach politycznych Bro-
nisława Trentowskiego.

O śmierci Zawiszy powstało wiele 
utworów poetyckich.

Ich twórcami byli powstańcy, którzy 
na emigracji zetknęli się bezpośrednio  
z Zawiszą, bądź z innymi członkami 
partyzantki Zaliwskiego. Utwory te 
zostały zebrane i omówione w dwóch 
pracach. Autorem pierwszej z nich pt. 
Wyprawa Zalewskiego w literaturze polskiej 
lat 1833-1848 był Alfred Andrzej Jankowski 
(“Kwartalnik Historyczny”, Warszawa 1966), 
natomiast drugą przygotowały Maria Janion  
i Maria Żmigrodzka (Partyzantka J. Zaliw-
skiego w literaturze romantycznej, Wrocław 
1984). Ich autorzy zgodnie twierdzą, że utwory 
poświęcone Zawiszy nie należą do najwybit-
niejszych w literaturze, zauważają jednak, 
że rola, jaką miały odegrać w środowiskach 
emigracyjnych, była bardzo ważna. Była to 
poezja, w której zastosowany został zabieg 
„tyrtejskiego romantyzmu”. Miała ona przede 
wszystkim zachęcać do wstępowania w ślady 
bohaterów, których sławiła. Jednym zaś z nich 
był właśnie Artur Zawisza Czarny. 

Najwcześniej, bo już w roku 1834, a więc rok 
po straceniu Zawiszy, Leon Ulrich opublikował 
dramat Powstańcy polscy 1833 roku. Obraz 
dramatyczny. W zakończeniu tego utworu 
umieścił wiersz Konstantego Gaszyńskiego 
Pamiątce Artura Zawiszy. Poeta przedstawił w 
nim Zawiszę jako męczennika za ojczyznę. Po-
równał go z idącym na śmierć Chrystusem:

Arturze! tyś obaczył twe rodzinne ściany;
Łzami matki, kochanki łzami powitany,
Lecz inny głos cię wzywał, inna myśl wabiła,
Bo i Polska ci matką i kochanką była. […]
Otworzyły się bramy więzienia ponure,
I jak niegdyś Chrystus na Kalweru górę
Niósł krzyż, tak na ohydnego szafotu katusze
Konający Zawisza niósł niezlękłą  duszę…
Drugim w kolejności, wg Nowego Korbuta, 

był dramat Michała Chodźki Dziesięć obrazów z 
wyprawy do Polski 1833r., wydany bezimiennie 
w 1841 roku. W obrazie VIII Chodźko przybliża 
czytelnikowi okoliczności śmierci Zawiszy. Bo-
haterom opowiada je Jenerał Batogow, który 
miał być naocznym świadkiem tego wydarze-
nia. Przytacza on takie słowa straceńca:

I wrzasnął głupio – Bóg i Polska z wami!

Umieram dla swobody – otwarta wam droga, 
Jeśli wierzycie w wolność – w Ojczyznęi Boga!...
Chodźko opisuje także pewne wydarzenie, 

które nie znajduje potwierdzenia w dokumen-
tach, a które w znaczący sposób wpłynęło na 
legendę Zawiszy. Jenerał Batogow tak o nim 
opowiada:

Zawisza chustką pot z czoła ocierał,
I z spokojnem obliczem do koła spozierał:
Któż z was tę chustkę odda matce mojej,
Rzekł patrząc na mnie – zadość prośbie twojej
Stanie się: rzekłem 
– lecz on się cofnął ode mnie,
Tyś krew braci moich przelewał najemnie!
Wrzasnął okropnie 
– i chustkę cisnął z całej mocy,
I leciała jak kamień wypuszczony z procy
Nad moją głową – i na Mikity pierś padła.
Mikita mój adiutant – twarz jego pobladła,
A Zawisza znów krzyczał 
– Słowianinie młody,
Chrzczę cię w imię wolności 
– krew ma zamiast wody,
Chustkę matce mej oddaj 
– i pomnij żeś chrzczony
Przez Zawiszę dla ludów 
słowiańskich obrony!!!
Tak oto, chrzest obrońcy Słowian, 

jakiego wg Chodźki dokonał Zawisza, 
wszedł do legendy bohatera. Poeta, po-
mimo śmierci Zawiszy, zapowiada walkę. 
Wierzy w zwycięstwo i odrodzenie Polski. 
Stwierdzenie takie wkłada w usta Szymona Ko-
narskiego - emisariusza i powstańca:

Umarł! – umarł Zawisza! 
wrzezczysz podła zgrajo
Bo nie wiesz że z krwi takiej 
mściciele powstają.
Polska ziemia krew męczeńską pije,
Aż mściciel Polski z krwi tej nie ożyje!!!
Następnym utworem jest wiersz Szubienica 

Zawiszy Gustawa Ehrenberga wydany w 1848 

roku. Autor, według Janion i Żmi-
grodzkiej, „odrzuca w nim retoryczny 
patos na rzecz estetyki prostoty. W 
balladowym, szlachetnie powścią-
gliwym tonie snuje się opowieść  
o kaźni, punktowaną w każdej strofie 
refrenami: „Konopie na polu bujają 
szeroko”, i: „W lesie rosną jodły wy-
soko, wysoko”. Oto fragment wiersza 
opisujący śmierć Zawiszy:
Młodzieniec nie błagał pokornie, 
nie klęczał.
„Konopie na polu bujają szeroko”.
Pogodne miał czoło, nie płakał, nie 
jęczał;
„W lesie rosną jodły wysoko, wysoko!”
Nikt go nie pożegnał, ni bracia, 
ni matka.

„Konopie na polu bujają szeroko”.
Uśmiech jego usta krasił do ostatka.
„W lesie rosną jodły wysoko, wysoko!” […]
Ostatnim utworem odnoszącym się do posta-

ci Artura Zawiszy Czarnego, który pragnę tutaj 
przywołać, jest niedokończony dramat Juliusza 
Słowackiego Zawisza Czarny. Wieszcz, aby 
upamiętnić postać Artura Zawiszy Czarnego, 
stosuje oryginalne połączenie. Imię średnio-
wiecznego rycerza - Zawiszy Czarnego wiąże 
z nazwą gwiazdy Arcturus (trzeciej pod wzglę-
dem jasności, nie licząc Słońca, gwiazdy na 

Szlachetny szaleniec z Soboty
przypadkowe. Być może Artur Zawisza miał 
być dziewiętnastowiecznym rycerzem na miarę 
słynnego Zawiszy spod Grunwaldu?

Dzięki przyjaciołom i znajomym Zawiszy, 
którzy w pamiętnikach, wierszach i wspomnie-
niach zawarli myśl o tym młodym bohaterze, 
a także dzięki późniejszej pracy historyków 
i literaturoznawców, którzy zaopiekowali się 
tak powstałą twórczością, pamięć o Zawiszy 
przetrwała do naszych czasów. Dodatkowo 
została ona utrwalona w formach trwalszych 
niż papier. W 1928 roku plac w Warszawie, 
na którym Zawisza został stracony, otrzymał 
nazwę Placu Zawiszy. W 1938 roku w Alejkach 
Sienkiewicza w Łowiczu stanął pomnik upamięt-
niający postać bohatera. Także w jego rodzinnej 
miejscowości - Sobocie - na parkanie kościoła,  
w którym Zawisza był chrzczony, zobaczyć 
można pamiątkową tablicę.

Legenda i pamięć o partyzancie z 1833 roku 
przetrwała naszych czasów. Spełnia ona wymogi 
legendy romantycznej. Poza walką  o ojczyznę  
i męczeńską śmiercią (z widocznym u Ga-
szyńskiego elementem mesjanistycznym) 
w legendzie romantycznej nie może zabraknąć 
miłości - miłości, która w związku z walką i misją 
bohatera nie mogła się spełnić. 

W Testamencie Zawisza wspomina o swej 
bliskiej znajomej, Zosi Sumińskiej: „Jest jedyną 
kobietą, którą jak żonę od najczulszej młodości 
najczulej do końca życia mego, pomimo wszel-
kie jej błędy, kochał. Nie będę się tu nad moim 
rozmazywać uczuciem, ona nie pojmie go nawet 
i nie piszę tego w celu rozczulenia jej nad sobą, 
niech raczej te słów kilka uważa, jako nowy listek 
do jej podbojowych dorzucony laurów.”

Sylwetka Zawiszy prezentuje się  
w legendzie imponująco. Bohater wystę-
puje w niej jako bojownik i męczennik za 
sprawę narodową. Co prawda działania 
partyzanckie Zaliwskiego zakończyły 
się zupełną klęską, jakby jednak nie 
patrzeć na te wydarzenia, trzeba mieć  
w pamięci słowa Ludomira Gadona: 
„Nad błędem i szkodliwym przedsięwzię-
ciem ubolewać należy, ale nie można nie 
czuć podziwu dla odwagi, hartu postano-
wienia szlachetnych szaleńców, którzy 
dla sprawy im świętej nieśli ślepo swe 
życie w ofierze.” A jeśli sprawą świętą 
jest ojczyzna, to o błędzie i szkodliwości 
przedsięwzięcia nie może być mowy. 
Jak bowiem pisał Adam Mickiewicz  
w Pielgrzymie: „człowiek pełen poświę-
cenia może się pomylić tylko względem 

siebie, może siebie zgubić: względem ojczyzny 
jest on nieomylny”.

Warto zatem, abyśmy pamiętali o ludziach, 
którzy przelewali krew za ojczyznę. Oni walczyli 
o jej wolność z myślą o nas. Ufali, że potomni nie 
zapomną o ich czynach. Nie zapominajmy więc 
o nich. Jak napisał Tadeusz Gumiński w artykule 
z 27 marca 1997 roku w „Nowym Łowiczaninie”: 
„Nie zapominajmy Artura Zawiszy.”

Piotr Wysocki

Łowiccy komendanci Armii Krajowej
W sierpniu ubiegłego roku 
zmarł doc. dr Edward 
Marian Tomczak, historyk 
wojskowości, urodzony  
w 1922 r. w Łowiczu, uczeń 
Miejskiej Szkoły Handlowej. 

Z wiązany przez szereg lat pracą  
w Wyższej Szkole Wojsk Rakietowych  
i Artylerii im. gen. J. Bema w Toruniu, 

pod koniec życia zajął się problematyką dziejów 
rodzinnego miasta. Owocem jego badań były 
najpierw dzieje łowickiego rzemiosła do 1939 r. 
(publikowane we fragmentach w „Kwartalniku 
Historycznym”). Drugim natomiast nurtem do-
ciekań naukowych Tomczaka stała się historia 
łowickiej konspiracji w latach II wojny światowej. 
Pod jego nazwiskiem ukazało się kilka arty-
kułów traktujących o początkach łowickiego 
podziemia, aresztowaniach marcowych 1941 r. 
oraz zrzutach lotniczych na ziemi łowickiej. 

Ostatnim dziełem Tomczaka było pionier-
skie opracowanie poświęcone dowódcom 
Armii Krajowej w Łowiczu. Jeden, oprawiony 
egzemplarz tej pracy został przesłany przed 
rokiem do redakcji „Nowego Łowiczanina”, 
drugi zaś przekazała całkiem niedawno do 
zbiorów Oddziału Archiwum Państwowego m. 
st. Warszawy w Łowiczu, córka autora - Danu-
ta Celmer z Torunia wraz z częścią spuścizny 
rękopiśmiennej i gromadzonymi przez niego 
materiałami źródłowymi do dziejów łowickiej 
konspiracji. Opracowanie nie doczekało się 
wprawdzie jeszcze wydania książkowego, nie-
mniej ze względu na rangę podjętego tematu, 
który nie znalazł dotąd zainteresowania wśród 
badaczy, warte jest szczególnej uwagi.

Praca składa się z czterech części. W każ-
dej została zaprezentowana osobno sylwetka 
dowódcy konspiracji, poczynając od Waleriana 
Grzybowskiego, tworzącego zręby Służby 
Zwycięstwu Polski w Łowiczu, a kończąc na 
Lucjanie Zielińskim, dowodzącym łowickim 
obwodem Armii Krajowej do stycznia 1945 

r. Ambicją autora - o czym pisze we wstępie 
- było również pokazanie, oprócz postaci 
komendantów, krótkiego zarysu dziejów po-
szczególnych organizacji łowickiego podzie-
mia „na tle ogólnych założeń polityki i walki  
o niepodległość Polski, wypracowanych przez 
Rząd Polski na Emigracji i Komendę Główną 
Związku Walki Zbrojnej - Armii Krajowej”. 

Podstawą źródłową rozważań autora były 
ogólnie dostępne opracowania dotyczące 
założeń, organizacji i przebiegu ruchu oporu 
w Polsce, natomiast w odniesieniu do konspi-
racji łowickiej, drobne najczęściej publikacje 
oraz dokumenty, relacje i opisy uczestników 
walki z okupantem, przechowywane w bi-
bliotekach i archiwach bądź przesłane mu 
drogą korespondencyjną. Zróżnicowanie 
materiału źródłowego wpłynęło korzystnie na 
treść pracy, która odsłania szereg nieznanych 
dotąd wątków dziejów AK na naszym terenie, 
niemniej wiele postawionych w niej problemów 
nie znalazło niestety wyjaśnienia i pozostaje 
nadal do zbadania przez historyków.

Tak jest choćby w części pierwszej opra-
cowania, gdzie Tomczak przedstawia postać 
kpt. Waleriana Grzybowskiego, ps. „Grzyb”, 
wyznaczonego do Łowicza na komendanta 
Służby Zwycięstwu Polski na przełomie 
września i października 1939 r. przez ppłk. 
Leopolda Okulickiego. Obszernie pisze 
na temat jego życia i kariery zawodowej  
w wojsku przed wybuchem wojny, wyjaśnia 
również okoliczności przybycia do Łowicza. 
Z osiągnięć Grzybowskiego wymienia utwo-
rzenie Wojskowej Służby Kobiet, na której 
czele staje Genowefa Mastalska, ps. „Teresa”. 
Nie potrafi jednak podać bliższych informacji 
zarówno o strukturze, jak i działaniach Służby 
Zwycięstwu Polski w Łowiczu.

Jako kwestię sporną pozostawia też sprawę 
stosunku do innych organizacji konspira-
cyjnych, przede wszystkim do najsilniejszej  
z nich, Polskiej Organizacji Zbrojnej, która opie-
rała swą siłę na kadrze podoficerskiej 10 pp. 

Pobyt Grzybowskiego w Łowiczu trwał dość 
krótko. W lutym (bądź w marcu) 1940 r. zostaje 
on aresztowany przez Niemców, zdaniem au-
tora, z powodu nie zameldowania się władzom 
okupacyjnym jako oficer WP. 

dok. na str. IV

Współczesny widok Pomnika Artura Zawiszy  
w Al. Sienkiewicza w Łowiczu (fot. P. Wysocki).

Stracenie Artura Zawiszy w Warszawie na drzeworycie 
wydanym we Francji.

niebie). W usta rycerza wkłada takie słowa:
… I mimo woli to imię,
Imię tej gwiazdy Arkturus
Łączę w serca mego ciszy 
Z moim imieniem Zawiszy
Arkturus… Arkturus Zawisza
Podnosi mi ducha ta cisza.
Dramat nie został dokończony i nie wia-

domo, jakie były dalsze zamiary poety. 
Połączenie tych nazw nie wydaje się jednak 



P rzypuszczalnie tuż przed jego uwię-
zieniem następuje przekształcenie 
Służby Zwycięstwu Polski w powołany 

rozkazem gen. J. Sikorskiego z 19 listopada 
1939 r. Związek Walki Zbrojnej. Jego łowicki 
obwód zostaje podporządkowany okręgowi 
warszawskiemu, a jego dowództwo przejmuje 
w marcu 1940 r. kpt. Jan Borowski, ps. „Ja-
nusz”, „Podhalanin”. 

W przeciwieństwie do swego poprzednika, 
Borowski był postacią całkowicie nieznaną  
w Łowiczu. Według Tomczaka, osobą wprowa-
dzającą go w realia łowickiego podziemia miał 
być komendant POZ, kpt. Bolesław Pałczyński, 
ps. „Bolek”. On właśnie na bezpośredniego 
opiekuna Borowskiego wyznaczył st. sierż. Wła-
dysława Szypułę, w którego domu znajdował 
się wcześniej punkt kontaktowy POZ. Miesz-
kanie Szypuły przy ul. Kaliskiej stało się odtąd 
siedzibą komendanta Związku Walki Zbrojnej 
oraz miejscem konspiracyjnych odpraw i narad. 
Wynikiem tych spotkań miało być włącze-
nie Polskiej Organizacji Skautowej do ZWZ  
(tu brak wyjaśnienia, na jakich zasadach) oraz 
zawiązanie ściślejszej współpracy z POZ. 

Zgodnie z dyrektywami Naczelnego Wodza, 
ZWZ miał stopniowo przejmować kontrolę nad 
pozostałymi organizacjami w kraju. Sprawa 
ta mogła być zdaniem autora źródłem roz-
dźwięku pomiędzy łowickimi członkami ZWZ  
a Polskiej Organizacji Zbrojnej. Do połączenia 
z POZ za komendantury Borowskiego osta-
tecznie nie dochodzi z powodu niemieckiej 
akcji aresztowań członków obu organizacji  
w marcu 1941 r. Zagadnieniu temu poświęca 
zresztą Tomczak sporo miejsca, chyba nie-
potrzebnie, gdyż zostało ono wystarczająco 
dokładnie omówione we wcześniejszych jego 
publikacjach. Jedynym nowym elementem 
tych rozważań jest wycofanie się z tezy,  
że główną przyczyną akcji aresztowań człon-
ków łowickiego podziemia była działalność 

28.12.2007 r.IV

ŁOWicZaNiN - Kwartalnik historyczny. Dodatek  
do Nowego Łowiczanina, sprzedaż wraz z tym 
tygodnikiem. Wydawca: Oficyna Wydawnicza Nowy 
Łowiczanin s.c., 99-400 Łowicz, ul. Pijarska 3a,  
tel./fax 046 837-46-57, e-mail: redakcja@nowlow.pl
Redaktor naczelny: Marek Wojtylak

swojej służby zawodowej w wojsku, udział  
w kampanii wrześniowej 1939 r. oraz działalno-
ści konspiracyjnej w obwodzie sochaczewskim 
i skierniewickim. W dalszej części omawia 
Tomczak zmiany, jakie wprowadził Zieliński 
po objęciu funkcji komendanta w Łowiczu,  
tj. podział obwodu na rejony i mniejsze placówki 
oraz przydział nowych zadań w strukturze 
wewnętrznej komendy, która miała się odtąd 
składać z referatów. 

Dobrą stroną opracowania jest szczegółowe 
omówienie zagadnień związanych z planami 
uczestnictwa obwodu w przygotowaniach  
do akcji „Burza”, a następnie jej realizacji. Osob-
ne podrozdziały poświęcone są aresztowaniom 
członków aK w grudniu i w początkach 1944 r. 
na skutek zdrady Kobiereckiego i Puchalskiego 
oraz udziałowi łowickich harcerzy w Powstaniu 
Warszawskim. Te ostatnie prezentują wpraw-
dzie nieznane często szerzej wydarzenia, lecz 
pozostają raczej w luźnym związku z tytułem 
pracy. Kończy całość rozdział dotyczący dzia-
łalności mjr. Lucjana Zielińskiego w ostatnim 
okresie niemieckiej okupacji oraz ukazujący 
jego powojenne losy.

Opracowanie Edwarda Tomczaka godne 
jest polecenia wszystkim interesującym się 
dziejami konspiracji w latach ii wojny świato-
wej w Łowiczu. Bogato ilustrowane, zawiera 
indeks nazwisk, na końcu zaś bibliografię, 
która uwzględnia wykorzystane przez autora 
źródła i literaturę. Posiada więc wszelkie cechy 
pracy naukowej. Przed jej wydaniem należało-
by jednak przeredagować niektóre rozdziały, 
poprawić pojawiające się czasem drobne błę-
dy i usunąć fragmenty, które nie odnoszą się  
do tematyki określonej w tytule. Wpłynie to  
na pewno korzystnie na konstrukcję i jakość rze-
czową opracowania. Warto w moim przekonaniu 
podjąć ów trud edytorski, gdyż książek poświę-
conych żołnierzom armii Krajowej, walczących 
bohatersko o wolną i niepodległą Ojczyznę,  
nie mamy w Łowiczu zbyt wiele.

Marek Wojtylak 

Edward Marian Tomczak, Komendanci Służby 
Zwycięstwu Polski, Związku Walki Zbrojnej, Armii 
Krajowej w Łowiczu, Łowicz 2006, ss. 114.

Bohater wojny 
bolszewickiej

S zanowny Panie Re-
daktorze, przeczy-
tałam ostatni Kwar-

talnik Historyczny (on line) 
i muszę powiedzieć, ze dowiedziałam się  
b. interesujących dla mnie rzeczy. Swoje uwagi 
chciałam zamieścić jako komentarz do artyku-
łów (...) W związku z artykułem o wojnie polsko 
rosyjskiej i zawartymi w nim wspomnieniami, 
chciałam zapytać się, czy dysponuje Pan in-
nymi informacjami na temat uczestników tej 
wojny pochodzącymi z Łowicza? Brat mojej 
babci Władysław Goździk, uczeń gimnazjum 
Poniatowskiego, uciekł z domu i nic nie mówiąc 
rodzicom oraz zatajając swój wiek (17 lat) wstąpił 
jako  ochotnik do wojska. Prawdopodobnie był 
to 30 Pułk Kaniowski.  Zginął pod Okuniewem? 
Jego imię znajduje się na pamiątkowej  tablicy  
na budynku Muzeum Ziemi Łowickiej. Być może 
istnieją jakieś wspomnienia mówiące o okolicz-
nościach śmierci wychowanków Gimnazjum  
w czasie tej wojny? chciałabym dowiedzieć się, 
gdzie walczył i gdzie zginął. 

Z góry dziękuję za odpowiedź. 
Serdecznie pozdrawiam

Magdalena Kozarska
Od redakcji: Uprzejmie dziękuję za miły list  

i zainteresowanie artykułami zamieszczanymi 
na łamach Kwartalnika Historycznego. Temat 
uczestnictwa Łowiczan w wojnie polsko-bol-
szewickiej jest mi bliski, choć przyznam, że nie 
podejmowałem szczegółowych badań w tym za-
kresie. Jeśli chodzi o postać Władysława Goździ-
ka, to jedyne informacje, jakie o nim posiadam, 
pochodzą z unikalnego dziś „Biluletynu Koła 
Historyczno-Regionalnego przy Państwowym Li-
ceum i Gimnazjum im. Księcia J. Poniatowskiego  
w Łowiczu”, z. 1 z 1938 r. Jest tam krótki 
artykuł pt. Pamięci poległych uczniów, gdzie 
zawarte są informacje o wyżej wymienionym  

i Wacławie Danielu Konopackim. Na temat  
W. Goździka tak napisano: „Plutonowy 30 pułku 
3 komp. Strzelców Kaniowskich, Władysław 
Goździk urodził się w Warszawie. Jako uczeń 
V kl. naszego gimnazjum należał do POW 
i brał czynny udział w rozbrajaniu Niemców  
w Warszawie w dniu 11 listopada 1918 r.  
W tym pamiętnym dniu wstąpił do wojska  
i wkrótce został przydzielony do 3 komp. 30 pułku 
Strzelców Kaniowskich. Walczył z bolszewikami  
z niesłychaną odwagą i pogardą śmierci. Dnia 
20 czerwca 1920 r. poległ na polu chwały  
pod wsią Silkowo. Pochowano go następnego 
dnia we wsi Riedki. Dnia 5 sierpnia 1920 r. zosta-
ła odprawiona w Łowiczu w kościele Św. Ducha 
msza św. za duszę Poległego. O bohaterskiej 
śmierci Ś. p. plut. W. Goździka tak pisze sierżant 
Leopold Jani w liście z dn. 5 sierpnia 1920 r.  
do siostry Poległego: „Sz. P.! Przykro mi bardzo, 
że jestem zwiastunem tak hiobowej wieści,  
ale brat Pani został rzeczywiście zabity 20 czy  
22 czerwca br. Brat Pani był rzeczywiście wzo-
rem polskiego żołnierza. Takiej odwagi, zimnej 
krwi i takiej pogardy śmierci każdy z nas może 
mu pozazdrościć. Zginął prowadząc pół plutonu 
pod okopy nieprzyjacielskie, by zabrać stamtąd 
naszych rannych towarzyszy. Wyratował ich 
spod piekielnego ognia artylerii i karab. maszyn., 
ale sam przepłacił to młodym życiem. Pocho-
wany został we wsi Riedki, gm. Germanowicze, 
pow. dziśnieński, b. gub. Wileńska. Złożyliśmy  
do grobu drogiego Kolegę ze wszystkimi hono-
rami wojskowymi, bo walczył jak prawy żołnierz  
i za Ojczyznę krew przelał. Cześć Jego pamięci”. 
Klemens Grzegory, Ryszard Grzywacz

Red. Marek Wojtylak

Gdzie była siedziba rodu?

S zanowna Redakcjo! Zauważyłem, że 
problematyka historyczna jest w gaze-
cie Waszej należycie obecna. Bardzo 

ciekawe pismo o bogatej ziemi, wiadomości 
z poszczególnych gmin, Dwie informacje  

od razu wykorzystałem. Zainspirowany notką 
o pomniku upamiętniającym ofiary powstania 
styczniowego mam wielką prośbę. Otóż, go-
spodarzem kilku wsi wokół Łyszkowic, Woli 
cyrusowej i Koziołków był mój pradziad Michał 
Pałczyński. Tak się złożyło, że brał b. czynny 
udział w powstaniu 1863. Mapy wskazują,  
że linia zasięgu działań o najdłuższym trwaniu 
oporu obejmuje gminę Łyszkowice i schodzi  
w dół. Otóż w wyniku jego długiego oporu mu-
siał szybko opuścić swoją siedzibę i schował 
się w klasztorze bernardynów w Łęczycy jako 
brat Michał. Dwóch synów zginęło w walkach, 
a jeden, wtedy nieletni stał się odnowicielem 
rodziny. Był dzierżawcą czyichś gospodarstw 
albo zajazdów. Jest nas teraz około 100 osób 
zam. w Łodzi, Kutnie i Warszawie.

Prośba moja brzmi: nie wiemy, gdzie była 
siedziba (gniazdo) rodu, które opuścił Michał. 
chciałbym zobaczyć jakąś notkę na ten temat, 
może czytelnicy pomogą mi ustalić to miej-
sce. Grobu Michała też nigdy nie było. Przeor 
klasztoru w Łęczycy nie dysponuje nazwiskami, 
bo taka jest reguła. Mam jedno przypuszczenie – 
to Kalenice koło Łyszkowic. To podpowiedział mi 
wikary z tej parafii. Księgi parafialne w Pszczo-
nowie o tym milczą. Rodzina chciałaby uczcić  
w jakiś stosowny sposób to miejsce po bohate-
rze. W wyniku wywłaszczenia przez cara nic nie 
otrzymał. Jak wiem z historii, inni, którzy brali 
udziału w powstaniu, dostali odszkodowania,  
w ciągu 100 lat.

Odbywając ostatnio podróż sentymentalną 
w te strony, stwierdziłem, że ofiary powstania 
1863 nie były nadaremne. Dwie rzeczy rzuciły 
mi się w oczy. W jednym 1866 r., car nakazał 
budowę torów kolejowych Skierniewice-Łódź. 
i w tym samym roku odbudował cudowny ko-
ściół gotycki w Pszczonowie. Pod chórem jest 
ogromne epitafium w dwóch językach, czyli był 
postęp cywilizacyjny.

Łączę pozdrowienia
Andrzej Pałczyński

Od redakcji: Ogromnie dziękuję za miły list 
i zainteresowanie problematyką historycz-
ną naszego pisma. Szeroki udział Łowiczan  
w Powstaniu Styczniowym stanowi chlubną 
kartę naszej historii. Najpełniej problematykę tę 
przedstawił J. Wegner w pracy „Łowicz i okolice 
w Powstaniu Styczniowym”, wydanej przez Stację 
Naukową MOBN w Łowiczu w 1983 r., do której 
Pana odsyłam. Jej autor wspomina o najwięk-
szej bitwie na naszych ziemiach pod Cyrusową 
Wolą 4 września 1863 r., w której połączone 
oddziały z Łęczyckiego, Kaliskiego i Rawskiego 
pod dowództwem mjr. Roberta Skowrońskiego  
w sile ok. 1150 powstańców starły się zwycięsko 
z siłami rosyjskimi złożonymi z batalionu piechoty 
z baterią artylerii, 2 szwadronami huzarów i sotnią 
kozaków pod dowództwem płk. Hagenmejstra. 
Jednym z bohaterów tej bitwy był Wawrzyniec 
Rykała, chłop z Jacochowa pod Łyszkowicami, 
który przewodząc kosynierami chłopskimi, zasły-
nął atakiem na rosyjskie działa. W 1938 r. przy 
drodze do Cyrusowej Woli postawiono pomnik  
z czerwonego granitu poświęcony W. Rykale 
i bohaterom walk, zburzony przez Niemców  
w czasie ostatniej wojny i  odbudowany  
w 100. rocznicę wybuchu Powstania. 

Pana pradziada nie wymienia autor powyższej 
pracy, ale nie można wykluczyć, że właśnie brał 
on udział w owej bitwie. Potwierdzenia jego 
uczestnictwa w Powstaniu i zamieszkiwania  
w tych stronach należałoby poszukiwać w innych 
opracowaniach oraz materiałach archiwalnych. 
Te ostatnie stoją przed Panem otworem, dlatego 
serdecznie zapraszam do korzystania z pracow-
ni naukowej Archiwum Państwowego w Łowiczu 
przy ul. 3 Maja 1.

Red. Marek Wojtylak 

Porazika, znanego później dobrze konfidenta 
gestapo.

Następcą Jana Borowskiego na stanowisku 
komendanta ZWZ zostaje wiosną 1941 r. por. 
rez. Tadeusz Wajda, ps. „Bolesław”. Dokonuje 
on istotnych zmian w strukturze i działalności 
rozbitej aresztowaniami organizacji. Wpro-
wadza podział komendy na oddziały, których 
podstawowym zadaniem jest objęcie pracą 
konspiracyjną całego obszaru powiatu łowic-
kiego. Rozpoczyna również akcję scaleniową 
organizacji podziemnych w ramach armii Kra-
jowej, utworzonej decyzją Naczelnego Wodza 
z 14 lutego 1942 r. W tej części opracowania 
omawia Tomczak szczegółowo problemy 
związane z podporządkowaniem się łowickiej 
komendzie obwodu aK części ugrupowań 
konspiracyjnych, wskazując jednocześnie na 
trudności i przeszkody w ich wcieleniu. Sporo 
uwagi poświęca też kwestiom przygotowań 
obwodu do powstania powszechnego, które 
planowało dowództwo aK jeszcze przed na-
jazdem Niemców na ZSRR.

autor wystawia bardzo pochlebną opinię 
por. Wajdzie jako komendantowi obwodu 
„Łyska”. Podkreśla jego umiejętności organiza-
cyjne i sprawność w przygotowanie plutonów 
i drużyn aK do powstania. Wspomina m.in.  
o utworzeniu oddziału partyzanckiego Stani-
sława Borowskiego, ps. „Maszynista”, akcjach 
odbioru zrzutów lotniczych z anglii oraz za-
inicjowaniu nowych form walki z okupantem, 
w tym tajnego nauczania. Przekonywująco  
w moim odczuciu uzasadnia również okoliczno-
ści objęcia dowództwa obwodu przez mjr. Lucja-
na Zielińskiego, ps. „Smuga”, „Łan”, „Wojciech”  
w lipcu 1943 r. Wbrew temu, co niekiedy są-
dzono, przyczyną przekazania komendy przez 
por. Wajdę nie była groźba dekonspiracji, lecz 
decyzja Komendy Głównej aK o wyznacze-
niu na jego miejsce oficera służby czynnej, 
posiadającego większy staż i doświadczenie.  

Łowiccy komendanci Armii Krajowej
dok.ze str. III

Strona tytułowa opracowania E. M. Tom-
czaka.

W obawie przed zdekonspirowaniem opuszczał 
natomiast komendę obwodu skierniewickiego 
L. Zieliński, by z chwilą przybyciu do Łowicza 
powierzyć funkcję swego zastępcy właśnie 
Tadeuszowi Wajdzie.

Okres dowodzenia komendą łowickiego ob-
wodu aK przez mjr. Lucjana Zielińskiego został 
najobszerniej potraktowany przez E. Tomcza-
ka. Zasługa w tym przede wszystkim samego 
Zielińskiego, który zostawił po sobie obszerny 
materiał w postaci opracowań dziejów konspi-
racji aK w Łowickiem, przekazanych tuż przed 
śmiercią do zbiorów specjalnych Biblioteki UŁ. 
W pierwszym rzędzie została wykorzystana 
jego autobiografia, w której zawarł przebieg 
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